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KREDIETCRISIS IEDERE EURO TELT‘Weg met de beperkingen!’‘Weg met de beperkingen!’
Vrijheid van meningsuiting houdt debat scherp

13 FEBRUARI 2009

NORMEN EN WAARDEN – Fitna, Nek-
schot en de vervolging van Wilders: 
volgens de VVD is het punt bereikt 
dat we serieus het debat moeten 
aangaan over een verruiming van de 
vrijheid van meningsuiting. “Weg 
met al die beperkingen!” 

Liberalen zijn altijd van mening 
geweest dat de overheid zeer terug-
houdend dient op te treden tegen 
deelnemers aan het publieke debat. 
Met de arrestatie van Nekschot en 
nu het besluit tot vervolging van 
Geert Wilders, lijkt het een andere 
kant op te gaan. Fractievoorzitter 
Mark Rutte: “Wat iemand in de Ka-
mer zegt, moet hij ook daarbuiten 
kunnen zeggen. Wilders mag dus 
iedere fi lm maken die hij wil en 
zeggen wat hij wil, zolang hij maar 
binnen de grenzen van de wet blijft. 
Vrijheid van meningsuiting heeft 
een grens. Natuurlijk. Maar die 
grens moet verder liggen dan dat 
hij nu ligt. Alleen als er opgeroepen 
wordt tot geweld moet worden inge-
grepen. En niet, zoals nu het geval, 
bij beledigen en kwetsen. Dat zijn 
namelijk nogal subjectieve begrip-
pen. Wat voor de één een belediging 
is, is voor de ander een analyse. Dat 
homo’s varkens zijn, is onkies en 
verdient een scherpe tegenspraak. 
Maar we gaan mensen die dat zeg-
gen niet voor de rechter slepen. Net 
zoals dat je iemand die de Koran een 
fascistisch boek noemt ook niet met 
zijn haren voor het gerecht sleept. 

Dat past niet bij een open samenle-
ving. Het past niet bij onze traditie.”

DEBAT HOUDT SCHERP 
Oprekking van de grenzen van vrij-
heid van meningsuiting levert meer 
vrijheid op voor iedereen. Wij gelo-
ven namelijk in het debat. In het ge-
weldloze gevecht met woorden. Wij 
geloven dat je daar sterker van wordt. 
Door een fel debat te voeren, leer je 
verder te kijken dan je neus lang is. 
Onze geschiedenis zit vol provoca-
teurs, die ons verder brachten. Van 
Willem van Oranje tot Erasmus. Van 
Spinoza tot Ayaan Hirsi Ali. Van Wim 
T. Schippers tot Robert Long. Van 
Fokke tot Sukke. Beledigen kan dus 
nuttig zijn. De discussie moet soms 
opengebroken worden. De provoca-
teurs vragen op schrille toon de aan-

dacht. Zij staan op de dam, vaak uit-
gemaakt voor zwarte schapen. Maar 
als hun woorden wegechoën, zien 
we niet zelden dat de witte schapen 
langzaam volgen. De groene velden 
der vrijheid in. Het islamdebat wordt 
gevoerd. Moet dat met vervelende 
vergelijkingen? Nee, dat hoeft niet. 
Sterker nog, het islamdebat verdient 

QUOTE

“Woorden bestrijd je met 
woorden, aanzetten tot 

geweld bestraf je met het 
zwaard van Justitie”

Fred Teeven, Tweede Kamerlid
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ALGEMENE VERGADERING

Kom op 15 en 16 mei 
naar Rosmalen

Nederland is een mooi land. 
Dankzij eeuwen van be-
schaving leven wij in een 

land waar iedereen gelijkwaardig is, 
waar je de keuze hebt om wel of niet 
te geloven en op de manier die jou 
het beste past en waar je `s nachts 
mag slapen naast diegene die jou 
lief heeft, man of vrouw. Nederland 
is het resultaat van een samenle-
ving die ruimte bood aan opvattin-
gen over die samenleving. Opvattin-
gen die fundamentele normen en 
waarden ter discussie stelden. Goed 

of slecht, we hebben er kennis van 
genomen en dankzij democratie 
vormgegeven aan het land waarin 
we nu leven. 

Dat Nederland een mooi land is 
bewijzen de grote groepen mensen 
afkomstig uit andere landen die 
naar Nederland zijn gekomen om 

een nieuw bestaan op te bouwen. 
Mensen die vaak heel andere ideeën 
hebben over hoe je moet leven en ge-
loven. Ideeën die niet altijd overeen-
komen met onze liberale waarden 
en normen. Die botsing heeft geleid 
tot grote maatschappelijke onvrede, 
waarover wij al sinds de jaren `90 
met elkaar praten. Die onvrede uit 
zich soms in extreme opvattingen. 
Dat is niet erg. In een sterk land kan 
men omgaan met extreme opvattin-
gen. Men neemt daar kennis van en 
vormt vervolgens een mening. 

Hoe sterk is een land dat zich wa-
pent tegen personen met extreme 
opvattingen door strakke grenzen 
te stellen aan deze opvattingen? Hoe 

sterk is een land dat bij iedere ex-
treme uitlating in een kramp schiet 
en grijpt naar middelen om perso-
nen de mond te snoeren? Als wij in 
Nederland een discussie over fun-
damentele onderwerpen laten over-
heersen door te strakke grenzen aan 
de vrijheid van meningsuiting, dan 
leren we nooit een extreme mening 
een plek in het debat te geven. Zo`n 
houding leidt alleen maar tot meer 
onvrede. De VVD stelt daarom die 
grenzen ter discussie. Niet omdat 
wij laf zijn, maar omdat wij conse-
quent liberaal zijn. Naast wetgeving 
stelt de eigen verantwoordelijkheid 
van mensen, gevormd door fatsoen, 
beschaving en opvoeding grenzen 
aan de vrijheid van meningsuiting.

Consequent 
liberaal

Overheid moet sneller betalen
Goed nieuws voor ondernemers: met ingang van 1 maart a.s. wordt de 
betalingstermijn van de Rijksoverheid teruggebracht van 45 naar 30 
dagen. Dit is het resultaat van Kamervragen van VVD-fractielid Ton Elias, 
die wil dat ondernemers in deze moeilijke tijd zo spoedig mogelijk over 
iedere euro kunnen beschikken waar ze recht op hebben. Minister van der 
Hoeven van Economische Zaken heeft aangegeven dat zij het voorstel van 
de VVD om de overheid sneller rekeningen te laten betalen, zal volgen. 
Het kabinet kan provincies en gemeenten niet juridisch dwingen tot een 
kortere betalingstermijn, maar zal daarop wel sterk aandringen tijdens het 
bestuurlijk overleg over de gezamenlijke aanpak van de fi nanciële crisis.

een serieuze benadering en moet op 
argumenten en niet op emoties wor-
den gevoerd.

CRUCIALE SLAG
We moeten wetten schrappen die de 
complete vrijheid van meningsuiting 
in de weg staan. De burger moet niet 
vrezen voor rechtsvervolging, omdat 
hij een keuze betwist. Geloof is zo’n 
keuze. De Koran is objectief bezien 
gewoon een boek. Kritiek op dat boek 
is dus een boekrecensie. Vergelijken 
met Mein Kampf mag nooit strafbaar 
zijn. 
Ook de Bijbel is vaak een fascistisch 
boek genoemd en de paus een moor-
denaar. Er kraaide nooit een haan 
naar. Die kraaide juist victorie over 
het feit dat dat mogelijk was. Want 
er waren vele offers gebracht om tot 
dat punt te komen. Het punt waarop 
je alle gezag verbaal mocht belagen. 
Ook het religieuze gezag. Elk reli-
gieus gezag. Een cruciale slag in de 
emancipatie van de burger. 

AANGEBOREN?
Toch zitten er nogal wetten in ons 
bestel die verbieden dat religieuze 
gezag verbaal te belagen. Het artikel 
waarover nu zoveel ophef is – 137c 
van het Wetboek van Stafrecht, dat 
het beledigen verbiedt op ras, sekse, 
geaardheid en geloof – moet worden 
aangepast langs de volgende lijnen. 
Zowel in artikel 137c, als in artikel 

           Onze 
geschiedenis zit vol 
provocateurs, die ons 
verder brachten

Mark Rutte

Samen bouwen aan sterke VVD
CAMPAGNE – Partijvoorzitter Ivo Op-
stelten is na zijn aftreden als burge-
meester van Rotterdam niet minder 
gaan werken. Het VVD-voorzitter-
schap is uitgegroeid tot een bijna 
full-time baan. Ivo reist inmiddels 
wekelijks stad en land af om met 
afdelingen, leden en groepen te spre-
ken over de permanente campagne. 
Hij wil de VVD tot in de haarvaten 

inspireren. “Het gedonder in de par-
tij is afgelopen, het ledental stijgt en 
we staan klaar voor een professio-
nele campagne. De VVD is klaar voor 
de weg omhoog, dat voel je.” De ko-
mende maanden hebben leden alle 
kans om in gesprek te gaan met onze 
partijvoorzitter. Kijk verderop in dit 
blad voor meer informatie over de 
“HB-tour”.
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Liberale armoedebestrijding
De nieuwe discussie over 
ontwikkelingssamenwer-
king vraagt om een crea-

tieve inbreng. De beginselen van de 
VVD zijn: rechten van de mens! Zo-
wel politiek als sociaal-economisch 
en cultureel. Dus vrijheid, rechts-
statelijkheid, democratisering, en 
vooral: een veilig bestaan zonder 
geweld, honger en vermijdbare 
ziekten.

De bevolking van veel ontwikke-
lingslanden lijdt onder corrupte 
regeringen,  burgeroorlog, onder-
drukking en diepe armoede. Mark-
ten werken er slecht door verkeerd 

beleid en geweld. Staten waar prin-
cipes van het liberalisme in de prak-
tijk worden gebracht doen het veel 
beter dan de meeste andere landen. 
Reden dus om het liberalisme ster-
ker te laten doorklinken in de ont-
wikkelingssamenwerking.

CORRUPTIE
Nederland stelt  jaarlijks 0,8% van 
ons gezamenlijk inkomen beschik-
baar voor het aanpakken van deze 
problemen. Daar is ook (en vooral!) 
voor liberalen veel goeds mee te 
doen: bestrijding van corruptie, 
verbetering van marktwerking, 
versterking van rechtsstatelijkheid, 

verlaging van bevolkingsgroei en 
HIV/aids door contraceptiva, verbe-
tering van de eigen voedselproduc-
tie, beter waterbeheer, en nog veel 
meer. Het aantal mensen dat struc-
tureel ernstig honger lijdt is door 
de economische crisis gestegen tot 
1 miljard. 

VERNIEUWEND
De wereld telt nu 6.7 miljard zielen. 
In de komende decennia dreigt de 
bevolkingsgroei door te schieten 
naar een omvang van 9 tot 11 mil-
jard mensen. De helft van de huidi-
ge wereldbevolking is jonger dan 25 
jaar. Veel jongeren in arme landen 

zijn werkloos en makkelijk te mobi-
liseren voor radicale opvattingen. 
De Teldersstichting, onze liberale 
denktank, heeft onlangs een boekje 
het licht doen zien dat de vraag be-
antwoordt hoe een nieuwe liberale 
ontwikkelingspolitiek er uit kan 
zien. Het is ook door andere partij-
en als vernieuwend ontvangen. Iets 
voor minister Koenders om naast 
zijn kussen te leggen en in te zien 
als hij onrustig droomt over kritiek 
van de VVD. 

Rechtsstaat in Ontwikkelingslanden? 
Prof. Mr. B.M. Teldersstichting, geschrift 
105, € 15, tel 070-3631948

Invloed Sovjet-historie op hedendaags Rusland
Stalin’s ghost: legacies of Soviet history and Russia’s future

TELDERSLEZING – Orlando 
Figes, hoogleraar geschiede-
nis aan de Universiteit van 

Londen, is gastspreker op 4 maart in 
Utrecht bij de vijfde Telderslezing. 
De Teldersstichting organiseert deze 
lezing geregeld om het maatschappe-
lijk debat in Nederland te prikkelen 
met verdiepende liberale denkbeel-
den en inzichten van een gezagheb-
bend wetenschapper of politicus. 

Orlando Figes (1959) heeft toonaan-
gevende bestsellers over de Russische 
geschiedenis op zijn naam staan: De 
tragedie van een volk (over de Russische 
Revolutie en Sovjet-Rusland tot aan 
de dood van Lenin), Natasja’s dans
(over de Russische cultuur) en Fluiste-
raars (over het leven van gewone Rus-
sische families ten tijde van Stalin). 
In zijn boeken laat Figes zien hoezeer 
de communisten, vanaf het moment 
dat zij in Rusland aan de macht 
kwamen, erop uit waren alle indivi-
dualiteit en de gewone gezinslevens 
kapot te maken. Zo werden stedelin-
gen vanaf de jaren twintig geplaatst 
in kommoenalka’s, fl ats met gemeen-
schappelijke voorzieningen (van was-
ruimte tot keuken). In deze fl ats wer-
den gezinnen en families van heel 
verschillende achtergrond bewust bij 
elkaar geplaatst met als privacy vaak 
niet meer dan een gordijn tussen 

de kamers waar de families leefden 
en sliepen. Liefde voor het eigen ge-
zin was tenslotte maar ‘burgerlijk’; 
de liefde behoorde uit te gaan naar 
de socialistische maatschappij. Zo’n 
kommoenalka leende zich ervoor men-
sen in de gaten te houden en verdach-
te gedragingen aan de autoriteiten te 
rapporteren.

WERKKAMPEN
Onder Stalin volgde de ene terreur-
campagne op de andere. Al vanaf 
eind jaren twintig werden koelakken, 
zogenaamde ‘rijke boeren’, massaal 
vervolgd. Je kon er al van worden ‘be-
schuldigd’ koelak te zijn als je twee 
koeien had in plaats van het dorpsge-
middelde van één, of als een dorps-
genoot een hekel aan je had of door 
jou te beschuldigen een wit voetje 
wilde halen bij de communistische 
autoriteiten. Minstens tien miljoen 
‘koelakken’ werden uit hun huizen 
en dorpen verdreven, van wie velen 
in werkkampen terecht kwamen (en 
daar nogal eens stierven). Een nieuwe 
golf verdween in deze werkkampen 
of werd meteen geliquideerd tijdens 
de ‘Grote Terreur’ van 1936-1938. In 
de jaren 1945-1948 werd van de totale 
beroepsbevolking 16-18% tot dwang-
arbeider gemaakt.
In Fluisteraars heeft Figes niet alleen 
de ontberingen geschetst van de- info@teldersstichting.nl

LEESTIPS
De stroom van Barack Obama bio-
grafi eën en verslagen is niet meer 
te overzien. Ook hier is de Obama-
hype ongekend groot. Amerika-
kenners van links tot rechts pro-
beren met alle macht een eigen 
theorie te vinden waarom juist 
deze man de nieuwe president van 
de Verenigde Staten is geworden. 
Ook journalisten schrijven er lus-
tig op los, bijvoorbeeld Volkskrant-
journalist Philippe Remarque. In 
zijn boek “De hand van Obama, 
verslag van een onwaarschijnlijke 
overwinning” beschrijft hij uit-
voerig wat hij ziet, denkt, voelt en 
hoort bij campagnebijeenkomsten. 
Het is een persoonlijk verslag. Ver-
wacht dus geen objectief relaas, 
maar een persoonlijke queeste van 
de journalist naar het vermeende 
geheim van Obama.

Philippe Remarque: De hand van 
Obama. Verslag van een onwaar-
schijnlijke overwinning. 
Uitgeverij Prometheus, 
ISBN 9789044612769, € 17,95

De eerste zin van Hans Achterhuis’ 
mammoetstudie naar geweld zet 
meteen de toon: ‘Wie schrijft over 
geweld, schrijve persoonlijk, of 
schrijve niet.’ De hoofdstukken 
die volgen zijn intrigerende, in-
telligente, persoonlijke en uiterst 
grondige bespiegelingen over de 
verschijningsvormen van geweld. 
Achterhuis onderscheidt verschil-
lende vormen van geweld en de 
implicaties daarvan. ‘Met alle 
geweld’ is een boek voor diegene 
die geïnteresseerd is in zowel een 
geschiedenis van geweld als de fi -
losofi sche achtergronden daarvan. 
Het boek omvat zoveel aspecten 
dat het zonder twijfel het meest 
grondige fi losofi sche werk in Ne-
derland op dit terrein genoemd 
mag worden. 

Hans Achterhuis: Met alle geweld. 
Een fi losofi sche zoektocht. 
Uitgeverij Lemniscaat. 
ISBN 9789047701279, € 39,95

Sommige woorden worden zo vaak 
gebruikt dat de eigenlijke beteke-
nis voor slechts een handvol men-
sen nog oorspronkelijke betekenis 
kent. Nationalisme is zo’n woord 
waar de een warm voor loopt en 
de ander zijn handen niet aan wil 
branden. Om de oorsprong van 
het nationalisme in Europa en Ne-
derland beter te begrijpen is het 
hoorcollege aan te bevelen van de 
Amsterdamse hoogleraar Moderne 
Europese Letterkunde Joep Leers-
sen. Na ruim acht uur collegema-
teriaal is de luisteraar grondig 
doordrongen van de oorsprong 
en weerslag van nationalisme van 
zowel nu als het verleden. Dankzij 
de hoorcollegeopnamen hoeft er 
geen tijd te worden ingeruimd om 
te lezen, maar kan er gewoon in de 
auto of tijdens het koken worden 
geluisterd naar hoogwaardige en 
informatieve hoorcolleges, waar-
onder die van Leerssen.

Joep Leerssen: Vaderlandsliefde. 
Hoorcollege over nationalisme 
en nationaal gevoel in Europa. 
NRC Handelsblad Academie (ook 
verkrijgbaar bij Home Academy). 
ISBN 9789085300441, € 49,50 

genen die in werkkampen terecht 
kwamen, maar ook het fysieke en 
psychische leed dat hun gezinsleden 
werd aangedaan. Wie Fluisteraars 
heeft gelezen zal niet snel vergeten 
hoe onmenselijk het communisme 
zowel als ideologie als in zijn prak-
tische toepassing is, en zal zich rea-

liseren dat het in zijn diepste wezen 
de volstrekte tegenpool is van het li-
beralisme.
In zijn lezing zal Figes ingaan op de 
sporen die de anti-individualistische 

politiek van de communistische 
heersers tussen 1917 en 1991 in het 
hedendaagse Rusland heeft getrok-
ken. In hoeverre is Poetin de nazaat 
van Stalin en zijn de kiemen van zijn 
steeds autoritairder bewind reeds ge-
legd door de Sovjet-Unie? Zal Rusland 
zich in de nabije toekomst van dit 
verleden kunnen losmaken zodat de 
rechtsstaat ooit wel een kans krijgt? 
En is het imperialisme dat de Sovjet-
Unie bedreef ten aanzien van de sa-
telietstaten te vergelijken met de in-
timiderende manier waarop Rusland 
nu met zijn buurlanden omgaat?

AANMELDEN
Orlando Figes spreekt woensdag 4 
maart om 20.00 uur – in het Engels 
– in de Nicolaïkerk, Nicolaaskerkhof 
8 te Utrecht. De ontvangst is vanaf 
19.30 uur en de toegang is gratis. U 
dient zich wél van tevoren bij de Tel-
dersstichting voor de lezing aan te 
melden via info@teldersstichting.nl 
of per brief naar de Teldersstichting 
op Koninginnegracht 55a, 2514 AE te 
Den Haag. Meer informatie, inclusief 
een boekbespreking van Fluisteraars 
door Patrick van Schie, is te vinden 
op de site www.teldersstichting.nl.

Verschenen
Architect van de onderwijsvernieuwing. 

Denken en daden van Gerrit Bolkestein 1871-1956

Met deze bon krijgt u € 4,50 korting op het boek “Architect van de onderwijs-
vernieuwing. Denken en daden van Gerrit Bolkestein 1871–1956” van Casper 
Kirkels, ISBN 9789085066316. U krijgt het boek voor € 20,00 (normale prijs € 
24,50). Deze korting is geldig tot 12 april 2009. Actienummer: 90160936.
 

Naam:………………………………………………………..…………………………………..…….........………..……
Adres:……………………………………………………………………………………..………………….............……
Postcode:……………………Plaats:………………………………………………………..………............……….
Telefoon:…………………………………………………………………………………...............................…..
Datum:……………………………………………………..Handtekening:…………………………………....

Stuur deze bon in een ongefrankeerde envelop naar: Uitgeverij Boom, Antwoord-
nummer 10618, 1000 RA Amsterdam, bestel het boek via www.uitgeverijboom.nl 
of lever deze bon in bij uw boekhandel.

NB: Abonnees en donateurs van de Teldersstichting krijgen het boek thuisgestuurd als 

onderdeel van hun abonnement 2009.

Orlando Figes.
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DISCUTABEL – Sommige gemeenten kie-
zen voor aardgasbussen in plaats van 
diesel. De overheid moet zich niet met 
techniek bemoeien, maar alleen nor-
men stellen, betoogt Charlie Aptroot. 

Het aanbesteden door de overheid 
loopt al jaren problematisch. Zo 
overtraden de afgelopen twee jaar 
minister Koenders, premier Balke-
nende en minister Rouvoet de re-
gels voor openbare aanbesteding. 
Dit waren formele fouten. Zeker zo 
erg is het aanbesteden waarbij naar 
een leverancier of product wordt 
toegeschreven. Het resultaat staat 
dus al vast, maar voor de vorm, om 
aan de regels te voldoen, wordt een 
openbare aanbesteding gedaan. Er is 
dan sprake van een schijnvertoning, 
want alle mogelijke oplossingen 
behalve één worden uitgesloten. Re-
cente voorbeelden daarvan zijn de 
aardgasbussen in Nijmegen en de 
Haagse regio. Daarbij werden andere 
technieken op voorhand uitgesloten. 
Principieel is het onjuist dat politici 
bij aanbesteding producteisen stel-
len (aardgasmotoren verplicht) in 
plaats van normeisen (strenge mi-
lieunormen). Met het eisen van één 
bepaalde technologie wordt de keuze 
beperkt en is er geen garantie dat 
uw belastingcenten tegen de beste 

prijs-kwaliteitverhouding worden 
ingezet. Allerlei producten komen, 
ook als die beter aan de normen vol-
doen, immers niet aan bod. En vanaf 
de start van de aanbesteding en het 
stellen van de producteisen kunnen 
nieuwe ontwikkelingen, vallend bui-
ten de geselecteerde productcatego-
rie, niet meer worden meegewogen. 
De overheid moet dan ook op basis 
van objectieve normen aanbesteden 
en inkopen. Het is onjuist om vooraf 
de oplossing te selecteren en andere 
uit te sluiten. Daar heeft de overheid 
geen verstand van. 

DUBBELPRAAT
Zo is de keuze voor aardgas discutabel. 
De veronderstelling zal zijn geweest 
dat aardgas schoner is dan diesel. In-
middels weten wij dat dieseltechniek 
de aardgastechniek kan overtreffen. 

Dat erkent nota bene de Nijmeegse 
wethouder zelf die de aardgasbus-
sen wil kopen. Onlangs zei hij in een 
interview: „Als we voor een norm 
kiezen wint diesel en verliest het 
schonere aardgas.” Deze wethouder 
zegt dus dat objectief gemeten diesel 
schoner is, maar stelt vervolgens dat 
aardgas schoner is. Begrijpt u het? De 
VDL-groep, Nederlandse bouwer van 
dieselbussen, bood MAN, bouwer van 

aardgasbussen, aan om de emissies te 
laten testen onder toezicht van een 
notaris. De cijfers zouden worden ge-
publiceerd en de verliezer zou de test 
betalen. MAN weigerde. Toch kiezen 
Nijmegen en de Haagse regio voor 
aardgasbussen van één leverancier, 
zonder dat andere leveranciers en 
bussen met andere motoren de kans 
krijgen om vergeleken te worden. Dit 
is onjuist. Het is onbegrijpelijk dat 
het ministerie van Economische Za-
ken niet ingrijpt. 
De VVD pleit al langer voor een on-
afhankelijke aanbestedingsautori-
teit, bij voorkeur als onderdeel van 

de Nederlandse Mededingingsauto-
riteit. Daar kunnen klachten over 
overheidsaanbestedingen worden 
ingediend, zonder dat de naam van 
de klager direct bij de aanbestedende 
overheid bekend wordt. De NMa kan 
dan bij een terechte klacht ingrijpen. 
Tot slot nog twee opmerkingen over 
het domme overheidsoptreden. De ki-
lometerkostprijs van aardgasbussen 
is veel hoger dan van dieselbussen, 
de belastingbetaler is dus veel meer 
geld kwijt. En de aardgasbussen wor-
den niet in Nederland geproduceerd, 
terwijl Nederland goede dieselbusle-
veranciers heeft. De overstap kost ons 
dus veel banen. En dat allemaal, om-
dat politici niet goed aanbesteden. 
Snel ingrijpen! 

Vervolging Wilders 
onverstandig
De VVD vindt het besluit van de 
rechter om het Openbaar Ministe-
rie Geert Wilders alsnog te laten 
vervolgen voor anti-islamitische 
uitspraken, onverstandig.
Fred Teeven: “Het is de taak 
van een volksvertegenwoordiger 
zijn mening te laten horen in de 
samenleving. Op deze manier 
wordt het een parlementariër wel 
heel erg moeilijk gemaakt zijn werk 
te doen. Met dit besluit zoekt de 
rechter echt de rafelranden van de 
rechtstaat op. Het OM kan zich be-
ter bezighouden met het opsluiten 
van echte criminelen en zorgen dat 
er geen strafdossiers kwijtraken.”

Opschorting rook-
verbod bij carnaval
Het carnaval mag niet door het 
rookverbod in het water vallen. 
Het wordt hoog tijd dat het kabinet 
ook inziet dat de grens bereikt is 
en dat we als overheid moeten 
stoppen met al deze betutteling. 
Halbe Zijlstra ziet geen praktische 

bezwaren voor het plan: “Er is 
een groot aantal speciale verorde-
ningen met carnaval van kracht. 
Zo zijn de openingstijden van de 
horeca aangepast en mogen men-
sen weer alcohol op straat drinken. 
Deze maatregel kan daar gewoon 
in meegenomen worden.”

Handen af van 
vuurwerk
Met de website www.handenaf-
vanvuurwerk.nl wil Helma Neppé-
rus 100.000 digitale handtekenin-
gen verzamelen voor het behoud 
van de traditie om vuurwerk af 
te steken met Oud en Nieuw. 
Vuurwerk hoort bij Oud en Nieuw 
als oliebollen en champagne. 
Dit zijn tradities die we moeten 
koesteren.  Natuurlijk vindt de VVD 
ook dat de excessen bestreden 
moeten worden. Vuurwerk moet 
veilig zijn, mag alleen met oud en 
nieuw worden afgestoken en il-
legaal vuurwerk moet hard worden 
aangepakt. Maar de VVD vindt dat 
het mísbruik moet worden bestraft 
en dat je vuurwerk niet kunt ver-
bieden omdat er ook mensen zijn 
die er niet op de juiste manier mee 
omgaan. “We gaan toch ook niet 
het autorijden verbieden omdat 
er in Nederland wel eens te hard 
wordt gereden?”

KORT
NIEUWS
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Aardgasbussen 
verkeerde keus
Haaks op groen-rechtsbenadering

WERK AAN DE WINKEL door GERARD WIEGEL

DEENS MODEL – De Deense premier 
Rasmussen en VVD-fractievoorzit-
ter Mark Rutte hebben afgesproken 
te gaan samenwerken op het gebied 
van immigratie. Door de krachten in 
Europa te bundelen, zullen Rutte en 
Rasmussen er samen voor strijden 
dat het succesvolle immigratiebeleid 
van beide landen kan worden voort-
gezet en door de EU zal worden over-
genomen.
Tijdens een recent bezoek van Mark 
Rutte aan Denemarken spraken de 
beide liberale voorlieden onder meer 
over het klimaat, het ‘Deens model’ 
voor fl exibilisering van de arbeids-
markt en de vrijheid van meningsui-
ting. De focus tijdens het overleg lag 
echter vooral op het gebied van de 
immigratie en integratie.

MISBRUIK INGEDAMD
Denemarken heeft een streng immi-
gratiebeleid, zoals Nederland dat in 
het verleden onder de VVD had en 
wat de VVD betreft in de toekomst 
weer zal krijgen. Denemarken en 
Nederland ondervinden echter in 
toenemende mate problemen bij 
het voortzetten van dit beleid. Pro-
blemen veroorzaakt door Europese 

regels. De twee liberale leiders wil-
len nu samen gaan optrekken om in 
Europa zaken voor elkaar te krijgen 
op het gebied van immigratie. Zo wil 
Rutte dat immigranten de eerste 10 
jaar geen aanspraak kunnen maken 
op bijstand. Ook zou Rutte onder an-
dere graag zien dat in Nederland de 
leeftijd voor huwelijksmigratie wordt 
opgetrokken tot 24 jaar. Een hogere 
leeftijdsgrens beperkt enerzijds de 
kans op ongewenst uithuwelijken en 
draagt anderzijds bij aan het beper-
ken van de instroom van kansarme 
huwelijksmigranten. Europese regels 
belemmeren echter het optrekken 
van deze leeftijd. Denemarken on-
dervindt Europese problemen bij het 
handhaven van haar gezinsmigratie-
beleid. Denemarken hanteert strenge 
voorwaarden in haar vestigingsbeleid 
en voorkomt daarmee dat huwelijks-
migranten de Deense migratieregels 
kunnen omzeilen door via een an-
dere EU-lidstaat Europa binnen te ko-
men en zich vervolgens in Denmar-
ken te vestigen. In de afgelopen jaren 
is Denemarken erin geslaagd om dit 
misbruik in te dammen. Deze aanpak 
staat nu onder druk door uitspraken 
van het Europese Hof van Justitie.

Liberale samenwerking Liberale samenwerking 
op immigratiegebiedop immigratiegebied

c.aptroot@tweedekamer.nl

           Overstap 
kost veel banen

Overheid moet op basis van objectieve informatie aanbesteden en inkopen.
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137d (aanzetten tot haat en geweld) 
is het vreemd dat drie ‘belediging-
gronden’ bij geboorte bepaald zijn. 
Daar kun je niks aan doen. Geloven 
is echter een mening, een handeling. 
Een actieve daad. Een weloverwogen 
keuze. Althans, dat zou in een vrije 
samenleving zo moeten zijn. In een 
vrije samenleving bepaal je zelf bij je 
volle verstand waar je wel of niet in 
gelooft en ieder mens moet vrij zijn 
om tijdens zijn leven tot een ander 
inzicht te komen. 
Voor de wet heeft ieder individu de 
vrije keuze. Voor de wet kan geloof 
dus nooit aangeboren zijn. Geloof is 
geen ras. Uiteraard niet. Kritiek op 
het Katholicisme is geen racisme te-
gen Limburgers. Kritiek op de Islam 
is geen racisme tegen bijvoorbeeld 
Arabieren. Racisme is racisme. Alléén 
racisme is racisme. Dat begrip mag 
nooit aan infl atie onderhevig zijn.
Discrimineren moeten we uiteraard 
blijven verbieden en bestrijden. Ie-

mand de toegang tot een disco ont-
zeggen omdat hij moslim is. Iemand 
zwaarder beboeten omdat hij zwart 
is. Iemand ontslaan omdat hij homo-
seksueel is. Dat is iets heel anders dan 
kwetsen. Kwetsen is subjectief. De één 
zijn waarheid kan voor de ander een 
onwelgevallige mening zijn. Zo werkt 
onze geliefde en zwaar bevochten 
open samenleving.

Niemand mag gediscrimineerd wor-
den op basis van geslacht, ras, geaard-
heid, geloof of levensovertuiging. Dit 

is een cruciaal stuk rechtsbescher-
ming. Zonder dit is de rechtstaat op 
drijfzand gebouwd en dit principe is 
vrijheidslievende Nederlanders even 
lief als de vrijheid van meningsui-
ting.

Er moet dus een duidelijk onder-
scheid worden gemaakt tussen kwet-
sen en discrimineren. En, moet men, 
als men het heeft over kwetsen duide-
lijk onderscheid maken tussen datge-
ne wat men ‘is’. Man of vrouw, homo 
of hetero, blank of zwart en datgene 
wat men vindt. Geloof of ongeloof bij-
voorbeeld. “Zwarten zijn dom” is van 
een totaal andere orde dan “Christe-
nen zijn gek” of “Atheïsten zijn ach-
terlijk”. 

Het lijkt ons dus een vrij simpele, 
nuchtere en objectieve onderverde-
ling. Het staat een ieder die het met 
deze onderverdeling niet eens is vrij 
om daar van alles over te zeggen, 
waarom het niet juist zou zijn. We 
zijn benieuwd naar eventuele argu-
menten. 

Deze bijdrage is van de hand van Mar-
cel Duyvestijn, Eddy Terstall en Job van 
Amerongen, leden van de PvdA, en Mark 
Rutte, fractievoorzitter van de VVD in de 
Tweede Kamer. 

EXPERTS – Wie wil met Tweede Ka-
merlid Han ten Broeke het nieuwe 
VVD-cultuurbeleid vormgeven?  Cul-
tuur U! wordt de titel. Een kleine 
selecte groep VVD’ers zal het ko-
mende halfjaar maximaal drie maal 
bijeenkomen om samen met Hans 
een en ander uit te werken. Wan-
neer u specialist bent op het gebied 
van cultuur en/of werkzaam in de 
culturele sector, of anderszins ‘cul-
tuur-minded’, meld u aan bij Ingrid 
de Caluwé, voorzitter Partijcom-
missie Cultuur en Mediabeleid, e-
mail: Ingrid.de.caluwe@planet.nl. 

Voor cultuurspecialisten ligt er ook 
een kans om de Partijcommissie Cul-
tuur en Mediabeleid te versterken. 
Deze partijcommissie komt 6x per 
jaar bijeen en adviseert het Hoofdbe-
stuur, de Tweede Kamerfractie en de 
Eerste Kamerfractie op het gebied van 
cultuurbeleid. Wanneer het lidmaat-
schap van de partijcommissie u wat 
lijkt, stuur dan een motivatiebrief 
met cv aan bovengenoemd e-mail-
adres. Na het succesvol doorlopen 
van de selectieprocedure zal u voor 
benoeming worden voorgedragen 
aan het Hoofdbestuur.

Op verzoek: inzicht in 
VVD-waarderingsvormen
VERDIENSTELIJK - Actieve bestuur-
ders en vrijwilligers zijn het cement 
van de VVD. Onze vereniging mag 
op veel van deze mensen rekenen. 
Om hun verdiensten naar behoren 
te kunnen waarderen heeft de VVD 
in de afgelopen jaren een aantal 
waarderingsvormen in het leven 
geroepen. Wij geven graag een over-
zicht van de mogelijkheden.

Naast het landelijke erelidmaat-
schap, dat de Algemene Vergade-
ring kan toekennen aan landelijke 
kopstukken van de VVD, zijn er de 
Thorbeckepenning en de mr. D.U. 
Stikkerplaquette. Deze worden res-
pectievelijk aan bestuurders in de 
partijorganisatie en aan politieke 
bestuurders toegekend. Het gaat 
dan om leden die op uitzonderlijke 
wijze tenminste twintig jaar actief 
zijn voor de partij, onbezoldigd 
(Thorbeckepenning) of bezoldigd 
(Stikkerplaquette). Het Hoofdbe-
stuur kent de penning en de pla-
quette toe en een hoofdbestuurslid 
reikt deze aan de ontvanger uit.

Een afdeling of een kamercentrale 
kan ook besluiten iemand tot lid 
van verdienste te benoemen of het 
predikaat ere-vrijwilliger toe te ken-

nen. Hiervoor geldt als criterium 
langdurige, bijzondere verdiensten 
aan de afdeling of centrale. Het Al-
gemeen Secretariaat verzorgt daar-
voor een oorkonde.

Tot slot kennen we nog de Margreet 
Kampspeld. Deze speld wordt uitge-
reikt aan iemand die langdurig, bij-
zondere verdiensten voor de Vrou-
wen in de VVD heeft gehad.
Een aanvraag voor een van de waar-
deringsvormen kan schriftelijk bij 
het hoofdbestuur worden ingediend 

ter attentie van de directeur van het 
partijbureau.

Naast de formele waarderingsvor-
men kan het Algemeen Secretariaat 
ook een oorkonde verzorgen voor 
een bijzonder lidmaatschapsjubi-
leum, bijvoorbeeld voor iemand die 
vijftig jaar VVD-lid is. 

Voor meer informatie kunt u terecht 
op www.vvd.nl/waarderingsvormen 
of bij het Algemeen Secretariaat op 
tel. 070 361 30 61.

Nieuwe cultuurnota VVD

Cultuur U!

Hoofdbestuur op bezoek 
bij Kamercentrales 
Samen bouwen aan sterke VVD 

‘Weg met de beperkingen!’‘Weg met de beperkingen!’
Vervolg van pagina 1

DIALOOG – Het Hoofdbestuur en het 
permanente campagneteam komen 
dit jaar naar u toe! Ivo Opstelten en 
zijn team brengen dit jaar een bezoek 
aan alle Kamercentrales. Deze bezoe-
ken zijn in bijna alle gevallen gepland 
in combinatie met de centraleverga-
dering van uw Kamercentrale en vrij 
toegankelijk voor alle VVD-leden.

Opstelten: “De VVD is een ledenpartij 
en u als lid maakt ons sterk. Ik wil, 
desnoods met ieder lid afzonderlijk, 
in dialoog. Samen gaan we de boel 
weer opbouwen, want Nederland 
staat voor een aantal enorme uitda-
gingen op het gebied van de econo-
mie, de veiligheid op straat en inte-
gratie. Voordat we met een sterke VVD 
ons land weer terug in de rails zetten, 
moeten we onszelf inspireren en mo-
tiveren. Het is volgens mij de moeite 
waard om allemaal een tandje bij te 
schakelen. Daarom gaat mijn hoofd-
bestuur langs alle Kamercentrales 
om te luisteren én te inspireren.”

Het bezoek bestaat uit een presenta-
tie over de opzet van de permanente 
campagne en de doelstellingen van 
het VVD-Hoofdbestuur voor deze peri-
ode. Hierna is er gelegenheid voor de 
aanwezigen om met Ivo en zijn team 
in gesprek te gaan. Hieronder vindt u 
een overzicht van de reeds bekende 
data. Meer informatie over de aan-
vangstijd en de locatie vindt u op de 
website van uw eigen Kamercentrale.

Data HB Tour:
Woensdag 18 maart Flevoland (tevens 
25-jarig jubileum KC)
Dinsdag 24 maart Friesland
Maandag 30 maart Limburg
Maandag 6 april Zuid Holland Noord
Dinsdag 7 april Brabant
Zaterdag 18 april Utrecht
Maandag 20 april Zeeland
Dinsdag 21 april Amsterdam
Woensdag 22 april Noord Holland 
Noord
Maandag 27 april Drenthe
Woensdag 6 mei Haarlem

           Geloof is 
niet aangeboren

Zorggarantie
MISMANAGEMENT – De VVD maakt 
zich grote zorgen over de gevolgen 
van het dreigend faillissement van 
zorgaanbieder Meavita. Anouchka van 
Miltenburg: “Meavita voorziet vier re-
gio’s in Nederland van basiszorg. Van 
consultatiebureau tot  schooldokter, 
van maatschappelijk werk tot thuis-
zorg, van huishoudelijke hulp tot ver-
pleeghuiszorg voor ouderen, Meavita 
heeft op deze gebieden in vier regio’s 

een monopoliepositie. Ik wil dat de 
staatssecretaris ook de verantwoorde-
lijkheid neemt voor die zorg die niet 
van rijkswege wordt gefi nancierd. 
Mismanagement bij Meavita mag niet 
beloond worden, maar de basiszorg 
die Meavita levert, moet in alle regio’s 
gegarandeerd worden door diegene 
die verantwoordelijk is voor het sy-
steem. En dat is deze staatssecretaris. 
Gemeenten fi nancieren een groot deel 

van de basiszorg en moeten om die re-
den actief bij een oplossing betrokken 
worden. Maar het allerbelangrijkste is 
dat mensen in Groningen, Utrecht, de 
regio Den Haag en in de Achterhoek 
niet bang hoeven te zijn dat hun basis-
zorgvoorzieningen in gevaar komen”, 
aldus Van Miltenburg.

a.vmiltenburg@tweedekamer.nl
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Obama-‘proof’

Ledenkorting boek over Ivo Opstelten 
AANBIEDING - In december nam par-
tijvoorzitter Ivo Opstelten afscheid 
als burgemeester van Rotterdam. Ter 
gelegenheid van zijn afscheid, bracht 
uitgeverij Trichis een boek uit over 
de burgemeester én de persoon Ivo 
Opstelten. Aan het boek werkten zo’n 
honderd mensen rond Ivo Opstelten 
mee, waaronder fractie-voorzitter 
Mark Rutte en Uri Rosenthal.

VVD-leden kunnen het boek over het 
burgemeesterschap van Ivo Opstelten 
in Rotterdam met korting bestellen: 
€ 10,00 (excl. € 6,95 verzendkosten) in 
plaats van € 19,50 in de boekhandel. 
Stuur hiervoor een email naar liber@
vvd.nl met uw naam, adres, postcode 
en woonplaats. Trichis stuurt u het 
boek en de factuur zo snel mogelijk 
toe (zolang de voorraad strekt). Uit de 
leden die in de eerste twee weken na 
het verschijnen van Liber een boek 
bestellen, trekt uitgeverij Trichis drie 
gelukkigen die een gratis exemplaar 
zullen ontvangen. 

Titel: Opstelten, Burgemeester van Rotter-
dam 1999-2009
Auteur: Trea van Vliet
ISBN 978-90-812416-6-3
Verkoopprijs € 19,50

Verkrijgbaar in de boekhandel en via 
www.bol.com

TOPPERS – De leden van de VVD 
hebben in december (toen Liber 8 
al ter perse was) de kandidatenlijst 
vastgesteld voor de verkiezingen 
van het Europees Parlement op 4 
juni 2009. 
Na lijsttrekker Hans van Baalen 
koos de VVD voor ervaren mensen 
op de lijst. De nummers 2 tot en 
met 4 zijn de zittende Europarle-
mentariers Jeanine Hennis-Plas-
schaert (2), Toine Manders (3) en 
Jan Mulder (4). Huidig fractievoor-

zitter Jules Maaten heeft eerder 
laten weten zich niet opnieuw ver-
kiesbaar te stellen. De hoogst ge-
plaatste nieuwe kandidaat is Betty 
de Boer, VVD-fractievoorzitter in 
de gemeenteraad van Groningen.
Van 26 november tot en met 10 
december 2008 konden alle stem-
gerechtigde VVD-leden tijdens een 
ledenraadpleging de volgorde van 
de kandidatenlijst vanaf plaats 2 
bepalen. De opkomst voor deze 
ledenraadpleging was 21,2%.

Afgelopen maand werd de nieuwe 
president van de Verenigde Staten 
beëdigd. President Barack Obama 
mag terugblikken op een zeer 
intensieve, jarenlange cam-
pagne. Uit de hele wereld kijken 
campaigners met hem mee naar 
de lessen die zij kunnen trekken. 
Ook in Nederland zullen politieke 
partijen zich laten beïnvloeden 
door de Obama-campagne.

De VVD is een nuchtere partij, die 
vooral op eigen kracht, zonder 
blind achter de Obama-hype aan 
te lopen, een professionele cam-
pagne in de steigers heeft staan. 
Er zijn grote verschillen tussen de 
Verenigde Staten en Nederland in 
kiesstelsel, politieke cultuur en 
campagnebudgetten. Toch check 
ik regelmatig even of we wel 
Obama-proof bezig zijn.

Na de 2008-campagne van Barack 
Obama is eens te meer duidelijk 
dat ook onze campagne professio-
neel moet zijn. Daarbij is profes-
sioneel geen loos woord, maar 
daadwerkelijk het tegenover-
gestelde van amateuristisch, 
vrijblijvend of ‘op goed geluk’. Ik 
wil daar geen misverstand over 
laten bestaan. Een professionele 
campagne bij de VVD vergt sa-
menwerking en discipline van de 
hele partij.

Obama bleek in staat een échte 
grassroots-campagne te voeren. 
Hij had het lef tot op het niveau 
van de individuele kiezer de 
dialoog aan te gaan. De cam-
pagne werd een sociaal proces, 
waarin sociale netwerken en 
de gesprekken van buurman 
tot buurman een essentiele rol 
speelden. Er kwam een beweging 
op gang vanuit de haarvaten van 
de samenleving. Door ruimte te 
bieden en door te inspireren. En 
bevlogenheid is daarbij natuurlijk 
essentieel.

Tot slot heeft Obama alles uit 
het internet gehaald wat er te 
halen was. Internet ondersteunde 
zijn professionele team. Inter-
net droeg bij aan de eenduidige 
boodschap, door via eenvoudige 
online modules sympathisanten 
zelf in staat te stellen binnen het 
campagnethema aan de slag te 
gaan. En internet bood het ideale 
platform voor de sociale dialoog 
die de Obama-beweging op gang 
bracht. 

Een Obama-proof campagne be-
gint bij onszelf, bij u en mij. Want 
alleen mensen zijn in staat iets te 
veranderen.

Ivo Opstelten, partijvoorzitter

VVD-ledental stijgt

Gemeenteraadsverkiezingen – 
Breng talent aan!

Nieuwe Ledendag op 7 maart

Burgemeester
van Rotterdam, 1999-2009

Europese Europese 
verkiezingen 4 juni verkiezingen 4 juni 

De VVD mocht het afgelopen jaar 
3.738 nieuwe leden verwelkomen. 
In datzelfde jaar werden 2.867 leden 
uitgeschreven. Per 1 januari 2009 telt 
de VVD daarmee 37.703 leden, een 
stijging van 2,4% ten opzichte van 
het jaar daarvoor. 

Uit gegevens van het Documenta-
tiecentrum Nederlandse Politieke 
Partijen blijkt dat, op Groen Links 

na, ook de andere oppositiepartijen 
ledenwinst boekten. De regerings-
partijen CDA, PvdA en ChristenUnie 
verloren juist leden: in 2008 samen 
meer dan 4.800.
Het totaal aantal leden van politieke 
partijen in 2008 nam iets af (-0.5%). 
Op dit moment zijn 310.000 Neder-
landers lid van een politieke partij. 
Dat is ongeveer 2,5% van de ruim 12 
miljoen stemgerechtigden.

Kent u iemand in uw omgeving die 
weet wat er leeft in uw gemeente, die 
een hands-on mentaliteit heeft, die 
denkt in oplossingen in plaats van 
problemen en die een waardevolle 
aanvulling zou kunnen zijn in uw 
gemeenteraad? 

Draag hem of haar dan voor bij uw 
afdelingsbestuur als voorlopige kan-
didaat voor de gemeenteraadsverkie-
zingen. Dit kan tot uiterlijk 15 april 
2009. 
Deze voorlopige kandidaten hoeven 
nog geen VVD-lid te zijn, maar moe-
ten wel vóór 1 juli 2009 lid worden 
om in aanmerking te komen voor de 

lijst. De gemeenteraadsverkiezingen 
zijn op 3 maart 2010.

 2007 2008 2009
Ledental 1 januari 40.849 36.832 37.703

POLITIEKE MARKT – Nieuwe VVD-leden 
kunnen zaterdag 7 maart a.s. kennis-
maken met de partij en met elkaar 
tijdens de VVD Nieuwe Ledendag 
2009. Tijdens deze kennismakings-
dag krijgen leden die na eind 2007 lid 
zijn geworden een ‘kijkje achter de 
schermen’ bij de VVD-Tweede Kamer-
fractie in het Tweede Kamergebouw 
in Den Haag.

De deelnemers maken op een politie-
ke markt kennis met de partijorgani-
satie en de volksvertegenwoordigers 
van de VVD. Ze krijgen een rondlei-

ding door de Tweede Kamer en kun-
nen een workshop volgen waarin ze 
kennis maken met de VVD en het li-
beralisme.

Iedereen die na eind 2007 lid is ge-
worden van de VVD, heeft in januari 
een uitnodiging ontvangen voor de 
Nieuwe Ledendag. Er is nog een aan-
tal plaatsen beschikbaar voor andere 
geïnteresseerde leden. 

Meer informatie en het aanmeldfor-
mulier vindt u op www.vvd.nl/nieu-
weledendag. 

1. Hans van Baalen, in 
 oktober 2008 reeds gekozen 
 tot lijsttrekker
2. Jeanine Hennis-Plasschaert 
3. Toine Manders 
4. Jan Mulder 
5. Betty de Boer 
6. Jos Ramekers 
7. Pim van Ballekom 
8. Marianne Kallen-Morren 
9. Ingrid de Caluwé 
10. Ferdi de Lange 
11. Bart Keuper 
12. Gijs Schilthuis 
13. Joost van den Akker 
14. David van den Burg 
15. Nicole Maes 
16. Andre Bosman 
17. Bernd Roks 
18. Frank van Oorschot 

19. Tjalling Wiarda 
20. Hans Pluckel 
21. Margaret de Vos Van   
 Steenwijk-Groeneveld 
22. Frank Verveld 
23. Willem Gasman 
24. Sam Cherribi 
25. Dries Lodewijks 
26. Joost van Keulen 
27. Rudmer Heerema 
28. Laetitia Smits Van Oyen 
29. Edward Koops 
30. Robert de Oude 
31. Hans Aeijelts Averink 
32. Stan Lyczak 
33. Aat Peterse

De volledige uitslag kunt u vinden 
op www.vvd.nl/lrp in het Archief 
ledenraadplegingen.

Op 4 juni 2009 worden in Nederland de 
verkiezingen voor het Europees Parle-
ment gehouden. De VVD doet mee met 
een sterk team onder leiding van Hans 
van Baalen. Alhoewel 4 juni nog ver weg 
lijkt, komt de eerste deadline voor Neder-
landers die in het buitenland wonen of 
werken er al snel aan. Voor 22 april 2009 
moeten deze landgenoten als ze willen 
stemmen zich geregistreerd hebben bij het 
stembureau van de gemeente Den Haag.
De VVD roept u op om dit bericht door te sturen aan al uw vrien-
den, kennissen en collega’s in het buitenland, zodat ook zij ge-
bruik kunnen maken van hun stemrecht bij de verkiezingen 
voor het Europees Parlement. Woont of werkt u zelf in het bui-
tenland? Vergeet dan niet uzelf te registreren! Voor meer in-
formatie en de vereiste formulieren: www.vvd.nl/buitenland 
 

DEFINITIEVE KANDIDATENLIJST

De defi nitieve lijst voor de verkiezingen op 4 juni is als volgt:

Buitenlandse stemmen 
belangrijk!
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“Het is effi ciënter om de kennis en eigen verantwoordelijkheid van boeren
te benutten.”

EUROPA

Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherming
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• Milieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Economische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
• Vice-voorzitter commissie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij
http://janmulder.vvd.nl/

Tere zieltjes
SPIEGEL - Ter ere van het voorzitter-
schap van de Europese Unie heeft 
Tsjechië een kunstwerk laten ma-
ken dat in Brussel te zien is. Maar 
het kunstwerk heeft in sommige 
lidstaten tot heftige reacties geleid. 
De landen van de EU worden in het 
kunstwerk in confronterende stere-
otypen weergegeven. 

GRAP
Zo is Duitsland voorgesteld als één 
grote autobaan, waar een haken-
kruis te herkennen valt. Bulgarije 
wordt herleid tot een Turks hurk-
toilet. België stelt een halfl ege pra-
linedoos voor en Zweden een Ikea-
pakket. Op het kunstwerk van de 
Tsjechen staat Nederland geheel 
onder water met alleen een aan-
tal minaretten die nog boven het 
water uitkomen. Het Verenigd Ko-
ninkrijk, dat op tal van terreinen 
niet meedoet met de Europese sa-
menwerking, ontbreekt helemaal 
in het kunstwerk. 
Uiteraard was het kunstwerk be-

doeld als grap. Maar Bulgarije was 
zo beledigd dat de Tsjechische re-
gering inmiddels een doek over het 
Bulgaarse deel gespannen heeft. 
Het lijkt wel alsof we in de Europese 
Unie niet meer om onszelf kunnen 
lachen, zelfs niet als het om een 
overduidelijke ‘practical joke’ gaat. 
Het past in het tijdgewricht waarin 
we snel beledigd zijn als land, maar 
ook als individu. 

GEEN KEUZE MEER
We accepteren over en weer steeds 
minder van elkaar. Tegelijk zijn 
we opgezadeld met een overheid 
die onze vrijheid steeds verder wil 
inperken. Al deze nieuwe regels en 
verboden zijn een verdere inper-
king van de persoonlijke vrijheid. 
Je hebt geen keuze meer. Ik zou 
daarom 2009 willen uitroepen als 
‘Jaar van de Vrijheid’.

Duurzaam dóórboeren
STIMULANS - Vorige maand heeft het 
Europees Parlement zijn goedkeu-
ring gegeven aan nieuwe Europese 
wetgevingsvoorstellen voor gewasbe-
schermingsmiddelen.  VVD-Europar-
lementariër Jan Mulder is opgelucht 
dat met de nieuwe EU-wetgeving 
de Nederlandse land- en tuinbouw 
duurzaam kan blijven produceren. In 
het Europees Parlement werd eerder 
nog gepleit voor een drastische ver-
mindering van het aantal middelen. 
Mulder: “Ik heb me ten volle ingezet 
om die eerdere positie te matigen. 
Boeren moeten kunnen beschikken 
over een voldoende breed pakket aan 
middelen om hun gewassen goed te 
kunnen beschermen tegen ziekten 
en plagen. Zo niet, dan zou de land-
bouwproductie in de EU in gevaar 

kunnen komen. Tegelijkertijd zou 
daarmee de import van producten 
die geproduceerd zijn met voor de 
EU verboden middelen alleen maar 
toenemen.”
Een belangrijk voorstel van Jan Mul-
der is in het nu bereikte akkoord op-
genomen. Lidstaten krijgen hierdoor 
de mogelijkheid om doelen te stellen 
voor risicoreductie, in plaats van doe-
len voor gebruiksreductie. Mulder: 
“Het is effi ciënter om de kennis en 
eigen verantwoordelijkheid van boe-
ren te benutten en hen te stimuleren 
om de middelen toe te passen op een 
zo onschadelijk mogelijke manier. 
Ik vind het te kort door de bocht om 
boeren strikte beperkingen op te leg-
gen voor het gebruik van bepaalde 
gewasbeschermingsmiddelen. “

 

LABEL - De kwaliteit van Europese 
landbouwproducten krijgt in het 
jaar 2009 veel aandacht. Producen-
ten in de EU moeten aan strikte voor-
waarden voldoen op het gebied van 
milieu, dierenwelzijn en voedselvei-
ligheid. Door de toename van de in-
ternationale handel komen er steeds 
meer producten van buiten de EU op 
de Europese markt. Dat is een goede 
zaak, maar het is niet altijd duide-
lijk of producten van buiten Europa 
wel aan dezelfde kwaliteitseisen vol-
doen. Consumenten hebben recht op 
informatie over de kwaliteit van de 
producten die ze kopen. Daarnaast 
betekent het oneerlijke concurrentie 
voor Europese boeren.  

Jan Mulder maakt zich al jaren sterk 
voor Europese kwaliteitslabelling. 
Op zijn initiatief werd in 2004 een 
proefproject gestart om de introduc-
tie van een algemene Europese kwa-
liteitslabelling te onderzoeken, naast 
de bestaande Europese kwaliteitsre-

gelingen voor biologische- en kwa-
liteitsproducten die gekoppeld zijn 
aan een bepaalde regio. Het proefpro-
ject werd in 2007 afgerond met een 
conferentie over het Europese kwa-
liteitsbeleid. In navolging hiervan is 
de Europese Commissie afgelopen 
najaar een publieke discussie gestart, 
ter voorbereiding van verdere stap-
pen. 

Jan Mulder is tevreden dat de Euro-
pese Commissie gevolg heeft gegeven 
aan de resultaten van zijn geïnitieer-
de proefproject en er daadwerkelijk 
aandacht zal worden gegeven aan 
een algemeen Europees kwaliteit-
slabel. Dit moet er uiteindelijk toe 
leiden dat Europese producten zich 
positief kunnen onderscheiden in de 
markt, op basis van de hoge standaar-
den waaronder ze geproduceerd zijn.

Kwaliteit gegarandeerd
Wereldwijde
internet-vrijheid 
CODE - Begin februari vond er op ini-
tiatief van Jules Maaten in het Euro-
pees Parlement in Straatsburg een 
bijeenkomst plaats over de wereld-
wijde vrijheid op het Internet. Naast 
Eurocommissaris Reding zijn meer-
dere internetbedrijven uitgenodigd 
om te spreken over de vrijheid op het 
Internet en de ervaringen van deze be-
drijven bij het opereren in autoritaire 
staten. Maaten acht privacybescher-
ming in autoritaire staten een zaak 
van leven of dood. Onlangs riep hij, 
samen met zeven van zijn collega´s 
uit verschillende fracties, de grote 
Europese Internet- en telecommuni-
catiebedrijven op de vrijwillige men-
senrechtencode te ondertekenen, die 
door de Amerikaanse Internetbedrij-
ven Google, Yahoo! en Microsoft wordt 
gehanteerd. Maaten vindt dat het Eu-
ropese bedrijfsleven niet achter mag 
blijven op het gebied van de bescher-
ming van de mensenrechten.

STERKE MUNT - Tien jaar geleden werd 
de euro de offi ciële munteenheid van 
de Europese Unie. Twee jaar later in-
troduceerden elf lidstaten de eerste 
eurobriefjes en -munten. Intussen is 
de euro de nationale munteenheid 
in zestien van de 27 lidstaten. On-
langs vierde het Europees Parlement 
de tiende verjaardag van de euro. En 
terecht! De afgelopen maanden is de 
relevantie van de euro onmiskenbaar 
aangetoond. De introductie van de 
euro blijkt nu een historisch besluit 
en een belangrijke stabiliserende 
factor in de huidige moeilijke tijden. 
Europa is toonaangevend op het we-
reldtoneel door markt en munt. 

Met de komst van de euro is uiter-
aard ook nagedacht over noodza-
kelijke maatregelen om de euro te 
beschermen tegen valsmunterij. On-
langs maakte de Europese Centrale 
Bank bekend dat in de tweede helft 
van 2008 in totaal 354.000 valse eu-
robankbiljetten aan de circulatie 
zijn onttrokken. Ten opzichte van de 
eerste helft van 2008 is dit een stij-
ging van 13%. Een betere aanpak of 
simpelweg meer valse biljetten en 
munten in omloop? De geluiden uit 
het politieveld laten niets aan dui-
delijkheid over: er wordt in deze on-
voldoende samengewerkt tussen de 
lidstaten, de grensoverschrijdende 
aanpak van valsmunterij van de euro 
is ver onder de maat en de valsmun-
ters worden zelden gepakt.
De aanpak van valsmunterij leidt dus 
tot de nodige kopzorgen. Willen we 
kunnen blijven vertrouwen op een 
sterke munt, dan is het evident dat 
een harde en effectieve bestrijding 
van de valsmunterij van de euro 

Valsmunterij euro aanpakkenValsmunterij euro aanpakken

Aanpak valsmunterij leidt tot kopzorgen.

noodzakelijk is. Hoog tijd dus om 
bij de Raad, ofwel: de lidstaten, aan 
te kloppen met een aantal vragen. 
Duidelijk moet worden hoeveel valse 
bankbiljetten en valse munten er de 
afgelopen vijf jaar per lidstaat exact 
zijn ontdekt. Ook is het van belang 
om erachter te komen hoeveel op-
sporingscapaciteit er de afgelopen 
jaren per lidstaat is geïnvesteerd in 
de aanpak van valsmunterij, en tot 
hoeveel aanhoudingen en inbeslag-
nemingen dit precies heeft geleid. De 
belangrijkste vraag is uiteraard of de 

lidstaten kleur bekennen. Vinden zij 
de huidige situatie bevredigend?!
De antwoorden laten nog even op 
zich wachten. Vóór alles moet echter 
duidelijk zijn dat de aanpak van vals-
munterij een nationale opportuni-
teit en prioriteit is. Politie en justitie 
kunnen alleen effectief optreden als 
de lidstaten volledige openheid van 
zaken geven. En laat dat nu net het 
pijnpunt zijn.

jeanineineuropa.nl

www.toinemanders.nl 
www.julesmaaten.eu
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Minder verkeersborden 
óók goed
ONOVERZICHTELIJK – Het aantal ver-
keersborden kan drastisch worden 
ingeperkt. Een meerderheid van de 
Tweede Kamer is er voor om het 
woud aan borden in het land aan 
te pakken. Volgens CDA-Kamerlid 
Sander de Rouwe kan een op de 
drie borden zonder problemen 
worden weggehaald. Dat komt de 
verkeersveiligheid ook ten goede, 
stelt hij. Want hoe meer borden, 
hoe onoverzichtelijker de situatie 
volgens hem wordt voor veel auto-
mobilisten.

De kwestie kwam recent aan bod 
tijdens een overleg met verkeers-

minister Eurlings. Hij vindt onder 
meer de fracties van de PVV, SP, 
VVD en PvdA aan zijn zijde. Ook 
zij vinden dat wel eens goed mag 
worden gekeken welke borden 
echt nodig zijn. Volgens de VVD 
kan bovendien een hoop geld wor-
den bespaard. Met het plaatsen en 
onderhouden van een bord is al 
gauw een paar honderd euro ge-
moeid.  
Uit onderzoek van het instituut 
SWOV dat wetenschappelijk onder-
zoek doet naar verkeersveiligheid 
blijkt dat automobilisten slechts 
10 tot 20 procent van de verkeers-
borden opmerken (bron: AD).

 
EFFECTSTUDIES – De Europese Com-
missie is erin geslaagd om circa 
10.000 pagina’s aan wetgeving te 
schrappen, wat een vermindering 
inhoudt van ongeveer tien procent 
van het totaal aantal pagina’s EU-re-
gelgeving. Dit is het resultaat van de 
Europese vereenvoudigingstrategie 
Betere Regelgeving en werd op12 ja-
nuari aangekondigd door de een na 
hoogste ambtenaar van de Europese 
Commissie, de Nederlander Alexan-
der Italianer.

Op voorstel van de Europese Com-
missie wordt onder meer de BTW-re-
gistratie voor ondernemers elektro-
nisch gemaakt. Dit initiatief moet 
een besparing van 18 miljard euro 
aan administratieve lasten opleveren. 
Ook hoeven bedrijven met minder 

dan tien werknemers hun boekhou-
ding niet meer te laten goedkeuren, 
wat 7 miljard euro scheelt.
“Het aantal pagina’s zegt misschien 
niet zoveel, maar het is een aanzien-
lijke prestatie,” aldus Italianer. De 
topambtenaar gaf aan dat de EU ook 
werkt aan betere EU-regels. “Vroeger 
schreven we eerst een voorstel en 
krabbelden daar tot slot nog bij wat 
de gevolgen voor de praktijk konden 
zijn. Nu doen we het andersom,” 
stelde Italianer, die naar eigen zeg-
gen een strenge voorzitter is van de 
commissie die de kwaliteit van de ef-
fectstudies moet beoordelen. “Vorig 
jaar heb ik bijna een derde van de 180 
studies teruggestuurd voor verbete-
ringen.” Bovendien zijn in sommige 
gevallen meer regels nodig, zoals bij 
het toezicht op de fi nanciële instel-

lingen. De kredietcrisis heeft dat vol-
gens hem aangetoond.
De Europese Commissie lanceerde 
in 2002 een alomvattende strategie 
voor betere regelgeving. Doel is de 
regelgeving te vereenvoudigen, de 
bureaucratie te beperken, de kwali-
teit van de regelgeving te verbeteren 
en betere wetten op te stellen voor 
consumenten en ondernemingen. De 
maatregelen omvatten bijvoorbeeld 
een systeem dat het effect van nieu-
we Commissievoorstellen beoordeelt 
en de uitvoering van een programma 
voor de vereenvoudiging van bestaan-
de wetgeving.

Bron: Emmy Ruiter, Huis van de Neder-
landse Provincies, Brussel

Brussel schrapt 10.000 pagina’s met regels

ONGEFUNDEERD - Gemeentes stellen 
lukraak milieuzones in, zonder daar 
eerst goed over na te denken. Met me-
diagenieke verhalen paaien ze zo hun 
inwoners, zonder hen de consequen-
ties voor te houden. Dat constateert 
Charlie Aptroot, VVD-woordvoerder 
Verkeer & Mobiliteit in de Tweede 
Kamer. “Milieuzones zijn plekken 
in de stad waar luchtkwaliteit en 
omgevingslawaai een probleem zijn. 
Binnen deze zones zijn alleen schone 
voertuigen welkom. Het instellen van 
dergelijke zones is onderdeel van de 
milieugekte. Het milieu is natuurlijk 
belangrijk, maar gemeenten moe-

ONUITVOERBAAR – Het nieuwe 
Europese beschermingsplan voor 
natuurgebieden Natura 2000 legt 
de aanleg van infrastructuur en 
andere zaken muurvast. Aange-
toond moet worden dat er voor de 
167 aangewezen gebieden in ons 
land geen mogelijke signifi cante 
schadelijke effecten zijn voor de 
instandhoudingsdoelstellingen. 
Waarbij sprake moet sprake zijn 
van wetenschappelijke zekerheid. 
De jurisprudentie wijst er op dat 
de rechter de onderzoeksverplich-
ting zeer letterlijk neemt. Is dat 
niet met wetenschappelijke zeker-
heid aan te tonen, dan geldt het 
voorzorgbeginsel (uit de Vogel- en 
Habitatrichtlijn). M.a.w.: als je het 
niet zeker weet of het is niet aan te 
tonen dat er GEEN mogelijke sig-
nifi cante effecten zijn, en die kans 
is in de praktijk groot, dan mag 
er DUS niks. De bewijslast ligt bij 
de initiatiefnemer. Of dat nu een 
ondernemer of de overheid is. De 
initiatiefnemer moet bovendien 
de gevolgen van andere activiteiten 
die mogelijk negatieve schadelijke 
effecten hebben op het gebied in 
kaart brengen en meenemen in zijn 
berekening. Het zgn. cumulatie-ef-
fect. Al deze onderzoeksvereisten 
zijn gewoonweg niet uitvoerbaar 
en praktisch volstrekt onmogelijk. 
Bergen onderzoek, papier en bere-
keningen liggen dus opnieuw in 
het verschiet. Convenanten bieden 
geen soelaas. Er hoeft maar 1 bur-
ger of actieclub op te staan en je 

staat weer bij de rechter. Onvermij-
delijk gevolg zal opnieuw een reeks 
van vernietigde wegbesluiten zijn. 
Het gevaar is reëel dat er in de toe-
komst - op een invoegstrookje hier 
en daar na - geen enkele weg meer 
wordt aangelegd. De minister van 
Verkeer en Waterstaat wordt een 
droevige fi guur. Want de werkelijke 
bazen over de wegenaanleg - c.q. de 
openbare ruimte in bredere zin - 
zijn Brussel, de minister van Milieu 
en de minister van Natuurbeheer. 
Die hebben opnieuw wetgeving in 
elkaar gedraaid, waaruit de minis-
ter van Verkeer en Waterstaat bijna 
niet kan ontsnappen.  

RODE VLAG 
Acht jaar nadat de VVD de storm-
bal hees over de dramatische gevol-
gen van de Brusselse luchtkwali-
teitsregels - en waar toen niemand 
belangstelling voor had - wordt een 
tweede slot op de wegen gezet. De 
gevolgen van de Kader Richtlijn 
Water zijn nog onbekend, terwijl 
een derde slot - de Geluids Produc-
tie Plafonds - eraan zit te komen. 
De VVD hijst opnieuw de rode vlag. 
Ondanks waarschuwingen van de 
VVD-fractie zijn we door de lucht-
kwaliteitsregels jaren achterop 
geraakt. Nieuwe verloren jaren lig-
gen voor de boeg. Arme mensen die 
elke dag nog langer in de fi le staan 
en naast ruimte om te recreëren 
ook graag een plek hebben om te 
kunnen wonen en werken.  
 

Milieuzones = milieuhobbyisme

Nieuw slot op wegenbouw

ten wel eerst goed de feiten op een 
rij hebben en daarnaast de gevolgen 
van zo’n beslissing goed afwegen. 
Wat betekent het bijvoorbeeld voor 
ondernemers die gevestigd zijn in 
zo’n zone? En voor mensen die zich 
geen moderne, schone auto kunnen 
permitteren?”
Op dit moment is er geen landelijk 
kader; iedere gemeente geeft zijn 
eigen invulling aan het beleid. Vaak 
vinden er vooraf en achteraf geen 
of de verkeerde metingen plaats en 
wordt er onvoldoende rekening ge-
houden met het bedrijfsleven. Hier-
door is het vaak niet eens mogelijk 

om vast te stellen of de doelstellingen 
worden gehaald.
De milieuzonering is een rotzooi; ge-
meenten doen maar wat. Er moeten 
eerst duidelijke, landelijke richtlijnen 
komen over zaken als voertuigeisen, 
venstertijden, fi nanciële compensa-
tieregelingen en een sloopregeling
voordat je begint met het inrichten 
van milieuzones. Een goede tijdige 
communicatie hierover richting on-
dernemers en inwoners is daarbij 
noodzakelijk, aldus Aptroot.

BIJSTELLING - Amstelveen geeft voort-
aan bij bouwprojecten voor sociale 
woningbouw de bouwkavels in erf-
pacht uit. Op deze manier anticipeert 
de gemeente op stijgende grondprij-
zen en heeft zij meer grip op behoud 
van de sociale woningvoorraad.

Het mag opmerkelijk genoemd 
worden dat een VVD-wethouder erf-
pacht invoert. In dit geval gaat het 
om Frans Hellendall, wethouder op 
o.m. Financiën. “Dit gebeurt”, legt 
hij uit, “echter uitsluitend bij soci-
ale woningbouw.” Het is een logisch 
besluit bij nadere beschouwing. 
“Grond voor sociale woningbouw 
werd onder de marktprijs geleverd, 
omdat anders sociale woningbouw 
voor de verhuurder - meestal wo-
ningcorporaties - zwaar onrendabel 
is. Alle andere grond wordt verkocht 
voor marktprijzen. Echter, bij sociale 
woningbouw kwam het prijsverschil 
tussen de marktprijs van de grond en 
de gesubsidieerde prijs uiteindelijk 
bij de woningcorporatie terecht, bij-
voorbeeld als de woningen verkocht 
werden. De subsidie op de grondprijs 
lekte dus weg. Met de invoering van 
erfpacht vloeit deze vorm van subsi-
die op termijn terug naar de gemeen-
tekas.

Erfpacht bij sociale Erfpacht bij sociale 
woningbouwwoningbouw

f.hellendall@amstelveen.nl

c.aptroot@tweedekamer.nl

Daarnaast biedt erfpacht meer garan-
tie op behoud van de sociale huurwo-
ningen. In de regeling wordt opgeno-
men dat huurwoningen alleen met 
instemming van de gemeente aan de 
sociale huurvoorraad kunnen wor-
den onttrokken. Dit is het geval bij 
huurverhoging of verkoop.”

Niet alleen de stijgende grond- en 
huizenprijzen hebben geleid tot bij-
stelling van het beleid in Amstelveen. 
Door recente landelijke ontwikkelin-
gen zijn woningcorporaties meer op 

regionale of landelijke schaal gaan 
opereren en hebben daardoor een 
grotere afstand gekregen tot het Am-
stelveense beleid en doelstellingen 
omtrent sociale woningbouw. Een 
aantal corporaties overweegt zelfs 
om het bestel te verlaten. Erfpacht 
biedt dan een goede oplossing. Het 
voorstel is dan ook unaniem door de 
gemeenteraad aangenomen.

Wegwijzer nodig?

www.jan-mulder.eu
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In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

terwijl we fantastische mensen in het 
college en de raad hebben en tot voor 
kort zelfs een landelijk ‘uithangbord’ 
in de persoon van voormalig burge-
meester Opstelten. Hij is nu voorzit-
ter van de VVD en heeft al aangegeven 
dat we ons sterker gaan profi leren. 
De VVD zal er gaan uitspringen. We 
gaan als partij meer pieken, meer 
een profi lering krijgen op bepaalde 
aansprekende thema’s. Met heldere 
onderwerpen, gedacht vanuit de kie-
zer, vanuit de mensen op straat. Die 
hebben misschien geen duidelijke 
politieke interesses, maar ze hebben 
wel een beeld van wat ze graag gerea-
liseerd willen zien in hun straat, hun 
stad en in hun land. Barack Obama 
is in staat gebleken om zich in korte 
tijd stevig als een ‘merk’ neer te zet-
ten. De VVD is al een ijzersterk merk. 
Wij zijn simpelweg de partij voor 
mensen die iets van hun leven wil-
len maken. Daar gaat de permanente 
campagne op inzoomen. Dat houdt 
in voortdurend zichtbaar zijn. In Rot-
terdam doen we dat al enkele jaren! 
Nadat ik in het KC-bestuur ben aan-
gesteld, heb ik een ‘straatplanning’ 
gemaakt en staan we elke maand 
op straat met de oranje VVD Bank. 
Want op straat gebeurt het! Men wil 
gezien, gehoord en begrepen worden. 
We heten per slot van rekening niet 
voor niets ‘volkspartij’. Als VVD moet 
je laten zien dat politiek er toe doet! 
Op zijn Rotterdams gezegd: ‘Minder 
lullen, meer doen’. De straat op met 
een duidelijke lijn en boodschap. 
Wij weten wat er in de samenleving 
leeft en hoe we mensen vooruitgang 
kunnen laten boeken. Liberalen zijn 
al meer dan een eeuw de drijvende 
kracht achter vooruitgang en veran-
dering in Nederland. Dat moeten we 
steviger neerzetten!” 

maar juist die discussies houden mij 
scherp. Van jongs af aan heb ik me al 
geïnteresseerd in de opvattingen van 
politiek andersdenkenden. Dat komt 
me in mijn dagelijks werk nog altijd 
goed van pas.

STAATSINRICHTING
Het liberalisme is me niet met de 
paplepel ingegoten, want ik kom uit 
een CDA-nest. Mijn ouders waren en 
zijn weliswaar geen lid, maar actu-
aliteiten werden bij mij thuis op de 
voet gevolgd en politieke discussies 
vonden aan de eettafel plaats. Mijn 
opvoeding was liberaal in de zin van 
dat sterk werd benadrukt dat je zelf 
verantwoordelijk bent om dat te be-
reiken wat je graag wilt op gebied 
van school/studie, maar ook in ne-
venactiviteiten als politiek, sport en 
muziek (viool spelen). Al vroeg had ik 
liberale voorkeuren. Die hebben zich 
ontwikkeld op de middelbare school 
tijdens de lessen in staatsinrichting. 
Andere leerlingen vonden dat saai; 
ik vond het geweldig. En ik voelde 
heel snel aansluiting met die ene li-
berale partij: dé VVD. Dat had niets 
te maken met de partijiconen van die 
dagen, maar uitsluitend met het libe-
rale karakter van de partij. Ik heb het 
liberalisme altijd geassocieerd met 
de drie v’s: vrijheid, verantwoorde-
lijkheid en vooruitgang. Dat laatste 
telt voor mij zwaar: we moeten in dit 
land stappen voorwaarts doen en dat 
vanuit een positieve grondhouding.

“Ik ben op aanraden van een studie-
vriendin een paar jaar geleden een 
keer naar een politiek café van de 
VVD geweest. En de rest gaat eigenlijk 
vanzelf. Het zal voor alle politieke 
partijen gelden: je geeft ze een vin-
ger en ze pakken beide handen. Als 
je laat zien dat je iets kunt, dan ben 
je ook direct volledig in beeld. Ik ben 
zelf begonnen als ondersteunend 
lid tijdens de verkiezingscampagne 
en daarna werd ik bestuurslid bin-
nen een deelgemeente in Rotterdam. 
Daarna kwam een plek vrij binnen 
het KC-bestuur van Rotterdam, name-
lijk de portefeuille pr, communicatie 
en campagne. Daar kon ik geen nee 
tegen zeggen, want dat takenpakket 
vind ik fantastisch en past bij mij. 

MINDER LULLEN, MEER DOEN
Veel mensen in Rotterdam hebben 
liberale ideeën, maar helaas kwam 
dat niet tot uiting in het stemhokje 
bij de laatste verkiezingen. En dat, 

“Vanuit mijn plek bij KPMG, ad-
viestak publieke sector, werk ik 
al geruime tijd voor het Haven-
bedrijf Rotterdam. Daar doe ik de 
politiek-strategische procesadvise-
ring rond de aanleg van de Twee-

de Maasvlakte. Dat sluit goed aan bij 
mijn interesse in de politiek en mijn 
opleiding Bestuurskunde aan de 
Erasmus Universiteit. Ik ben tevens 
voorzitter van de alumnivereniging 
van Bestuurskunde. Een leerzame en 

leuke taak, vooral ook omdat we 
leden hebben uit verschillende 
werkvelden en met uiteenlopende 
politieke signatuur. Ook in mijn 
vriendenkring zitten veel poli-
tiek actieven: vooral veel ‘rooien’, 

Caroline van Doorn (28) geldt in zakelijke kringen als een groot talent. Niet voor niets 

is ze genomineerd voor de ‘Young Professional of the Year Award 2009’. Haar talenten 

zijn ook binnen de VVD niet onopgemerkt gebleven. Ondanks haar jeugdige leeftijd is ze 

belast met pr, communicatie en campagne binnen het bestuur van de KC Rotterdam. En 

over die vakgebieden heeft ze een duidelijke eigen mening. De VVD moet zich concen-

treren op haar liberale kernthema’s, zodat de partij weer herkenbaar wordt, vanuit ‘vrij-

heid, verantwoordelijkheid en vooruitgang’.   Tekst: Dick Zoet

««              Liberalen al meer dan 
een eeuw drijvende kracht 
achter vooruitgang

STEMMEN Caroline van Doorn heeft stemmen nodig 
om ‘Young Professional of the Year’ te wor-
den. Ivo Opstelten, die Caroline van dichtbij 
heeft meegemaakt als pers- en communi-
catiemanager in zijn campagneteam tijdens 
de verkiezingen voor het voorzitterschap van 
de VVD, is er heel duidelijk over: “Caroline is 

een kanjer! Zeer professioneel, hardwer-
kend, sociaal vaardig en gewoon een 
gezellig mens. Met Caroline aan boord 
kan het niet missen”.
Wie Caroline wil steunen, kan stemmen 
op: www.youngprofessionaloftheyear.
nl/2009/caroline-van-doorn

Caroline van Doorn, 
campagneleider Rotterdam,  

Stappen 
voorwaarts doen!
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INGEZONDEN BRIEVEN

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Doordachter reageren 
op de crisis

Door Mark Rutte ingezonden opinie-artikel naar Het Financieele Dagblad.

De fi nanciële crisis is niet het ge-
volg van ‘onbeperkte marktwer-
king’, maar benadrukt eerder het 
belang van onafhankelijk mone-
tair beleid, goed toezicht en een 
level playing fi eld. Om goed te 
reageren op de crisis moeten de 
oorzaken duidelijk zijn. Ik zie drie 
hoofdoorzaken. Ten eerste heeft 
dankzij lage rentes de geldkraan te 
lang wagenwijd opengestaan sinds 
2001, toen de economie uit de re-
cessie moest worden geholpen.
Ten tweede trad China toe tot 
de Wereld Handelsorganisatie 
in 2001 op een zeer lage wis-
selkoers van de Chinese Yuan 
versus de dollar. Dat heeft eco-
nomische onbalans veroorzaakt. 
Ten derde heeft de Staat gefaald 
als marktmeester. Hij heeft toege-
laten dat banken steeds meer ka-
pitaal uitzetten ten opzichte van 
hun eigen vermogen. Bovendien 
heeft de Amerikaanse overheid 
aangezet tot onverantwoord ban-
kieren. 

Intussen is de fi nanciële crisis 
overgeslagen op de ‘gewone’ eco-
nomie. Dat leidt tot Keynesiaanse 
refl exen: overal willen overheden 
met extra uitgaven en ingrepen in 
de economie de boel uit het slop 
trekken. Een gevaarlijke ontwik-
keling, want voor je het weet is 
het middel erger dan de kwaal. 
Neem bijvoorbeeld het begrotings-
tekort en de staatsschuld. Er wordt 
een oogje dichtgeknepen als het 
gaat om de begrotingsspelregels 
die bij de invoering van de euro 
zijn afgesproken. Wie het begro-
tingstekort onverantwoord laat 
oplopen legt de rekening neer bij 
onze kinderen. Een bijkomend ri-
sico is dat de euro zijn sterke posi-
tie verliest, de infl atie oploopt en 
de pensioenen onder druk komen.

Ook voor werktijdverkorting geldt 
dat het op korte termijn sympa-
thiek lijkt, maar op langere ter-
mijn funest kan uitwerken. Als de 
nu optredende ‘vraaguitval’ wer-
kelijk kort duurt kunnen werkge-
vers en werknemers beter met 
een arbeidspool onderling een re-
geling treffen. Als de vraaguitval 
langer duurt, frustreert overheids-
steun het aanpassingsproces dat 
zich tijdens een crisis voltrekt. Het 
kunstmatig op de been houden 
van bedrijven betekent bovendien 
oneerlijke concurrentie voor be-
drijven die hun zaken wel op orde 
hebben.

In plaats van paniekvoetbal te 
spelen door nu al marktversto-
rende maatregelen te nemen, 
stel ik twee wegen voor om de 
crisis aan te pakken. De over-
heid dient zich te richten op het 
fundament van het probleem, de 
kapitaalmarkt. Bedrijven zullen 
problemen blijven houden zolang 
huizenprijzen blijven dalen en be-
leggingswaarden niet aantrekken.  

Er moet weer olie in de motor van 
de economie komen. De eerste ron-
de van kapitaalinjecties is achter 
de rug maar de kredietverlening 
zit nog steeds op slot. De kapitaal-
sinjecties en garantieregeling voor 
banken werken onvoldoende. Het 
kabinet moet met de bankiers gaan 
praten om een wel werkende rege-
ling te maken. Dit is nodig om in-
vesteringen, herfi nanciering en ex-
portkredieten op gang te brengen. 

Daarnaast is de Rijksbegroting 
2009 inmiddels achterhaald. Het 
kabinet moet de begroting op 
orde brengen en schrappen in 
uitgaven die de economie niet 
helpen. Ook moeten belastingen 
die ronduit schadelijk zijn voor de 
economie worden teruggedraaid.
Met de ontstane ruimte kunnen 
we de overdrachtsbelasting en 
inkomstenbelasting verlagen. 
Daarmee zou de overheid de ha-

perende huizenmarkt en het 
consumentenvertrouwen een 
noodzakelijke impuls geven. Een 
tweede weg die we moeten be-
wandelen is het versterken van de 
economie op langere termijn. De 
Nederlandse arbeidsmarkt moet 
worden gefl exibiliseerd en investe-
ringen in wetenschap en vernieu-
wende technologieën, alsmede 
infrastructuur, zijn noodzakelijk 
om de economische kansen van 
de toekomst te grijpen. De com-
binatie van economische groei 
en duurzame energie is er zo een. 
Ten slotte moeten we inzetten op 
een superieur marktmeesterschap 
vanuit de Staat. De Staat mag geen 
speler op de vrije markt worden, 
maar moet wel beter dan in het re-
cente verleden als scheidsrechter 
de spelregels van de vrije markt 
bewaken.
Rustig opereren met de focus op 
herstel van vertrouwen en de blik 
op de langere termijn is op dit mo-
ment wijzer dan aan het stuur te 
gaan rukken. Dat is les één die je 
leert op een slipcursus. Hopelijk 
zijn Balkenende en Bos dat niet 
vergeten.

             Gevaarlijke 
ontwikkeling dreigt 
met Keynesiaanse 
refl exen bestreden 
te worden

Na de tweede wereldoorlog 
stond Nederland voor een 

enorme opgave. Een rijkswegenplan, 
een schets voor het realiseren van 
een wegennet dat inspeelt op de be-
hoefte. Deze infrastructurele plan-
ning vooraf in rijks - , provinciale 
- regionale - en gemeentelijke wegen. 
Het ontbreken van fi nanciële midde-
len, vooral bij de lagere overheden, 
resulteerde in het zoeken bij ande-
ren. De rijkswegen waren een wen-
kend perspectief. 
Door dit beleid ontbreekt thans in-
zicht in de samenstelling van de 
verkeersstroom. Oplossen van knel-
punten resulteert veelal in het ver-
plaatsen van verkeersstromen. Voor-
waarde voor een functioneel /pro 
actief  beleid, vraagt om visie, Die 
ontbreekt!
Bij vele studies om de doorstroom te 
versterken en knelpunten op te los-
sen wordt zichtbaar - nul optie - ( niet 
meer asfalt) en voorkeur links om of 
rechts om. Zo n patstelling kan jaren 
zich voortslepen. De bestuurders, van 
alle op dit gebied werkzame overhe-
den, zullen tot het inzicht en de con-
clusie moeten komen om het infra-
structureel beleid op te dragen aan 

een nationale wegen autoriteit, met 
geformuleerde bevoegdheden, fi nan-
ciële middelen en landelijke aanstu-
ring. In die optie zou een nationaal 
verkeersnet moeten voorzien dat de 
individuele weggebruiker beschikt 
over een wegennet waar binnen hij 
zijn bestemming kan bereiken. Mil-
jarden investering in een z.g.n. ge-
biedsontsluitend netwerk ( voorheen 
provinciale / regionale wegen ). Door-
stroming op de AA wegen ( Rijkswe-
gen) wordt streng en resultaatgericht 
gereguleerd. Het vrachtverkeer krijgt 
voorrang ( optimaal benutten van 
manuren en geïnvesteerd kapitaal) 
het overige verkeer kan, zoals in de 
praktijk is gebleken, door fi nanciële 
prikkels worden beïnvloed. De wegge-
bruiker kan met zijn vervoermiddel , 
voorzien van een vignet ( 1000 Euro 
per maand) toegang krijgen en ge-
bruikmaken van de AA wegen ( geen 
tolpoortjes , geen rekeningrijden, 
geen administratieve rompslomp). Zo 
nodig verdere beperkingen van 6-9 en 
16-18 voor werkdagen extra vignet.
Ongeclausuleerd/ zonder integrale 
aanpak heeft investeren in knelpun-
ten nauwelijks effect, mede gelet op 
overlast en kosten.

De wegen autoriteit geeft een meer 
jaren schets. Per begrotingsjaar keurt 
de Staten Generaal een plan van uit 
te voeren werken goed en stort een 
jaarlijkse bijdrage in het wegenfonds. 
De weggebruikers betalen aanleg, be-
heer en onderhoud van de AA wegen. 
Onder verantwoordelijkheid van de 
wegenautoriteit kan de uitvoering 
van werken worden toevertrouwd aan 
de op te richten regionale wegenau-
toriteit ( landelijke deken compleet). 
In het bestuur ( met onafhankelijke 
voorzitter) zijn vertegenwoordigd , 
het rijk, verkeer en infrastructuur, 
milieu organisaties en de sector ver-
voer. De plannen zullen na overleg 
met de direct betrokken overheden, 
na inbreng van de relevante maat-
schappelijke organisatie - natuur en 
landschap - moeten kunnen rekenen 
op een maatschappelijk draagvlak. 
In de besluitvorming zullen meege-
nomen moeten worden de wettelijke 
regels opdat na de besluitvorming de 
voorwaarden voor de uitvoering posi-
tief kunnen worden ingeschat, mede 
ter voorkoming van tijdrovende pro-
cedures

Ir Jan Baas, Gorssel 

Mobiliteit in een impasse

BOEKRECENSIE

Speechen is een kunst. Verbale over-
tuigingstechnieken die worden ge-
hanteerd in een discussie of debat 
kunnen goed uitpakken, maar een 
goede speech afl everen, is moeilijker. 
Je moet iemand mee kunnen nemen 
in jouw wereld. Woorden worden 
een gondel die het publiek vervoert 
en beroert. In het ergste geval ben je 
iemand na een aantal minuten kwijt 
en draai je plichtmatig je verhaal af.
Niet alleen de woorden zijn van be-
lang. De houding, non-verbale han-
delingen, setting, voordragen uit 
het hoofd of vanaf teleprompter: al-
les telt mee voor het totaalplaatje. 
Soms verwordt een speech zelfs tot 
een parool. De vier woorden ‘I have 
a dream’, hebben de tand des tijds 
doorstaan en gelden nog immer als 
een levende herinnering aan Martin 
Luther King. Wat hij in de rest van 
deze speech heeft gezegd, is wellicht 
minder bekend, maar verre van irre-
levant.

Inhoud staat naast de vorm. Je kunt 
geen speech houden zonder bood-
schap. Obligate toespraken zijn er 
genoeg, maar speeches die zowel 
qua inhoud als vorm vlammen, la-
ten een onuitwisbare indruk achter. 

Iedereen kan, als hij of zij nagaat, 
een paar momenten herinneren dat 
ze een speech zagen en hoorden die 
voor vervoering en kippenvel zorgde. 
Soms gebeurt het zelfs dat een speech 
prachtig is, maar dat je van de rede-
naar zou verlangen dat hij of zij het 
achterste van de tong zou laten zien, 
dus echt zou zeggen wat hij oprecht 
vindt. Met dit idee in het achterhoofd 
heeft politicoloog Pieter Hilhorst zijn 
nieuwe boek‘Historische toespraken 
die de wereld had moeten horen’ge-
schreven. Hilhorst heeft een keur aan 
speeches geschreven door de ogen 
van prominente politici, directeuren, 
journalisten en andere professio-
nals. Hilhorst laat hen zeggen wat ze 
echt zouden willen zeggen (volgens 
de auteur althans), maar door druk 
van binnen- of buitenaf nalaten. Het 
resultaat is een schokkend, maar 
ontroerend boek. De toespraken 
zijn onderverdeeld in een aantalon-
derdelenzoals terreur, koningshuis, 
klimaat, armoede, Europa, fraude 
en genocide. Aan het woord komen, 
onder andere, Koningin Beatrix, Ba-
rack Obama, George W. Bush, Wouter 
Bos, Frits Bolkestein, Rob Oudkerk en 
Wouke van Scherrenburg.
Van belang is te realiseren dat alles in 

het boek fi ctie is. Hilhorst weet som-
mige hoofdpersonen zo levensecht 
op te voeren, dat de grens tussen wer-
kelijkheid en fi ctie fl interdunwordt. 
Met name de passages waarin de re-
denaars persoonlijk worden, weten 
deze verwarring te bewerkstelligen. 
De speech van Ruud Lubbers bij het 
25-jarig ambtsjubileum van Koningin 
Beatrix is zo’n voorbeeld. Hij verhaalt 
over zijn eerste ontmoeting met haar. 
Hij vertelt hoe nerveus hij was en hoe 
ze hem op zijn gemak stelde. Het zijn 
eerlijke verhalen, zonder twijfel. An-
dere ‘bijdragen’ aan het boek zijn zo 
openhartig dat het een zweem van 
voyeurisme oproept.
‘Historische toespraken die de wereld 
had moeten horen’ is een eigenaar-
dig, maar eigenzinnig boek waar-
mee Hilhorst de lezer meeneemt in 
een pseudowerkelijkheid die door de 
lezer bejubeld of afgestraft kan wor-
den. Ik kies voor het eerste. Met dit 
boek toont Hilhorst aan dat hij heel 
goed onder de huid kan kruipen van 
eenieder die wordt opgevoerd. Daar-
naast verstaat de auteur de kunst 
van het speechschrijven als geen an-
der. Hilhorst levert hiermee een ge-
slaagd boek af dat voor iedereen ge-
schikt is die interesse heeft voor het 
(inter)nationale politieke speelveld 
en het dagelijkse leven daarbuiten.

Daan de Neef

Titel: Historische toespraken die de wereld 
had moeten horen
Auteur: Pieter Hilhorst
Uitgeverij: Lemniscaat, 
www.lemniscaat.nl
ISBN: 9789047701262

Historische toespraken die 
de wereld had moeten horen



LiberLiber
WWW.VVD.NL10 PARTIJ

13 februari 2009

Liberale vrouwen gaan speeddaten 

Internationale liberalen bij elkaar

Alumnidag 2009 
op 21 maart
VERPLAATST – In een eerdere Liber 
(d.d. 7 november 2008) werd de 
Alumnidag voor oud-deelnemers 
aan de Topkadertrainingen op 14 
maart aangekondigd. Om organi-
satorische redenen zal de Alumni-
dag één week later plaatsvinden, 
op zaterdag 21 maart. 

Oud-topkaderdeelnemers, van wie 
we de actuele (e-mail)adressen 
hebben, zullen binnenkort een 
persoonlijke uitnodiging ont-
vangen van de commissie die de 
Alumnidag organiseert. Als u er 

zeker van wilt zijn dat u een uit-
nodiging ontvangt, stuur dan een 
mail met uw adresgegevens en 
het jaar waarin u de Topkader-
cursus hebt gevolgd naar: tanja@
haseloop.com  

Wij adviseren u om nu alvast 21 
maart in uw agenda te zetten. Dan 
zorgen wij ervoor dat het een boei-
ende dag wordt! 

ALUMNIDAG-COMMISSIE: 
Tanja Haseloop, Ingrid de Jong, 
Baerte de Brey en Wouter Kolff

Duitse Liberalen op koers!
GLORIEUS – ‘Danke 
Hessen!’, valt in gro-
te letters te lezen op 
een billboard in het 
Thomas-Dehlerhuis, 

het partijbureau, van de FDP (Freie 
Demokratische Partei) in Berlijn. Op 
zondag 18 januari jl. behaalde de 
Duitse liberalen bij de deelstaatver-
kiezingen in Hessen het beste verkie-
zingsresultaat sinds 1954; maar liefst 
16,2% van de stemmen kreeg de partij 
van Guido Westerwelle. Voor VVD’er 
Ockje Tellegen een geweldige opste-
ker. “Dit is een historische winst van 
6,8%. Na een jaar van politieke im-
passe waarin het de lijsttrekker van 
de sociaal-democraten (SPD), Andrea 
Ypsilanti, niet lukte een rood-groene 
coalitie (SPD met de Grünen) met 
gedoogsteun van Die Linke te vor-
men, zijn nu de christen-democraten 
(CDU) en liberalen aan zet. Hessen 
krijgt een zogeheten ‘schwarz-gelbe’ 
regering.” 

FDP-leider Guido Westerwelle is vast 
besloten zijn partij na de Bondsver-
kiezingen in de regering te krijgen. 
Ockje: “Het feit dat de liberalen nu 
in de vijf dichtst bevolkte deelstaten 
van Duitsland, te weten Nord-Rhein-
Westfalen, Baden-Württemberg, 
Niedersachsen, Beieren en nu ook 
Hessen, succesvol met de christen-de-
mocraten regeren, is een meer dan ri-
ante uitgangspositie om dat streven 
in september dit jaar te realiseren. 
Door de glorierijke overwinning van 
de FDP in Hessen, is de grote coalitie 
(SPD/CDU) haar meerderheid in de 
Bondsraad (orgaan waarin 16 Duitse 
deelstaten zitting hebben) kwijt. De 
FDP heeft al aangegeven de Bondsraad 
niet tot een ‘blokkade-instrument’ te 
willen maken, maar Westerwelle is 
niet gek en heeft al aangekondigd het 
onlangs zeer moeizaam tot stand ge-

komen tweede Konjunkturpaket van 
de Grote Coalitie aangepast te willen 
zien. Zo eisen de liberalen belasting-
verlagingen, vinden ze de slooppre-
mie voor oude auto’s een absurd idee 
en willen ze opnieuw praten over de 
omgang met de staatsschuld. Inmid-
dels is er binnen de CDU opnieuw 

discussie ontstaan over de te varen 
koers in deze tijd van crisis. De eisen 
van de liberalen hebben ertoe geleid 
dat de ‘Wirtschaftsvleugel’ binnen 
de partij vreest kiezers aan de FDP 

te zullen verliezen als Merkel niet 
alsnóg bereid is dit deel van haar 
partij tegemoet te komen. De bal ligt 
bij de Bondskanselier. Is ze bereid 
haar toekomstige coalitiegenoot te 
accommoderen of houdt ze voet bij 
stuk en laat ze het aankomen op een 
confrontatie in de Bondsraad? Hoe 
het ook zij, het wordt een spannend 
verkiezingsjaar in Duitsland. Een 
jaar dat voor de Duitse liberalen niet 
beter had kunnen beginnen.”

De VVD en de FDP zijn belangrijke part-
ners op Europees niveau en hebben samen 
zitting in de Europse Liberale fractie en 
zijn lid van de ELDR. Ockje Tellegen is oud-
medewerker van Atzo Nicolaï en momen-
teel werkzaam op de Nederlandse ambas-
sade in Berlijn.

Guido Westerwelle: “Riante uitgangspositie om winst te vergroten.”

Campagnetips uit het land
BEST PRACTICES

FLYER – Welkom in uw nieuwe huis! 
Deze hartelijke groet ligt op de deur-
mat bij de oplevering van nieuw-
bouwwoningen of woontorens in 
Rotterdam. 

Het idee van het Campagne Kern-
Team van de VVD Rotterdam is 
gegoten in de vorm van een fl yer, 
die huis-aan-huis wordt verspreid. 
VVD’ers gaan tijdens de oplevering 
van de huizen langs om persoonlijk 
de fl yer te overhandigen. Nieuwe be-
woners worden op deze wijze welkom 
geheten, naar hun mening gevraagd 
én geattendeerd op website en poli-
tiek café. Op deze manier nodigt de 
VVD Rotterdam inwoners uit: Denk 
mee, Leef mee, Doe mee!
Voor meer informatie over de fl yer: 
Caroline van Doorn, KC Bestuur VVD 
Rotterdam, carolinevandoorn@hot-
mail.com; 06-51291526
 

VIDEO / YOUTUBE – De VVD-fractie 
in de deelgemeenteraad Kralingen-
Crooswijk van Rotterdam heeft dit 
jaar haar inbreng bij de begrotings-
behandeling op heel andere wijze 
vormgegeven. In plaats van het voor-
lezen van een droog stuk tekst – met 
in de raadszaal meestal slechts enke-
le aanwezigen – is een videofi lm ver-
toond. Fractievoorzitter Pieter Jaap 
Sprenger: “Zo konden wij heel con-
creet in beeld brengen op welke plek-
ken in de wijk en aan welke onder-
werpen er naar onze mening in 2009 
aandacht moet worden gegeven. Ook 
hebben wij via een advertentie in het 
lokale wijkblad aandacht gevraagd 
voor onze visie voor 2009. Iedereen 

kan nu heel duidelijk zien waar de 
VVD voor staat!”
De videofi lm is inmiddels op YouTu-
be beschikbaar (de beeldkwaliteit is 
daardoor wat minder geworden) en 
al door enkele honderden mensen 
bekeken. “Deze mensen hadden wij 
nooit bereikt wanneer wij ons ver-
haal alleen tijdens de raadsvergade-
ring hadden voorgelezen.” 

Pieter Jaap Sprenger is er van over-
tuigd dat veel VVD-fracties en -afde-
lingen meer met video en internet 
kunnen doen. “Zeker met het oog 
op de naderende gemeenteraadsver-
kiezingen is een slim gebruik van 
multimedia naar mijn gevoel erg be-
langrijk.”

Bekijk het fi lmpje op: http://
nl.youtube.com/watch?v=K0tby-
3kUcY

Pieter Jaap Sprenger, tel. 06 16 10 67 
74.

KENNISMAKEN – Het Liberaal Vrou-
wen Netwerk (LVN) organiseert bin-
nenkort een speeddatebijeenkomst. 
Tijdens het speeddaten kunnen vrou-
wen in een informele setting ken-
nismaken met politieke functies. De 
aanwezigen krijgen de gelegenheid 
met een groot aantal politiek actieve 
vrouwen van de VVD kennis te maken 
en vragen te stellen. 
Op deze manier kunnen ze zich 
breed orienteren op een mogelijke 

politieke functie in de toekomst. 
Vrouwelijke burgemeesters, wethou-
ders, gemeenteraadsleden, leden uit 
de Eerste en Tweede Kamer, Statenle-
den of Gedeputeerden kunnen alles 
over het leven als vrouw in de poli-
tiek vertellen. 
Kortom, een goede gelegenheid ken-
nis te maken met politiek actieve 
vrouwen en elkaar te ontmoeten en 
motiveren politiek actief te worden! 
Datum, lokatie en programma wor-

den binnenkort gepubliceerd via het 
Thorbeckeweb.

NETWERKBORREL LVN
Twee keer per jaar organiseert het 
Liberaal Vrouwen Netwerk een net-
werkborrel. De eerstkomende bij-
eenkomst staat in het teken van Eu-
ropa en vindt plaats op donderdag 26 
maart van 16.30 – 18.30 uur. Lokatie 
en programma volgen binnenkort via 
Het Thorbeckeweb.

KENNISDELEN – Liberal International 
(LI) is voor de VVD een belangrijk 
internationaal netwerk waar kennis 
en ervaring worden uitgewisseld en 
internationale contacten worden ge-
legd. 

Op 25 januari werd de 181ste Execu-
tive Committee gehouden in Straats-
burg, Frankrijk. De VVD werd verte-
genwoordigd door Hans van Baalen, 
deputy president LI, Wim van Eeke-
len, vice president LI en Mark Dijk, 
Internationaal Secretaris.

De Executive in Straatsburg richtte 
zich op de kredietcrisis en het ant-
woord dat het liberalisme hierop kan 
hebben. Daarnaast werden de activi-
teiten van 2008 besproken. Hans van 
Baalen deed daarbij verslag van zijn 
bezoek aan Thailand namens Liberal 
International. Hij onmoette daar ver-
schillende leiders van de regerende 
Democratic Party, zoals premier 
Abhisit, minister van Buitenlandse 
Zaken Kasit en kandidaat-gouver-
neur van Bangkok Sukhumphan. 
Onderwerp van het gesprek was de 

politieke situatie in Thailand en de 
samenwerking van Liberal Interna-
tional met de Democratic Party. Het 
bezoek werd door de Executive als 
een groot succes gezien.

Voor meer informatie over Liberal 
International kijkt u op www.liberal-
international.org. Bent u ook geïnte-
resseerd in de activiteiten van Liberal 
International in Nederland, kijk dan 
op de website van de LIGN, Liberal In-
ternational Groep Nederland, www.
lign.org en word lid. 

             Vastbesloten 
om te gaan 
meeregeren
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Terugkomdag Wet maatschappelijke 
ondersteuning (Wmo)

Tijdpad 126e Algemene Vergadering

Bas Verkerk , burgemeester van Delft, 
is sinds vorige week de nieuwe voor-
zitter van de Nederlandse delegatie in 
het Comité van de Regio’s, een orgaan 
van de lokale en regionale overheden 
in de Europese Unie.

Burgemeester Arjen Gerritsen van de 
gemeente De Bilt is met ingang van 
1 december benoemd tot voorzitter 
van de Gebruikersverenigng Centric. 
Met deze benoeming treedt Gerristen 
automatisch toe tot de VNG-commis-
sie informatiebeleid en de Regiegroep 
Dienstverlening en e-overheid.
 
Monique de Vries is door de minister-
raad voorgedragen voor benoeming 
tot lid van het Kapittel voor de Civiele 
Orden. Het Kapittel bestaat sinds 1994 
en adviseert over benoemingen in de 
Orde van de Nederlandse Leeuw, de 
Orde van Oranje-Nassau en de Erepen-
ning voor Menslievend Hulpbetoon.
In het verleden was De Vries lid van de 
Tweede-Kamer en staatssecretaris van 
Verkeer en Waterstaat. 

In de gemeente Albrandswaard is een 
nieuw college gevormd waar de VVD 
wederom deel vanuit maakt. Vera 
Spruit is de nieuwe wethouder. Haar 
plaats als fractievoorzitter wordt over-
genomen door Marco Goedknegt. De 
vrijgekomen raadsplek wordt inge-
vuld door René Moret.
 
Jan Hendrik Klein Molekamp is una-
niem voorgedragen door de gemeen-
teraad van Rozendaal als nieuwe bur-
gemeester. Klein Molekamp was van 
1994 tot 2003 Tweede Kamerlid, op 
dit moment is hij interim-directeur 
van de Kamer van Koophandel in Rot-
terdam en is hij tevens voorzitter van 
de Vereniging Afvalbedrijven.

Kees Wassenaar is door de VVD voor-
gedragen als nieuwe wethouder van 
Nederlek. Hij volgt hiermee Jelle de 
Jong op, die om persoonlijke redenen 
afscheid neemt. Wassenaar was eer-
der wethouder in Leiderdorp, waar 
de VVD uit de coalitie stapte vanwege 
een hoge OZB-verhoging.
 
Martin Worsdorfer is benoemd tot 
nieuw raadslid in de gemeente ‘s-
Gravenhage. Hij volgt Thessa Ooster-
holt-Eekhout op, die om persoonlijke 
redenen vertrekt. Worsdorfer zal zich 
binnen de fractie met name bezig-
houden met fi nanciën, milieu, duur-
zaamheid en onderwijs.

In Pijnacker-Nootdorp wordt de plaats 
van de VVD ingenomen door de CU/
SGP in het college. De VVD had het 
vertrouwen verloren van de coalitie-
partijen PvdA en CDA, nadat de VVD 
een motie van wantrouwen had ge-
steund tegen wethouder Kees van der 
Kraan vanwege de IJslandse bankaf-
faire. VVD-wethouder Ben de Vries is 
na een lang debat weggestuurd. Hij 
is hiermee het enige politieke slacht-
offer, terwijl hij niet politiek verant-
woordelijk is voor de bankaffaire.
 
In de gemeente Barendrecht is Jan van 
Tol toegetreden tot de gemeenteraad. 
Hij vervangt hiermee Ina Batenburg, 
die uit de raad vertrok vanwege een 
verhuizing.
 
Frits Paymans vertrekt uit de gemeen-
teraad van Nieuwkoop. Per 1 febru-
ari legt hij zijn functie neer vanwege 
persoonlijke overwegingen. Paymans 
heeft in totaal 19 jaar gefunctioneerd 
als raadslid, voor het merendeel in 
Nieuwkoop.

Cees Lok wordt de nieuwe wethou-
der in de gemeente Haldeberge. Hij 
vervang hiermee Gerard Huijpen. 
Cees Lok was eerder wethouder van 
de gemeente Roosendaal.
 
In de nieuw gemeente Kaag en 
Braassem, een samenvoeging van Ja-
cobswoude en Alkemade, is Ton van 
Velzen benoemd tot wethouder. Bin-
nen deze gemeente is Bas Eenhoorn 
al waarnemend burgemeester.
 
Binnen de gemeente Skasterlan 
keert Tiny Rem terug als raadslid. 
Ze neemt de plek over van Felix van 
Beek, die nu werkzaam is als wet-
houder van de gemeente Littense-
radiel.
 
In Rijnwoude wordt de vacante plek 
in de gemeenteraad van Hans Meer-
burg opgevuld door Lex den Boer.

In de gemeente Etten-Leur is raads-
lid Clasien de Regt overgestapt van 
de APB fractie naar de VVD. Zij was 
al langer landelijk lid, maar treedt 
nu ook toe tot lokale afdeling.
 
Fractievoorzitter Joop van Orsouw 
van de fractie in Oss heeft te kennen 
gegeven op te stappen. Daarnaast 
heeft hij tevens zijn lidmaatschap 
van de VVD opgezegd. Hij gaat op 
eigen houtje verder.
 
Bloemendaal heeft een nieuw col-
lege, een coalitie bestaand uit VVD, 
CDA en D66. Voor de VVD treedt Ta-
mes Kokke toe tot het college.

Ina Adema is voorgedragen als nieu-
we burgemeester van de gemeente 
Veghel. Als de minister haar voor-
dracht overneemt zal zij per 1 april 
beginnen in de Brabantse gemeente. 
Op dit moment is Adema wethou-
der in de gemeente Deventer.
 
Fractievoorzitter in de gemeente 
Haarlem Arend-Jan van den Beld ver-
trekt per 12 februari om zich meer 
te richten op zijn eigen bedrijf. Zijn 
plek wordt voor deze raadsperiode 
overgenomen door raadslid Pieter 
Heiliegers.
 
Wethouder Liesbeth Boekel stapt uit 
de coalitie van de gemeente Haren. 
Dit is gebeurd na overleg met de 
twee andere coalitiepartijen Groen-
Links en PvdA. Er waren de laatste 
tijd spanningen ontstaan omtrent 
onderwerpen als het verplaatsen 
van enkele sportverenigingen.
 
Jan-Dirk Blaauw is benoemd tot 
nieuwe voorzitter van de afdeling 
Teylingen. Hij neemt het stokje over 
van Heleen Steens.
 
In de gemeente Doesburg is fractie-
voorzitter Ineke van Elk opgestapt 
na verschil van mening met haar 
fractiegenoot Gerdy Oosten. Oosten 
neemt nu het fractievoorzitterschap 
over. Ineke van Elk geeft haar zetel 
niet op en gaat verder als eenmans-
fractie.
 
Ton Jonkers stopt na 17 jaar als 
raadslid in de gemeente Boxtel. Vol-
gens Jonkers is het tijd voor nieuw 
bloed in de Boxtelse afdeling.

(selectie uit Provincie & Gemeente, VVD-
Bestuurdersvereniging)

 

Margreet Kamp-speld 
voor Dita Feith
GEFELICITEERD! – In Oosterbeek is op 
20 november jl. tijdens de Algemene 
Ledenvergadering van de VVD afde-
ling Renkum Dita Feith-de Graaff 
onderscheiden. Mevrouw Feith is 
oud-voorzitter van de Vrouwen in de 
VVD, afdeling Renkum, al 50 jaar lid 
en fervent emancipatievoorvechtster. 
Uit handen van oud-Tweede Kamer-
lid Sari van Heemskerck Pillis ont-
ving zij namens het Hoofdbestuur de 
Margreet Kamp-speld voor haar grote 
verdiensten voor de VVD in het alge-

meen en de positie van de liberale 
vrouw in het bijzonder. Haar liberale 
levensloop is terug te vinden op de 
website van VVD afdeling Renkum 
onder ‘Weblog’.

De speld vernoemd naar het liberale Ka-
merlid Margreet Kamp, die zich meer dan 
wie ook ingezet heeft voor de vrouwen in 
de samenleving. Zij was een voorvechtster 
om meer vrouwen politiek geïnteresseerd 
te krijgen.  

EVALUATIE – De Haya van Some-
renstichting organiseert op 21 maart 
a.s. in samenwerking met Tweede 
Kamerlid Anouchka van Miltenburg 
en ervaren trainers de tweede Wmo-
terugkomdag. De ontwikkelingen 
van de Wmo tijdens de eerste twee 
jaren van invoering worden bespro-
ken. Ook wordt aandacht besteed aan 
de toekomst van het persoonsgebon-
den budget en kunnen raadsleden en 
wethouders ervaringen met de Wmo 
uitwisselen. Er worden zowel in de 
ochtend als in de middag drie work-
shops georganiseerd, te weten:

-  Bestuurlijke aansturing collectie-
ve voorzieningen / welzijnswerk

-  Fysiek en sociaal (achterstandswij-
ken en preventie)

-  Compensatiebeginsel: individueel 
en collectief.

De kosten voor deelname bedragen 
50 euro (inclusief lunch). Geïnteres-
seerden kunnen zich tot 7 maart aan-
melden via: www.vvd.nl/wmo. 

Voor vragen kunt u contact opnemen 
met Rimke Haitsma: r.haitsma@vvd.
nl of 070 - 361 30 12.  

In het weekend van 15 & 16 mei 2009 
vindt de 126e Algemene Vergadering 
plaats bij EvenTron in Rosmalen. 
Naast de behandeling van de inhou-
delijke agendapunten, belooft het 
vooral een knallend en gezellig eve-
nement te worden. Het congres staat 
natuurlijk geheel in het teken van 
de Europese Verkiezingen, waarvoor 
lijsttrekker Hans van Baalen op vrij-
dagavond 15 maart de campagneaf-
trap verricht. Reserveer dit weekend 
vast in uw agenda en houd de ko-
mende Libers en het Thorbeckeweb 

in de gaten voor meer informatie 
over het programma en de aanmeld-
procedure.
Het inhoudelijke tijdpad voor de 
Algemene Vergadering is als volgt:

6 maart publicatie Agenda
10 april sluitingsdatum 
 amendementen
17 april sluiting kandidaatstelling  
 HB leden door afdelingen/ 
 centrales
1 mei publicatie van de 
 leeswijzer

Naam: Mischa Rus
Leeftijd: 35 jaar
Beroep: zelfstandig ondernemer in vastgoedbeheer en relocation
 

“Sinds januari 2009 ben ik opnieuw lid van de 
VVD. Ik ben ondernemer, maatschappelijk be-
trokken en een liberaal in hart en nieren. Met de 
komst van het nieuwe hoofdbestuur onder lei-
ding van Ivo Opstelten heb ik weer vertrouwen in 
de VVD. Dat vertrouwen raakte ik in 2007 kwijt. 
Ik vond de manier waarop het lokale en landelij-
ke bestuur omging met mensen in de partij niet 
prettig. Inmiddels is er zowel in Amsterdam als 
landelijk een nieuw bestuur en voel ik mij weer 
thuis bij de VVD. Als Amsterdammer, kan ik me 

goed vinden in de Rotterdamse stijl: Niet praten, maar doen! Ik ben actief 
geweest voor de VVD in het bestuur van Amsterdam Centrum & Wester-
park, de lokale adviescommissie mobiliteit en als kandidaat voor de Pro-
vinciale Staten van Noord-Holland. Ook nu wil ik mij weer actief inzetten 
voor het liberale gedachtengoed!”

(OP)NIEUW LID

Mevrouw Feith (rechts) blij met de onderscheiding.

BENOEMINGEN
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126e AV ROSMALEN

Neem een ander VVD-lid mee

Nederland zit in een economische 
crisis. Het CPB heeft in februari 
berekend dat in 2010 bijna 9% van 

de beroepsbevolking werkloos zal zijn. 
Dat is één op elf man. Een visie voor de 
lange termijn ontbreekt. Al een jaar lang 
steekt dit kabinet zijn kop in het zand. En 
dat terwijl we in de grootste economische 
recessie zitten sinds de jaren ’30. Maar de 
problemen in Nederland zijn niet alleen 
problemen die door de kredietcrisis zijn 
veroorzaakt. De economische neergang 
is ook een gevolg van problemen die we 
te lang niet hebben aangepakt. De econo-
mie was gebaseerd op een luchtbel van 
leningen en hypotheken, versterkt door 
oneerlijke bankiers en slecht toezicht. 
Ook op andere terreinen lijken we uit de 
rails gelopen. Bijna dagelijks zien u en ik 
onrecht, waarvan het lijkt alsof iedereen 
die verantwoordelijk is voor het bestuur 
van Nederland dit normaal vindt. 
We zien rechters die keer op keer een 
tasjesdief na twee dagen politiecel weer 
de straat op sturen, terwijl mensen opge-
pakt worden als ze in hun eigen huis een 
inbreker aanpakken.  Een beginnende 
politieman, die belangrijk en gevaarlijk 
werkt doet, verdient 1570 euro, terwijl 

zijn werkloze buurman 1200 euro uit-
kering ontvangt. We zien grote wegen-
bouwprojecten stil liggen, omdat één 
enkele bezwaarmaker deze projecten 
met procedures jarenlang kan vertragen. 
Ondertussen staan wij wel allemaal stil 
op de A4. En terwijl we in de fi le staan, 
horen we op de radio dat bankmanagers 
met een miljoenenbonus op zak hun be-
drijf in crisis achterlaten. Is dat allemaal 
normaal? Nee. 

VALSE OPLOSSINGEN
Niet alles kan door de overheid kan 
worden opgelost. De staat is geen ge-
luksmachine. Het zijn valse oplossin-
gen om tegen 26.000 uitgeprocedeerde 
asielzoekers te zeggen dat ze mogen 
blijven. Asielzoekers die van de rechter 
het land allang hadden moeten verlaten, 
maar beloond worden omdat ze toch 
zijn gebleven. Of dat integratie wordt 
bevorderd door immigranten op te roe-
pen voor een gratis taalcursus en als 
beloning een gratis computer te geven, 
zoals in Amsterdam gebeurt. Of dat het 
goed is om Marokkaanse jongeren van 
belastinggeld hun roots te laten zoeken 
in Marokko. Dat zijn valse oplossingen: 
Een strenge agent heeft meer effect dan 
honderd jaar thee drinken. 
Iedereen weet dat niet alle problemen 
komen door islamitische immigranten, 
en dat we die problemen niet kunnen 
oplossen door de Koran uit te dunnen 
tot de dikte van een Donald Duck. Ook 
dat is een schijnoplossing. Problemen 
die veroorzaakt worden door slecht inte-
grerende immigranten los je niet op met 
het verscheuren van een boek. 
Hetzelfde geldt voor hen die zeggen dat 
de crisis kan worden bestreden door 
enorme steun te geven aan slecht draai-
ende bedrijven. Ook dat is een geen op-
lossing, want een slecht draaiend bedrijf 
kun je niet redden met belastinggeld. 
Laat die bedrijven vooral effi ciënter wer-
ken en producten maken die mensen 
willen kopen, want iedere cent belas-
tinggeld moet worden opgebracht door 

de belastingbetaler. Met een oplopende 
staatsschuld schuiven we de problemen 
alleen maar door naar onze kinderen. 
Tenslotte zijn er ook vakbondsbestuur-
ders en politici die zeggen dat de hard-
werkende man niet de dupe hoeft te wor-
den van een enorme crisis die iedereen 
gaat raken. Dat we vooral rechten heb-
ben, zoals loonrechten, ontslagrechten 
en pensioenrechten. Maar welke plich-
ten hebben we tijdens zo`n crisis? Ook 
dit is een valse oplossing. Deze crisis is 
te ernstig om te doen alsof er niets aan 
de hand is. Alsof alleen anderen worden 
getroffen, maar we zelf niets hoeven in 
te leveren. 

ECHTE OPLOSSINGEN
We hebben allemaal de plicht onze 
schouders eronder te zetten.  In tijden 
van crisis is dit land gebaat bij eerlijke 
politici en eerlijke vakbondsbestuurders, 
die eerlijk vertellen dat iedereen getrof-
fen wordt, maar dat we er ook weer sa-
men kunnen uitkomen. 
Er is maar één manier om de economie 
weer op te bouwen, en dat is door op-
nieuw een eerlijker Nederland te bou-
wen. Het is de oneerlijkheid die ons deze 
crisis heeft gebracht. Omdat managers 
niets aan toegevoegde waarde inbrach-
ten in een product, maar wel enorme 
bonussen kregen. Omdat vakmensen en 
ondernemende Nederlanders, die wel 
toegevoegde waarde produceren, weinig 
waardering kregen. 
Ik wil een eerlijk Nederland bouwen. Een 
Nederland met een overheid die sterk ge-
noeg is om op te treden als het nodig is, 
en klein genoeg is om bescheiden te zijn. 
Een Nederland waar we opnieuw de toe-
stroom van kansarme immigranten be-

perken en tegen iedereen zeggen: u zult 
integreren. Een Nederland waar we een 
einde maken aan bonussen voor mana-
gers die niets presteren en ruimte geven 
aan vakmensen en ondernemers. 
En een eerlijk Nederland begint bij een 
eerlijke VVD. Een VVD met eerlijke poli-
tici en bestuurders die altijd zullen zeg-
gen waar het op staat, ook als dat soms 
een vervelende boodschap is. Maar dat is 
ook een VVD met politici en bestuurders 
die niet de randen van de regeltjes ge-
bruiken voor twijfelachtig declaratiege-

drag of de grenzen opzoeken van wat je 
met overheidsgeld kunt bekostigen. 
Om uit de crisis te komen, moet Neder-
land terugkeren naar de waarden van 
de wederopbouw. De economie moet op-
nieuw worden opgebouwd op een fun-
dament van rechtvaardigheid. Omdat 
moraal en soliditeit hand in hand gaan. 
Gelukkig zijn de waarden van de weder-
opbouw nog steeds in iedere Nederlan-
der aanwezig. We zitten niet zover aan 
de grond als Nederland aan de vooravond 
van de wederopbouw, verwoest door oor-
log. Maar we moeten wel met hetzelfde 
ondernemerschap en dezelfde vastbera-
denheid ons land opnieuw sterk, veilig 
en vrij maken. Laten wij dat, met elkaar, 
gaan doen.
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EEN EERLIJK 
NEDERLAND

««       Naast veel 
rechten hebben 
we ook veel 
plichten

LAATSTE NIEUWS

Mark Rutte

LEDENKRANT VAN DE VVD

Bij het ter perse gaan van Liber 
op 18 maart jl. presenteerde Mark 

Rutte zijn maatregelen om de 
economische crisis te bestrijden. 

Lees er alles over op www.vvd.nl.
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Moet de inkomensverdeling rechtvaardiger?
WILLEKEUR – Diverse po-
litieke partijen willen de 
inkomensverschillen in 
Nederland verkleinen en 

zeggen een zo rechtvaardiger inko-
mensverdeling na te streven. Waar-
om denken liberalen hier anders 
over? Is een meer gelijke inkomens-
verdeling ook rechtvaardiger?
De pogingen de inkomensverschil-
len te verkleinen heeft alles te 
maken met het streven naar meer 
gelijkheid. In onze aanstaande begin-
selverklaring wordt gelijkwaardigheid 
wederom als een van de liberale be-
ginselen benoemd. Liberalen bedoe-
len daarmee dat voor alle burgers ge-
lijke wetten en regels gelden. Er mag 
geen onderscheid worden gemaakt 
op basis van bijvoorbeeld geslacht of 
religie. Ook moet iedereen dezelfde 
kansen op ontplooiing worden ge-

boden. Daarom moet het onderwijs 
voor iedereen (met voldoende capa-
citeiten) toegankelijk zijn. 

ARBITRAIR
Los van deze gelijkheid voor de wet 
en wat betreft het bieden van kan-
sen is het een feit dat burgers zeer 
van elkaar verschillen. Zij verschil-
len als het gaat om bijvoorbeeld 
talenten of werklust. Ieder mens is 
uniek. Als de gelijke regels worden 
toegepast op verschillende mensen 
krijg je verschillende uitkomsten. 
Toegepast op de inkomens betekent 
dit dat er inkomensongelijkheid zal 
zijn. Die wordt bijvoorbeeld veroor-
zaakt doordat de een harder werkt 
dan de ander of door verschillen 
in talent of intelligentie. Liberalen 
aanvaarden deze ongelijkheid om-
dat gelijke regels en wetten voor hen 

belangrijker zijn dan gelijke uitkom-
sten.
Maar zoals gezegd vinden sommigen 
dat deze inkomensverdeling onrecht-
vaardig is. Welk criterium gebruiken 
zij om de verdeling rechtvaardiger 
te maken? Vrijwel niemand wil de 
inkomensverschillen volledig op-
heffen, zodat iedereen precies even-
veel verdient. Iedereen kan immers 
bedenken hoe onrechtvaardig die 
maatregel zou zijn: de harde werker 
zou dan evenveel verdienen als ie-
mand die de kantjes er van afl oopt. 
De inkomensverschillen moeten 
dus niet worden opgeheven, maar 
slechts worden verkleind. Dat kan 
door de staat de bevoegdheid te ge-
ven de inkomens te herverdelen. 
Maar hoe klein moeten die verschil-
len worden? En hoe wordt op een 
rechtvaardige manier bepaald wie 

wat moet inleveren en wie er wat bij 
krijgt? Het antwoord op deze vragen 
zal altijd arbitrair zijn. Dat komt 
omdat de staat simpelweg niet de 
benodigde kennis en de informatie 
heeft de inkomens op een eerlijke 
manier te verdelen. Het gevolg is dat 
de inkomens op een min of meer 
willekeurige manier worden herver-
deeld.

STIMULANS
Liberalen hebben een betere onder-
bouwing voor de door hen voorge-
stane inkomensverdeling. Zij willen 
niet dat de staat de inkomens herver-
deelt, maar dat iemands inkomen zo 
veel mogelijk afhangt van verdiend 
salaris of geboekte winst. De hoogte 
van het inkomen dat wordt verdiend 
met het uitvoeren van bepaalde 
werkzaamheden hangt af van het 

nut dat iemand anders aan die werk-
zaamheden toekent. Een werkge-
ver probeert in te schatten hoeveel 
waarde een werknemer toevoegt 
en stemt daar zijn salaris op af. En 
de winst die een winkelier behaalt, 
geeft aan hoe goed hij zijn klanten 
heeft bediend met zijn producten. 
Hoe meer anderen jouw werkzaam-
heden waarderen, hoe meer je 
verdient. Zo worden de inkomens 
verdeeld op basis van de waarde die 
mensen voor anderen betekenen. 
Hier zit ook een sociaal aspect aan, 
omdat het de mens stimuleert zijn 
medemens van dienst te zijn. 

Recht aan het rechtsgevoel van burgersRecht aan het rechtsgevoel van burgers
ONBEGRIP – ‘Kinderver-
krachter krijgt fl utstraf’, 
‘Veroordeelde verkrachter 
loopt vrij rond’, ‘Held moet 

hangen? Middenstander die inbreker 
vloerde vandaag voor de rechter’, 
‘Gemeenten laks bij aanpak crimina-
liteit’, ‘Woede over taakstraf’, het zijn 
slechts een aantal voorbeelden van 
recente krantenkoppen, waaruit het 
onbegrip over rechterlijke uitspraken 
in Nederland duidelijk naar voren 
komt. Het is voor veel burgers niet te 
bevatten dat een verkrachter er met 
een taakstraf vanaf komt, terwijl een 
slachtoffer van inbraak eenzelfde 
straf krijgt nadat hij zich uit nood-
weer tegen de inbreker verdedigde. 
Zo is het ook voor velen moeilijk te 
verkroppen dat een veelpleger die de 
plaatselijke winkeliers terroriseert 
met een constante stroom van inbra-
ken, steeds na korte tijd toch weer 
vrij rondloopt. En wat te denken van 
de slachtoffers van inbraak die reeds 
enkele dagen later op straat alweer 
met de dader worden geconfron-
teerd, omdat de rechter meende dat 
deze nog een kans verdiende? Of de 
moeder wier zoon voor het leven ver-
minkt is door een ‘geintje’ met een 
bus brandende benzine, terwijl de 
dader die nooit enig berouw toonde 
er met een aantal uur papiertjes prik-
ken vanaf kwam?

KLOOF
Er bestaat in Nederland een kloof tus-
sen de uitspraken van de rechterlijke 
macht enerzijds en het rechtsgevoel 
bij de burgers anderzijds. Uit onder-
zoek blijkt dat burgers, indien zij op 
de stoel van de rechter plaatsnemen, 
veel zwaardere straffen zouden opleg-
gen aan veroordeelden. Desgevraagd 
geven burgers ook aan dat delinquen-
ten in Nederland veel te eenvoudig 
wegkomen met hun gedrag, terwijl 
burgers die uit zelfverdediging han-
delen vaak juist veel strenger worden 
aangepakt. De onafhankelijke recht-
spraak kan als belangrijk aspect van 
de rechtsstaat worden beschouwd 
en het verdient dan zeker geen aan-
beveling deze zomaar over boord 
te gooien. Toch dient ook een onaf-
hankelijke rechter (mede) rekening 

te houden met de gevoelens in een 
samenleving. Uitspraken moeten 
enigszins tegemoet komen aan het 
rechtsgevoel van burgers, al was het 
maar om eigenrichting te voorko-
men. Burgers hebben immers het ge-
weldsmonopolie bij de staat gelegd, 
maar verwachten dan ook dat de 
staat dit machtsmonopolie krachtig 
ter hand neemt ter bescherming van 
de samenleving.

BESCHERMING
Het strafrecht is de ultieme remedie 
waarmee de staat het handelen van 
burgers aan banden kan leggen. In 
eerste instantie heeft het strafrecht 
een preventieve functie, het werkt 
normgevend en -bevestigend. Als laat-
ste sanctie heeft het strafrecht een 
vergeldende functie. De dader wordt 
geconfronteerd met de consequen-
ties van zijn daad en daarbij expliciet 
op zijn verantwoordelijkheid gewe-
zen. Bovendien kan een slachtoffer 
het strafrecht als een genoegdoening 
– zelfs vergelding – voor het aange-
dane leed ervaren. Het strafrecht kan 
tot slot worden aangewend ter be-
scherming van de samenleving.
Deze verschillende functies van het 
strafrecht maken dat de staat – in 

casu de rechterlijke macht – moet 
zorgen dat vonnissen niet helemaal 
los staan van het rechtsgevoel onder 
de burgers. Met het geweldsmonopo-
lie heeft de staat de plicht tot rechts-
handhaving, burgers kunnen en 
mogen dit niet meer zelf hanteren. 
Rechterlijke uitspraken moeten dus 
een aannemelijke genoegdoening 
voor het ervaren leed zijn. Boven-
dien moeten burgers zich voldoen-
de beschermd weten door de staat. 
Eén van de aspecten van degelijke 
bescherming is de zekerheid dat de-
linquenten daadwerkelijk worden be-
straft en dat toekomstige criminelen 

Zomerschool 
Teldersstichting

Kleine 
overheid?

Een kleine ambtenarij en een 
fi nanciële besparing, dat is wat 
Roel Bekker, secretaris-generaal 
voor de vernieuwing van de Rijks-
dienst, moet zien te bereiken. Is 
het echter wel haalbaar? Liberaal 
Publiek, het discussieplatform 
voor liberaal georiënteerden, or-
ganiseert op dinsdag 31 maart 
a.s. om 18.00 uur een lezing hier-
over, gegeven door de heer Bekker 
zelf. Locatie is Rootz aan de Grote 
Marktstraat 14 te Den Haag.

Frans de Graaf, wetenschappelijk 
medewerker Teldersstichting

Van dinsdag 25 tot en met  
vrijdag 28 augustus orga-
niseert de Teldersstichting 
in Doorn haar jaarlijkse zo-

merschool over de grondslagen van 
het liberalisme. Op de zomerschool, 
bedoeld voor gevorderde studenten 
en recent afgestudeerde academici, 
wordt aan de hand van sprekers uit 
de politiek en wetenschap over diver-
se thema’s gediscussieerd. 

Kijk voor meer informatie op 
www.teldersstichting.nl. 

worden ontmoedigd (wederom) het 
verkeerde pad te kiezen. Door de als 
soft ervaren uitspraken van rechters 
verzaakt de staat in zijn plicht met 
het hem gegunde geweldsmonopolie 
de rechtshandhaving krachtdadig ter 
hand te nemen. Bovendien missen 
zulke rechterlijke vonnissen iedere 

voeling met de samenleving, waar-
door onnodig afbreuk wordt gedaan 
aan het rechtsgevoel van burgers.

Fleur de Beaufort is wetenschappelijk 
medewerker bij de Prof.mr. B.M. Telders-
stichting, het wetenschappelijk bureau ten 
behoeve van het liberalisme en de VVD.

           Gevoelens 
samenleving 
niet ontkennen

Onbegrip over rechterlijke uitspraken neemt toe.

Discussie vernieuwing Rijksdienst.
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arbeidskrachten beschikbaar zijn, 
terwijl tekort aan handen in de toe-
komst net zo problematisch zal zijn 
als betaalbaarheid van de oudedags-
voorziening.

FLEXIBILISERING 
Om de problemen met de overheids-
fi nanciën en de arbeidsmarkt voor 
te zijn stelt de VVD daarom voor de 
AOW-leeftijd te fl exibiliseren. Daarbij 
krijgen mensen die 40 jaar gewerkt 

hebben nog steeds op hun 65-ste 
AOW. Voor mensen bij wie dat niet 
het geval is, zal de AOW-leeftijd ge-
leidelijk verhoogd worden naar 67 
jaar. Dit in 24 jaarlijkse stappen van 
één maand, ingaande 2011. We heb-
ben de gevolgen van deze maatregel 
laten doorrekenen door het Centraal 
Planbureau. Hieruit blijkt dat ons 
voorstel substantieel bijdraagt aan 
het oplossen van het vergrijzings-
vraagstuk. Bij de doorrekening is als 
criterium voor “gewerkt jaar” geko-

Ten derde moet het kabinet erken-
nen dat het vergrijzingsvraagstuk 
sinds de vorige verkiezingen alleen 
maar is toegenomen. Het mantra 
van premier Balkenende – ‘afl ossing 
van de staatsschuld in één generatie’ 
– is volstrekt onhaalbaar geworden 
nu de staatsschuld de 60% weer na-
dert. Bovendien heeft het kabinet 
Balkenende-Bos geen daadwerkelijke 
stappen gezet bij het uitbreiden van 
de arbeidsdeelname, de belangrijk-

ste sleutel voor het opvangen van de 
gevolgen van de vergrijzing zodra de 
crisis achter de rug is. Zo is het ont-
slagrecht niet gemoderniseerd, hoe-
ven alleenstaande ouders met jonge 
kinderen niet meer te solliciteren en 
worden over de spectaculaire groei 
van het aantal jonggehandicapten  
alleen bezweringsformules uitge-
sproken. Dat betekent dat we over 
een paar jaar weer de klassieke Hol-
landse kwaal zullen zien: opnieuw 
zullen honderdduizenden mensen 
jonger dan 65 langs de kant staan 
met een uitkering, terwijl tegelijker-
tijd gebrek zal zijn aan “handen aan 
het bed” en “leraren voor de klas”. 
De enige concrete stap die CDA en 
PvdA wel doorvoeren als vergrij-
zingsmaatregel, de AOW-belasting, is 
onrechtvaardig en zet bovendien 
onvoldoende zoden aan de dijk. Het 
is onrechtvaardig om juist diegenen 
die tijdig voorzieningen hebben ge-
troffen voor hun oude dag meer te 
belasten dan diegenen die dat niet 
hebben gedaan. Het zet ook geen zo-
den aan de dijk, omdat deze extra be-
lasting er niet voor zorgt dat er meer 

Koopzondag 
overal invoeren
De VVD w il dat de koopzondag 
overal kan worden ingevoerd. 
Slechts zeven procent van de 
Nederlanders zegt last van de 
koopzondag te hebben. Het is 
be lache lijk dat de dw inge landij van 
de ChristenUnie dan de doorslag 
geeft. De VVD vindt dat w e deze 
kw estie in Nederland nu voor eens 
en voor altijd goed moeten rege-
len. De consument w il het graag. 
Verder heeft niemand er last van.

Weg met onduide-
lijke brieven 
De rijksoverhe id en gemeenten 
blinken uit in het schrijven van 
onduide lijke brieven. De VVD is 
van mening dat dit de overhe id 
onnodig vee l ge ld kost en le idt tot 
frustratie van burgers. Zeker in het 
huidig econom isch klimaat moet 
de overhe id hier ze lf het goede 
voorbee ld geven en alles op alles 
zetten om irritatie bij de burger en 
ge ldverspilling bij de overhe id te 
voorkomen.

Cadeautjesdrift 
CDA en PvdA
De VVD is de giften- en cadeau-
tjesdrift van de regering beu. Het 
Utrechtse kastee l De Haar bedankt 
op zijn homepage het CDA voor de 
3 m iljoen euro die het ontving voor 
de restauratie . Vorig jaar had de 
regering 150 m iljoen extra te be-
steden en verdee lden CDA , PvdA 
en ChristenUnie het bedrag naar 
e igen voorkeur. Frans Weekers: “Ik 
vind het ronduit ongepast dat het 
CDA wordt bedankt voor de drie 
m iljoen. Het gaat hier om be las-
tingge ld, gemeenschapsge ld dat 
geoormerkt wordt voor de hobby’s 
van het kabinet. ”  

Schade gaswinning 
Franeker?
VVD-Kamerlid Halbe Zijlstra heeft 
m inister Van der Hoeven vragen 
geste ld over  de gasw inning rond 
Franeker en de bodemdaling die 
daar het gevolg van kan zijn. “Ik 
begrijp de onrust in Friesland hee l 
goed. Het gaat hier om een kw ets-
baar gebied, waarbinnen terecht 
strenge e isen aan bijvoorbee ld 
de bodemdaling zijn geste ld. Dan 
ligt het voor de hand dat w e de 
uitkomsten van het onderzoek 
naar de oorzaken van de bodemda-
ling afwachten, voordat w e een 
nieuw e vergunning verstrekken. ”
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Recessie vraagt structurele aanpak
OMBUIGEN – Politieke partijen wor-
den al jarenlang gewaarschuwd voor 
de gevolgen van de vergrijzing en in 
het bijzonder de betaalbaarheid van 
de AOW. Sinds 1994 hebben achter-
eenvolgende kabinetten met de VVD 
daarom ingezet op het terugdringen 
van de staatsschuld en structurele 
hervormingen van de economie. Te-
rechte maatregelen, maar de reali-
teit van vandaag dwingt tot nieuwe 
keuzes, waaronder fl exibilisering van 
de AOW.

Aan het einde van zijn derde Kabinet 
maakte premier Balkenende een be-
wuste keuze: structurele hervormin-
gen waren wat hem betreft voorbij, 
het zou nu gaan om “investeren in 
samenhang”. Rooskleurige verwach-
tingen over de economische groei en 
het verlaten van de voorzichtigheids-
marge van de Zalmnorm maakten 
een regeerakkoord mogelijk dat alle 
coalitiepartijen gelukkig maakte. On-
danks het terugdraaien van ingrepen 
in de sociale zekerheid werden toch 
begrotingsoverschotten voorgespie-
geld. 
De VVD heeft vanaf het aantreden 
van dit kabinet aangegeven dat het 
kabinet zichzelf rijk rekende door 
uit te gaan van een te hoge econo-
mische groei. Door consequent te-
genbegrotingen te maken hebben 
we ook steeds laten zien dat andere 
keuzes mogelijk zijn: een kleinere, 
krachtige overheid, geen lastenver-
zwaring maar belastingverlaging om 
loonmatiging te faciliteren, investe-
ren waar dat nodig is en een beter 
begrotingssaldo door vast te houden 
aan de Zalmnorm. Inmiddels staat 
Nederland voor problemen die veel 
verder gaan dan de jaarlijkse begro-
tingscyclus en vragen om een struc-
turele aanpak.

ECHTE INVESTERINGEN
Allereerst moet “investeringen in 
samenhang” vervangen worden 
door investeringen die Nederland 
sterker maken op het moment dat 
de kredietcrisis weer voorbij is. Uit-
gaven voor elektronische kinddos-
siers, maatschappelijke stages, gratis 
schoolboeken en prachtwijken hel-
pen ons niet om straks honderddui-
zenden werkzoekenden weer snel 
aan de slag te krijgen. Investerin-
gen in de reele economie – wegen, 
spoorverbindingen en waterwerken 
– zorgen er wel voor dat Nederlandse 
bedrijven en potentiële buitenlandse 
investeerders hun activiteiten en 
werkgelegenheid in Nederland uit-
breiden.

GREEN DEAL
Ten tweede moet er een ambitieuze 
“green deal” op energiegebied ko-
men. Een agenda zonder taboes en 
zonder hobbyisme, geleid door drie 
uitgangspunten: leveringszekerheid, 
concurrerende kostprijs en koploper 
in energie-effi ciënte. Het realiseren 
van de eerste twee uitgangspunten 
vraagt het vervallen van het taboe 
dat dit kabinet op kernenergie laat 
rusten. Koploper in energie-effi ciën-
tie betekent dat bedrijven een prijs 
moeten betalen zolang dat niet het 
geval is, maar niet belast worden 
wanneer ze hun beloften waarma-
ken. Zo wordt innovatie beloond.

NIEUW LID: Rob van Roij
Rob van Roij (20) werkt nu een maand bij de VVD-
fractie van de Provinciale Staten Limburg. “Toen ik 
een vacature zag om aan de slag te gaan bij de VVD 

heb ik gelijk gesolliciteerd. Aangezien ik studeer in Maastricht is het 
voor mij ook erg makkelijk om bij de Provinciale Staten aan de slag 
te kunnen. Het werk dat ik nu verricht spreekt me erg aan en komt 
de maatschappij ten goede. En dat is natuurlijk wat uiteindelijk telt.” 
Deze student fi scaal recht gaat met goede moed aan de slag voor de 
VVD “om een economisch sterk Nederland te realiseren.”

zen voor tenminste 70% van het mi-
nimumloon, verdiend in loondienst 
of als ondernemer. Hierdoor tellen 
ook substantiële parttimebanen mee 
en worden mensen die arbeid en zorg 
combineren dus niet gestraft. De op-
lossing voorkomt ook de onmogelijke 
opgave van een wettelijk defi nitie van 
“zware beroepen”. Als de bouwsector 
daar onder zou vallen, wat doen we 
dan met de werkvoorbereider? En als 
alleen metselaars en timmerlieden 
er onder vallen, hoe zorgen we er dan 
voor dat de sector nog zorgt voor om-
scholing naar bijvoorbeeld werkvoor-
bereider, om lichamelijke slijtage te 
voorkomen ?  
Afzien van structurele hervormingen 
brengt nog ingrijpender vooruitzich-
ten met zich mee: de OESO sugge-
reert in een recent rapport al dat de 
AOW-uitkering fors omlaag zou moe-
ten. Tekorten op de arbeidsmarkt wa-
ren de afgelopen jaren al voelbaar en 
zullen, zodra de kredietcrisis voorbij 
is, veel groter worden. Doorgaan op 
de huidige weg past niet in de CDA-
traditie van rentmeesterschap, niet 
in de PvdA-traditie van Drees en niet 
in de VVD-traditie van fi nanciële de-
gelijkheid. Laten we niet stilzitten in 
tijden van crisis, maar maatregelen 
nemen om Nederland echt sterker 
uit de crisis te laten komen.

‘Investeer in zaken die banen opleveren in plaats van banen kosten’

           Niet 
stilzitten, maar 
sterker uit de 
crisis komen

Mark Rutte en Stef Blok zijn respectievelijk 
voorzitter en lid van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer. 
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THUISHONK – Ruim vijfhonderd 
nieuwe leden hebben begin maart 
kennis gemaakt met de VVD op de 
Nieuwe Leden-dag 2009. De reacties 
van leden waren erg positief. Marian 
Gillich uit Nijmegen was een van 
hen. “Ik voelde me welkom en meer 
betrokken bij de partij. Den Haag 
komt een beetje dichterbij!”
In het gebouw van de Tweede Ka-
mer in Den Haag konden de nieuwe 
VVD’ers niet alleen Kamerleden het 
hemd van het lijf vragen, maar ook 
kennis maken met alle facetten van 

de partij. Op een politiek plein pre-
senteerden alle onderdelen van de 
partij zich in een eigen stand. Zo kon-
den nieuwe leden kennis maken met 
de Eurofractie, het Internationaal 
Secretariaat, de Eerste en Tweede Ka-
merfracties, de Teldersstichting, de 
JOVD en het Algemeen Secretariaat. 
Kamerleden gaven rondleidingen 
door het Kamergebouw en in een 
workshop leerden de nieuwe leden 
meer over de VVD. Uiteraard was er 
de gelegenheid om op de foto te gaan 
met het favoriete Kamerlid. De heer 

Alessie uit Maartensdijk was erg te 
spreken over de dag. “Het voelt als 
een warme doek, een thuiskomst op 
het honk, een gevoel van trots om 
deel van de VVD te mogen uitmaken.” 
Ook John Peter Voogd uit Almelo was 
tevreden. “Enthousiasme en de ge-
makkelijke omgang van Kamerleden 
heeft me aangenaam getroffen. Ein-
delijk eens mensen om me heen die 
zich ook ergens druk over maken en 
die niet passief aan de kant staan te 
klagen. Ik ga met een prima gevoel 
weer naar huis.”

“Den Haag komt een beetje dichterbij!”
Nieuwe leden vermaken zich opperbest 

PERMANENTE CAMPAGNE - Wat 
moet je doen om het merk VVD te 
bewaken en sterker te maken? Aan 
deze vraag werd begin februari tij-
dens een gezamenlijke lunchbijeen-
komst met secretarissen van VVD-
afdelingen, leden van de Landelijke 
PR Commissie en een groep ambas-
sadeurs aandacht besteed. 
Iedereen weet spontaan aan merken 
als HEMA, Nike en Philips een oor-
deel toe te kennen. Tijdens de boei-
ende bijeenkomst bleek uit de reac-

ties uit de zaal hoe eensluidend die 
opvattingen meestal zijn. Resultaat 
van een vaak langdurig proces om 
een bedrijf op de juiste manier in 
de markt te zetten. Met daarbij als 
harde realiteit dat een goede naam 
in korte tijd verloren kan raken. Een 
risico dat ook bij politieke partijen 
speelt. Met de Permanente Campag-
ne in het vooruitzicht, ervaarden de 
secretarissen, LPC-ers en ambassa-
deurs de presentatie als een uiterst 
nuttige en boeiende bijeenkomst.

Merkbewustzijn

Werken aan het VVD-merk

AANGENAAM – Onder de titel 
‘Funding the future’ vond vrijdag 6 
maart jl. in Rotterdam de eerste van 
een landelijke serie ‘kleine’ fund-
raisingdinners plaats. Deze intieme 
dinners bieden fi nanciële steun aan 
de landelijke permanente campagne 
onder leiding van partijvoorzitter Ivo 
Opstelten.

LEUK
Voormalig KC-voorzitter Rotterdam, 
mevrouw Anneke van Leeuwen, 
ontving voor een klein dinner Ivo 
Opstelten en mevrouw Annette Nijs 
bij haar thuis. Annette Nijs is Execu-
tive Director Global Initiative of the 
China Europe International Business 
School (CEIBS). Zij mochten beiden 
aanschuiven aan een volle tafel met 
liberale vrienden en vriendinnen van 
de gastvrouw. Allen hebben namelijk 
besloten de VVD een handje te hel-
pen door geld in te zamelen ten be-
hoeve van de landelijke permanente 
campagne. En wat is er leuker dan 
met vrienden thuis een etentje te or-
ganiseren? 
Want, net als in de Amerikaanse pre-
sidentscampagne, hebben VVD’ers 
eveneens het organiserende vermo-
gen om naast inhoud ook fi nanciële 
middelen bijeen te brengen. Perma-
nente campagne voeren betekent na-
melijk ook permanent in beeld zijn 
bij de kiezer. Dat kost het nodige aan 
menskracht en middelen. VVD-vrien-
den en leden kunnen onder meer op 
deze wijze een verschil maken. 

NETWERK
Diverse mensen binnen en buiten de 
VVD hebben inmiddels aangegeven 
dat ook zij hun netwerk en huis ter 
beschikking willen stellen om de li-
berale campagne kracht bij te zetten. 

NIEUW LID: Jan Wagensveld
“ Wat terug doen voor mijn gemeente, dat is wat 
telt! ” Jan van Wagensveld (26) studeert geschiede-
nis aan de Universiteit Leiden en is via die route bij de 
VVD terecht gekomen. “ Onlangs ben ik verhuisd en 

daar in contact gekomen met veel actieve VVD’ers. Door de verha-
len over politiek die zij mij vertelden ben ik over de streep getrokken 
om lid te worden van de VVD. Op een dag hoop ik wat terug te kun-
nen doen voor mijn eigen gemeente, Teylingen. Dat is namelijk wat 
voor mij telt: iets terug te kunnen doen voor de maatschappij.”

Campagneteam uitgebreid 
met ambassadeurs

Spaghetti eten met IVO 

En om het serieuze met het aange-
name te combineren is nu een reeks 
van fundraisingdinners gepland, 
die telkens worden bijgewoond door 
twee landelijke prominenten. Dat be-

tekent dus geen grote partijen, maar 
met maximaal 12 mensen bij een 
gastheer of gastvrouw thuis. Geen 
sterrendiners, maar een bord spag-
hetti. Geen katheders, maar de in-

houd en refl ectie staan centraal. De 
deelnemers spreken vooraf met de 
gastheer/gastvrouw af welk bedrag 
ze met elkaar voor de landelijke per-
manente campagne willen ophalen. 
En in samenwerking met het partij-
bureau wordt een datum geprikt en 
worden de gasten uitgenodigd voor 
het fundraisingdinner. 

Wilt u ook een fundraisingdinner bij 
u thuis organiseren voor de lande-
lijke permanente campagne? Neem 
dan contact op met Alexander Oos-
termeijer.

 

AANSTEKELIJK – Steeds meer le-
den in de partij zetten zich actief 
in om de permanente campagne zo 
goed mogelijk te ondersteunen. De 
Landelijke PR Commissie was al lan-
ger betrokken, maar inmiddels is er 
ook een groep enthousiaste ambas-
sadeurs aangehaakt. Begin februari 
kwam de hele groep voor het eerst bij 
elkaar in Utrecht. 
Tijdens een inspirerende bijeenkomst 
is vooral besproken hoe ieder voor 
zich kan bijdragen aan het uitein-
delijke doel van de campagne: weer 
een grote partij worden tijdens de 
Tweede Kamerverkiezingen. Ambas-
sadeurs, die over het algemeen actief 
zijn in gemeenten en provincies voor 
de VVD, hebben zichzelf tot doel ge-
steld andere (niet) leden te enthousi-
asmeren voor de partij. “Een uiterst 
positieve dag”, zo vertelt Patrick van 
Domburg (40), wethouder in Zoe-
termeer. “Ik heb alleen maar goede 
mensen gezien, die zonder meer 
in staat zijn het partijgevoel over te 
brengen op anderen. De positieve 
spirit die van hen uitgaat werkt echt 
aanstekelijk!” Andere aanwezigen 
bevestigen dit. Tamara Venrooy (35), 

wethouder in Nieuwekerk aan de IJs-
sel, vertelt over “de goede sfeer. Het 
is belangrijk om leden te informe-
ren over hoe het campagneconcept 
werkt en hoe je het kan verbreden. 
In mijn gemeente vinden binnenkort 
herindelingverkiezingen plaats, dus 
wij kunnen het concept ook gelijk 
lokaal inzetten. Tanja Haseloop (43), 
raadslid in Leek, vertelt ten slotte 
dat ze “heel veel leden heeft gezien 
met goede ideeën. Dat is natuurlijk 
erg belangrijk: input vanuit je leden. 
Een dag als deze werkt daarom uitste-
kend. Het geeft ons een vertrouwen 
in de partij, die toch weer dit soort in-
formatieve dagen weet op te zetten.” 
De ambassadeurs zijn onverdeeld en-
thousiast. Hun rol als ambassadeur 
nemen ze erg serieus. “Ik wil mensen 
activeren, enthousiasmeren voor de 
VVD. Hoe meer actieve leden de partij 
heeft, hoe beter”, aldus Patrick. Voor 
Tanja is het niet anders: “benaderen 
en warm maken voor de partij, dat 
is ons doel.” Lokaal bezig zijn, dat 
vinden alle drie geïnterviewden erg 
belangrijk. Met de hulp van de am-
bassadeurs kan de VVD veel mensen 
bereiken.

Geen katheders, maar inhoud en refl ectie staan centraal

a.oostermeijer@vvd.nl

           Dat smaakt 
naar meer
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Met de neus 
in de wind
Het is lente, tijd voor een 
nieuw begin. De permanente 
campagne is begonnen. Voor 
u ligt een veranderende Liber. 
Veranderend en niet veranderd. 
Dynamisch, niet statisch. En zo 
wordt ook onze campagne. We 
gaan opnieuw onze standpunten 
scherp neerzetten, opnieuw de 
VVD profi leren. We gaan Ned-
erland opnieuw intekenen met 
onze liberale idealen.

Natuurlijk ondersteunt een 
professionele politieke partij 
haar standpunten met marketing- 
uitingen. Maar de kern van onze 
missie is onze visie op Neder-
land. Mark Rutte bouwt met 
ons die missie met vaste hand 
op; én met geduld. Eerst onze 
beginselen verfrissen, dan pas 
de barricaden op.

De economische crisis maakt 
duidelijk hoe belangrijk het 
is dat we juist nú er helemaal 
klaar voor zijn. De VVD wil een 
eerlijker Nederland. Onze cam-
pagne zal een lange veldtocht 
zijn, maar we zijn vastberaden.
We zijn vastberaden dat ónze 
koers Nederland het beste uit 
de de ellende van een recessie 
zal trekken. Vastberaden dat 
ónze koers de problemen van 
vandaag niet afwentelt op onze 
kinderen. We zijn bereid om te-
gen de stroom in ons verhaal te 
vertellen, omdat we eerlijk zijn 
over onze visie op de crisis en de 
noodzaak van hervormingen.

Laat anderen maar roepen dat 
de oorzaak van de kredietcrisis 
bij het liberalisme ligt. Wij 
weten beter. Laat anderen maar 
roepen dat de oplossing van de 
crisis bij het uitgeven van nóg 
meer geld en het aangaan van 
een nóg grotere schuld ligt. Wij 
weten beter. Laat anderen maar 
dansen op het vermeende graf 
van het kapitalisme. Wij weten 
beter, maar we moeten er nu 
wel voor knokken.

Met de neus in de wind, gaan 
we vastberaden aan onze 
campagne beginnen. We zullen 
tegenstand krijgen en we zullen 
tegenslag ondervinden. Maar 
niemand pakt ons het eind-
doel af. We gaan verkiezingen 
winnen, we gaan gelijk krijgen 
en – bovenal – we gaan ons land 
weer opnieuw sterk maken, 
opnieuw vrij en opnieuw 
eerlijk.

Ivo Opstelten, partijvoorzitter

Effectief Effectief 
opleiden & trainenopleiden & trainen
Gemeenteraadsverkiezingen 2010

Permanente campagne 
in Gelderland!

MAATWERK – De voorbereidingen 
voor de gemeenteraadsverkiezingen 
zijn in volle gang. Kandidaten mel-
den zich aan, afdelingen zijn op zoek 
naar nieuwe kandidaten en hier en 
daar zijn de eerste selectiegesprek-
ken al begonnen. In aanloop naar 
de verkiezingen is het opleiden en 
trainen van de zittende en potenti-
ele raadsleden van groot belang om 
het beste uit de nieuwe fractie te ha-
len. De Haya van Somerenstichting, 
het opleidingsinstituut van de VVD, 
kan hierbij van dienst zijn. Met haar 
ruim tachtig trainers heeft de stich-
ting de kennis en kunde in huis om 
de afdelingen te ondersteunen bij het 
opleiden en trainen van haar (poten-
tiële) raadsleden. In het kader van de 
gemeenteraadsverkiezingen gaat spe-
ciale aandacht uit naar de cursussen 
Gemeenteraad, Gemeentefi nanciën 
en Liberale Waarden., De Haya van 
Somerenstichting biedt op vier ver-
schillende manieren ondersteuning.

eLEARNING: VVDWEBTV
Een belangrijk en effi ciënt hulpmid-
del zijn de digitale cursussen die via 
eLearning (www.vvdwebtv.nl) gratis 
kunnen worden gevolgd. Ieder VVD-
lid kan gemakkelijk vanuit huis, en 
op ieder gewenst moment van de 
dag, deze opleidingen volgen. In zeer 
goede inleidingen wordt de basisken-
nis per onderwerp besproken. 

OPEN AANBOD
De eLearning cursussen worden ook 
aangeboden met begeleiding; de on-
line cursussen zijn hierop een goede 
voorbereiding. Tijdens het open aan-
bod worden ervaringen gedeeld in 
een leeromgeving en geven trainers 
vanuit de praktijk tips en adviezen 
om een in de gemeenteraad zo goed 
mogelijk beslagen ten ijs te komen.

Naast dit open aanbod biedt de Haya 
van Somerenstichting ook maatwerk 
aan. Zeker bij de gemeenteraadsver-
kiezingen kunnen de verschillen tus-
sen de afdelingen en gemeentes groot 
zijn en zijn in iedere fractie en/of ge-
meente andere onderwerpen van be-
lang. Op specifi eke onderwerpen kan 
de Haya van Somerenstichting, in 
samenwerking met de betreffende af-
deling of kamercentrale, een cursus 
of een aantal trainingen toespitsen. 
Maar ook buiten verkiezingstijd biedt 
de stichting cursussen op maat aan. 
De ervaring leert dat voor het slagen 
van een maatwerktraject het van be-
lang is dat ook zittende raadsleden 
aan de cursus deelnemen. Want naast 
kennisoverdracht is teambuilding en 
het overbrengen van ervaring, en de 
geldende mores binnen de gemeente, 
van groot belang.

MENTORSCHAP
Nieuwe fractieleden hebben vaak be-
hoefte aan begeleiding; een mentor 
die de kneepjes van het vak kan bij-
brengen. Uiteraard kunnen ervaren 
raadsleden uit de fractie en wethou-
ders deze rol op zich nemen, maar 
ook oud-fractieleden en -wethouders 
kunnen hierbij ondersteunen.

Voor meer informatie over de Haya 
van Somerenstichting, eLearning, 
opleiding en training kunt u contact 
opnemen met Rimke Haitsma, me-
dewerker Opleiding & Training via 
r.haitsma@vvd.nl of 070 – 3613 012. 
Kijk voor uitgebreide informatie over 
de voorbereidingen van de gemeen-
teraadsverkiezingen op de speciaal 
hiervoor ingerichte website. 

Samenwerking: het 
Voorne-Puttense model
AFDELINGSBREED – Dat samen-
werking tussen afdelingen onder 
de vlag van de Kamercentrale kan 
leiden tot een inspirerend bezoek 
bleek maar eens op 9 februari jl. 
Toen was Mark Rutte op uitnodi-
ging van de KC Dordrecht en de 
afdelingen op Voorn-Putten/Ro-
zenburg een dag op bezoek in de 
regio. De gezamenlijke PR-com-
missie van de afdelingen Bernisse, 
Brielle, Hellevoetsluis, Rozenburg, 
Spijkenisse en Westvoorne bereid-
den het bezoek van de fractievoor-
zitter voor, net als vorig jaar het 
geval was bij het bezoek van Fred 
Teeven. Dit keer waren ook de 
afdelingen Maassluis en Goeree-
Overfl akkee bij het programma be-
trokken. Op deze manier kon een 
afwisselend en nuttig programma 
worden ingevuld, dat een groot ge-
bied bestreek.  
Het programma bestond uit een 
mix van werkbezoeken en net-
werkbijeenkomsten. De ochtend 
en het begin van de middag stond 

in het teken van bezoeken aan 
ondernemers in Maassluis en Hel-
levoetsluis, die respectievelijk met 
innovatie en maatschappelijk on-
dernemen bezig zijn. De middag 
en de avond waren ingeruimd 
voor een netwerkbijeenkomst in 
Stellendam met vissers en agrari-
ers en een netwerkbijeenkomst in 
Bernisse met ondernemers uit het 
midden- en kleinbedrijf. ’s Avonds 
was er in Oostvoorne nog een poli-
tiek café. 
Alle bijeenkomsten werden druk 
bezocht. Juist vanwege de afde-
lingsbrede organisatie kwamen er 
veel belangstellenden op af. Na dit 
bezoek is de PR-commissie nog en-
thousiaster geraakt om bezoeken 
van Kamerleden en bestuursle-
den met meerdere afdelingen ge-
zamenlijk voor een grote regio te 
organiseren. Mark Rutte sprak al 
lovend over het ‘Voorne-Puttense 
model’. Dat geeft ons een extra sti-
mulans om op deze manier door te 
gaan. 

KANSEN – Dat veel leden in het land 
actief zijn op campagnegebied be-
wijst ook Kamercentrale Gelderland. 
Alle Gelderse actieve leden kwamen 
9 februari jl. bij elkaar voor de aanko-
mende gemeenteraadsverkiezingen 
in 2010. De avond bestond uit een 
uitleg over het kandidaatstellings-
reglement voor de gemeenteraads-
verkiezingen en de workshop ‘Lijst 
2010: de beste mensen op de lijst’ 
van de Haya van Someren stichting. 
Een belangrijk onderdeel van het 
programma was een presentatie van 
Frans Bevers, PR-functionaris van KC 
Gelderland, over het merk VVD. Ook 
voor de aanstaande gemeenteraads-
verkiezingen is de permanente cam-
pagne een uitstekend middel om het 
beste (verkiezings)resultaat te kun-
nen boeken.

“De avond was een succes”, zo vertelt 
Berend Berendsen (25), secretaris van 
de Gelderse Kamercentrale. “Er hing 
een prima sfeer, maar dat is niet zo 
ongewoon bij VVD-activiteiten.” Doel 

van de avond was om actieve leden 
uit Gelderland te betrekken bij de 
permanente campagne van de VVD.  
“We wilden onze leden een overzicht 
geven van waar de kansen voor de 
VVD in de markt liggen. We willen 
dat de partij sterk staat en daarvoor 
moeten leden het VVD-imago positief 
kunnen beïnvloeden”, zo vertelt Be-
rend. “We wisselden ervaringen uit, 
hebben over kansen gesproken en 
geprobeerd de discussie binnen de 
vereniging aan te jagen. Een avond 
als deze biedt een platform voor le-
den om mee te kunnen praten over 
de campagne. Heel veel leden hebben 
immers hele goede ideeën waarmee 
je aan de slag kunt. De Kamercentra-
le pakt ze op om in Den Haag de idee-
en over de permanente campagne uit 
Gelderland zeker te laten horen!”
Campagne voeren kan niet zonder de 
steun van onze leden. Kijk binnen uw 
eigen afdeling hoe ook u een steentje 
kunt bijdragen aan de campagne en 
de VVD goed op de kaart kunt zet-
ten.

www.vvd.nl/gr2010

NIEUW LID: Derk Hovinga
Voor Derk Hovinga (32), in het dagelijks leven agra-
riër, is het het “liberale karakter van de VVD dat 
mij over de streep trok. Niet alleen de economische 
standpunten van de VVD zijn voor mij interessant, 

maar vooral haar inzet voor alle liberale waarden, zoals bijvoor-
beeld de vrijheid van meningsuiting.” In de nabije toekomst hoopt 
hij actief te worden binnen de VVD: “het is belangrijk dat de VVD 
in alle komende verkiezingen veel zetels behaalt. Als ik voor me-
zelf spreek, dan geloof ik dat de VVD voor mijn regio, Blijham, veel 
goeds kan doen. Daarom wil ik actief betrokken zijn bij de partij.”

In Liber 1 stond de lezersactie voor 
het afscheidsboek van Ivo Opstelten 
als burgemeester van Rotterdam 
vermeld. Uit de bestellingen van het 
boek ‘Opstelten, burgemeester van 
Rotterdam 1999-2009’ zijn drie win-
naars getrokken. De gelukkigen die 
het boek gratis ontvangen van uitge-
verij Trichis zijn C. Limburg uit Am-
sterdam, P. Greup uit Driebergen en 
A.M. Nieveen uit Schaijk. Van harte 
gefeliciteerd!

Winnaars boek Opstelten

De PR-commissie zag zijn inspanning beloond.

Burgemeester
van Rotterdam, 1999-2009
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EUROPA

Toine Manders
• In terne m arkt en  consum entenbe-

scherm ing

• Industrie, onderzoek en  energ ie

• Jurid ische zaken

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport

• Burgerlijke v rijheden , justitie en  

b innenlandse zaken

• Turkije, Rusland , Zu id-O ost 

   Europa

www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• Milieu , v o lksgezondheid  en  v oed-

selv eiligheid

• Econom ische en  m onetaire zaken

• Constitu tionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
• Vice-v oorzitter com m issie 

Begro ting

• L andbouw

• Begro tingscontro le

• Visserij

http://janmulder.vvd.nl/

Het andere LissabonHet andere Lissabon
HERVORMINGEN – De meesten 
onder u associëren Lissabon mis-
schien met het nieuwe verdrag 
dat er in 2007 ondertekend werd. 
Minder bekend is het van de Lis-
sabonstrategie, het streven om van 
Europa binnen 10 jaar de meest 
dynamische kenniseconomie van 
de wereld te maken. Deze strategie 
werd vastgesteld tijdens de bijeen-
komst van de Europese Raad in de 
Portugese hoofdstad in 2000. Grote 
nadruk zou moeten worden gelegd 
op innovatie als motor van de Euro-
pese economie. Bij de Lissabonstra-
tegie zouden verschillende factoren 
op elkaar inwerken, die uiteindelijk 
Europa een leidende economische 
rol in de wereld gaan geven en die 
de Europese productiviteit moest 
verhogen en de stagnatie van de 
economische groei in de Europese 
Unie een halt toe moest roepen. 

Nu de oorspronkelijke termijn van 
de Lissabonstrategie tegen zijn ein-
de loopt, kan er vastgesteld worden 
dat de gestelde doelen niet voldoen-
de zijn gerealiseerd. Tegelijkertijd 
maakt de huidige economische cri-
sis onomstotelijk duidelijk dat de 
Lissabonstrategie serieus genomen 
moet worden. Wanneer dit was ge-
beurd, was Europa waarschijnlijk 
beter in staat geweest weerbaar te 
reageren op de economische tegen-
slagen. 

Op dit moment staat de evaluatie 
van de Lissabonstrategie weer op 
het programma van het Europees 
Parlement. Natuurlijk worden de 

gevolgen en oorzaken van de econo-
mische crisis hierbij betrokken. De 
doelen van de Lissabonstrategie ten 
spijt, is er van economische groei 
geen sprake meer in veel Europese 
landen. Dit is dan ook een goed mo-
ment om naast de kritische noot 
over de uitvoering van de strategie 
door de lidstaten, eens goed te kij-
ken naar de voordelen van een op 
innovatie gerichte economie in 
moeilijke tijden. De crisis geeft ons 
de mogelijkheid, en wellicht zelfs 
de plicht, broodnodige hervormin-
gen door te voeren. Kun je deze in 
tijden van voorspoed mogelijk nog 
op de lange baan schuiven, in moei-
lijke tijden valt aan moeilijke keu-
zes niet langer te ontkomen.  

Een van de belangrijkste akkoorden 
uit de Lissabonstrategie is het stre-
ven om 3% van het Bruto Binnen-
lands Product aan onderzoek en 
ontwikkeling te besteden. Hiervan 
zou tweederde gefi nancierd moe-

ten worden door de privé-sector en 
eenderde door de overheid. Deze 
doelstelling wordt vrijwel door 
geen enkel land in de Europese 
Unie gehaald. Dit is een rem op in-
novatie in de Europese Unie. In een 
wereldwijde economische crisis zal 
Europa moeten proberen zelf de 
kracht te vinden de economie weer 
op peil te krijgen. Door een sterk 
op innovatie gerichte economie is 
het mogelijke nieuwe industrieën, 
technologieën en producten te hel-
pen van de grond te komen. Dat is 
juist wat je nodig hebt om uit het 
dal te kruipen. Hiervoor moet de 
Lissabonstrategie serieus genomen 
worden, door alle lidstaten. Want 
dat de wereld niet stil staat, kun-
nen we tegenwoordig dagelijks on-
dervinden. En in een veranderende 
wereld kun je maar beter zelf de 
koers bepalen.  

6 EUROPA

Knip in BTW-tarieven

Aanpak zwarte 
economie EU
SANCTIES – Afgelopen maand 
stemde het EP in met de richtlijn 
die voorziet in de ‘vaststelling van 
sancties voor werkgevers die illega-
len in dienst hebben’. De richtlijn 
verplicht de lidstaten om doeltref-
fende sancties te defi niëren en 
die ook daadwerkelijk te handha-
ven. Jeanine Hennis-Plasschaert 
is tevreden met wederom een be-
langrijke stap in de richting van 
een alomvattend Europees immi-
gratiebeleid: “Eén van de factoren 

die de illegale immigratie in de 
EU bevordert, is de mogelijkheid 
om zwart werk te vinden. Wij kun-
nen ons in Nederland nog zo druk 
maken over de toestroom van ille-
galen, maar als andere lidstaten de 
tewerkstelling van illegalen niet of 
onvoldoende aanpakken, blijven 
we een roepende in de woestijn.”

www.jeanineineuropa.nl

SCHRIK – Bij wijze van experiment 
kunnen lidstaten van de Europese 
Unie al enkele jaren de BTW-tarie-
ven verlagen op arbeidsintensieve 
diensten. Denk aan de fi etsenmaker, 
kapper, maar ook het eten in een 
restaurant. Deze proef zou begin vol-
gend jaar afl open, omdat niet heel 
veel lidstaten warmliepen voor deze 
verlaging. Nederland heeft op basis 
van dit experiment – dat Bolkestein 
als Commissaris mogelijk maakte 
– al bepaald dat de arbeidsintensieve 
diensten onder het lage tarief van 6% 
vallen. 

Dat de schrik van de crisis er bij de 
Europese Commissie en de nationale 
regeringen goed in zit, blijkt uit het 
feit dat enkele maanden terug de 
Europese Commissie voorstelde om 
het lage BTW-tarief voor arbeidsin-
tensieve diensten toch in stand te 
houden. Europarlementariër Toine 
Manders voert hiervoor al jarenlang 

een strijd. In Nederland had de verla-
ging een gunstig effect op de werkge-
legenheid. De kappersbranche kende 
bijvoorbeeld een groei van 14,5%. 
Daarom drong Manders er in 2003 al 
bij de Commissie op aan om vast te 
houden aan het lage BTW-tarief. 
Het besluit van de Europese Commis-
sie, waar het Parlement onlangs mee 
instemde, heeft ook een positieve 
bijdrage geleverd aan het tegengaan 
van zwartwerken en belastingontdui-
king. Daarnaast zal het er volgens Toi-
ne Manders waarschijnlijk toe leiden 
dat de aanbieders van lokale diensten 
hun prijzen de komende jaren stabiel 
houden. Zo slaat Nederland Manders 
twee vliegen in een klap: er wordt én 
meer werkgelegenheid gecreëerd én 
de prijzen worden aantrekkelijker 
voor consumenten. En dat is tijden 
van crisis geen overbodige luxe.

Onderzoek naar 
prijsvorming landbouwketen
REDELIJKE PRIJS – Door aanpassin-
gen in het gemeenschappelijk land-
bouwbeleid wordt de landbouw in de 
Europese Unie steeds marktgerichter 
en worden marktmaatregelen steeds 
verder afgebouwd. Landbouwprijzen 

zullen meer aan de marktomstandig-
heden onderhevig zijn en daardoor 
meer fl uctueren. De vraag is in hoe-
verre prijsfl uctuaties van landbouw-
producten leiden tot speculatie en 
andere marktverstoringen in de land-
bouwketen. Eén van de meest frustre-
rende zaken voor boeren, producen-
ten en consumenten is dat men vaak 
de indruk heeft dat de marktwerking 
in de praktijk onvoldoende is. Dalen 
de prijzen die land- en tuinbouwers 
voor hun producten ontvangen, dan 
blijven de prijzen in de supermark-
ten vaak onveranderd. Is het omge-
keerde het geval worden de prijzen in 
de supermarkt snel naar boven aan-
gepast. Legio zijn de verhalen over 
een kilo uien, waarvoor een boer vijf 
cent per kilo ontvangt en die in de 
winkel voor 85 cent wordt verkocht. 
Op die manier blijft ten onrechte het 
inkomen van de boeren laag en de 
voedselprijzen hoog. Dit gaat tegen 

de Europese verdragen in, waarin 
staat dat de Europese landbouw-
politiek moet zorgen voor voldoende 
voedsel tegen redelijke prijzen voor 
consumenten en producenten. Het 
Europees Parlement heeft, gesteund 
door de VVD, recentelijk een rapport 
aangenomen, waarin is opgenomen 
dat de marktsituatie voor landbouw-
producten moet worden onderzocht. 
Als VVD hebben we erop aangedron-
gen dat de situatie per lidstaat en per 
product moet worden onderzocht. 
Daarnaast heeft de VVD de Europese 
Commissie gesteund in haar voorne-
men om te onderzoeken welke maat-
regelen genomen kunnen worden om 
de prijsfl uctuaties in de landbouw te 
verminderen. De Europese Commis-
sie is nu aan zet.

www.toinemanders.nl

www.julesmaaten.eu

www.jan-mulder.eu

Weg met Straatsburg!
Jeanine Hennis-Plasschaert heeft 
de hyve “Weg met Straatsburg!” in 
het leven geroepen (http://weg-met-
straatsburg.hyves.net). Ook heeft 
zij een brief gestuurd aan de Franse 
president Sarkozy om hem ophelde-
ring te vragen over het maandelijkse 

verhuiscircus. Daarin vraagt zij hem 
op de man af hoe hij denkt dat de EU 
het vertrouwen van honderden mil-
joenen Europeanen kan behouden 
als zij niet in staat is te besluiten tot 
één enkele vestigingsplaats voor het 
Europees Parlement?

27 maart 2009
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WEEKEND – De Organiseertank van 
de Kamercentrale Limburg organi-
seert zaterdag 18 april a.s. een Europa 
Congres in Maastricht: de Europese 
stad van Nederland bij uitstek. Pro-
minente gast is Frits Bolkestein, maar 
ook EU-lijsttrekker Hans van Baalen, 
Europarlementariër Jeanine Hennis-
Plasschaert en kandidaat Joost van 
den Akker (nummer 12 op de lijst) 
zijn van de partij. Het congres vindt 

plaats in het Apple Park Hotel Maas-
tricht. Een groot aantal Europese 
thema’s komt aan bod en daarnaast 
is er natuurlijk tijd om te netwerken. 
Na de afsluitende borrel is er gelegen-
heid voor een aansluitend diner. Met 
name voor VVD’ers van buiten Lim-
burg kan dit congres een interessan-
te aanleiding zijn om er een Week-
end Maastricht van te maken. Op 
de website www.organiseertank.eu 
staan dan ook diverse mogelijkheden 
om uw weekend vorm te geven, mét 
overnachting voor een aantrekkelijke 
prijs en met een late uitcheck op zon-
dag. Haal meer uit Europa, haal meer 
uit uw weekend Limburg. 

“Uitgedaagd “Uitgedaagd 
door Mark Rutte”door Mark Rutte”
PRAKTISCH – Vanaf december 2008 
is Ton Elias (54) Tweede Kamerlid 
voor de VVD. Hij heeft Economische 
Zaken in zijn portefeuille en is daar-
mee de opvolger van Charlie Aptroot, 
die nu onder meer. woordvoerder 
Verkeer en Mobiliteit is.  
“Daar vraag je nogal wat”, reageert 
het nieuwe Kamerlid als we hem con-
fronteren met de vraag wat hem nou 
echt dreef om parlementariër te wil-
len worden. “Ik voelde me uitgedaagd 
toen Mark Rutte me voorjaar 2006 
voorhield dat mensen uit het bedrijfs-
leven vaak een grote mond opzetten 
om kritiek te spuien op de politiek, 
maar meestal niet thuis geven als ze 
concreet gevraagd worden. En ik hou 
van het Amerikaanse idee om bewust 
een aantal jaren van je leven aan de 
publieke zaak te wijden. Ik realiseer 
me dat dat een beetje zwaar en ide-
alistisch klinkt, maar het is wel echt 
zoals ik het voel. Daar komt bij dat ik 
eigenlijk iedere vijf á zeven jaar iets 
anders ben gaan doen in mijn leven. 
Ik weet ook niet waarom dat is, maar 
ik vind het nou eenmaal leuk om 
heel wisselende dingen te doen”. 

Logische vervolgvraag is dan: bevalt 
het? “Boven verwachting. Het poli-
tieke handwerk is ingewikkelder dan 
ik dacht, leerzamer dan ik dacht en 
de sfeer op het Binnenhof is vrolij-
ker dan ik dacht, ook al zijn we als 
partij nog onvoldoende uit het dal 
gekropen. Maar we hebben er niks 
aan om daar sikkeneurig om rond te 
lopen. Als Kamerlid kun je, ook van-
uit de oppositie, wel degelijk af en 
toe ook iets concreets bereiken. Het 
kabinet had bijvoorbeeld een bui-
tengewoon slap briefje geschreven 
om eens te bekijken of facturen die 
het bedrijfsleven de overheid stuurt 
misschien wat sneller konden wor-
den betaald. In mijn eerste week als 
Kamerlid hebben we daar met heel 

gerichte Kamervragen van weten te 
maken dat er vanaf 1 maart gewoon 
binnen dertig dagen betaald moet 
zijn en dat anders 11 procent rente in 
rekening mag worden gebracht. Juist 
in deze tijd is iedere euro die op de 
rekening van iemand die een winkel 
of bedrijf heeft er één, toch? Ook om 
de koopzondag te redden, lopen we 
ons de sloffen uit het lijf, want de 

ChristenUnie is daar een kruistocht 
tegen begonnen en dat dreigt nog te 
gaan lukken ook. Maar winkelen op 
zondag is voor veel mensen óók zon-
dagsrust! En je hóeft niet. Wie naar 
de kerk wil of liever een stuk gaat 
fi etsen op zondag, moet dat vooral 
doen, zou ik zeggen. We moeten áf 
van de overheid die alles maar re-
gelt en voorschrijft. Ook in dit voor-

beeld. Laat die winkeliers dat zélf 
uitmaken. Er is geen kledingzaak in 
Spakenburg die zondagochtend om 
tien uur de deuren zal openen. Laten 
we nou toch gewoon eens een beetje 
praktisch denken in de politiek.”
Blijft er nog wel een privé-leven over? 
“Daar ben ik bui-ten-ge-woon op ge-
spitst. Ik ga heel bewust niet op een 
heleboel uitnodigingen in, omdat 
ik met mijn vrouw en kinderen sa-
men wil koken, om maar eens wat te 
noemen. Wat me het meest verbaasd 
heeft is dat allerlei mensen verwach-
ten dat je altijd, dag en nacht, be-
schikbaar moet zijn als Kamerlid. Ik 
neem het werk zeer serieus, maar ik 
vind dat je ook tijd moet overhouden 
om te ontspannen. Als ik dat zeg, 
wordt er soms wat meewarig geke-
ken. Maar ik weet van eerdere drukke 
banen dat je je niet gek moeten laten 
maken. En dat gaat dus ook niet ge-
beuren.”  

Frits Bolkestein te gast bij 
Europa Congres VVD Limburg

             Kruistocht 
afschaffi ng koopzondag 
ChristenUnie onwaardig    

www.tonelias.vvd.nl, 
t.elias@tweedekamer.nl 

Meer informatie: 
www.organiseertank.eu of mail 
naar organiseertank@live.nl. 

NIEUW LID: 

Marisabel Meyer
“De VVD was voor mij sowie-
so altijd de enige partij van 
belang”, zo vertelt Marisabel 
Meyer (46) uit Apeldoorn, “en 
dus hebben mijn man en ik 
besloten onze steun aan de 
partij te verstevigen door lid 
te worden.” In het dagelijks 
leven managed ze haar ei-
gen bureau dat Nederlandse 
remigranten begeleidt die 
terugkeren naar Nederland, 
want, zo vertelt ze “voor hun 
is niets geregeld, terwijl de 
overheid voor niet-Neder-
landers een hulpprogramma 
heeft klaarliggen.” Wat ze 
verwacht van haar lidmaat-
schap bij de VVD? “ Nou, ik 
ben een VVD’er in hart en 
nieren en zou graag een po-
sitieve bijdragen leveren aan 
de partij! ”

Ton Elias: “Tweede Kamerwerk bevalt boven verwachting.”

Hans van Baalen klaar voor Europese Verkiezingen

Vrijheid, vrijhandel, 
veiligheid 
BURGERPLICHT - “Ik ben lid van 
de partij van Hans Wiegel, die als 
eerste uitkeringsfraude aan de orde 
stelde en de strijd tegen de crimina-
liteit aanbond. Werken moet lonen. 
Meer blauw op straat. Van de partij 
van Molly Geertsema, die in de jaren 
“60 zich openlijk sterk maakte voor 
de rechten van de homo’s. Iedereen 
is gelijk. Lid van de partij van Frits 
Bolkestein, die aangaf dat iedereen 
zich aan de wet moet houden, on-
geacht geloof of afkomst, en die als 
eerste Nederlandse politicus paal en 
perk aan de macht van Brussel wilde 
stellen. Het Nederlands belang als 
uitgangspunt van de buitenlandse 
politiek. Ik ben lid van de partij van 
Gerrit Zalm, die wist dat je een Euro 
maar één keer kunt uitgeven en die 
er voor zorgde dat Nederland min-
der aan de EU hoefde af te dragen. Ik 
ben lid van de partij van Jozias van 
Aartsen, die Nederland zag als het 
New York van de Europese Unie. Ne-
derland handelsland. Ik ben lid van 
de partij van Mark Rutte, die de vrij-
heid van meningsuiting te vuur en 
te zwaard verdedigt. Van die partij 
ben ik lid! Voor die partij wil ik vech-
ten.” 

BETER TOEZICHT
Hans van Baalen (48), Tweede Kamer-
lid voor de VVD en lijsttrekker voor 
de Europese verkiezingen, spreekt. 
Uit alles wat hij zegt klinkt optimis-
me gecombineerd met realiteitszin. 
“Ik wil in Europa werkelijk wat bete-
kenen voor Nederland en voor mijn 
partij. In de volgende landelijke ver-
kiezingen – dat zijn dus de Europese 
– moet de VVD winnen. De kiezers die 
in 2006 ons hun vertrouwen gaven, 
moeten we opnieuw binden. Stem 
toch gewoon VVD, de enige partij 
die werkt! Dat is mijn motivatie. De 
VVD moet in Europa de Nederlandse 
belangen verdedigen. We moeten 
opkomen voor de vrije markt, dat 
betekent Nederlandse banen. De 
onafhankelijkheid van de Europese 
Centrale Bank en het Stabiliteitspakt 
voor de Euro moeten gegarandeerd 
worden. De Euro moet zo hard zijn 
als de Gulden dat was. Er moet sterk, 
onafhankelijk Europees toezicht op 
de fi nanciële markten komen. Ger-
rit Zalm heeft in Nederland de Au-
toriteit Financiële Markten (AFM) 
opgericht. Er moet ook een Europese 
AFM komen. Niet de vrije markt is 
het probleem, maar falend toezicht. 
We moeten zorgen voor een betere 
Europese samenwerking op het ge-
bied van veiligheid. Misdadigers, 
terroristen en mensensmokkelaars 

weten elkaar in Europa te al lang 
te vinden. Nu politie, justitie en de 
immigratiediensten nog. De vrijheid 
van meningsuiting moet door alle 
lidstaten en door de Unie worden 
verdedigd. Altijd en overal. Voor een 
open handelsland is dat allemaal van 
essentieel belang. Je kunt en mag 
geen muur om Nederland bouwen. 
Dat betekent gras op de kades van 
Rotterdam en Amsterdam. Gras op 
de startbaan van Schiphol. Kortom, 
vrijheid, vrijhandel, veiligheid! Dat 
zijn onze ankers. Optimisme, durf en 
geen angst. We zijn het land van de 
VOC en van de Hollandse koopman.

GEEF ME DE VIJF
Ik ga daarom naar Brussel om Neder-
lander te blijven, niet om Brusselaar 
te worden. De VVD in Brussel en Den 
Haag moeten zich als één fractie op-
stellen. Er staat een ijzersterk team 
klaar om dat te bereiken.” Met dat 

laatste doelt hij op de 29 andere kan-
didaten. “Allemaal krijgen we ze er 
jammer genoeg niet in, maar ik ga 
voor 5 zetels. Dat is één meer dan 
dat we er nu hebben. Ik zeg daarom: 
geef me de vijf!” Jeanine Hennis-
Plaschaert, Toine Manders, Jan Mul-
der en Betty de Boer wil ik in mijn 
team hebben. 

GA STEMMEN
Hoe mooi alle doelstellingen ook 
zijn, waarom zouden mensen willen 
stemmen voor een Parlement wat ver 
van hun bed staat? “Als er verkiezin-
gen zijn moet je stemmen. Het is niet 
alleen je burgerrecht, maar ook je 
burgerplicht. Je beïnvloedt immers 
je eigen toekomst. Europa moet de-
mocratisch gecontroleerd worden. 
De belangen van Nederland effectief 
verdedigd. Thuis blijven is geen op-
tie. Ga dus stemmen!”

27 maart 2009

Nieuw Tweede Kamerlid op economie

Op 4 juni a.s. kunnen de Nederlanders hun stem uitbrengen voor het 
Europees Parlement (EP). De VVD bezet op het moment 4 van de 27 
Nederlandse zete ls in een parlement van 785 leden. Dat aantal wordt 
m inder op basis van het Verdrag van N ice , 25 w e l te verstaan, omdat 
het EP kle iner wordt (736 zete ls). De verkiezingen worden om de vijf 
jaar gehouden. Voor het laatst w erd dus gestemd in 2004. Het Europees 
Parlement heeft de afge lopen jaren aanzienlijk meer macht gekregen. 
Zo is ze op vee l terre inen mede-w etgever met de Europese Comm issie . 
Nederlanders in het buitenland kunnen zich tot 22 april registreren voor 
de verkiezingen. O m dit te doen moeten ze op de w ebsite van de over-
he id een formulier downloaden en terugsturen.
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INTERVIEW  
In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

team zoals dat nu is geformeerd. Dat 
functioneert ‘bottom up’, de inbreng 
komt vanuit diverse regio’s in het 
land en er is ook voortdurend sprake 
van feedback. Slimme ideeën, die in 
de ene regio blijken te werken, kun-
nen naadloos worden overgezet naar 
andere. En dat alles moet uiteindelijk 
leiden tot een vernieuwende én doel-
gerichte campagne, die breed in het 
land wordt gedragen.”

POPPETJES 
“Bij het samenstellen van de lijst van 
kandidaten zullen we ook anders naar 
mensen moeten gaan kijken. Kandi-
daten moeten niet alleen inhoudelijk 
sterk zijn, maar ook aansprekend. Je 
moet ook mensen hebben met cha-
risma, mensen die vertrouwen wek-
ken, mensen die bekend zijn. Om 
maar even terug te komen op Erica 
Terpstra: iedereen vindt haar een ‘we-
reldvrouw’. Wie wil haar nu niet als 
schoonmoeder? Een natuurtalent, 
dat veel mensen aanspreekt. Het gaat 
in de politiek immers meer en meer 
over de poppetjes. Daarnaast vind 
ik dat we moeten inzetten op een 
beperkt aantal issues: fi les, onder-
wijs, belastingverlaging, veiligheid 
en integratie. Die onderwerpen zijn 
belangrijk en daar moeten we kristal-
heldere meningen over hebben. Het 
politieke centrum van Nederland 
is erg vol geraakt en we moeten dus 
weer onderscheidend vermogen zien 
te creëren. Dat betekent dat we als 
VVD niet langer moeten ‘polderen’, 
maar duidelijke standpunten naar 
voren moeten brengen. Mensen stem-
men niet op nuances, maar op ferme 
meningen.” 

VVD-leden onze kennis en kunde veel 
dichter naar de Kamerleden moeten 
brengen, zodat de Tweede Kamer op 
haar beurt dichter bij de samenleving 
komt te staan. Binnen de VVD zijn zo-
veel mensen met verstand van zaken. 
Die hebben kennis en expertise op 
diverse terreinen. We hebben leden 
op allerlei posities in het onderwijs, 
de bancaire en fi nanciële wereld, in 
de sport, noem maar op. Met deze 
expertise kan naar mijn mening veel 
meer gedaan worden. We hebben 
werkgroepen en partijcommissies, ik 
ben zelf lid van de werkgroep Sport, 
maar uiteindelijk dringt daar nog 
te weinig van door op het politieke 
toneel. Sterker nog, het verantwoor-
delijke Kamerlid verkondigt soms 
precies het tegenovergestelde van 
wat de experts er van denken. En dat 
is uiteraard een weinig bevredigende 
situatie. 
De VVD is redelijk goed in het aan-
dragen van kandidaten voor het 
openbaar bestuur – wethouders, 
burgemeesters, etc. Maar als het om 
functies gaat waar we veel aan heb-
ben – hoge posities binnen de minis-
teries of semi-overheid – springen we 
daar te weinig op in. En dus komen 
daar veel te vaak CDA’ers en PvdA’ers 
terecht. We moeten veel beter inven-
tariseren welk ‘human capital’ er 
binnen de VVD voorhanden is. We 
hebben in heel Nederland een enorm 
potentieel, waar beter en effectiever 
gebruik van kan worden gemaakt.”  

RUIMTE MAKEN
“Een van de redenen waarom er te 
weinig gebruik wordt gemaakt van 
dat potentieel is de ‘pluchevastheid’ 
van mensen. Sommigen zijn al tien-
tallen jaren gemeenteraadslid. Dat 
bevordert de doorstroming van talent 
natuurlijk niet. Het zou van écht libe-
ralisme getuigen als we ruimte zou-
den maken voor dergelijke talenten 
en hen de kans bieden. In de praktijk 
blijken er echter allerlei deals te wor-
den gemaakt, zodat er van die door-
stroming niets terecht komt. Ik zou 
dan ook willen pleiten voor gedwon-
gen doorstroming; mensen kunnen 
maximaal drie perioden Kamer- of 
raadslid zijn. Talent opleiden is één 
aspect en dat doen we goed. Maar 
talent daadwerkelijk de kans geven, 
daar kunnen we veel meer aandacht 
aan geven. Daarom heb ik ook hoge 
verwachtingen van het campagne-

“Eigenlijk ben ik via een merk-
waardige omweg in de politiek 
terechtgekomen. Voorheen deed 
ik aan topsport (zwemmen - red.) 
en heb daarna de Academie Li-
chamelijke Opvoeding in Amster-
dam gedaan. Tijdens mijn stage 
bij NOC*NSF kwam ik in contact 
met Erica Terpstra, die me onder 
meer ‘op sleeptouw nam’ naar de 
Tweede Kamer. Dat beviel ontzet-
tend goed en die politieke inte-
resse is gebleven. Na de academie 

heb ik een aantal werkzaamheden op 
sportgebied verricht en momenteel 
heb ik mijn eigen Expertisecentrum 
Onderwijs en Topsport. En dat bevalt 
me uitstekend.
In 2004 ben ik door de partij ge-
vraagd deel te nemen aan de ‘poten-
tialscursus’, een soort kadercursus 
met de bedoeling om talenten boven 
water te krijgen. De resultaten waren 
blijkbaar goed, want in 2006 werd 
ik gevraagd voor de kieslijst voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Dat 

raadswerk is hartstikke leuk. Ik 
sta dicht bij de mensen en word 
aangesproken over zaken waar 
ik daadwerkelijk verandering in 
kan aanbrengen. Dat spreekt me 
erg aan; in de Tweede Kamer sta 
je wat dat betreft toch een fl ink 
stuk verder van de mensen af.” 

GROTE AFSTAND
“De afstand tussen politiek en 
maatschappij is groot en lijkt nog 
steeds te groeien. We zouden als 

Rudmer Heerema (31) is gemeenteraadslid in Alkmaar. En was in 2008 genomineerd 

voor de titel ‘Jong Raadslid van het Jaar’. Hij heeft duidelijke ideeën en steekt die be-

paald niet onder stoelen of banken. De partij moet zich openstellen voor verjonging en 

verfrissing. En op de meest aansprekende politieke onderwerpen moeten er sterke en 

duidelijke meningen worden gevormd.   Tekst: Dick Zoet

«    Meer doen met 
‘human capital’ binnen de VVD

SPORT 
IS LEVEN 

Rudmer Heerema is in het dage lijks leven 
Lande lijk Coördinator Onderw ijs en Topsport 
van de stichting LO OT, een samenw erkings-
verband tussen 27 scholen in het voortgezet 
onderw ijs, die toptalenten in sport onder-
steunen om hun schoolcarrière met hun 
topsport zo optimaal moge lijk te kunnen 

combineren. Sport is dan ook zijn lust en 
zijn leven. Op gemeentepolitiekgebied 
gaat zijn interesse vooral uit naar ruimte-
lijke ordening, verkeer en vervoer, sport 
en onderw ijs. M et een energiek team 
loopt hij zich warm voor de gemeente-
raadsverkiezingen van volgend jaar.   

Rudmer Heerema, raadslid Alkmaar:

Niet polderen, 
maar onderscheiden
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INGEZONDEN BRIEF

W ilt u iets kw ijt over de VVD , de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
U w brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD , 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemm ing voor openbaarmaking.

Ik hoorde het op het nieuws: Geert 
Wilders zou vervolgd worden voor 
zijn uitlatingen over de Islam. Niet 
de minste “maatregel” tegen deze 
omstreden politicus. Enige tijd ge-
leden werd al iemand van zijn bed 
gelicht om een paar tekeningetjes 
die weer als “beledigend en discri-
minerend” werden ervaren. Meneer 
Gregorius Nekschot moest zo nodig 
door een heel arrestatieteam van het 
bed gelicht worden. Dit omdat onder 
andere onze Rijkscommissaris der 
Censuur en Intimidatie, Ernst Hirsch 
Bolla, dit zo nodig vond. In het geval 
van Nekschot was alleen een melding 
bij het Meldpunt Discriminatie Inter-
net (MDI) nodig en een paar zwaar be-
ledigde azijnzeikers, waarbij je heel 
veel moeite moet doen om ze níet te 
beledigen. Wat mij betreft ging het 
hier gewoon om een gezonde dosis 
banale humor, die je ook bij een ge-
middelde afl evering van South Park 
aantreft. Wanneer hoorde ik minister 
Hirsch Ballin over bijvoorbeeld de As-
Soennah moskee, waar Juneid Sheik 
Fawaz mensen de meest erge ziektes 
toewenst? Of de El Tawheed moskee, 
waar boekjes werden verkocht die 
zeiden dat je vrouwen mag onder-
drukken en homo’s van het hoogste 
gebouw af moet gooien? Werden de 
verantwoordelijken toen vervolgd? 
Klopte toen een arrestatieteam aan 
voor een kopje Marokkaanse munt-
thee? Nee, sterker nog, de Offi cier 
van Justitie besloot de El Tawheed 
moskee niet te vervolgen. Dezelfde 
OvJ die uiteindelijk besloot Gregorius 
te laten arresteren. Nu wordt Wilders 
weer vervolgd.
Het lijkt wel alsof religieuzen “ge-
woon” meer kunnen maken. Ze krij-
gen belastingvoordeeltjes, kunnen 
discrimineren op grond van “vrijheid 
van godsdienst”, kunnen mensen die 
hun geloof niet steunen achterlijk en 
minderwaardig noemen en mogen 
zich altijd zwaar beledigd voelen als 
andersdenkenden kritiek leveren op 
hun geloofsovertuiging. Zoals Hans 
Teeuwen het al zo goed verwoordde 
tijdens de uitzending van Bimbo’s en 

Het leed dat vrijheid van meningsuiting heet
Boerka’s: “jullie doen net alsof gevoe-
ligheid, gekwetsheid en je beledigd 
voelen een voorrecht is alleen voor 
gelovigen.” Daarmee slaat Teeuwen 
precies de spijker op zijn kop.

Roept meneer Wilders op tot geweld 
tegen moslims? Nee, hij vind ze hoog-
uit achterlijk en barbaars. Ik ben 
het meestal niet eens met Wilders. 
Om bijvoorbeeld de Islam de schuld 
te geven dat onze schoonheden van 
Marokkaanse komaf zich misdragen, 
raakt kant nog wal. Hooguit heeft 
het te maken met de machocultuur 
die er heerst in de agrarisch-Islami-
tische cultuur. Wilders doet pikante 
uitspraken, maar dat betekent niet 
dat we hem maar moeten gaan ver-
volgen. 
Kritiek kunnen leveren is van essen-
tieel belang in een vrije samenleving 
waar wij in wonen. Dit zorgt er juist 
voor dat wij samen kunnen leven 
met elkaar. Geen enkel geloof of over-
tuiging moet het alleenrecht hebben 
om niet beledigd te worden. Ook ik, 
zoon van immigranten, ex-gelovige, 
én homoseksueel, word dag in dag 
uit beledigd, maar daar raak je aan 
gewend. Daar leer je mee omgaan. 

Het irriteert mij dan ook mateloos 
dat er telkens weer een select groepje 
mensen weer azijn moet gaan zeiken 
om niks. Just let go people! Dat is ook 
nog eens gezond voor hart- en bloed-
vaten. 
Laat ik tot slot nog een ding duide-
lijk maken. Ik ben geen PVV’er en 
niet anti-Islam of dergelijke. Een 
groot deel van mijn vriendenkring 
is allochtoon, waaronder ook veel 
moslims. Waar ik in dit artikel tegen 
ageer is dat er groepen mensen zijn 
die gigantisch lange tenen hebben en 
zo de vrijheid van meningsuiting on-
dermijnen. Wat is daar nou aan om 
in zo’n wereld te leven waar je om 
het minste of geringste iemand be-
ledigd? Nee, wat mij betreft moet ie-
dereen, hetzij gelovig, hetzij niet ge-
lovig, hetzij, zwart, blank, geel, paars 
of wat voor kleur je dan ook hebt, 
gewoon zijn zegje kunnen doen, mits 
men niet tot geweld oproept. Als we 
dat nou met zijn allen accepteren, 
dan wordt deze wereld een stuk fi jner 
om in te leven.

Peter Lamberts, 
bestuurslid VVD Barneveld

(deze brief is ingekort door de redactie)

Het tijdperk-Boris

Geen enkele generaal, CEO of voetbalcoach kan tot grote 
hoogte stijgen zonder enige kennis van zijn vak, zijn voor-
gangers en de lessen uit het verleden. Zo is het ook met 

politici en campagnevoeren. Daarom is het zinvol dat we nota 
nemen van de lessen die iedere grote politieke campagne in bin-
nen- en buitenland ons leert. Maar niemand in de politiek kan van 
de kiezer langdurig vertrouwen verwachten als het blijft bij een 
goed geleerde les; een perfect uitgevoerd ambacht. De vonk die het 
succes bepaalt heeft vaak juist te maken met het áfwijken van die 
ingesleten patronen. Een voorbeeld van hoe zoiets werkt (en een 
beter voorbeeld dan die eeuwige Obama-campagne) is het politiek 
leiderschap van de burgermeester van Londen, Boris Johnson.

Als politicus lijkt Johnson een vreemde eend in 
de bijt, clownesk bijna. Met zijn humor zoekt 
hij regelmatig grenzen op en speeches vliegen 
soms alle kanten uit. Zijn haar zit in de war en 
zijn standpunten zijn niet bij voorbaat politiek-
correct. Zo maakt hij een antipolitieke indruk, 
die het tegenwoordig goed doet bij teleurgestel-
de kiezers. Boris is een vrijzinnig conservatief, 
die niet bang is buiten de traditionele bedding 

van zijn partij te treden. En dat avangardisme eist de aandacht op, 
ook al wisten we een jaar geleden niet of de Londense bevolking 
een experiment uitvoerde of écht hun nieuwe leider koos.

Nu blijkt Boris Johnson een serieuze burgermeester te zijn, die het 
op zijn weblog (naast een recept voor chutney) passioneel opneemt 
voor de vrije markt, óók als middel om de economische crisis te 
bestrijden. The Economist neemt Johnson als voorbeeld voor het 
toekomstige Tory-leiderschap en langzaamaan wordt de extrava-
gantie beloond. Johnson toont verbindend leiderschap, richt zich 
op de door Livingstone genegeerde buitenwijken en haalde de 
Olympische Spelen naar Londen. Misschien gaat het écht gebeuren 
en is dit niet het hoogtepunt maar het begin van zijn opmars in 
de politiek.
Van Boris Johnson word ik vrolijk. Niet alleen vanwege zijn bijzon-
dere stijl, maar ook omdat hij zich niet liet afschrikken door de ver-
zwakte positie van de conservatieven in Groot-Brittanië. Hij geeft 
zijn partij hoop. Als ik hem zie, weet ik: “Yes, we can”.

Boudewijn Revis
Campagnemanager VVD

INGEZONDEN BRIEF

COLUMN

Donorregistratie
Hans van Baalen noemde het op 8 oc-
tober 2008 bij Pauw en Witteman een 
‘Duivels Dilemma’. Dat ben ik met ‘m 
eens. Het Actieve Donorregistratie Sy-
steem stelt ook mij voor een moeilijk 
dilemma. Aan de ene kant zou het 
beoogde effect hiervan zorgen voor 
substantieel meer verlengde levens 
en meer levensvreugde voor een hele-
boel mensen in het algemeen. Aan de 
andere kant heb ik als liberaal altijd 
erg gehecht aan het zelfbeschikkings-

recht en lichamelijke intergriteit in 
het bijzonder. Mensen moeten niet 
een bepaalde richting op gedwongen 
worden. Zeker niet als het om hun 
eigen lichaam gaat. Zeker niet door 
een overheid. Ik kom echter tot een 
andere slotconclusie dan Hans van 
Baalen. Uiteindelijk is het simpele 
principe dat vrijheid ook verantwoor-
delijkheid met zich meebrengt wat 
mij ertoe brengt uitgesproken voor-
stander te zijn. Het mag in mijn ogen 
nooit zo zijn dat het achteroverleu-
nen en bang zijn keuzes te maken 
het zelfbeschikkingrecht gaat kapen. 

En dat is wat er nu gebeurd. Mensen 
moeten maximale vrijheid genieten 
zonder die van anderen te schenden, 
maar dit schept nu juist ook de ver-
antwoordelijkheid die vrijheid dan 
wel te benutten. De lichamelijke inte-
griteit wordt al gediend met de zeer 
ruime opt-out regeling. Bovendien 
wordt het zelfbeschikkingsrecht en li-
chamelijke integriteit nu al geschon-
den door dergelijke keuzes desnoods 
aan nabestaanden over te laten, ook 
een weinig liberale oplossing, dunkt 
me. Actieve Donorregistratie is een 
thema dat liberalen zeer aangaat. 
Een thema waarop de VVD als libe-
rale partij zich uitermate kan profi le-
ren en werkelijk verschil kan maken. 
Daar ben je politieke partij voor.
Als je de vrijheid van keuze wenst, 
heb je ook de verantwoordelijkheid 
om die keuze te maken. Daarvoor 
zijn de levens van de mensen waar 
we het over hebben te belangrijk.
 

Marnix Koets, Den Haag
marnixkoets@hotmail.com

Wat vindt u?
De redactie van Liber vroeg mensen 
op straat naar hun gevoel over de sa-
menleving. Een korte selectie uit de 
verschillende reacties. 

KLAAS PIETER DERKS 
“Er is op dit moment een stabiele coa-
litie, maar er ontbreekt visie”, zo ver-
telt Klaas Pieter Derks, voorzitter van 
CNV Jongeren. “De mensen willen nu 
vooral vertrouwen kunnen hebben. 
De fi nanciële crisis moet worden 
aangepakt en de AOW leeftijd moet 
naar 67. Het is vreselijk onrechtvaar-
dig dat de babyboomers goed heb-
ben geleefd en de jongeren nu met 
de schuld worden opgezadeld.” VVD 
stemt Klaas Pieter niet, hoewel “die 
partij bij mij wel op de vierde plaats 
staat.” Na de SGP, voegt hij er ten 
slotte nog aan toe. Zijn ideaalbeeld 
voor de samenleving is er een waarin 
mensen in staat worden gesteld ver-
antwoordelijkheid te dragen.

KEES DEL GROSSO
Kees del Grosso laat geen mogelijk-
heid voorbij gaan om te stemmen. 
“Behalve de Europese verkiezingen, 
die sla ik nog wel eens over”, voegt hij 
toe. Hij vindt dat Nederland er nog 
niet zo slecht voor staat: “We klagen 
graag dat het zo slecht gaat met de 
economie, maar vorige week was ik 
op wintersport en daar was niets te 
merken van de crisis. Nederlanders 
alom daar.” Ook is hij niet negatief 

over politieke partijen in algemene 
zin: “Ach, misschien beloven ze wat 
veel en maken ze niet alles waar, 
maar dat hoort bij het politieke spel. 
In de politiek moet je nou eenmaal 
compromissen sluiten. Daar zouden 
mensen eens wat meer bij stil moe-
ten staan.”

TOINE HAZEN
Toine Hazen, een Leidse geneeskun-
de- en economiestudent vindt het 
jammer dat Nederland steeds grover 
en feller lijkt te worden. “De samen-
leving verhardt”. Hij roept de Haagse 
dames en heren op terug te keren 
naar de kernpunten in het debat, de 
hoofdlijnen. “Politiek gaat vaak ner-
gens meer over. We zitten in dit land 
niet te wachten op politici die zich 
druk maken over de vraag of vissen-
kommen verboden zouden moeten 
worden.” 

Ook stelt hij dat politici bepaalde za-
ken beter uit moeten leggen. Neder-
land vindt hij nog steeds een redelijk 
solidair land; “Maar uitkeringsfraude 
moeten ze keihard aanpakken. Dat 
kan echt niet. Geld moet gebruikt 
worden waarvoor het bedoeld is. Dat 
geldt ook voor de zorg. Er wordt daar 
zoveel geld over de balk gesmeten.” 
Onrechtvaardig vindt hij het dat 
sommige ouderen onder de armoe-
degrens leven. “Onze opa’s hebben 
dit land immers groot gemaakt.”

In de vorige eeuw (jaren ’60 en ’70) was vrijheid van meningsuiting een veel 
beoefende sport ...  
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VISIE – Is het welzijn van dieren een 
onderwerp voor de VVD? Weldege-
lijk vindt Janneke Snijder Hazelhoff, 
VVD-woordvoerder in de Tweede-Ka-
mercommissie Landbouw, Natuur en 
Voedselkwaliteit (LNV). De media-aan-
dacht voor dieren is groot. De omgang 
met dieren ligt onder het maatschap-
pelijke vergrootglas. Veetransporten, 
bijtende honden en verwaarloosde 
dieren leiden tot Kamervragen. Mi-
nister Verburg van LNV heeft in 2007 
haar Nota Dierenwelzijn wereldkun-
dig gemaakt. Daarbij wordt de wetge-
ving rondom het dier aangepast. Deze 
zaken leiden met enige regelmaat tot 
Kamerdebatten. De kwesties vragen 
om standpunten. De VVD-partijcom-
missie LNV heeft een visiedocument 
over dierenwelzijn opgesteld. De com-
missie heeft de relatie mens – dier in 
liberaal perspectief geplaatst. Ook 
voor dierenwelzijn geldt het liberale 
uitgangspunt dat iedereen een eigen 
verantwoordelijkheid heeft in de om-
gang met dieren en het kopen van 
dierlijke producten. 

CULTURELE DIVERSITEIT
Het houden van dieren is verbonden 
met emotie. De beleving bij het ge-
zelschapsdier als kameraad binnen 
het gezin is anders dan de beleving 
van mensen bij dieren die voor voed-
selproductie worden gehouden. Daar 
komt het volgende nog bij: wat wij in 
Nederland als dierenmishandeling 
beschouwen kan in andere landen 

volkomen geaccepteerd zijn. Zo staat 
hondenvlees in het Verre Oosten op 
de menukaart. Mahatma Gandhi zei 
eens treffend: “De grootsheid van 
een maatschappij en haar morele 
vooruitgang kan gemeten worden 
aan de hand van de manier waarop 
haar dieren behandeld worden.” 
Vanuit liberale invalshoek betekent 
die vooruitgang niet een zucht naar 
meer regels. Jan Mulder, VVD-land-
bouwwoordvoerder in het Europese 
Parlement, onderstreepte dat nog 
eens tijdens de bespreking van het 
concept visiedocument in de parallel-
sessie op de Algemene Vergadering in 
2008. Het verbeteren van dierenwel-
zijn wordt bij voorkeur via de vrije 
markt, vanuit maatschappelijke ver-
antwoordelijkheid en zelfregulering 
bereikt. Dan moet voor consumenten 
wel duidelijk worden waar en hoe 
producten zijn geproduceerd. 

ALTERNATIEVEN
Het Europese dierwelzijnsbeleid is 
volop in beweging. Bij de behandeling 
van de EU-begroting wist Jan Mulder 
vorig jaar één miljoen euro vrij te ma-
ken voor een onderzoeksproject naar 
alternatieven voor de castratie van 
biggen en het onthoornen van koei-
en. Varkens worden in veel Europese 
landen nog gecastreerd. Dit gebeurt 
veelal onverdoofd. Castratie wordt 
uitgevoerd om te voorkomen dat het 
vlees een zogenaamde “berengeur” 
krijgt. Die geur wordt door consu-

menten als onprettig ervaren. Het on-
derzoek komt op het juiste moment, 
omdat de Nederlandse varkensboe-
ren, samen met de supermarkten, 
de intentie uitgesproken hebben om 
op termijn helemaal te stoppen met 
castreren. De Europese Commissie is 
inmiddels met een offi ciële aanbe-
stedingsprocedure gestart voor een 
onderzoek naar alternatieven voor 
de castratie van biggen. Mulder: “Ik 
ben zeer tevreden dat er nu op Euro-
pees niveau verder onderzoek gedaan 
gaat worden naar echte alternatieven 
voor biggencastratie. Verdoofd cas-
treren is mijns inziens een tijdelijke 
oplossing. Daarom is het van groot 
belang dat we in Europees verband 
tot een defi nitieve oplossing komen.”

Dierenwelzijnsbeleid betekent in 
de visie van de VVD-partijcommis-
sie ook de durf om bestaande regels 
te schrappen en doorlopend nieuwe 
vragen te stellen. Zo worden nieuwe 
inzichten en invalshoeken verkregen. 
Verder is het dierenwelzijn gebaat bij 
goed onderwijs, goede voorlichting 
en een praktische en pragmatische 
aanpak. Zonder draagvlak verandert 
er immers niets. 

HILARISCH – Op 28 februari en 1 
maart vond het Lustrumcongres 
van de JOVD plaats in Hotel Thea-
ter Figi in Zeist. Zo’n 250 leden en 
oud-leden van de vereniging zagen 
hoe Neelie Kroes het congres op za-
terdagochtend opende. Zij nam de 
prijs voor Liberaal van het Jaar in 
ontvangst vanwege haar onafl atende 
inzet voor het bestrijden van kartel-
vorming en het kritische onderzoek 
naar staatssteun sinds het uitbreken 
van de kredietcrisis. Daarna volgde 
een gevarieerd programma, waarbij 
de jonge liberalen onder meer met 
Frits Huffnagel in debat gingen over 
moties uit vervlogen tijden. Ook vond 
het eerste lijsttrekkersdebat voor de 
Europese verkiezingen plaats en was 
er een aparte borrel voor voorma-
lig hoofdbestuurders van de JOVD.
Zaterdagavond vond een spetterend 
avondprogramma plaats met spee-
ches van voorzitter Jeroen Diepemaat, 

Mark Rutte en Ivo Opstelten. Tussen-
door gaven de poppen van cabaretier 
Armand Schreurs hilarisch commen-
taar op de speeches, waar leidde tot 
lachsalvo’s onder de toehoorders. Als 
klap op de vuurpijl leidde Mark Rutte 
samen met Catherine Keijl het laatste 
gedeelte van het avondprogramma, 
‘Mark en Catherine’, waarbij de poli-
tiek leider van de VVD zich ontpopte 
tot ware talkshow-host. Na afl oop van 
deze festiviteiten vond een klassiek 
JOVD-feest plaats onder het thema 
‘Sixties’, waarbij de jongeren nog 
tot in de vroege uurtjes doorgingen.
Op zondag ging het congres verder 
met een lezing van oud-premier Dries 
van Agt over de Palestijnse kwestie 
en vond een laatste werkgroepronde 
plaats. Het congres werd afgesloten 
door Hans Dijkstal, waarna de aan-
wezigen moe maar voldaan naar huis 
vertrokken.

KENNISOVERDRACHT – On-
der auspiciën van de KC Drenthe 
bracht op 18 februari jl. een vijf-
tigtal Drentse liberalen in gezel-
schap van gedeputeerde Rob Bats 
en de Statenleden Albert Kerstholt 
en Berthold Ziengs een bezoek aan 
het Europees Parlement. Zij werden 
gastvrij onthaald door Jan Mulder, 
vermaard Europarlementariër voor 
de VVD. Hij ging onder meer in op 
de werkwijze van het parlement, 
welke invloed de VVD en de Neder-
landse vertegenwoordiging heeft 
en hoe de besluitvorming tot stand 
komt. Als ‘hot’ politiek onderwerp 
voerde hij de controle van de Euro-
pese begroting op. Evenals in voor-
gaande jaren kan de VVD zich niet 
vinden in de manier waarop de cij-
fers worden voorgelegd en het feit 
dat de begroting voor een veel te 
groot gedeelte (45%) oncontroleer-
baar is. Reden voor het VVD-smal-
deel in de liberale EU-fractie om te-
gen goedkeuring van de begroting 
stemmen. Helaas is de invloed van 
de VVD op het totaal van 785 leden 
erg gering. De meerderheid van 
stemmen is uiteindelijk bepalend.

Verrassend was dat, toen Jan Mul-
der in het kader van het Europees 
landbouwbeleid zijn visie op de 
melkquota toelichtte, bleek dat in 
het gezelschap een CDA’er als ‘ver-
stekeling’ was meegereisd. Deze be-

tuigde onder veel hilariteit omstan-
dig zijn steun aan de VVD-visie over 
het geleidelijk uitbreiden van de 
melkquota. Hetgeen voor Mulder 
aanleiding was te proberen bij de 
CDA-Europarlementariërs steun te 
vergaren voor het VVD-standpunt. 
Nadat ’s middags nog een zitting 
en stemming van het Europees 
Parlement was bijgewoond over de 
Palestijns-Israelische strijd in de 
Gazastrook, verliep de avond in een 
gezellige en ongedwongen sfeer 

met Toine Manders en de diverse 
fractiemedewerkers die zich onder 
het gezelschap hadden gemengd 
om de vele vragen te beantwoor-
den. Toine Manders roemde – met 
een knipoog naar de a.s. Europese 
verkiezingen – de breed-gewaar-
deerde ervaren inbreng van Jan 
Mulder in het Europees Parlement. 
“Het noorden heeft in Jan Mulder, 
ondanks dat hij geen verstand heeft 
van voetballen, een hele goede ver-
tegenwoordiger!”

Dierenwelzijn in Dierenwelzijn in 
liberaal perspectiefliberaal perspectief

Jonge liberalen vieren lustrum

Zondag 17 mei a.s., de dag na 
de 126e Algemene vergadering 
van de VVD in Rosmalen, 
kunt u in Vaals een wandeling 
maken met Hans van Baalen. 
Daar vindt de VVD Limburg 
Voorjaarswandeling plaats, die 
dit keer geheel in het teken van 
Europa staat! De wandellocatie 
is treffend passend: het 
Drielandenpunt bij Vaals! De 
route gaat door een prachtig 
heuvellandschap en vormt de 
gelegenheid bij uitstek om na 

de 126e Algemene vergadering 
in een informele setting met 
elkaar in gesprek te treden. Het 
dagprogramma met tijden en 
locatie is te vinden op www.
organiseertank.eu. Neem gerust 
vrienden of kennissen mee, want 
ook niet-leden zijn welkom. 
Vaals kan zich opmaken voor een 
liberale invasie! 

Wandelen in drie 
landen op één middag

Voortschrijdend inzicht uit Drenthe

Inbreng Jan Mulder breed gewaardeerd. 

>> Meer over het Visiedocument:
partijcommissie LNV en 
www.jannekesnijder.nl

NIEUW LID: Vanessa Penn
“Het liberale gedachtegoed van de VVD was voor 
mij een belangrijke reden om lid te worden.” Va-
nessa Penn (29) is beleidsadviseur bij een landelijke 
overheidsinstelling in Amsterdam. “Het concept 

van ‘vrijheid in verantwoordelijkheid’ spreekt mij aan. Ieder moet 
zijn eigen keuzes kunnen maken en is verantwoordelijk voor zijn 
eigen gedrag, maar hierbij heb je ook rekening te houden met de 
samenleving. Ik zie de VVD als een daadkrachtige, solide partij 
met een inhoud die mij overtuigt.” Binnen de partij “ wil ze graag 
actief worden. Ik wil zeker iets bijdragen! ”

www.organiseertank.eu
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VOLMACHT 126e 
algemene vergadering
Bent u zelf niet in de gelegenheid om te stemmen op de 126e algemene verga-
dering? Vul dan deze machtigingskaart in en geef deze - volledig ingevuld en 
inclusief handtekening - mee aan een ander stemgerechtigd VVD-lid.

Hebt u nog vragen over het stemmen op de 126e algemene vergadering? Dan 
kunt u contact opnemen met Eva Gobits, e-mail e.gobits@vvd.nl of telefoon 
070 - 361 30 41.

M A C H T I G I N G S K A A R T  1 2 6 e A V

Door invullen en ondertek enen k a n deze k a a rt a ls  volm a cht 
a a n een a nder  s tem gerechtigd V V D- lid worden a fgegeven.

Ha ndtek ening:

Huis num m er:

Pos tcode:

Na a m :

Ha ndtek ening:

Huis num m er:

Pos tcode:

Na a m :

V erleent volm a cht a a n:

Huis num m er:

Pos tcode:

Na a m :

Huis num m er:

Pos tcode:

Na a m :

1 2 6 e a lgem ene verga dering:  1 5  en 1 6  m ei 2 0 0 9

1. Algemeen
1. Voor deze algemene vergadering geldt het persoonlijk 

stemrecht voor alle leden van de VVD. Dit recht gaat in op 
de eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De 
peildatum is 1 januari 2009.

2. Vooraanmelden kan tot 1 mei 2009 12.00 uur; aanmelden 
tot 8 mei 2009 12.00 uur, of anders ter vergadering. In de 
laatste twee gevallen gelden onderstaande beperkingen.

3. Na 1 mei 2009 12.00 uur kan geen gebruik meer worden 
gemaakt van vooraanmelding of van bijkomende facilitei-
ten. U kunt zich aanmelden tot 
8 mei 2009 12.00 uur of ter vergadering op 15 of 16 mei 
2009, waarbij de beperking van het aantal mensen dat 
ter plekke nog kan worden toegelaten afhankelijk is van 
de grootte van de zaal of zalen en van de beschikbare 
stemfaciliteiten.

4. Leden van de VVD dienen zich vooraf via de VVD-website 
(w w w.vvd.nl/av) of schriftelijk door middel van het aanmel-
dingsformulier aan te melden. Telefonische aanmeldingen 
kunnen niet worden aangenomen.

5. De algemene vergadering is openbaar. Alleen leden van 
de VVD hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven 
voor welke onderdelen alleen de afgevaardigden (AVA) of 
alle leden (ALV) stemrecht hebben. Overigens kunnen alle 
leden altijd aan de discussies deelnemen.

6. Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden geen 
stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel.

2. Individuele leden met vooraanmelding
7. Individuele leden die zich voor vrijdag 1 mei 2009 12.00 

uur hebben aangemeld, hebben gegarandeerd toegang 
tot de algemene vergadering en hebben het recht hun 
stemrecht uit te oefenen in de vergadering. 

8. Deze leden ontvangen de congresbescheiden (inclusief de 
stempas) per post in de week van de algemene vergade-
ring. Is dit niet het geval dan wordt u verzocht contact op 
te nemen met het algemeen secretariaat.

9. Als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 
agenda en leesw ijzer via de post laten toezenden.

10. Op zaterdag 16 mei 2009 bieden w ij gratis professionele 
kinderopvang voor kinderen van 0 tot 12 jaar. Indien u 
hiervan gebruik w ilt maken, dient u het aantal kinderen aan 
te geven op het aanmeldingsformulier. 

3. Individuele leden zonder vooraanmelding
11. Individuele personen die zich eerst ter vergadering mel-

den, dienen zich te kunnen identifi ceren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de VVD en moet een 
aantal gegevens worden geregistreerd.

12. Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 

legitimeren met een identiteitsbew ijs met foto. 
13. Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 

het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang 
de capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het 
stemsysteem dat toelaten. 

4. Volmachten
14. Alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 

in Liber nummer 2, die ongeveer drie weken voor de 
algemene vergadering verschijnt.

15. Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden een 
machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

16. Deze originele machtigingskaart kan worden afgegeven 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.

17. Een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in 
het volgende punt aangegeven w ijze.

18. Een volmacht kan worden afgegeven door de originele 
machtigingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek 
mee te geven aan een ander stemgerechtigd lid. Er kan 
slechts één volmacht worden verstrekt. De volmachtver-
krijger meldt zich ter vergadering aan de balie en ontvangt 
op het tonen van de volledig ingevulde volmacht een 
stempas.

19. Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart 
terug te krijgen van de volmachtverkrijger.

5. Kosten
20. Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan te 

geven gebruik te w illen maken van aangeboden faciliteiten 
(diner, lunch, kinderopvang).

21. De verschuldigde kosten zullen na de algemene vergade-
ring in rekening worden gebracht. Hiervoor dient door het 
lid een éénmalige incasso te worden verleend.

22. No show voor de afgenomen faciliteiten wordt altijd in 
rekening gebracht, tenzij vóór 1 mei 2009 12.00 uur een 
gemaakte reservering wordt afgezegd.

6. Afgevaardigden van afdelingen
23. Afgevaardigden dienen zich als individueel lid aan te 

melden voor verkrijging van de persoonlijke stempas. 
24. Het verkrijgen van de stempas(sen) in de hoedanigheid 

van afgevaardigde vindt echter op vertrouwde w ijze ter 
vergadering plaats. Voor de afgifte van de stempas dient 
te worden getekend met naam en handtekening. Deze 
stempassen worden dus niet toegezonden. Dit geldt ook 
indien de afgevaardigde een machtiging heeft ontvangen 
van andere afdelingen (de spelregels voor het ontvangen 
van machtigingen door afgevaardigden zijn opgenomen in 
de agenda voor de algemene vergadering).

7. Stempas en stemvenster
25. Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de actuele 

algemene vergadering.
26. De te verstrekken stempas is eigendom van de VVD en 

dient na de algemene vergadering te worden geretour-
neerd om kosten te besparen.

27. In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat 
er gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, 
zonder de stemmingen te moeten missen. De voorzitter 
van de vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten 
ook een stemming te houden buiten het geagendeerde 
stemvenster.

28. Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te 
nemen of indien de pas in het ongerede is geraakt.

8. Spreektijd
29. Voor iedere algemene vergadering bepaalt het hoofdbe-

stuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering. 

SPELREGELS 126e ALGEMENE VERGADERING

Aanmelden Algemene Vergadering vanaf 1 april 2009
U kunt zich vanaf 1 april as. aanme lden voor de A lgemene Vergadering. O mdat bij het drukken van deze 
Liber nog niet alle details bekend waren, is hiervoor nog geen aanme ldbon beschikbaar. U kunt zich vanaf 
die datum aanme lden via internet, w w w.vvd.nl/av. Indien u zich niet via internet aan kunt of w ilt me lden, 
kunt u na 1 april te lefonisch een aanme ldbon aanvragen bij het A lgemeen Secretariaat: 070 - 361 30 61.

NIEUW LID: Evelien Roelofse
“De VVD staat voor wat ze zegt”, zegt Evelien Roe-
lofse (36) uit Kampen resoluut. Ze volgt nu al lange 
tijd de gemeentepolitiek in haar woonplaats Kampen 
en verbaast zich erover “hoe sommige partijen toch 

geen standpunt kunnen vasthouden. De gemeentepolitiek interes-
seert mij erg, dus ik wilde me er verder in verdiepen. Door lid te 
worden van de VVD heb ik het idee dat ik dichtear op de materie 
zit.” Binnen de VVD is ze “erg blij met het Liberaal Vrouwen Net-
werk. Het is toch prachtig, dat er een politieke partij bestaat die 
zoiets heeft. Dat schept een band.”

AV: neem iemand mee!AV: neem iemand mee!
FRISSE WIND - De 126e Algemene 
Vergadering op 15 en 16 mei in Ros-
malen belooft een fris en vernieu-
wend evenement te worden. Tijdens 
de nieuwe ledendag hebben zich 
veel nieuwe leden opgegeven voor 
deze AV. U kent vast ook nog VVD-
leden in uw omgeving die normaal 
gesproken niet naar de Algemene 
Vergadering komen. Aan u de uit-
daging: neem één van hen mee naar 
deze 126e Algemene Vergadering 
en ervaar samen de frisse wind van 
de permanente en Europese cam-
pagne!
 
Vrijdagavond staat Mark Rutte cen-
traal. Met veel nieuwe, frisse VVD-
ers erbij, willen we doorpraten over 
een eerlijker Nederland. Daarna is 
er natuurlijk feest.
 
CAMPAGNE-AFTRAP
De zaterdagochtend staat onder 
meer in het teken van de Permanen-
te Campagne. Aan het begin van de 
middag vindt de huishoudelijke ver-
gadering plaats, waarna we op dave-
rende wijze de campanges starten 
voor de Europese Verkiezingen met 
lijsttrekker Hans van Baalen.
 
Aanmelden voor de AV kan vanaf 1 
april as. 

Voor meer informatie: 
www.vvd.nl/av

VRIJDAG 15 MEI 2009 
16.30 uur registratiebalies open
17.30 uur snack
19.00 uur offi ciële opening door 
partijvoorzitter Ivo Opstelten
19.10 uur toespraak fractie-
voorzitter Mark Rutte
19.30 uur  tafelgesprek met o.m. 
Neelie Kroes
20.00 uur lopend buffet
21.00 uur feestavond

ZATERDAG 16 MEI 2009
09.00 uur  registratiebalies open
10.00 uur  parallelprogramma in 
deelsessies
11.00 uur Permanente Campagne
12.30 uur lunch
13.30 uur Algemene Vergadering 
van Afgevaardigden (AVA)

"#Vastellen en wijzigingen 
 Kandidaatstellingsreglement
 Huishoudelijke vergadering (ALV)
"#Jaarverslag 2008
"#Jaarrekening 2008
"#Verslag fi nanciële commissie
"#Benoeming fi nanciële commissie
"#Vaststellen hoogte van de con-

tributie voor 2010
"#Benoeming HB-leden

14.30 uur EK-fractievoorzitter 
Uri Rosenthal, EP-delegatieleider 
Jules Maaten en JOVD-voorzitter 
Jeroen Diepenmaat aan het woord 
op ongebruikelijke wijze
15.00 uur Feestelijke start 
Europese Campagne
16.30 uur Afsluitende borrel

HET PROGRAMMA (ONDER VOORBEHOUD VAN WIJZIGING)

Ivo Opstelten stelt foundation 
in om doelen te realiseren
De permanente campagne, speerpunt 
van het Hoofdbestuur onder leiding 
van Ivo Opstelten, kost geld, veel geld. 
Er wordt hard gewerkt om via fond-
senwervingsprogramma’s en het aan-
trekken van sponsoren de noodzake-
lijk fi nanciering binnen te halen. 
Binnenkort wordt de Ivo Opstelten 
Foundation opgericht. Een “natio-
nale club van 100” van VVD-leden en 
anderen die Ivo in zijn doelstellingen 
willen steunen en samen met Ivo de 
VVD de belangrijkste partij van Ne-

derland willen maken. In de volgende 
Liber vindt u meer informatie over de 
foundation. Mocht u nu al donor wil-
len worden van Ivo’s foundation: via 
onze notaris kunt u uw bijdrage van 
1000,- euro per jaar eenvoudig verre-
kenen met uw aangifte inkomstenbe-
lasting. 
U bent dan offi cieel deelnemer in de 
Ivo Opstelten Foundation en vriend 
van de voorzitter. Voor pre-registratie 
en met vragen kunt u mailen naar 
a.oostermeijer@vvd.nl.

Uitgebreid overzicht HB Tour 
In Liber 1 kon u al lezen dat het 
Hoofdbestuur en het permanente 
campagneteam dit jaar alle Kamer-
centrales bezoeken. De bijeenkom-
sten zijn vrij toegankelijk voor VVD-
leden. Inmiddels zijn meer data van 
de tournee bekend. Hieronder staat 
het overzicht. Meer informatie vindt 
u op de website van uw eigen Kamer-
centrale, of in Liber 1. 

Het bezoek aan Flevoland heeft reeds 
plaatsgevonden. Voor Friesland, Zeeland 
en Gelderland waren de data bij het ter 
perse gaan van Liber nog niet bekend.

Maandag 30 maart Limburg 
Maandag 6 april Zuid Holland Noord 
Dinsdag 7 april Brabant 
Zaterdag 18 april Rotterdam 
Zaterdag 18 april Utrecht 
Dinsdag 21 april Amsterdam 
Woensdag 22 april Noord Holland 
Noord 
Maandag 27 april Drenthe 
Zaterdag 2 mei Overijssel
Woensdag 6 mei Haarlem 
Maandag 25 mei Dordrecht 
Woensdag 10 juni Den Haag
Donderdag 11 juni Groningen 
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“IK GA NAAR 
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NEDERLANDER 
TE BLIJVEN”



66

Succesvolle 
EP-verkiezingen 
dankzij actieve 
VVD’ers

19 MEI 2009

WERKEND EUROPA – Op 4 juni a.s. 
gaan we naar de stembus om te kie-
zen voor een sterk liberaal geluid in 
het Europees Parlement. Een liberaal 
geluid, dat vertolkt gaat worden door 
Hans van Baalen en zijn team. Dit 
team moet groot zijn om zowel in de 
Europese liberale fractie (ALDE) als 
in het Europees Parlement in zijn ge-
heel een sterk VVD-geluid te garande-
ren. Verkiezingen voor het Europees 
Parlement kenmerken zich echter 

door een lage opkomst. Voor VVD-
succes is het noodzakelijk dat tijdens 
de campagne landelijk, regionaal en 
lokaal alle VVD’ers zich inzetten om 
zoveel mogelijke liberale stemmen 
binnen te halen. 
De VVD sluit in haar Europese cam-
pagne aan bij de permanente cam-

pagne. Via prikkelende stellingen 
stimuleert de VVD mensen na te 
denken over voor de VVD belangrijke 
onderwerpen, zoals economie, veilig-
heid en immigratie. Verder beschikt 
de VVD natuurlijk over een ijzer-
sterke lijsttrekker en en uitstekende 
kandidaten, die zich hard inzetten 
om het vertrouwen in de VVD te ver-
groten. 

KERNzAKEN
Waar gaan deze verkiezingen nu 
over? Ja, de VVD is voor Europa, maar 
dan wel een Europa dat werkt. Dus 
nee, de VVD is niet eurofiel. De eco-
nomische samenwerking heeft ons 
welvaart gebracht. De oplossing van 
grensoverschrijdende problemen als 
criminaliteit en immigratie vraagt 
om een sterke Europese samenwer-
king. Er zijn ook zaken die Europese 
Unie te veel doet. Zo is het onzin het 
regionale beleid van de rijkere lidsta-
ten te subsidiëren. Dat kunnen die 
landen zelf wel. De Unie moet zich 
beperken tot haar kerntaken. 
De VVD heeft dus een realistische 

Quote

“Wij werken hard voor 
Europa, laten we dat eens 

omdraaien”
Hans van Baalen, lijsttrekker 

Europese verkiezingen

INTEGRATIE

Weg met alle subsidies
die apartheid
bevorderen

2

EERSTE KAMER

Slimme meters
niet verplicht

INTERVIEW

Tamara Venrooy:
Initiatief tonen
loont

Jaargang 4, nr.3
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CAMPAGNE

Wat, waarom, hoe?

CAMPAGNE – In EvenTron Rosmalen 
vond afgelopen weekend, vrijdag 
15 en zaterdag 16 mei, de 126e 
Algemene Vergadering plaats. Het 
congres stond in het teken van 
campagne: vrijdagavond gaf frac-
tievoorzitter Mark Rutte zijn visie 
op een eerlijker Nederland. In het 
tafelgesprek dat volgde, sprak hij 
met gasten uit de praktijk verder 
over zijn ideeën. Bert Kuizenga 
leidde deze discussie, waaraan 
o.m. Gerrit Zalm deelnam. Zater-
dagmiddag was de vloer voor de 
lijsttrekker van de Europese Ver-
kiezingen, Hans van Baalen. Hij be-
nadrukte nog eens hoe belangrijk 

het is dat iedere VVD-er zijn stem 
uitbrengt op 4 juni. Daarna werd 
de Europese Verkiezingscampagne 
op feestelijke wijze afgetrapt en 
konden de aanwezige VVD-leden 
de eerste campagne-euro’s kopen 
met de stelling: ‘Nederland werkt 
hard voor Europa, laten we dat 
eens omdraaien’.  
Naast campagneactiviteiten wa- 
ren er uiteraard ook andere agen-
dapunten. Zo benoemde het hoofd-
bestuur twee nieuwe leden: Henry 
Kruithof (57) uit Groningen als be-
stuurslid PR en Mart van der Ven 
(54) uit Rijpwetering als penning-
meester. Zij zijn de opvolgers van 

de afgetreden bestuursleden Cees 
Meeuwis (PR) en Jan Dirk Smit 
(penningmeester). 
Een uitgebreid verslag met fo-
to’s van de 126e Algemene Ver-
gadering vindt u terug in Liber 4.   

        

kijk op Europa en beperkt zich niet 
tot een kortzichtig “nee” tegen alles 
wat uit Europa komt. Net zo min 
tot een verliefd “ja” tegen alles wat 
Europees is. Europa is belangrijk, 
maar staat ver af van de bevolking 
en heeft zich de laatste jaren te snel 
ontwikkeld om die kloof te verklei-
nen. De VVD is zich hier bewust van 
en richt zich in haar campagne ook 
om het vertrouwen van deze men-

6/7

Mark rutte

        

De campagne voor de verkie-
zingen van het Europees 
Parlement is van start ge-

gaan. Lijsttrekker Hans van Baalen  
staat klaar om namens de VVD de 
Nederlandse belangen te behartigen 
in Brussel en er streng op toe te zien 
dat datzelfde Brussel zich niet teveel 
met zaken bemoeit die Europa niet 
aangaan. 
Om maar een paar voorbeelden te 
noemen: Nederland beslist zelf over 
sociale uitkeringen, pensioenen, on-
derwijs, de bestrijding van zwaarlij-
vigheid, zwangerschapsverlof en be-
lastingen. Daar hebben we echt geen 
Europese regelgeving voor nodig. Ik 
geloof daarentegen wel in een Eu-
ropa dat samenwerkt op het gebied 
van grensoverschrijdende zaken als 
veiligheid, vrijheid, economie en im-
migratie.
Nationale politiediensten moeten de 
handen ineen slaan om internatio-
nale criminaliteit tegen te gaan, Ille-
gale immigratie moet hard worden 
aangepakt en protectionisme en na-
tionalisme mogen geen kans krijgen 
om de interne markt te frustreren. 
Door op de juiste terreinen met 
andere lidstaten samen te werken, 
wordt het Nederlands belang veilig-
gesteld en komt Europa Nederland 
en de Nederlanders ten goede. Hans 
van Baalen heeft beloofd in Brussel 
het Nederlands belang te dienen. 
Europa de rug toekeren, zoals de 
PVV doet, kan Nederland zich niet 
permitteren. Maar we moeten alles 
dat uit Europa komt ook niet zo-
maar klakkeloos accepteren, zoals 
D66 wil. De VVD vaart dus een libe-
rale realistische Europa-koers. Waar 
Europa werkt voor Nederland, daar 
staan we pal voor Europa. Maar waar 
Europa met onzinnige regelgeving 
komt, zullen we Europa een halt toe-
roepen. Stem daarom op 4 juni op de 
VVD. Stem voor een krachtige maar 
kleine organisatie van de Europese 
Unie die zich concentreert op haar 
kerntaken: vrijheid, veiligheid en 
een vrije markt.

sen voor wie Europa een tikje te 
snel gaat. De 37.000 VVD-leden zijn 
cruciaal voor deze campagne.  De 
VVD moet zichtbaar zijn en mensen 
moeten weten dat ze op 4 juni naar 
de stembus moeten gaan. U kunt als 
VVD’er uw buren, vrienden en fami-
lie overtuigen dat de VVD voor een 
Europa gaat met een sterke econo-
mie, meer veiligheid en minder on-
zin. Voor een Europa dat werkt!

126e Algemene Vergadering in Rosmalen

Stem 
Van Baalen

Sterke economie, 

meer veiligheid en 

minder onzin

Liber
Ledenkrant van de vvd

 NEDErlaND  
oPNiEuw

MOUWEN OPSTROPEN  STOP DIE ONzIN

        

 rotterdamse aanpak in Europa

VVD-lijsttrekker bij de Europese Verkiezingen Hans van Baalen gaat voor 
de Rotterdamse aanpak in Europa. “Mouwen opstropen en stop met de on-
zin! Dat is waar ik voor sta”, zo zei hij tijdens een bezoek aan de grootste 
haven van Europa.
“De Rotterdamse haven is letterlijk “The Gateway to Europe”. De in de ha-
ven gevestigde industrieën zijn een belangrijke toeleverancier voor bedrij-
ven in heel Europa. En de Rotterdamse haven is de economische motor van 
Nederland. De Rotterdamse mix van ambitie zonder kapsones, aanpakken 
zonder kletspraat, heeft de Rotterdamse haven groot gemaakt en spreekt 
mij enorm aan. Daarom ga voor de Rotterdamse Aanpak in Europa”, aldus 
de geboren Rotterdammer.  



Start campagne Europese liberalen
ECHTE OPLOSSINGEN – In fees-
telijke stijl, met muziek, dans 
en debatten, lanceerde de ELDR 
haar campagne voor de Euro-
pese verkiezingen op 15 april 
jl. in Brussel. De boodschap van 
de avond?  ‘Vote Liberal in June 
2009’, want acties zeggen meer 
dan woorden! De ELDR streeft 
net als de VVD naar een zo groot 
mogelijke liberale fractie in het 
Europees Parlement.
Meer dan 1000 liberalen uit 
heel Europa waren aanwezig. 
Ook waren de media volop ver-

tegenwoordigd met 10 TV stati-
ons en 60 journalisten. De VVD 
was zichtbaar aanwezig met 
een delegatie van meer dan 20 
personen.
Hans van Baalen heeft, als lijst-
trekker van de Nederlandse libe-
ralen, het liberale buitenlands 
beleid toegelicht. Hij gaf helder 
aan dat het de Christen-Demo-
craten alleen om hun machts-
positie gaat, terwijl de Liberalen 
geen pluche willen, maar  uit-
voerbare oplossingen gebaseerd 
op de liberale ideologie.  

Liberale impuls voor de huursector

Niet de woning, maar de huurder centraal

LEESTIPS
Gerrit Zalm - 
De romantische boekhouder, Amster-
dam, 2009 (402 pagina’s).

Twee jaar na zijn terugtreden uit de 
actieve politiek heeft Gerrit Zalm 
zijn memoires gepubliceerd. Hierin 
gaat Zalm uitgebreid in op zijn tijd 
als minister van Financiën waar hij 
consequent voor een zuinige Rijks-
overheid koos.
Maar er is ook aandacht voor onder 
meer zijn ambtelijke carrière, zijn 
tijd als fractievoorzitter, de affaire 
rond Ayaan Hirsi Ali en de invoering 
van de Euro.

Uitgeverij Balans, ISBN-13: 
9789050188838,  EUR 19,50

Niall Ferguson - 
Het succes van geld, Amsterdam, 2008 
(365 pagina’s).

De kredietcrisis heeft op pijnlijke 
wijze duidelijk gemaakt dat de fi-
nanciële sector van groot belang is 
voor ons allemaal. Maar de financiële 
markten zijn zeer complex. Hoe kan 
het dat wanneer Amerikanen hun 
maandelijkse hypotheekbedrag niet 
meer betalen, de rest van de wereld 
daardoor in een recessie raakt?
De economisch historicus Niall Fer-
guson legt, vanuit historisch perspec-
tief, uit hoe financiële en monetaire 
systemen werken in Het succes van 
geld. Het boek bevat onder meer uit-
gebreide beschrijvingen van de eerste 
aandelenhandel (in VOC-aandelen, te 
Amsterdam) en de Amerikaanse sub-
prime-crisis. 

Uitgeverij Contact, ISBN-13: 
9789025428686, EUR 39,95

Frits Bolkestein - 
Overmoed en onverstand. Beschou-
wingen over politiek, Amsterdam, 
2008 (280 pagina’s).

Op de hem zo kenmerkende scherpe 
en heldere wijze hekelt Frits Bol-
kestein in Overmoed en onverstand al 
te gretig interveniërende overheden, 
politiek-correcte cultuurrelativisten 
en eurofiele dagdromers. Tevens on-
derzoekt Bolkestein de vraag waarom 
intellectuelen doorgaans niet van het 
kapitalisme houden. Naast artikelen 
bevat het boek ook een serie bijdra-
gen aan debatten – onder meer met 
Ayaan Hirsi Ali, John Gray en Tariq 
Ramadan –, interviews, alsmede een 
keuze uit de correspondentie die Bol-
kestein op verzoek van het ter ziele 
gegane weekblad Opinio met Job Co-
hen voerde.

Uitgeverij Bert Bakker, ISBN: 
9789035133754, EUR 19,95

HUURMARKT OPNIEUW - Het 
hebben van een prettig dak 
boven je hoofd is voor veel 

mensen zeer belangrijk. Eigen haard 
is immers goud waard! Liberalen stre-
ven daarom naar een woningmarkt 
waarop iedereen een woning kan 
kiezen die past bij zijn voorkeuren en 
mogelijkheden. Deze keuzevrijheid 
moet voor iedereen gelden. Daarom 
moeten diegenen die dat niet zelf-
standig kunnen, daarin worden on-
dersteund.
In ons land gebeurt die ondersteu-
ning grotendeels door woningcorpo-
raties. Eén van hun wettelijke taken 
is het ‘passend huisvesten van de 
doelgroep’ (te weten: mensen met 
een smalle beurs). Corporaties be-
zitten ongeveer 35% van de totale 
woningvoorraad in Nederland. Maar 
naar schatting valt slechts 17% van 
de Nederlandse huishoudens in de 
doelgroep. Er zijn dus veel meer 
corporatiewoningen dan dat er doel-
groep-huishoudens zijn. Toch is het 
zo dat wie een woning van een cor-
poratie wil huren in veel gevallen op 
een lange wachtlijst terechtkomt. Er 
is dus iets mis met onze huurmarkt.
De overheid bemoeit zich al ruim zes-
tig jaar zeer intensief met de huur-
sector. Zij verleende subsidies voor 
‘sociale’ huurwoningen en bepaalt 
in grote mate waar en hoeveel er 
van die woningen worden gebouwd. 
Het resultaat van deze bemoeienis is 
dat de huishoudens waarvoor deze 
bedoeld is nauwelijks iets te zeggen 
hebben over hun eigen woonsituatie 
– ondanks het enorme overschot aan 

‘sociale’ woningbouw. Het is daarom 
hoog tijd voor een liberale impuls op 
de huurmarkt. Niet de woning moet 
centraal staan, maar de huurder. Het 
uitgangspunt moet zijn: een vrije 
huursector gelijk toegankelijk voor 
iedereen, met ondersteuning voor 
hen die het nodig hebben.

EEN VRIjE HUURSECTOR...
Een vrije huurmarkt betekent dat 
de staat zich niet langer bemoeit 
met de huurprijzen. Nu gebeurt dat 
wel. In het regeerakkoord van het 
huidige kabinet staat bijvoorbeeld 
dat de huurprijzen niet harder mo-
gen stijgen dan de inflatie. Naast de 
stijging wordt ook de hoogte van de 
huurprijs gereguleerd. Het ministe-
rie van VROM heeft hier een zoge-
noemd puntensysteem voor ontwik-
keld. Daarin wegen eigenschappen 

van de woning relatief zwaar, terwijl 
de woonomgeving nauwelijks in de 
prijs is verdisconteerd. De huurprijs 
komt dus tot stand door regelge-
ving en niet door de voorkeuren van 
huurders. Het verschil daartussen is 
de belangrijkste oorzaak van het wo-
ningtekort op veel plaatsen. Dat is 

bijvoorbeeld te zien in zeer populaire 
wijken waar woningen voor relatief 
weinig geld worden verhuurd. Dat 
is vragen om tekorten. De voorkeu-
ren van huurders worden het best in 
de prijs verwerkt als deze tot stand 
komt door middel van vraag en aan-
bod. Goede woningen in gewilde wij-
ken worden duurder, terwijl andere 
huizen juist voor minder kunnen 
worden gehuurd. Het woningtekort 
zal hierdoor verdwijnen. En de huur-
markt biedt voor ieder wat wils: veel 
wooncomfort voor een hogere prijs 

en wat minder luxe voor een lagere 
huurprijs.

... MET ONDERSTEUNING VOOR 
HEN DIE HET NODIG HEBBEN
De schets van de liberale huursector 
is met het bovenstaande echter nog 
niet af. Er zullen altijd huurders zijn 
die, vanwege hun lage inkomen, niet 
zelfstandig in hun woonpositie kun-
nen voorzien. Zij moeten worden on-
dersteund. Niet door speciale wonin-
gen te bouwen, maar door huurders 
wier huidige inkomenspositie daar 
aanleiding toe geeft, financiële steun 
te geven. Dit is bij uitstek een taak 
voor woningcorporaties. Zij hebben 
immers de wettelijke en statutaire 
doelstelling deze huurders te onder-
steunen. Corporaties zouden van hun 
bedrijfseconomisch rendement een 
vast percentage moeten reserveren 
voor hun maatschappelijke doelstel-
ling. Voor de besteding daarvan die-
nen zij contracten af te sluiten met 
overheden. Met deze steun kunnen 
huishoudens de vrije huurmarkt op 
waar zij, net als ieder ander, keuze-
vrijheid hebben.

Dit artikel is geschreven door Frank de 
Graaf naar aanleiding van het recent door 
de Prof.mr. B.M. Teldersstichting gepubli-
ceerde geschrift Zorgen voor zelfbeschik-
king. Een liberale visie op de positie van 
de burger in zorg-, woon-, en onderwijsin-
stellingen. Zoals de titel al suggereert is in 
dit geschrift ook veel aandacht voor zorg- 
en onderwijsinstellingen.

Een goed functionerende 
rechtsstaat is een voor-
waarde voor duurzame 

vooruitgang in ontwikkelingslan-
den. Zonder bijvoorbeeld een inte-
gere overheid, een onafhankelijke 
rechterlijke macht en de bescher-
ming van eigendomsrechten is die 
ontwikkeling niet mogelijk. In het 
Teldersstichting-geschrift Rechts-
staat in ontwikkelingslanden? ad-
viseert Joris Voorhoeve dat ontwik-
kelingssamenwerking zich vooral 

op het stimuleren van rechtsstate-
lijkheid zou moeten richten. Maar 
in hoeverre is het mogelijk in (isla-
mitische) ontwikkelingslanden de 
rechtsstatelijkheid in die landen 
van buitenaf te bevorderen?
Deze en andere vragen zullen op 19 
juni a.s. tijdens het symposium aan 
bod komen (tijd: 10.45 - 16.00 uur; 
locatie: Lutherse kerk te Den Haag). 
Sprekers zijn onder meer Joris Voor-
hoeve, Frits Bolkestein, Nahed Selim 
en Afshin Ellian.

Kijk voor meer informatie op 
www.teldersstichting.nl of bel 
070-3631948.

Zomerschool 
Teldersstichting

Van dinsdag 25 tot en met 
vrijdag 28 augustus organi-
seert de Teldersstichting in 

Doorn haar jaarlijkse zomerschool 
over de grondslagen van het libera-
lisme. Op de zomerschool, bedoeld 
voor gevorderde studenten en recent 
afgestudeerde academici, wordt aan 
de hand van sprekers uit de politiek 
en wetenschap over diverse thema’s 
gediscussieerd.

www.teldersstichting.nl 

www.teldersstichting.nl 

Symposium rechtsstaat 
in ontwikkelingslanden
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Genitale 
verminking 
onaanvaardbaar

De VVD heeft een drietal moties 
ingediend om genitale verminking 
van meisjes effectiever aan te 
pakken. Het is onaanvaardbaar 
dat deze zeer zware en ernstige 
vorm van kindermishandeling 
nog in geen enkel geval tot een 
veroordeling heeft geleid. De VVD 
vindt bovendien dat als mensen 
zich schuldig maken aan het ple-
gen van dit ernstige misdrijf, de 
asielprocedure moeten worden 
opgeschort of de verblijfsvergun-
ning moet worden ingetrokken. 

Harde aanpak 
radicale
dierenactivisten

De VVD wil dat radicale dieren-
rechtenactivisten keihard worden 
aangepakt. Politie en justitie 
moeten alle opsporingsmiddelen 
kunnen inzetten tegen deze extre-
misten. Hierbij kunnen eventueel 
infiltranten gebruikt worden. Deze 
vorm van terrorisme begint de 
laatste jaren steeds ernstigere 
vormen aan te nemen. Het mag 
niet zo zijn dat eigendommen 
van mensen worden vernield en 
dat personen worden bedreigd, 
terwijl zij zich bezighouden met 
legale activiteiten.

open brief aan
busbedrijven

VVD-fractievoorzitter Mark rutte 
heeft in een open brief aan de 
bestuurders van Veolia, Con-
nexxion en arriva laten weten dat 
er voor hen een belangrijke rol is 
weggelegd bij het bestrijden van 
het geweld tegen buschauffeurs. 
In zijn brief roept rutte de werk-
gevers op om samen ten strijde 
te trekken tegen het geweld en 
maatregelen te nemen. Volgens 
rutte kan de politiek wel met 
oplossingen komen, maar als de 
busbedrijven niet zelf beginnen 
onvoorwaardelijk voor, naast en 
achter hun mensen staan, lost 
de politiek alleen de problemen 
niet op. 

Kort
NIEUWS

Lees meer op www.vvd.nl 

Barmhartige Samaritaan staat bovenaan

weg met alle
subsidies die
apartheid 
bevorderen

CaMPaGNE Eu-VErKiEZiNGEN

door GERARD WIEGEL

Ìn de Vrijdenkersruimte van de VVD ontving Mark rutte 2 april jl. de bundel 
‘Eindstrijd’ uit handen van Mat Herben van de prof. Dr. Fortuynstichting. 
aan het boek werkten vijftien deskundigen mee, onder wie Douglas Mur-
ray, Bernard Lewis en Paul Cliteur. Eindstrijd, uitgegeven onder redactie van 
Hans Jansen en Bert Snel, bevat een aantal essays over het finale gevecht 
van de orthodoxe islam tegen de moderniteit.

INTEGRATIE OPNIEUW  – De over-
heid moet van Mark Rutte en Paul de 
Krom mensen serieus nemen en niet 
afhankelijk maken van stompzinnige 
subsidies, die vaak de integratie be-
lemmeren. “Zorg als gemeente dat 
mensen op weg geholpen worden 
naar een baan, zodat ze hun eigen 
broek kunnen ophouden en hun ei-
gen feestjes en tv’s kunnen betalen.” 
Sinterklaas is tegenwoordig het hele 
jaar in het land. Het stadsbestuur 
van Utrecht heeft vorig jaar een zak 
snoepgoed rondgestrooid ter waarde 
van 10 miljoen euro. Het resultaat 
van het ‘Leefbaarheidsbudget’ is 
meer dan vierduizend door de ge-
meente gesubsidieerde ‘vraag maar 
raak’-wijkprojecten. Een greep uit 

het lekkers. Favoriet zijn gesubsidi-
eerde straat-en buurtfeesten. De kos-
ten van de barbecue worden door de 
belastingbetaler vergoed. Verder kun 
je op kosten van de gemeenschap 
dagjes uit, pratende prullenbakken 
laten plaatsen, een sporthal afhuren, 
inlooplunches organiseren, kerstbo-
men inleveren met lootjes, vuilnis 
van een ander laten opruimen en 
vossenjachten, nieuwjaarsduiken en 
multicultifestivallen organiseren. 
Ook jongeren steken hun vinger in de 
pot met honing. Pannavoetbal, survi-
valweekenden, fitnessactiviteiten en 
rapworkshops: de overheid betaalt 
het allemaal. Onze persoonlijke favo-
riet is kickbokslessen voor hangjon-
geren. Zodat je straks gesubsidieerd 
in elkaar wordt geslagen. Waarom 
gaan die hangjongeren niet gewoon 
naar school, aan het werk of naar een 

sportclub? Waarom zou je nog zelf de 
contributie voor je tennis- of voetbal-
club betalen?

CADEAUMACHINES
Ook in andere gemeenten draaien de 
cadeaumachines op volle toeren. Op 
de website van de Amsterdamse deel-
gemeente De Baarsjes is te lezen hoe 
je ‘gratis’ kunt shoppen (baarsjes.nl/
poen). Wilt u ‘gratis’ schoolboeken, 
een ‘gratis’ pc of internetverbinding, 
een ‘gratis stadspas voor leuke din-
gen’ of ‘gratis’ openbaar vervoer? U 
vraagt, wij draaien.
In Groningen krijgen minima een 
‘gratis’ lcd-tv van 450 euro. Uit alle 
macht moet immers worden voorko-
men dat de onderklasse zich verheft 
en aan het werk gaat om zich te ver-
beteren.
Ook religieuze activiteiten ontbre-
ken niet op de lijstjes. Zo krijgen in 
Utrecht het Ramadanfestival (20 dui-
zend euro!), diverse Iftarmaaltijden, 
het wereldfeest Sint Jan de Doper, ‘ac-
tiviteiten Marokkaans-Islamitische 
gemeenschap’ en het oogstfeest van 
de Hindoes geld toegeschoven.
In Amsterdam wordt de orthodox-is-
lamitische Poldermoslima Hoofddoe-
kenbrigade onder het goedkeurend 
oog van politiek correct Nederland 
gesubsidieerd. Leve de integratie! 
Oh ja, omdat de ChristenUnie in 
het Utrechtse college zit, krijgen di-
verse kerkcentra natuurlijk ook geld 
en mag Youth for Christ het panna-
voetbal organiseren. Maar het is toch 
geen taak van de overheid religieuze 
activiteiten te sponsoren?

SCHEIDING VAN MANNEN EN 
VROUWEN
In het kader van de nieuwe apartheid 
worden activiteiten van Afghaanse, 
Iraakse en Somalische mannen- en 
vrouwengroepen apart gesubsidi-
eerd. Dat past in het beleid van de 
gemeente Utrecht om de segregatie 
tussen mannen en vrouwen te be-
vorderen. De gemeente subsidieert 

immers ook gescheiden informatie-
loketten voor mannen en vrouwen in 
een moskee. Waarbij het vrouwenlo-
ket een uur eerder dicht gaat, zodat 
vrouwen op tijd thuis kunnen zijn 
om te koken!
In Rotterdam biedt een theater apar-
te zitplaatsen voor vrouwen. In Am-
sterdam worden gescheiden inburge-
ringscursussen gegeven voor mannen 
en vrouwen. Inburgeren begint daar 
nota bene met het vertrappen van ar-
tikel 1 van de Grondwet. Vervang de 
bordjes ‘alleen voor vrouwen’ door 
‘alleen voor Joden’ of  ‘negers’, en de 
wereld is te klein. Maar de gelijkwaar-
digheid tussen mannen en vrouwen 
wordt in Nederland kennelijk graag 
geofferd op het altaar van de multi-
culturele samenleving.

UITBANNEN
Net zoals in ‘Biedermann und die 
Brandstifter’ van Max Frisch de hoofd-
persoon uit misplaatste toegeeflijk-
heid, blindheid en angst uiteindelijk 
zelf de lucifers aan de brandstichters 
geeft, waardoor zijn huis in vlam-
men opgaat, wordt de sleutel tot de 
gelijke behandeling van mannen en 

vrouwen door de overheid uit han-
den gegeven aan orthodoxe imams. 
Vrouwen die vechten tegen onder-
drukking worden gestigmatiseerd 
en verraden. De nieuwe apartheid, 
goedgekeurd door de overheid. Intus-
sen kijkt de vrouwenbeweging be-
schaamd de andere kant uit.

Normen uit het prefeministische 
tijdperk zijn terug in het publieke do-
mein. Het is tijd voor een nieuw per-
spectief. Onze kernwaarden, zoals de 
vrijheid van meningsuiting en de ge-
lijkwaardigheid van man en vrouw, 
moeten opnieuw worden gewaar-
deerd. Nieuwe apartheid en gesubsi-
dieerde ‘Verelendung ’ moet worden 
uitgebannen. De overheid moet men-
sen serieus nemen in plaats van stig-
matiseren en afhankelijk maken van 
stompzinnige subsidies.
Laat gemeenten mensen aan een 
baan helpen, zodat ze hun eigen 
broek kunnen ophouden en hun ei-
gen feestjes en tv’s kunnen betalen. 
Zonder hulp van goedbedoelende 
ambtenaren die als een inktvis op je 
gezicht gaan zitten. Weg met de sub-
sidies en de nieuwe apartheid! 

Belastinggeld naar multiculturele festivals.

De nieuwe 

apartheid, 

goedgekeurd door 

de overheid
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Een jaar geleden trad ik aan als 
uw voorzitter. Inmiddels zijn we 
begonnen met de permanente 
campagne, prioriteit no. 1  van 
het hoofdbestuur. Terwijl u 
dit leest zitten we volop in de 
campagne voor de Europese 
verkiezingen.
Toen we een jaar geleden 
begonnen aan het opbouwen 
van deze campagne, zijn we 
eerst diepgaand bij onszelf te 
rade gegaan. Ons DNA is het 
liberalisme. Ons liberalisme 
hebben we vastgelegd in de 
Beginselverklaring, die we in 
november 2008 op de Algemene 
Vergadering in Rotterdam heb-
ben vastgesteld.

Met dit DNA in de hand hebben 
we een campagne opgebouwd. 
Een liberale campagne, maar 
met een andere toon. Iets 
nieuws is altijd even wennen. 
We hebben de lat ook hoog 
gelegd. We willen op de eerste 
plaats dat onze partij verkiez-
ingen gaat winnen. Maar we 
wilden ook wat doen aan het 
politieke debat.

Veel mensen herkennen zich on-
voldoende in politieke partijen. 
Daar zijn veel oorzaken voor 
aan te wijzen, maar één oorzaak 
ligt bij de wijze waarop poli-
tieke partijen zichzelf presen-
teren. Wij willen de VVD weer 
tussen de mensen neerzetten. 
Doen waar een politieke partij 
voor is: een standpunt innemen 
over een belangrijk onderwerp. 
Dat doen we met de stellingen 
binnen de Nederland Opnieuw-
campagne. Als onze stellingen 
tussen de kreten van veel 
andere partijen op een verkie-
zingsbord hangen, zullen en 
moeten we onderscheidend zijn. 
De kracht zit in de eenvoud; 
back to basic. Politiek gaat over 
stelling nemen en het debat 
daarover aangaan.

Wat we niet op een poster 
zetten, is dat iedere gedachte, 
ieder geluid, gebaseerd is op 
ons DNA. We zijn en blijven een 
liberale partij. Voor een sterke 
economie met degelijke overhe-
idsfinanciën. 
Voor een veilig Nederland met 
aandacht voor de slachtoffers 
van criminaliteit. Voor een eer-
lijker Nederland.
Daarvoor vraag ik u nu: ga 
4 juni stemmen en zorg dat 
uw omgeving dat ook doet. 
Stuur Hans van Baalen met een 
stevig mandaat naar Brussel en 
laat zien dat de VVD er staat. 
Dankzij uw stem en uw steun.

Beginselverklaring online
 

Regelmatig vragen leden waar de nieuwe beginselverklaring online te vinden is. 
De nieuwe verklaring is te vinden onder www.vvd.nl/reglementen.

DOELGERICHT LEREN – De Haya van 
Somerenstichting (de Haya) is hét op-
leidingsinstituut voor politici, be-
stuurders en organisatieleden van de 
VVD. De Haya biedt trainingen aan om 
de vakinhoudelijke kennis en prakti-
sche vaardigheden te ontwikkelen in 
een liberale leeromgeving. Naast ken-
nisoverdracht en vaardigheden staan 
informeel netwerken en gezelligheid 
hoog in het vaandel. Kennis opdoen 
kan via regionale trainingen en via 
eLearning (www.vvd.tv)

De Haya organiseert jaarlijks de Ka-
dercursus en Topkadertrainingen. We 
houden ons bezig met loopbaanbege-
leiding, selectietrajecten en Train de 
(Nieuwe) Trainerbijeenkomsten. 
Ook voor reguliere trainingen en trai-
ningen-op-maat kunt u bij de Haya 
terecht.

TERUGKOMDAG
De Haya heeft onlangs een Wmo Te-
rugkomdag, een op maat geleverde 
training voor raadsleden en wethou-
ders georganiseerd. Het  primaire 
doel van deze dag was het reflecteren 
op inhoudelijke vraagstukken. Wat 
betekent de Wmo in de praktijk van 
het lokale bestuur? En wat zijn libe-
rale aspecten? Onderwerpen waren 
onder meer aanbesteding en de sub-
sidierelatie met welzijnsorganisaties, 

wijkaanpak, compensatiebeginsel, 
wijzigingen in de AWBZ en Persoons-
gebonden budget. Er was ruimte voor 
het delen van praktijksituaties en de 
deelnemers konden workshops vol-
gen. De training was druk bezocht, 
50 liberale bestuurders bogen zich 
over de actuele ontwikkelingen in de 
Wmo. Al met al was het een zeer ge-
slaagde dag. Met dank aan de gastvrij-
heid van het gemeentehuis in Hille-
gom! Een uitgebreid artikel over deze 
bijeenkomst treft u aan in het blad 
van de VVD-Bestuurdersvereniging, 
Provincie & Gemeente, editie 2009-3.

TRAIN DE NIEUWE TRAINER
Voor dergelijke trainingen kan de 
Haya putten uit ervaren en gemoti-
veerde trainers. 
Elk jaar trainen wij ook nieuwe trai-
ners. Voor diverse kandidaten heeft 
de Haya in april een zogenoemde 
Train de Nieuwe Trainer georgani-
seerd. De Haya stelt bij deze training 
eisen aan kennis, vaardigheden en 
aan de houding van hun trainers. 
Tijdens een gevarieerd programma 
werd uitleg gegeven over en geoefend 
met onder andere ‘smart-leerdoelen’,  
met de basis voor de verschillende 
stappen en met didactische werk-
vormen van ‘ervaringsgericht leren’ 
(Kolb). Vraaggericht, interactief en 
ervaringsgericht leren zijn in de be-
nadering van de Haya essentieel bij 
een professionele en op rendement 
gerichte trainingsaanpak. Onze nieu-
we trainers worden op deze compe-
tenties geselecteerd.

SIMULATIESPEL – De eerste editie 
van de Masterclass Overijssel, die VVD 
Zwolle samen met VVD KC Overijssel 
organiseerde en op 17 maart jl. werd 
afgesloten, mag gelijk een groot suc-
ces genoemd worden.
Wat is een Masterclass? De naam zegt 
het al: deelnemers en inleiders van 
hoog niveau bespreken tijdens een 
serie bijeenkomsten steeds een an-
der onderwerp. De master geeft een 
inleiding, waarna er met de deelne-
mers een discussie over het betref-
fende thema plaatsvindt. Het is geen 
gewoon programma met willekeurige 
inleiders en deelnemers. Het is een 
investering van de VVD in mensen en 
van mensen in zichzelf met als doel 
het beste uit jezelf te halen.
De Masterclass Overijssel startte  be-
gin november 2008 met zestien deel-
nemers uit hele provincie Overijssel, 
waaronder drie VVD-leden uit Zwolle. 
Tijdens tien bijeenkomsten zijn de 
deelnemers intensief getraind en ge-

coacht door ervaren en professionele 
inleiders uit politiek en bedrijfsleven. 
Onderwerpen als liberale waarden, 
gemeentelijke- en provinciale politiek 
én Europa zijn uitgebreid besproken 
en bediscussieerd. Daarnaast trainden 
de deelnemers hun  vaardigheden op 
het terrein van debatteren en media. 
Theorie en praktijk werden getest in 
het gemeenteraadssimulatiespel on-
der leiding van de VVD-burgemeester 
Jan Westendorp uit Losser. 
De eerste Masterclass Overijssel werd 
in stijl afgesloten met een diner-pen-
sant in aanwezigheid vijf politici/be-
stuurders uit de VVD: Henk Jan Meijer 
(burgemeester Zwolle), Job Klaasen, 
Loek Hermans, Gerrit Jan Kok en Ad 
Nijenhuis. Zij discussierden tijdens 
het diner met de deelnemers over 
actuele politieke onderwerpen en 
thema’s.De deelnemers zijn erg po-
sitief over de opzet en de invulling 
van de Masterclass en bevelen hem 
dan ook van harte aan. 

Ivo Opstelten, partijvoorzitter

“Met de vuist op tafel!” Saskia Velthuizen 
(44), in het dagelijks leven interim-mana-
ger, is sinds kort lid van de VVD. “Ik kom 
uit een echt VVD gezin en mijn man was 
ook al lid van de VVD, dus het was voor 
mij geen moeite om ook lid te worden. Ik 
sta achter het grootste deel van de stand-
punten van de VVD en dat is wat telt. Op 
bepaalde punten mag de VVD wel wat 
harder met de vuist op tafel slaan. Bij-
voorbeeld de criminaliteit: de VVD moet 
no-nonsense zeggen dat criminaliteit in 
Nederland hard wordt afgestraft!”

Voor vragen kunt u terecht 
bij onze medewerkers Rimke 
Haitsma en Ronald de Rooij:  
haya@vvd.nl / 070-3613010 en 
via www.vvd.nl/opleidingen

TIPS & TRUCS - Op de jaarvergadering van de VVD-Bestuurdersvereniging in 
Utrecht op 4 april jl. nam Mark Rutte het eerste exemplaar in ontvangst van 
de Leidraad gemeenteraadsverkiezingen 2010. Arno Brok, voorzitter van de 
Commissie Leidraad, gaf aan dat de leidraad een basisstuk is, dat lokaal door 
afdelingen kan worden ingekleurd tot een helder verkiezingsprogramma. Dit 
keer zijn er ook “tips en trucs” in opgenomen, die gebruikt kunnen worden bij 
de campagne.

MASTERCLASS zUID-HOLLAND - Op 8 april jl. kreeg de Masterclass van de KC zuid-
Holland Noord een boeiend slot met een debatwedstrijd in Wassenaar. zestien 
deelnemers aan de masterclass namen het tegen elkaar op. Het werd een 
vermakelijke strijd, vooral omdat de debaters vaak argumenten moesten vinden 
voor zaken, waar ze als VVD-er helemaal niet achterstaan.
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uw gemeente verdient 

een sterke VVD!

Nieuw lid: Saskia VelthuizenDe Haya van 
Somerenstichting

DNA

Succesvolle Masterclasses



HAND IN HAND – Tweede Kamer 
fractievoorzitter Mark Rutte bracht 
op 7 april jl. een werkbezoek aan 
Zwolle. Daar gaf hij allereerst een 
gastcollege voor ruim 200 studen-
ten van het Deltion College. Met hen 
sprak hij over de economische crisis, 
de gevolgen daarvan voor jongeren 
en hoe de jeugdwerkloosheid aan te 
pakken. Daarna volgde een bezoek 
aan de Hogeschool Windesheim, 
met name aan het studententeam 
dat een Solarboat bouwt. “Hier zie 
je dat acties ten behoeve van het 
milieu hand in hand kunnen gaan 
met economische groei. Door dit 
project met de zonneboot wordt 
kennis vergaard waar uiteindelijk  
massaproductie uit voort kan komen”.  
Een volgende stop betrof het project 
van Werkplein De Lure, waarbij tien 
mensen uit de bijstand een eigen be-
drijf zijn begonnen. Hij noemde het 
een voorbeeld voor andere plaatsen. 
“Het is niet alleen de 150.000 euro 
aan uitkeringen die je zo bespaart, 
maar vooral dat je de cultuur van ar-
moede doorbreekt en dat deze men-
sen thuis weer een verhaal hebben 
om aan hun kinderen te vertellen”. 
Hij noemde de plaatselijke UWV-ver-

tegenwoordigers, die betrokken wa-
ren bij dit project “geen systeemden-
kers, maar mensdenkers. Soms moet 
je de regels laten voor wat ze zijn”. 
Rutte beloofde burgemeester Henk-
Jan Meijer dat hij met zijn fractie 
overlegt wat te doen aan de ‘vijf erg-
ste daklozen van Zwolle’. Er zijn vijf 

mensen die zorgen voor ‘1200 politie-
contacten’ per jaar. “Die begaan dan 
geen wettelijke overtredingen, maar 
zorgen wel voor een onveilig gevoel 
op straat door bijvoorbeeld te lopen 
schelden en vloeken. We moeten zien 
wat we kunnen doen aan mensen die 
zo vaak overlast veroorzaken”.

MEDIATRAINING – VVD Interna-
tionaal onderhoudt al sinds begin 
jaren ’90 goede contacten met haar 
liberale zusterpartijen op de Balkan. 
Samen met deze zusterpartijen voert 
VVD Internationaal samenwerkings-
projecten uit in het kader van het 
MATRA-programma van het ministe-
rie van Buitenlandse Zaken. 
MATRA, wat staat voor maatschappe-
lijke transformatie, heeft als doel de-
mocratiebevordering en capaciteiten-
opbouw in de voormalige Sovjetstaten. 
In Kroatië wordt succesvol samenge-
werkt met HNS, de Kroatische Volks-
partij, een goed georganiseerde libe-
rale partij die, net zoals de VVD, lid is 
van de Europese Liberale partij ELDR.  

Naar aanleiding van de gemeente-
raadsverkiezingen op 17 mei jl., waar 
de Kroaten voor het eerst direct hun 
burgemeester en gemeenteraadsle-
den kozen, was VVD Internationaal 
begin april bij HNS in Zagreb voor 
het geven van een mediatraining. 
Onder leiding van VVD-trainer Marco 

Diekstra werden de Kroatische libe-
ralen getraind in omgang met lokale 
media. De vooruitzichten voor de li-

beralen in Kroatië zijn goed; zij ver-
wachtten winst te boeken tijdens de 
recente verkiezingen.  

www.vvd.nl

NIEUWS UIt EErStE KAMEr 

VERSTANDIG – Als onze fractie 
het in de Eerste Kamer alleen voor 
het zeggen had gehad, zouden de 
belastingbetalers in ons land – dus 
ook u – niet hoeven betalen voor 
wat het kabinet zo mooi gratis 
collectieve voorzieningen noemt: 
bijvoorbeeld zogenaamd gratis 
schoolboeken. Zoals Gerrit Zalm 
het ooit treffend zei: gratis is waar-
de-loos. Gelukkig zijn andere frac-
ties in de Eerste Kamer soms net zo 
verstandig als de onze – en de VVD-
fractie in de Tweede Kamer. Dat 
zorgt er dan voor dat de Zeeuwen 

niet met zo’n onheuse toestand als 
de ontpoldering van de Hedwige-
polder geconfronteerd worden. En 
ook nog: u hoeft geen “slimme me-
ter” aan te schaffen. U mag kiezen 
of u die wil of niet. Mooi liberaal 
standpunt, waarvoor onze fractie 
in de Eerste Kamer hard gevochten 
heeft. En dit alles op die ene dins-
dag in de week dat de Eerste Kamer 
bijeenkomt.

Uri Rosenthal, 
fractievoorzitter 

Eerste Kamer 

PRIVACY BEDREIGD – Op 7 april 
jl. heeft de Eerste Kamer op initi-
atief van de VVD een wetsvoorstel 
om de zgn. slimme meters (digitale 
energieverbruikmeters) in te voe-
ren aangehouden en de minister 
verzocht om met een novelle (een 
nieuw wetsontwerp) te komen. 
Waar gaat het om? In Europa is 
afgesproken dat burgers efficiën-
ter met energie moeten omgaan. 
Ze krijgen daartoe de beschikking 
over een individuele meter, die het 
actuele energieverbruik nauwkeu-
rig weergeeft. De regering heeft ge-
kozen voor een digitale meter, die 
het verbruik over een tijdvak aan-
geeft (de huidige analoge meters 
geven alleen een eindstand aan). De 
regering vindt dat de meter ook op 
afstand uitleesbaar moet zijn. Dit 
gebeurt door de netbeheerder, die 
voor kwaliteit op het net moet zor-
gen. Hij verzamelt kwartier- (voor 
elektriciteit) en uurwaarden (voor 
gas). Dat is dus niet real-time infor-

mation. De netbeheerder stuurt de 
energieleverancier de dagwaarden, 
op basis waarvan deze zijn klan-
ten over hun verbruik informeert. 
Tegen het op afstand uitlezen rees 
verzet, omdat mensen bang zijn 
voor hun privacy en gegevens in 
verkeerde handen kunnen komen. 
De netwerken moeten dus goed be-
veiligd worden. Probleem is dat de 
uitrol verplicht is. Burgers mogen 
de meter niet weigeren en boven-
dien is aan weigering een strafrech-
telijke sanctie gekoppeld, met als 
zwaarste straf een hechtenis van 
zes maanden. 
De Eerste Kamer heeft zich onder 
aanvoering van de VVD verzet te-
gen de verplichte uitrol en tegen de 
sanctie. Met steun van regerings-
partij Christen Unie was er een 
meerderheid en moest 
de minister door de 
knieën. 

Liesbeth Kneppers

BEzORGD - Door de tegenwer-
king van de linkse fracties en de 
Christen-Unie heeft de Eerste Ka-
mer lang moeten wachten op de 
behandeling van het wetsontwerp 
Liberalisering Postmarkt, maar per 
1 april jl. is deze een feit. Nu mogen 
ook brieven onder de 20 gram door 
elke onderneming bezorgd worden. 
Waar ging het om: vrije concurren-
tie op de postmarkt – met als doel 
lagere prijzen voor de consument 
– is een Europese verplichting per 
eind 2010. De wet werd in de Eer-
ste Kamer aangehouden op verzoek 
van de staatssecretaris en boven-
genoemde fracties. Er waren twee 
hindernissen: gelijke marktom-
standigheden in andere Europese 
landen en de onderhandelingen 
over een CAO met de nieuwe post-
bedrijven. In Duitsland werd de 
concurrentie bemoeilijkt door het 
plotseling invoeren van een hoog 
minimumloon, waarna TNT naar 
de rechter stapte en in twee instan-
ties won. In Engeland werd de con-

currentie ook bemoeilijkt. Uitein-
delijk werd in Nederland een CAO 
afgesloten, waarbij in de komende 
jaren naar een goed minimumloon 
wordt gegroeid voor de postbestel-
lers van de nieuwe bedrijven, zoals 
Sandd en SelektMail. Dat was de 
reden om de wet in de Eerste Ka-
mer te behandelen. De VVD stemde 
voor deze wet, die het bedrijfsleven 
circa € 200 miljoen zal besparen. In-
middels blijkt TNT – als een echte 
ouderwetse monopolist – er van 
alles aan te doen om de concurren-
tie zwart te maken: verhalen over 
mogelijk slechte bezorging, een op-
roep tot hogere tarieven en dreigen 
om niet meer zes dagen in de week 
te bezorgen. TNT is de Universele 
Post Dienstverlener in ons land en 
moet wettelijk tot in alle uithoeken 
van het land zes dagen in de week 
bezorgen. Goed dus 
dat TNT er nu concur-
rentie bij heeft. 

Edward Asscher 

Trainer Marco Diekstra (midden) tijdens de training  met tolk Igor Kolman.    

Mark Rutte en Tweede Kamerlid Han ten Broeke in een zomers zwolle. 

fractiesecretariaatvvd@eerstekamer.nl  
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Mark rutte op 
gastcollege in Zwolle

Gratis is waarde-loos 

Slimme meters 

niet verplicht 

Volledige concurrentie 

op postmarkt 

VVD internationaal: 
mediatraining in Kroatië

Nieuw lid: Simon Ceulemans

Simon Ceulemans (19) studeert politicologie aan de Vrije Universiteit in Amsterdam. “Interesse voor poli-
tiek heb ik altijd al gehad en daarbinnen voel ik me het meest verwant met de VVD. Als ik kijk naar dit 
kabinet, dat zo betuttelend optreedt, dan vraag ik me af waarom dit mogelijk is in Nederland. Vrijheden 
worden om niets ingeperkt. Dat, samen met de sterke lijn die de VVD nu voert in de oppositie, heeft me 
uiteindelijk over de streep getrokken om lid te worden van de VVD. Het lijkt me leuk om actief te worden 
binnen de partij om zelf mijn steentje bij te dragen.



Campagne
begonnen

De permanente 

campagne, waar 

al lang aan wordt 

gewerkt en welke 

term u al regel-

matig in Liber 

heeft kunnen 

lezen, is begonnen! 

Maandag 27 april 

startte de 

campagne onder 

de naam 

“Nederland 

Opnieuw” met de 

eerste stelling in 

het straatbeeld 

en de campagne-

website 

www.nederland-

opnieuw.nl.

wat is “Nederland 
opnieuw”?
“Nederland Opnieuw” is een platform van de VVD om aandacht te vragen 
voor onze oplossingen voor diverse problemen in Nederland. Nederland 
is vastgelopen. Problemen blijven onopgelost. Nederland moet terug in 
de rails. Dat vraagt om een nieuwe visie hoe je deze problemen aanpakt. 
De VVD heeft een frisse blik op hoe het beter en eerlijker kan: Nederland 
Opnieuw. 

“Nederland Opnieuw” geeft de richting aan die de VVD op wil met Ne-
derland.

waarom komt de 
VVD met “Nederland 
opnieuw”?
“Nederland Opnieuw” wil de discussie over echte problemen en eer-
lijke oplossingen in Nederland op gang brengen. We brengen onze 
standpunten tussen mensen, op straat. Duidelijk, prikkelend en bereid 
tot discussie. Geen loze kreten, maar inhoudelijke standpunten over 
problemen die we willen oplossen door er met een frisse blik naar te 
kijken. Dát is Nederland Opnieuw. De VVD wil met ondernemerschap 
en vastberadenheid ons land opnieuw sterk, veilig en vrij maken.

wat vindt de VVD: 
Snel optreden van de politie en 
snel voor de rechter. Bij gewelds- 
en zedenmisdrijven altijd een 
schadevergoeding voor het slacht-
offer. Geen taakstraffen meer. In 
geval van zelfverdediging: meer 
steun voor degene die voor zich-
zelf en anderen opkomt. De VVD 
is er voor de helden en tegen de 
hufters.

wanneer te zien: 
van 27 april tot en met 17 mei

waar te zien: 
in stadsbussen in Utrecht en 
Rotterdam, in tram en metro in 
Rotterdam,  op metrostations in 
Amsterdam en op telefooncellen 
in vijftien verschillende dorpen 
en steden. 

wat vindt de VVD: 
De kredietcrisis is ontstaan om-
dat we wereldwijd boven onze 
stand hebben geleefd door te veel 
op de pof te kopen. Nu we met 
de neus op de feiten worden ge-
drukt, moeten we ons niet laten 
verleiden weer dezelfde fout te 
maken.

wanneer en waar te 
zien: 
op relevante momenten en loca-
ties die passen bij de actuele situ-
atie van dat moment.

wat vindt de VVD: 
Ondanks de recessie gaat het 
kabinet gewoon door met haar 
uitgavendrift. Hierdoor loopt 
de staatsschuld onverantwoord 
hoog op. Maar vroeg of laat zal 
deze schuld moeten worden afge-
lost. Als nu niet de tering naar de 
nering wordt gezet, krijgen onze 
kinderen de schuld van de reces-
sie voor hun kiezen.

wanneer te zien: 
van 11 tot en met 27 mei

waar te zien: bij 55 kinder-
speelparadijzen en bij 101 MC 
Donaldsvestigingen in heel Ne-
derland. 
 

 NederlaNd
opNieuw
 NederlaNd
opNieuw

laten we 
onze

kinderen
niet de 

schuld geven
 van 

deze recessie

wat vindt de VVD: 
Soms zijn regels nodig. Om brand-
veiligheid te garanderen bij-
voorbeeld. Maar heel vaak is het 
onzin. Hebben ambtenaren zich 
uitgeleefd op onnodig gezeur. En 
worden burgers en bedrijven dol 
gemaakt met nonsens. Dat soort 
regels kunnen we missen als kies-
pijn, vindt de VVD.

waar te zien: 
op verrassende plekken in Neder-
land is het VVD regeldoolhof te 
zien.
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Hoe voeren we 
campagne?
We voeren campagne op straat, tussen de mensen en over concrete za-
ken die in dit land tot discussie leiden, of zouden moeten leiden. We 
zoeken de mensen op om ze uit te dagen met prikkelende stellingen 
zoals bijvoorbeeld te zien zijn op deze pagina. Altijd in een relevante 
omgeving. Mensen kunnen reageren en meedoen via de campagnesite 
www.nederlandopnieuw.nl.

“Nederland Opnieuw” gaat over echte problemen waarvoor de VVD ech-
te oplossingen presenteert. Dat blijven we de komende maanden doen. 
Met steeds nieuwe stellingen op verrassende locaties en op internet. U 
kunt meedoen, door mee te discussiëren en door onze visie te versprei-
den. Samen kunnen we Nederland opnieuw sterk, opnieuw veilig en 
opnieuw vrij maken.

 NEDERLAND 
OPNIEUW

Wat vindt de VVD: 
Werk moet lonen. Het verschil 
tussen uitkering en minimum- 
loon moet dus groter. Wij kiezen 
voor de warmte van een baan, 
niet voor de kilte van een uitke-
ring. Voor jongeren geldt: wer-
ken of leren! Voor alleenstaande 
moeders: solliciteren! Wij gaan 
uit van wat mensen wél kunnen, 
schrijven mensen niet af.

Wanneer te zien: 
5 mei 2009

Waar te zien: 
Amsterdam en Utrecht, onder 
meer bij het partijbureau van de 
Partij van de Arbeid.

Er is maar 

een partij 

van de 

arbeid:

de VVD

 NEDERLAND
OPNIEUW

 NEDERLAND
OPNIEUW

Wat vindt de VVD: 
Honderdduizenden Nederlandse 
werknemers danken hun baan 
(in)direct aan Europese handel. 
Dat is een grote winst en moet zo 
blijven. Tegelijk kan Europa ons 
minder kosten: Europa voor half 
geld! Stop het rondpompen van 
EU-subsidies, dan kan de EU-be-
groting halveren zonder econo-
mische kracht te verliezen.

Wanneer te zien: 
16 mei tot en met 4 juni

Waar te zien: 
op grote masten langs de A1, A2 
en A4 en op euromunten die tij-
dens de 126e AV in Rosmalen zijn 
uitgegeven.

Nederland

werkt hard

voor Europa,

laten we

dat eens

omdraaien

 NEDERLAND 
OPNIEUW
 NEDERLAND 
OPNIEUW

Wat wil de VVD: 
Grenzen vervagen waardoor ter-
roristen, producenten van kin-
derporno, mensenhandelaren en 
andere criminelen makkelijker 
misdaden kunnen plegen zon-
der te worden gepakt. Europese 
samenwerking is noodzakelijk! 
De EU moet een goede Europese 
grens- en kustwacht hebben om 
criminaliteit en immigratie te-
gen te gaan. 

Wanneer te zien: 
16 mei tot en met 4 juni

Waar te zien: 
op grote masten langs de A2 en 
A67 en op verkiezingsposters.

Europese
criminaliteit
vraagt om 
agenten
zonder
grenzen

 NEDERLAND 
OPNIEUW
 NEDERLAND 
OPNIEUW

Wat wil de VVD: 
Een Europa dat voor Nederland 
werkt. “Brussel” vervalt vaak in 
details en bemoeit zich te veel 
met Nederlands beleid. Als we 
niet uitkijken verliezen we in-
vloed op belangrijke besluiten 
die in Brussel worden genomen. 
Om optimaal te profi teren van 
de sterke Europese markt streven 
we naar een vrijere markt.

Wanneer te zien: 
16 mei tot en met 4 juni

Waar te zien: 
op verkiezingsposters.

DeEuropese 
markt 

zorgt voor 
Nederlandse 

banen

 NEDERLAND 
OPNIEUW
 NEDERLAND 
OPNIEUW

VVD_Poster_A1.indd 1 02-04-2009 09:26:16

Wat vindt de VVD: 
Europa kan de toenemende 
stroom immigranten en asiel-
zoekers niet opvangen. De VVD 
wil strengere grensbewaking en 
Europese afspraken maken over 
toelating. Lidstaten mogen geen 
kansarmen en illegalen toelaten 
die zich door heel Europa vrij 
kunnen bewegen: Nooit meer 
een generaal pardon!

Wanneer te zien: 
16 mei tot en met 4 juni

Waar te zien: 
op grote masten langs de A12 en 
A16 en op verkiezingsposters.

Europa heeft
zijn grenzen

bereikt,
laten we

ze nu
bewaken

 NEDERLAND 
OPNIEUW
 NEDERLAND 
OPNIEUW
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INTERVIEW 
 
In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

deel ook zal inzien dat een dergelijke 
aanpak niet de oplossingen op lange 
termijn biedt. Natuurlijk, de peilin-
gen geven een zorgelijk beeld. Maar 
ik vind dat de VVD niet moet gaan 
meehuilen met de wolven en ‘ge-
woon’ trouw moet blijven aan haar 
eigen principes.
Een van de belangrijkste conclusies 
die je kunt verbinden aan de verkie-
zingen in de Verenigde Staten is dat 
er voor het eerst in lange tijd in een 
toonaangevend land iemand die ver-
kiezingen heeft gewonnen met een 
boodschap die niet is gebaseerd op 
angst, maar op hoop. Dat is een be-
langrijke kentering waar ook wij in 
Nederland veel van kunnen leren.
Dat betekent niet dat Mark Rutte 
een kloon van Obama moet worden. 
Integendeel, hij moet vooral zichzelf 
blijven en dat geldt voor alle poli-
tici. Zoals de VVD nu opereert, vind 
ik prima. We blijven bij onze eigen 
boodschap en die is gelukkig heel 
herkenbaar voor mensen. Daar is ook 
intensief onderzoek naar gedaan. De 
permanente campagne is ook op dat 
uitgangspunt gestoeld: het uitdragen 
van onze eigen, liberale boodschap. 
Weliswaar worden er nieuwe we-
gen ingeslagen om die boodschap te 
verkondigen, waardoor we nieuwe, 
potentiële doelgroepen kunnen be-
reiken. Maar de intrinsieke waarde 
van onze boodschap moet overeind 
blijven. 

INITIATIEf NEMEN
Iedereen kan ook zijn of haar steentje 
bijdragen om die boodschap in reali-
teit om te zetten. Het gaat er namelijk 
niet om welke functie je binnen de 
partij bekleedt, maar ook welke rol je 
kunt vervullen. Op lokaal niveau zijn 
je activiteiten vrij direct merkbaar; 
een besluit van het college leidt ertoe 
dat de schop in de grond staat. Bij 
grotere issues zul je de achterliggen-
de systemen moeten veranderen. En 
dat gebeurt op landelijk niveau. Maar 
je hoeft niet in de Tweede Kamer te 
zitten om daar je steentje aan bij te 
dragen. Als lid, als lokaal bestuurder 
kun je het initiatief nemen om dat 
soort zaken voor elkaar te krijgen. 
Veranderingen, verbeteringen moet 
je per slot van rekening samen voor 
elkaar zien te krijgen. En de VVD is 
bij uitstek de partij waarbij dat soort 
initiatieven tot ontplooiing gebracht 
kunnen worden.”

bijeenkomsten een prima oplossing. 
Je ziet dan ook dat mensen uit de kri-
tische modus komen en constructief 
meedenken en –praten. En dat op die 
manier de ‘kloof’ tussen politiek en 
burger in belangrijke mate kleiner 
wordt.
Dat is overigens een methodiek die 
ook door de top van de VVD ontdekt 
is. De Tweede Kamerfractie gaat ook 
daadwerkelijk de verschillende afde-
lingen langs. Als je hen belt omtrent 
een bepaalde kwestie, dan komen 

ze om je aan te horen en vervolgens 
te werken aan een oplossing. Het is 
natuurlijk niet zo dat ze daags na je 
telefoontje al op de stoep staan; het 
kan wel eens maanden duren, maar 
ze komen wel. En dat vind ik buiten-
gewoon belangrijk. 
Er wordt wel eens geklaagd over de 
grote afstand tussen Den Haag en de 
rest van Nederland en dat vind ik niet 
altijd terecht. We zijn per slot van 
rekening allemaal liberalen, dus we 
moeten – ook op lokaal en regionaal 
niveau – onze verantwoordelijkheid 
nemen. En dat betekent initiatief to-
nen. Als ik hier ga zitten wachten tot 
Mark Rutte eens langs komt, dan kan 
dat lang duren. Ik kan natuurlijk ook 
de telefoon grijpen en zelf een derge-
lijk bezoek regelen. 

TROUW AAN EIGEN PRINCIPES
Ik geloof heel sterk in de combinatie 
van krachtig realisme en de hoop op 
vooruitgang. De VVD moet wat mij 
betreft niet meegaan in de trend van 
partijen om mensen angst aan te pra-
ten. De PVV is daar een slecht voor-
beeld van; die partij voedt de angst 
van de mensen. En angst is weliswaar 
een krachtige, maar ook een slechte 
raadgever. En ik denk dat de Neder-
landse bevolking voor het overgrote 

“Er werd bij ons thuis wel heel 
veel gepraat over maatschappelij-
ke ontwikkelingen en internatio-
nale zaken, maar het gaat te ver 
om te stellen dat ik uit een ‘poli-
tiek nest’ kom. En zeker niet uit 
een ‘klassieke VVD-omgeving’. Ik 
heb mijn eigen pad gevonden en 
dat hebben mijn ouders ook altijd 
gestimuleerd. Maar misschien dat 
die handelwijze juist het liberalis-
me in optima forma is. Toen ik op 
de lagere school zat, werd de actie 
‘Één voor Afrika’ georganiseerd 
en daar heb ik uitgebreid over 
geschreven in mijn dagboek. En 
zo heb ik ook allerlei gedachten 
op papier gezet over de misstan-
den in de toenmalige Sovjet-Unie 
en natuurlijk over de val van de 
Muur. Kortom, ik had over allerlei 
zaken meningen en opvattingen, 
zonder overigens de bedoeling om 

van daaruit politiek actief te worden. 
Dat kwam pas toen een collega plot-
seling overleed. Ik realiseerde me dat 
ik direct werk moest maken van mijn 
ideeën en opvattingen. Ik ben gaan 
onderzoeken welke politieke partij 
het best bij mij past en kwam uit bij 
de VVD. De combinatie van vrijheid 
en verantwoordelijkheid, het streven 
om het beste uit jezelf te halen, spra-
ken me enorm aan. Ik kwam al snel 
terecht in de Commissie Inhoudelij-
ke Discussie in Rotterdam. Dat bleek 
erg leuk werk; we organiseerden elke 
maand een politiek café, waar veel 
mensen op afkwamen. 
Kort daarna zijn we verhuisd naar 
Nieuwerkerk aan de IJssel, waar ik 
door de lokale VVD-afdeling heel 
warm ben ontvangen. Ik heb naar 
aanleiding van dat gesprek een pro-
ject gedaan waarin de voorgaande 
verkiezingen werden geëvalueerd; 

een heel nuttig en informatief ge-
heel. Later moest de toenmalige 
wethouder Welzijn en Sociale Za-
ken helaas wegens gezondheids-
redenen haar functie neerleggen. 
De fractie heeft me toen gevraagd 
– vanwege mijn ervaring als team-
leider bij de Sociale Dienst – die 
functie over te nemen. Dat vond 
ik een grote eer en een nog gro-
tere uitdaging. 

BETROKKENHEID
We hebben als college hier ook de 
goede gewoonte om periodiek de 
wijken in te trekken om onze be-
leidsintenties voor te leggen aan 
de burgers. Mensen blijken erg be-
trokken te zijn, maar je moet die 
betrokkenheid wel organiseren. 
Ze komen niet met hun kritiek, 
suggesties en aanbevelingen naar 
het gemeentehuis. En dus zijn die 

tamara venrooy is sinds 2004 wethouder van de gemeente nieuwerkerk aan de IJssel. 

Zij is het tegendeel van een carrièrepolitica, want haar functies binnen de vvd zijn min 

of meer bij toeval op haar pad gekomen. “Het is ook niet zo belangrijk welke functie je 

in de politiek of binnen de vvd vervult. Iedereen kan het initiatief nemen tot verbeterin-

gen. Uiteindelijk zul je het toch samen voor elkaar moeten krijgen.”   Tekst: Dick Zoet

ik geloof heel 

sterk in de 

combinatie 

van krachtig 

realisme en 

de hoop op 

vooruitgang

LIJSTTrEKKEr Door gemeentelijke herindeling heeft 
Tamara Venrooy op 18 november a.s. 
al met verkiezingen te maken. Drie 
VVD-afdelingen zijn vorig jaar gefuseerd 
en hebben recentelijk de kandidaten-
lijst gepubliceerd. “Ik ben erg vereerd 
de kar te mogen trekken als beoogd 

tamara venrooy, wethouder:

initiatief tonen loont

lijsttrekker. Het is een lijst vol met 
lokale, gepassioneerde liberalen 
afkomstig uit de vier dorpen die 
samen de gemeente Zuidplas gaan 
vormen (Zevenhuizen, Moerka-
pelle, Moordrecht en nieuwerkerk 
aan den Ijssel).”
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Ingezonden brIeven

Kansen voor de economie 
met Groen Rechts!

Duidelijk, krachtig, doortas-
tend, open voor de omgeving, 

kansen benuttend, verantwoordelijk-
heid en vrijheid voorop stellend, dat 
is het kenmerk van een VVD-politicus 
en -bestuurder. Die kenmerken la-
ten ons als liberaal anders tegen de 
milieu-“problemen” aankijken: Het 
milieu en de problemen daarbij zijn 
een kans!
In tegenstelling tot milieu-organisa-
ties en zich milieu lievend noemende 
partijen, die over elkaar heen buite-
len met steeds “groenere” ideeën, 
vind ik dat de VVD in staat is om de 
echte oplossingen aan te dragen. Dat 
vereist wel moed, maar dat hebben 
wij!
Laat ik één voorbeeld uitwerken: 
neem de uitlaatgassen die die ver-
brandingsmotoren in auto’s produce-
ren. Als dat punt echt belangrijk is, 
vind ik dat wij niet moeten aarzelen, 
maar handelen. Biobrandstof kan 
een beetje helpen, maar is zeker niet 
de oplossing. 
Niet meer rijden is natuurlijk de op-
lossing, maar dat is maatschappelijk 

onacceptabel. Dus daarop inzetten is 
een mooie droom. Nee, de echte op-
lossing is een aandrijving zonder ver-
brandingsmotor. Bijvoorbeeld met 
een elektromotor. Is dat technisch 
mogelijk? Jazeker, elektromotoren 
ontwikkelen zich steeds verder en de 

opslag van energie (batterij) gaat ook 
steeds beter. Natuurlijk moet er nog 
veel ontwikkeld worden, maar er zijn 
al heel mooie initiatieven. Denk aan 
de Nederlandse bedrijven als ECE, die 
elektromotoren inbouwt en elektro-
auto’s wil importeren. En denk ook 
aan Quicc, de eerste Nederlandse 
elektrische bestelauto en zo zijn er 

veel initiatieven in Nederland. Zelfs 
de ANWB gelooft er in. Belangrijk 
daarbij is dat de stroomnetbeheer-
ders voor 2012 zo’n 10.000 oplaad-
punten in Nederland gaan plaatsen 
en nog dit jaar de eerste. Kijk dat gaat 
de goede kant op.
Maar wat moet de politiek dan nog 
doen? Stimuleren dat deze kansen 
benut worden!
Dit is een ideale situatie voor initia-
tiefrijke ondernemers, die door de 
overheid uitgedaagd worden, maar 
dan wel echt uitgedaagd! Iedereen 
kan zich voorstellen dat wij in 2050 
zonder verbrandingsmotoren rijden. 
Maar is dat uitdagend? Nee! Ik vind 
dat wij als VVD moeten stellen dat 
er na 2020 in Nederland geen auto’s 
meer rijden met een verbrandings-
motor. Dat daagt uit. Dan ontstaat 
er een vervangingsmarkt van ruim 
6,5 miljoen auto’s in Nederland. 
Daardoor gaan bedrijven met spoed 
nieuwe accu’s en oplaad- of wissel-
systemen ontwikkelen. Een prach-
tige kans voor het Nederlandse be-
drijfsleven in deze lastige tijden! Dit 
zijn echte crisismaatregelen waar 
je in de toekomst wat aan hebt! Dus 
Nederlandse politici: stimuleer de 
vervanging van uw wagenpark door 
auto’s zonder verbrandingsmotor. 
En VVD: neem dit op in het komende 
verkiezingsprogramma. Op naar een 
schoon, milieubewust, liberaal en 
economisch gezond Nederland!

Bert Homan
VVD Wethouder Teylingen 

(Bollenstreek)
www.twitter.com/berthomam

Regeren is vooruitzien,  keu-
zes maken  met soms een 

grote impact op het levensgeluk van 
de burgers van het land. De AOW-
leeftijd wel of niet verhogen naar 67 
jaar is zo’n keuze. Andere mogelijke 
keuzes zijn verlagen van de ontwik-
kelingshulp, omvang financieringste-
kort of lastenverzwaring.

De AOW is een verplichte verzekering 
waarvan de premie door alle werken-
den moet worden betaald om  alle 
65-plussers tot hun dood een AOW-
uitkering te bezorgen, met of zon-
der arbeidsverleden.  De 65-plussers 
van nu en morgen hebben toen zij 
nog werkten natuurlijk ook premie 
betaald voor alle AOW-‘trekkers’ van 
toen, met of zonder arbeidsverle-
den. De premie is inkomensafhan-
kelijk, er is een maximum premie-
inkomensgrens.  Lagere inkomens 
betalen dus minder premie, terwijl 
de uitkering voor iedereen gelijk 
is. Het bedrag aan uitkeringen is 
inmiddels groter dan de premie-in-
komsten.  Het tekort wordt betaald 
uit de belastinginkomsten, de AOW 
is zo voor een deel gefiscaliseerd.  
Onze belasting is progressief, ho-
gere inkomens betalen in verkapte 
vorm dus flink meer voor hun AOW. 
Tot 2040 stijgt het aantal 65-plussers, 
daarna gaat het weer dalen. Die (tij-
delijke) stijging betekent méér AOW-

uitkeringen.  De premie zou dus nave-
nant moeten stijgen.  Premiestijging 
betekent echter koopkrachtverlies, 
ook voor de lagere inkomens. Dat is 
niet leuk. Het tekort aanvullen uit de 
schatkist (verdere fiscalisering) leidt 
tot een groter financieringstekort. 
Dat kan niet, dus zouden de belastin-
gen omhoog moeten. Maar dat geeft 
weer koopkrachtverlies. Blijft over 
ombuigen (bezuinigen) op de over-
heidsuitgaven. Dat is politiek hele-
maal niet leuk; politici willen graag 
geld uitgeven.

Bos (PvdA) wil zijn kiezersgroep, de 
lagere inkomens, geen geweld aan-
doen. Donner (CDA) vindt dat de mens 
op aarde is om te werken en te lijden . 
Geen van beiden wil bezuinigen. Deze 
twee toonaangevende kabinetsleden 
hebben elkaar symbiotisch gevonden 
in het voornemen om de AOW-leef-
tijd te verhogen tot 67 jaar. Dat levert 
2 jaar uitstel van AOW-uitkeringen op 
dus minder uitgaven voor de Staat, 
maar wel een continuïteit in de pre-
mie-inkomsten.  De AOW-leeftijds-
verhoging is een  pure bezuiniging. 
Er hadden ook andere keuzes ge-
maakt kunnen worden om te bezuini-
gen: minder geld voor ontwikkelings-
hulp, kleinere overheid, hoogte/duur 
uitkeringen, de ‘aanrecht’- subsidie …   
Dit Kabinet kiest echter over de rug-
gen van de 65-jarigen, een onmach-

tige ongeorganiseerde onbelangrijke, 
want uitgerangeerde groep burgers. 
Daar worden sexy gelegenheidsargu-
menten bij gehaald:  we leven langer, 
zijn langer actief, het is juist gezond 
en zingevend om langer door te wer-
ken. Er moet continuïteit zijn in des-
kundigheid en ervaring in onze eco-
nomie, etc. etc. Jongeren schreeuwen 
om het hardst dat zij de dupe zijn van 
de vergrijzing, van de ouderen die op 
hun kosten lekker ophouden met 
werken. Ze vergeten dat de jongeren 
van de toekomst hún AOW zullen  
betalen. We leven langer maar vol-
gens het CBS gaat dat niet gelijk op 
met winst in jaren genieten van een 
gezónde oudedag, chronische kwa-
len en ziektes treden niet later op. 
Ter Horst (PvdA) chanteert het ABP 
dat een al afgesproken pensioenpre-
mieverhoging wil doorvoeren met de 
dreiging dat ‘dan ambtenaren moe-
ten worden ontslagen’. Verhoging 
van de premiegerechtigde leeftijd 
zou  een uitweg kunnen bieden. Rag-
fijn samenspel in het kabinet.

Opvallend is het dat de AOW-leeftijds-
verhoging  bon ton is en nu door bijna 
toute La Haye onvermijdelijk wordt 
gevonden.  Moedig is het dat Agnes 
Jongerius (FNV) tegen de stroom in 
durft te gaan en dwars voor die ver-
hoging ligt. In de SER mag zij alterna-
tieven bedenken.

AOW-debat: kwestie van keuzes

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Nederland is een klein land met veel buitenland. Voor 
onze welvaart zijn we al eeuwen afhankelijk van de 
handel met dat buitenland. Handel gedijt goed als het 

in de wereld veilig is. Mede om die reden zet Nederland zich in 
voor de internationale rechtsorde en bestrijdt het het recht van 
de sterkste. Maar Nederland is behalve een klein land ook een 
rijk land. En met rijkdom komt verantwoordelijkheid. Daarom 
schrijft Nederland in zijn grondwet dat wij willen bijdragen aan 
het overeind houden van de internationale 
rechtsorde. En mede daarvoor  hebben wij 
een krijgsmacht. 

Nederland stuurt zijn krijgsmacht er niet in 
zijn eentje op uit. Wij willen onze bijdrage 
leveren in coalitieverband. Aan die coalities 
– de VN, de EU en de NAVO – ontlenen wij 
voor een belangrijk deel onze veiligheid en 
welvaart. En als je lid bent van een coali-
tie is het niet geloofwaardig om alleen de 
risicoloze missies uit te voeren en er zo de 
kantjes  van af te lopen. Dat is een positie 
die Nederland zich niet kan permitteren. Wij hebben een 
nationaal belang bij het oplossen van zaken die wij alleen in 
internationaal verband kunnen oplossen. Of het nu gaat over 
mensenrechten, migratie, grensoverschrijdende criminaliteit, 
het vrijmaken van de wereldhandel etc. En omdat wij, als rijk 
land,  onze verantwoordelijkheid serieus nemen, neemt Neder-
land deel aan crisisbeheersingsoperaties.  
Nederland betaalt een hoge prijs voor die deelname aan interna-
tionale operaties.  Niet alleen in geld, maar ook in mensenle-
vens. Wij zouden echter een veelvoud van die prijs moeten gaan 
betalen indien Nederland zich zou ontrekken aan zijn verant-
woordelijkheden. Hans van Baalen heeft de afgelopen jaren, 
namens de VVD, dat standpunt steeds met verve naar voren 
gebracht. 

Hans van Baalen begrijpt dat een land als Nederland niet weg 
kan lopen voor zijn verantwoordelijkheden. En hij begrijpt dat 
met het accepteren van die verantwoordelijkheid je over een 
geloofwaardige krijgsmacht moet beschikken. Hans begrijpt 
dat we onze militairen in staat moeten stellen om de opgedra-
gen taken naar behoren uit te kunnen voeren en onze mensen 
een goede overlevingskans te bieden. De VVD staat dus voor 
een sterke krijgsmacht, die op haar taken berekend is. De VVD 
steunde álle missies van Nederlandse militairen sinds het einde 
van de Koude Oorlog. De VVD steunt onze veteranen en steunt 
de aankoop van geschikt materiaal zoals de JSF. De VVD is voor 
nauwe militaire samenwerking binnen de Navo en binnen de 
Europese Unie. 
De VVD van Hans van Baalen staat als één man achter onze 
krijgsmacht. Ik vertrouw Hans en zeg Hans mijn stem toe.

Natuurlijk is in een werkelijk zinge-
vende baan doorwerken na 65 jaar 
plezierig en stimulerend. Heerlijk als 
je dat geluk hebt. Functies waarin je 
wat te vertellen hebt, invloed hebt, 
je creativiteit en intellect kwijt kunt. 
Politici, bestuurders, directeuren. 
Maar hoe staat het met het geestelijk 
welzijn van lagere ambtenaren, boek-
houders, typistes/secretaresses, lo-
pende-band-productiemedewerkers? 
Die al na hun 40ste als oninteressant 
worden beschouwd. De levenslange 
belasting van de routine-arbeid en de 
afhankelijkheid van soms onplezie-
rige leidinggevenden, in combinatie 
met zeer magere  salarissen maakt 
moe en murw. 65 jaar (en liefst zo-
veel mogelijk eerder)  is een lang 
gedroomd €buutvrij€ voor hen. Nòg 
twee jaar langer? Alsjeblieft niet.  
Een kleine steekproef in een radio-
programma (Radio 1) onlangs gaf aan 
dat de meerderheid van de €gewone 
man€ die leeftijdsverhoging absoluut 

niet ziet zitten. De stemmendaling in 
peilingen voor de PvdA na Bos€eerste 
uitlatingen over de AOW-leeftijdsver-
hoging spreekt boekdelen.

Dat bouwvakkers en stratenmakers 
niet langer hoeven door te werken, 
vinden we terecht.  Maar er zijn 
veel meer – ook mentaal - zware be-
roepen. Dat worden dus heel wat 
arbitraire en onuitvoerbare keuzes. 
De VVD was in eerste instantie niet 
geïnteresseerd in AOW-leeftijdsver-
hoging, maar kwam wat later met 
een voorstel voor een flexibele AOW. 
Geen slecht idee, zeker vanuit de li-
berale insteek van individuele keuzes 
en omstandigheden. Rutte gaf echter 
onlangs aan voorstander te zijn van 
een verhoging naar 67 jaar. Een kwes-
tie van keuzes maken …

Paula Brunsveld van Hulten  
brunsveldvanhulten@gmail.com

 

VVD politici en 

bestuurders 

kunnen het 

verschil maken!

Column

Dick Berlijn,
voormalig 
Commandant 
der 
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Betere controle van 
Europese gelden

in volle overtuiging vóór anti-discriminatierichtlijn

OMBUDSMAN – Op 23 april jl. 
stemde het Europees Parlement 
over de wetgeving ‘Patiëntenrech-
ten in grensoverschrijdende zorg’. 
VVD-Europarlementariër Jules 
Maaten hekelde de opstelling van 
de linkse fracties bij de stemming 
in de commissie volksgezondheid 
op 31 maart jl., die toen de ont-
werp-richtlijn niet steunden. De 
Europese fracties van PvdA, Groen-
Links en SP stemden ook tegen zijn 
voorstel om doodzieke patiënten de 
kans te geven direct behandeling 
over de grens te zoeken, zonder een 
tijdverspillende procedure om toe-
stemming te krijgen in te hoeven 
gaan. Maaten roept de PvdA, SP en 
GroenLinks op om het belang van 
de patiënten voor op te stellen, en 
niet van de gezondheids-bureau-
craten. Het is essentieel dat een 
doodzieke hartpatiënt, die op een 
wachtlijst staat in Nederland, op 
tijd behandeld wordt en niet eerst 
een stapel formulieren in moet vul-
len alvorens een levensreddende 
operatie in het buitenland te on-
dergaan. Een stem op links kan de 
gezondheid ernstig schaden.

De VVD is groot voorstander van 
het Europees wettelijk vastleggen 
van patiëntenrechten. Zo heeft 
Maaten voorstellen ingediend om 
mensen met zeldzame aandoenin-
gen uit te zonderen van het vragen 
van toestemming voordat ze zorg 
in het buitenland mogen gebrui-
ken, en om een «Europese Ombuds-
man voor Patiënten» in te stellen. 
De Europese Commissie zal binnen 
18 maanden na het ingaan van deze 
richtlijn met een wetsvoorstel moe-
ten komen om de Ombudsman in 
het leven te roepen. Deze richtlijn 
legt nu eindelijk wettelijk vast wat 
het Hof al lang besloten heeft. Pa-
tiënten in Europa hebben het recht 
op veilige en kwalitatief hoog-
staande zorg in het buitenland. De 
Europese Ombudsman voor patiën-
ten zal er op toezien dat patiënten 
snel hun recht kunnen halen wan-
neer zij klachten hebben over een 
behandeling in een andere lidstaat 
- tijd en energie voor ellenlange ju-
ridische procedures hebben ze im-
mers niet.

4 juni - Start van onze renaissance

Hypocrisie viert hoogtij
LOKKERTjE – Recentelijk heb ik ken-
nis gemaakt met de oprichter van de 
nieuwe partij Libertas, Declan Gan-
ley. Ganley is een telecommiljardair, 
die in Ierland de campagne heeft ge-
leid tegen het Lissabon Verdrag, de 
opvolger van het door Nederland en 
Frankrijk per referendum afgewezen 
grondwettelijke verdrag. Na een suc-
cesvol ‘nee’ wil Ganley gaan werken 
aan alternatieven. Niet door langs de 
zijlijn ‘nee’ te blijven roepen, maar 
door met zijn partij in alle lidstaten 
mee te doen bij de Europese Verkie-
zingen op 4 juni a.s. 
Libertas is een pan-Europese liberale 
partij met uitgangspunten waarin ik 
me heel goed kan vinden. Niet tégen 
Europa, zoals PVV en SP, maar vóór 
een ander Europa. Een transparant 
Europa, gedreven door economische 
samenwerking. Zij willen de burger 
dichter bij Europa en bij de besluit-
vorming brengen. Zij willen voor cru-
ciale beslissingen een pan-Europees 
referendum. Libertas is van mening 
dat Europa het meest geslaagde vre-
desproject is in de geschiedenis van 
de mensheid. Ganley is echter bang 
dat Europa zal imploderen als het 
democratisch gehalte, de mentaliteit 

van de nationale en Europese politici 
niet verbeteren. Hij vreest dat zijn 
kinderen in een minder stabiel Eu-
ropa zullen opgroeien en dat wil hij 
voorkomen. En hij wilde Toine Man-
ders als lijsttrekker. Met een kant-en-
klaar campagneteam en budget van 
Eur. 800.000 als extra lokkertje.

HYENAMENTALITEIT
Ondanks het feit dat Ganley bleef 
aandringen heb ik afgezien van het 
aanbod, omdat ik me nog altijd thuis-
voel binnen mijn VVD. Ooit ben ik lid 
geworden van de VVD vanwege haar 
doortastende voorlieden en omdat 
de vrijheid een groot goed was. De 
VVD moet en kan weer groeien. Dat 
doen we door ons te richten op onder-
werpen die ertoe doen; met andere 
woorden: onderwerpen die écht bij 
de VVD horen. Het is maar al te ver-
leidelijk om gemakkelijk te scoren, 
aangemoedigd door de hyenamenta-
liteit van de media en te reageren op 
wat collega´s doen óf juist niet doen. 
Daardoor verliezen politici hun ge-
loofwaardigheid. Zowel in Nederland 
als Europa zijn politici meer bezig 
met het aansnijden van ‘grote stap-
pen snel thuis’-onderwerpen. Maar 

als er vele miljarden belastinggeld 
worden gepompt in falende banken, 
dan blijft het muisstil. Het meest ge-
hoorde antwoord op een vraag van 
een journalist is tegenwoordig ‘daar 
ga ik vragen over stellen aan de minis-
ter’. Politici hebben geen oplossingen, 
maar vooral vragen over problemen 
die zij ook uit de krant halen of op de 
televisie hebben gezien.

BETROKKEN LIBERALEN 
Die hypocrisie creëert niet de betrok-
kenheid bij de politiek waarnaar we 
op zoek zijn. Mensen haken af omdat 
het meer vliegen afvangen is waar po-
litici mee bezig zijn dan te komen met 
voorstellen die Nederland en Europa 
echt sterker maken. Een gemeenschap-
pelijk gevoel moet er zijn, een gevoel 
van gedeelde verantwoordelijkheid. 
Daarom ben ik ontzettend verheugd 
dat we ruim 300 aanmeldingen heb-
ben van nieuwe leden en mensen die 
al langer lid zijn van de VVD voor een 
dagje rondkijken in Brussel. VVD’ers 
zijn betrokken bij de samenleving en 
willen met hun eigen ogen zien wat 
er allemaal in Brussel gebeurt. We 
zijn niet degenen die op verjaarda-
gen vervallen in negativisme, maar 
zoeken naar praktische oplossingen. 
Vooral in een tijd waar de peilingen 
niet bijster positief zijn voor de VVD, 
is het nodig om uit te gaan van onze 
kracht, te komen met oplossingen 
voor de lange termijn. Om als enige 
partij de strijd aan te durven tegen de 
huidige hypocrisie. Als iedereen met 
‘VVD bloed’ op 4 juni alle mensen in 
hun omgeving enthousiasmeert voor 
de Europese verkiezingen en voor de 
VVD, is dat de dag van de start van 
onze renaissance.

MAATVOL – Nog altijd bestaat veel 
discussie over de financiële huishou-
ding van Europa. Gelukkig zijn er de 
nodige maatregelen getroffen, maar 
nog altijd keurt de Europese Reken-
kamer jaarlijks de begroting af. “On-
controleerbaar” is het vaak gehoord 
adagium van de Rekenkamer. De 
VVD diende een aantal voorwaarden 
in waaraan de Commissie moest vol-
doen, wilde het dit jaar op kwijting 
kunnen rekenen. Kwijting houdt in 
of we vinden dat al het geld dat is 

besteed ook goed is verantwoord. Dit 
jaar zei de Europese Rekenkamer, de 
onafhankelijke controleur, voor de 
veertiende keer Nee. Een groot deel 
van de besteding van Europees belas-
tinggeld kan niet worden gecontro-
leerd, omdat er geen verantwoording 
is afgelegd. Voor de VVD is de maat 
nu echt helemaal vol, en heeft dan 
ook tegengestemd. VVD-Europarle-
mentariër Jan Mulder: “Vijf jaar ge-
leden heeft de Europese Commissie 
beloofd orde op zaken te stellen. De 

lidstaten hebben niet meegewerkt. 
Een maand geleden nam ik in de 
begrotingscontrole het initiatief de 
kwijting met een half jaar uit te stel-
len. Helaas stemden Christendemo-
craten en Socialisten tegen dit voor-
stel. Het Nederlandse CDA nam niet 
eens de moeite om bij deze stemming 
aanwezig te zijn en de PvdA onthield 
zich van stemming.”
 

WAARDEN? – ‘Vrij om te zijn wie 
je bent’ is nog altijd niet vanzelfspre-
kend. Ook niet in de Europese Unie. Zo 
hebben we (vooralsnog) te maken met 
een situatie waarbij er gediscrimineerd 
wordt binnen het Europese anti-discri-
minatiebeleid. Hoe bizar is dat?! Er is in 
feite sprake van een rangschikking als 
het gaat om de verschillende discrimi-

natiegronden. De afgelopen jaren heeft 
de VVD zich dan ook binnen en buiten 
het Europees Parlement sterk gemaakt 
voor de gelijke behandeling van ieder-
een: homo of hetero, vrouw of man, oud 
of jong, handicap of niet, gelovig of hu-
manist, etc.
Een meerderheid van het Europees 
Parlement heeft zich op 2 april jl. uit-

gesproken vóór de nieuwe Europese 
anti-discriminatierichtlijn. VVD-lijst-
trekker Europa Hans van Baalen, Euro-
parlementariër Jeanine Hennis en VVD-
Tweede Kamerlid Han ten Broeke zijn 
blij dat de richtlijn door het Europees 
Parlement is aangenomen. Dit leidt tot 
een betere rechtsbescherming van ho-
mo’s, ouderen en gehandicapten.

De VVD begrijpt niet dat het CDA kiest 
voor het in de kou laten staan van al die 
groepen, die dagelijks worden gediscri-
mineerd. Een gezamenlijk optrekken 
van de lidstaten en de Europese Unie is 
van groot belang. Het CDA spreekt over 
Europa als waardengemeenschap, maar 
handelt daar niet naar. Sterker nog, de 
invloed van de Italiaanse Nationale Al-

liantie, die via Berlusconi de Europese 
Christen-Democratische-fractie gaat 
versterken, laat zich nu al voelen. Wim 
van de Camp, lijsttrekker voor het CDA, 
heeft heel wat uit te leggen.

Nieuw lid: julian Klaassen

Julian Klaassen (23), werkzaam in de ICT, sympathiseerde al jaren 
met de VVD. “Eigenlijk wilde ik al jaren lid worden, maar tot nu 
is het er maar niet van gekomen. De VVD is de enige partij die 
aansluit bij mijn liberale gedachtegoed. Op thema’s als het MKB, 
de infrastructuur en het integratiebeleid is de VVD mijn partij. 
Daarnaast heeft de VVD de schone taak goed oppositie te voeren 
tegen dit kabinet, dat in een vier jarige komkommerperiode lijkt 
te zitten.”

www.jan-mulder.eu

www.julesmaaten.eu 

www.jeanineineuropa.nl 

www.toinemanders.nl
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liberale oppositie in 
Moldavië strijdt voor 
democratie
fRAUDULEUS – In Moldavië vonden 
5 april jl. parlementsverkiezingen 
plaats. De uitslag van de verkiezin-
gen liep uit op een politieke rel. De 
regerende communisten wonnen 
voor de derde keer op rij de parle-
mentsverkiezingen, maar volgens 
de oppositie, bestaande uit drie libe-
rale partijen, waren de verkiezingen 
frauduleus. Veel jongeren gingen de 
straat op om zich te verzetten tegen 
de verkiezingswinst van de commu-
nistische partij. Hoewel internatio-
nale waarnemers hebben gezegd dat 
de verkiezingen eerlijk zijn verlopen, 
trekt de VVD dit in twijfel. Volgens de 
stemlijst hebben zelfs doden en niet 
bestaande mensen gestemd. Hertel-
len had weinig zin; de uitslag bleef 
hetzelfde. Van een democratie in 
Moldavië kun je duidelijk nog niet 
spreken. 
De VVD heeft de afgelopen jaren veel 
energie gestopt in het trainen van de 
drie liberale partijen. VVD interna-
tionaal organiseert al jaren, in het 
kader van het MATRA-programma 
van het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken, een liberale zomerschool voor 
de drie partijen gezamenlijk. Tevens 
heeft VVD internationaal veel cam-
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WEER.

Toon mans is per 1 maart jl. herbe-
noemd als burgemeester van Hille-
gom.
 
VVD-fractievoorzitter riens meijer 
stapt uit de gemeenteraad van Hilver-
sum. Hij is ruim 12,5 jaar lid geweest 
van de raad.
 
rené lazeroms heeft Jan Suijker-
buijk opgevolgd als fractievoorzitter 
in het Brabantse Rucphen.
 
In Hardinxveld-Giessendam is Ali de 
Jong de nieuwe fractievoorzitter. Zij 
volgt Jaap Tromp op, die aan het eind 
van deze raadsperiode afscheid zal ne-
men.

In de gemeente Utrecht heeft de VVD 
de plaats ingenomen van GroenLinks in 
het College van B&W. Ingrid de bondt 
en Floris de gelder zijn wethouder 
geworden. Kees geldof volgt Ingrid 
de Bondt op als fractievoorzitter. mark 
dijk, internationaal secretaris van de 
VVD, is benoemd tot raadslid.

In Roosendaal is marijn ten Harmsen 
van der beek gestopt als fractievoor-
zitter en raadslid. Hij wordt als fractie-
voorzitter opgevolgd door John Her-
togh. gerard boons neemt zijn plaats 
als raadslid in.
 
don bijl wordt de nieuwe burgemees-
ter van Purmerend. Hij is nu nog burge-
meester van Wijdemeren.

In Rotterdam zijn wethouders mark 
Harbers en Jeanette baljeu uit het 
College van B&W gestapt. Aanleiding is 
het in dienst houden door de Gemeen-
te Rotterdam van de omstreden Tariq 
Ramadan.

ruud nederveen, raadslid in Amster-
dam, is voorgedragen als nieuwe burge-

meester van Bloemendaal.

Niet-bestuurlijke benoemingen 
Oud EU-coördinator terrorismebestrij-
ding gijs de vries (52) is onderschei-
den door Jacques Santer, voormalig 
voorzitter van de Europese Commissie. 
De Vries ontving donderdag 19 febru-
ari jl. in de Eerste Kamer in Den Haag 
van de Luxemburgse Fondation du Mé-
rite Européen een hoge onderscheiding 
voor zijn verdienste voor de Europese 
integratie. De Vries was naast terroris-
mecoördinator ook leider van de libe-
rale fractie in het Europees Parlement 
en staatssecretaris van Binnenlandse 
Zaken in het kabinet-Kok II.

Partijvoorzitter Ivo opstelten is door 
minister Ter Horst (Binnenlandse Za-
ken en Koninkrijksrelaties) voorgedra-
gen voor benoeming tot voorzitter van 
de Raad van Toezicht van de Politie-
academie.

ed nijpels is per 1 mei voorzitter van 
GeoBusiness Nederland, de branche-
vereniging van bedrijving in de geo-in-
formatiesector.
 
Joan leemhuis-Stout is als overheids-
commissaris benoemd tot lid van de 
raad van toezicht van de Stichting IJs-
selmeerziekenhuizen gedurende de 
periode van overheidssteun.
 
Partijvoorzitter Ivo opstelten is de 
nieuwe voorzitter van het Waarborg-
fonds Sociale Woningbouw (WSW).

Bestuurdersvereniging 
Jaap lodders is toegetreden tot het 
dagelijks bestuur van de Bestuurders-
vereniging als DB-lid PR & Communi-
catie. In het Algemeen Bestuur is Ton 
van Amerongen (Flevoland) benoemd 
en Aukje de vries (Friesland) herbe-
noemd.

pagnetrainingen gegeven, met name 
aan Moldova Noastra en de Liberal 
Party. Ondanks de teleurstelling dat 
de communisten weer gefraudeerd 
hebben en de daardoor ontstane poli-
tieke instabiliteit, is de VVD zeer trots 
op de liberale oppositie. Zij blijft strij-

den voor democratie. De VVD blijft 
de komende jaren de drie liberale 
partijen ondersteunen, onder meer 
door politiek cafés te organiseren om 
het debat te stimuleren en de drie 
liberale partijen nader tot elkaar te 
brengen. 

 NEDErlaND  
oPNiEuw

De campagne “Nederland Opnieuw” 
wil de discussie over politiek in Ne-
derland veranderen. We brengen 
onze standpunten tussen mensen, 
op straat. Duidelijk, prikkelend en 
bereid tot discussie. Geen loze kre-
ten, maar inhoudelijke standpunten 
over problemen die we willen oplos-
sen door er met een frisse blik naar 
te kijken. Dát is Nederland Opnieuw. 
Op 1 mei vierde de PvdA de dag van 
de arbeid. Deze dag was bij uitstek 
geschikt om aandacht te vragen voor 
de verschillen tussen het solidari-
teits-model van de PvdA en de VVD-
visie op eerlijke sociaal-economische 
maatregelen. Iedereen begrijpt dat 
we ervoor hebben moeten kiezen 
onze actie, die voor 1 mei bedoeld 
was, op te schorten. Daarom ging de 
VVD op 5 mei naar de PvdA in Amster-

dam en Utrecht, waar deze partij aan-
wezig was op festivals, en naar het 
PvdA-hoofdkwartier in Amsterdam. 
Op straat confronteerden we de men-
sen met onze stelling: “Er is maar een 
partij van de arbeid: de VVD”. Deze 
stelling was niet zomaar een kreet 
om de PvdA te plagen, maar een prik-
kelende stelling om discussie op gang 
te brengen over het sociaal-econo-
misch beleid van de VVD (evt. versus 
dat van de PvdA en andere partijen). 
Want de VVD vindt dat werk moet lo-
nen. Het verschil tussen uitkering en 
minimum- loon moet dus groter. Wij 
kiezen voor de warmte van een baan, 
niet voor de kilte van een uitkering. 
Voor jongeren geldt: werken of leren. 
Voor alleenstaande moeders: sollicite-
ren! Wij gaan uit van wat mensen wél 
kunnen, schrijven mensen niet af.

Er is maar een partij van 
de arbeid: de VVD.

Nieuw lid: 
Nathalie 
robeerst
Nathalie Robeerst (42) heeft 
een eigen bedrijfje in onroe-
rend goed en daarbij hoort 
natuurlijk interesse in het MKB 
en de bouw. “In Vught, waar 
ik woon, verzet ik me al jaren 
tegen slecht beleid. Vooral  de 
SP heeft er een handje van om 
ridicule plannen in te dienen. 
Ik ben lid geworden van de 
VVD om dat ik lokaal actief 
wil worden in de politiek. De 
VVD is de partij die zich verzet 
tegen slecht beleid, zeker op 
terreinen als ondernemen en 
bouw.”

Maandagavond 27 april jl. hield de VVD Drenthe haar jaarvergadering met als 
speciale gast VVD-voorzitter Ivo Opstelten. Voor deze gelegenheid stond in de 
entree van het theater het Shantykoor de Möppeler Mugg�n opgesteld. De 
oud-burgemeester van Rotterdam liet zich deze kans niet ontgaan en zong 
uit volle borst de smartlap �Ketelbinkie� mee.  

www.vvd.nlParTij
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Raken we onze 
vrijheid kwijt?

26 juni 2009

DOORBRAAK – Nederland is een land 
waar dingen gezegd kunnen worden, 
ook al bevallen ze anderen niet. Zelfs 
als het verwerpelijk is. Een land waar 
we elkaar aanspreken op respect, 
zonder dat daar de rechter aan te 
pas hoeft te komen. Een land waarin 
minderheden niet in kwetsbaarheid 
bevestigd worden, maar weerbaar 
worden gemaakt. Nederland is een 
land waarin we niet bang zijn voor 

discussie, maar waar we die gebrui-
ken om verder te komen. Een land 
waar fatsoen niet wordt bepaald 
door de staat of de strafrechter, maar 
door eigen verantwoordelijkheid, 
opvoeding en onderwijs. Een land 
waarin mondige burgers woorden-
strijd met woorden beslechten. Niet 
met het mes. 

MigRAtie en islAM
Deze vrijheid wordt bedreigd. Steeds 

meer mensen durven niet meer te 
zeggen wat ze willen vanwege drei-
gementen en geweld. Columnisten, 
cabaretiers, politici, burgers. Met 
de moord op Van Gogh als absoluut 
dieptepunt. De sfeer van vertrouwen 
verandert in een sfeer van angst. De 
toestroom van migranten vergroot 
de tegenstellingen. Om deze te over-
bruggen is juist een open discussie 
nodig. Veel migranten komen ech-
ter uit islamitische landen waar het 
vrije woord een minder sterke positie 
heeft dan in een land als Nederland. 
De radicale islam zet zelfs aan tot het 
bestrijden van onwelkome woorden 
met het zwaard. Om als reactie hier-
op de hele islam de mond te willen 
snoeren (tot en met het verbieden 
van de Koran) vergroot het probleem 
alleen maar. Maar ook kunnen wij 
niet toestaan dat groepen nieuwe 
Nederlanders anderen monddood 
willen maken.  

PAl stAAn
Nederland moet pal staan voor het 
vrije woord. En niet een cartoonist 
van zijn bed lichten vanwege zijn 
cartoons (zoals vorig jaar Gregorius 
Nekschot). Niet pleiten voor ver-
scherping van de straf op godslaste-
ring na de moord op Van Gogh (zoals 
de toenmalige minister van Justitie 
Donner deed). Niet pleiten voor het 
strafbaar stellen van indirecte be-
lediging (zoals de huidige minister 

Quote

Met milieu als ‘excuus-Truus’ 
worden lasten automobilist 
met 650 miljoen euro per 

jaar verhoogd
 Charlie Aptroot, Tweede Kamerlid

MILIEU

Groene geldklopperij
loopt spuigaten uit

3

ECONOMIE

Kabinet speelt mooi weer 
in regen van slechte 
berichten

INTERVIEW

Bart Keuper: 
Charisma en 
‘debating power’ 
stemmentrekkers
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CAMPAgne

nederland Opnieuw 

in het land

BeDAnKt! – We hebben er hard voor 
geknokt. De uitslag mag er wezen. 
Met drie zetels voor de VVD in het 
Europees Parlement kunnen we als 
partij tevreden zijn. Bij deze ver-
kiezingen waren er immers voor 
Nederland maar 25 zetels in het 
Parlement te verdelen in plaats van 
de tot nu toe gebruikelijke 27 zetels. 
Dit in verband met de toetreding 
van de nieuwe lidstaten. 
De kandidaten en het campagne-
team kijken met goed gevoel terug 
op de gevoerde campagne. Opge-
worpen hobbels hebben de VVD 
niet kunnen stoppen 3 zetels te ha-

len. Het team gaat nu onder leiding 
van Hans van Baalen op weg naar 
Brussel om het VVD-verkiezings-
programma te verzilveren. Het be-
loofde moet nu waargemaakt wor-
den: de VVD gaat strijden voor een 
Europa van kerntaken, een Europa 
waarvan elke burger het positief ef-
fect in zijn portemonnee gaat voe-
len. De VVD zal zich de komende 
jaren hiervoor inzetten. We willen 
graag alle mensen die VVD hebben 
gestemd hartelijk danken voor hun 
steun aan de VVD. Dankzij uw stem 
gaan we de Nederlandse belangen 
in Brussel behartigen!

        

van Justitie Hirsch Ballin doet). Niet 
de vervolging gelasten van een po-
liticus vanwege zijn mening (zoals 
het Hof van Amsterdam in de zaak-
Wilders). De spiraal van toenemende 
bedreiging, en het toegeven daaraan, 
is gevaarlijk. Dit moet worden door-
broken.
De VVD wil extra garanties in de wet 
voor de vrijheid van meningsuiting. 
Daarom wil de VVD het strafrecht 
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Mark rutte

Ik vind het buitengewoon ge-
vaarlijk om wat in de financiële 
wereld gebeurd is aan te grijpen 

om ‘de markt’ als systeem ter discus-
sie te stellen. Een democratie kan 
niet zonder vrije markten en parti-
culier initiatief. Die geven dynamiek 
en groei. Hoe vrijer de mens in zijn 
doen en laten, hoe groter de dynami-
sche groeikracht, hoe hoger de pro-
ductiviteit van de mens. 
Liberalen beseffen overigens ook dat 
vrije markten niet vanzelf optimaal 
werken. Goed marktmeesterschap 
voorkomt dat de vrije markt uitloopt 
op een samenspan van belangen. 
Daarover waken toezichtorganisa-
ties als de AFM, De Nederlandsche 
Bank, de Zorgautoriteit en de NMA. 
Daarnaast is – mede op initiatief van 
de VVD - een parlementair onder-
zoek begonnen naar het financiële 
systeem.

De vraag of de markt of de mens heeft 
gefaald, maakt het debat over de oor-
zaak van de financiële crisis tot een 
politieke karikatuur. Bos wijst op een 
falend systeem, Balkenende bestem-
pelt de mens tot zondebok. Links 
kiest voor meer publieke sector en 
minder vrijheid in de samenleving. 
Christendemocraten gaan voor het 
‘maatschappelijk middenveld’, een 
hybride wildgroei tussen staat en 
vrije samenleving, waar de ons-kent-
ons-cultuur welig tiert. Ik geloof daar 
niet in. Afspraken tussen vakbonden 
en werkgeversorganisaties komen 
niet democratisch tot stand en die-
nen niet automatisch het algemeen 
belang. Zie de gijzeling van de AOW-
discussie door de vakbeweging. 
Het is tijd voor een scherper onder-
scheid tussen overheid en markt. De 
overheid wordt afgerekend door de 
kiezer, de markt door de klanten. 
Die stemmen met hun euro. Ruimte 
dus voor een vrije samenleving én 
particulier initiatief tussen overheid 
en markt, waarbij het publiek belang 
door een politieke democratie wordt 
geborgd. 

aanpassen: 
• Als iemand een ander bedreigt om 

wat deze in de openbare discussie 
heeft gezegd, moet hij zwaarder 
worden gestraft.

• Indirecte belediging moet niet 
strafbaar zijn: als je iemands ge-
loof beledigt, beledig je daarmee 
nog niet de persoon zelf. 

Uitslag verkiezingen positief

Vrijheid van 
meningsuiting 

is geen bron van 
tegenstellingen, 
maar een brug 

ertussen

Liber
Ledenkrant van de vvd

 NedeRlaNd  
opNieUw

BeWegen is geZOnD

        

stemverdeling:
Hans van Baalen 367.796 stemmen
Jeanine Hennis 52.184 stemmen
toine Manders 34.973 stemmen

(lees verder op pag. 2 onderaan)

BAnenMOtOR – VVD-Statenleden brachten op 5 juni jl. een werkbezoek 
van de haven van rotterdam. Daar zagen ze dat na 15 jaar besluitvorming 
eindelijk met de noodzakelijke uitbreiding van de Maasvlakte is begon-
nen. Ook hoorde men dat zodra Maasvlakte-2 in 2013 klaar is, rekening 
zal moeten worden gehouden met dubbel zoveel transport over de weg. 
Terwijl de dagelijkse files nu al voor grote problemen zorgen, toont de 
rijksoverheid geen enkele urgentie dit probleem aan te pakken (capaci-
teitsuitbreiding a15 en a4 en aanleg rivierkruisingen). Desastreus, want 
een container kun je nu eenmaal niet achterop een fiets vervoeren. als 
bestuurlijk nederland niet snel in actie komt, zal dit de positie van de rot-
terdamse haven als banenmotor ernstig kunnen schaden. 

lees een uitgebreid verslag in Provincie & gemeente (www.vvdbv.nl)    

Een container zet je niet 
achterop een fiets

        Vrij en
verantwoord

>>



Vrijheid: kansen grijpen of … vergrijpen
PRAKtiJKDisCUssie – In 2008 
pleitte Mark Rutte in zijn conceptbe-
ginselverklaring voor de verheffing 
van de ‘onderklasse’. Om dit streven 
ook concreet vorm te geven is begin 
2009 een werkgroep onder leiding 
van wethouder Sander Dekker uit 
Den Haag opgericht, die onderzoek 
doet naar de ‘onderklasse’ in Neder-
land. In de eerste plaats wordt daar-
bij gekeken hoe groot het probleem 
van de ‘onderklasse’ nu eigenlijk is. 
Daarbij zal ook in kaart gebracht 

worden wat er in het verleden al 
voor beleid is ontwikkeld ten be-
hoeve van deze doelgroep. Daarna 
zal de werkgroep zich buigen over 
de vraag waarom de verschillende 
beleidsmaatregelen zo weinig suc-
cesvol waren om tot slot met aan-
bevelingen te komen hoe het in de 
toekomst dan wel zou moeten.
Op zaterdag 13 juni jl. waren de par-
tijraadsleden van de VVD in Leiden 
bijeen om aan de hand van stellin-
gen te discussiëren over dit onder-

werp. Naast de werkgroepsleden 
Sander Dekker en Tweede Kamerlid 
Stef Blok verzorgden Mike Heuves 
(regiomanager van bureau Radar) 
en Ger Jaarsma (voorzitter van de 
Nederlandse Vereniging van Kre-
dietbanken) inleidingen vanuit hun 
praktijkervaringen. Tijdens de dis-
cussie kwam onder andere de vraag 
aan bod of er voor liberalen ook een 
taak is weggelegd om mensen ertoe 
aan te zetten dat zij hun kansen 
daadwerkelijk grijpen. Liberalen wil-

len immers mensen stimuleren om 
het beste van hun leven te maken, 
maar wat te doen met de groep die 
– ondanks de externe prikkels – zich 
niet laat motiveren? Tevens werd ge-
discussieerd over de constatering 
dat niet iedereen even goed met de 
geboden vrijheden kan omgaan en 
dat een teveel aan vrijheid in de ‘on-
derklasse’ tot onnodige problemen 
kan zorgen. De werkgroep hoopt in 
de herfst omtrent de conclusies van 
het onderzoek te rapporteren.

Balans tussen individuele onafhankelijkheid en sociale controle

150 jaar John Stuart Mill’s on liberty

LEESTIPS
Egbert Kalse en Daan van Lent - 
Bankroet. Hoe bankiers ons in de 
ergste crisis sinds de Grote Depressie 
stortten 

In Bankroet 
wordt op hel-
dere wijze uit-
eengezet hoe 
de kredietcri-
sis heeft kun-
nen ontstaan. 
Er wordt be-
schreven hoe 
riskante hy-
potheken in 
de Verenigde 
Staten uitein-
delijk leidden tot een wereldwijde re-
cessie. In het boek, geschreven door 
NRC Handelsblad-redacteuren Egbert 
Kalse en Daan van Lent, komen ook 
veel Nederlanders aan het woord die 
de aanloop naar de crisis van dichtbij 
meemaakten.

Amsterdam/Rotterdam, 2009. ISBN:
9789044612646, 351 pagina’s, e 19,95

Gerrit Voerman en Nelleke van der 
Walle – 
Met het oog op Europa. Affiches voor 
de Europese verkiezingen, 1979-2009

Dertig jaar geleden konden de kie-
zers zich voor het eerst direct uitspre-
ken over hun vertegenwoordigers in 
het Europees Parlement. De opkomst 
daalde van 58% in 1979 tot een voor-
lopig dieptepunt van 30% in 1999. 
Dit jaar bracht 36,5% z’n stem uit. 
Ondanks deze lage opkomstcijfers 
voeren de partijen steeds weer uit-
bundig campagne. Gerrit Voerman 
en Nelleke van der Walle van het 
Documentatiecentrum Nederlandse 
Politieke Partijen brachten 30 jaar 
verkiezingsaffiches in beeld. Steeds 
voorzien van korte beschrijvingen 
van de verkiezingsprogramma’s en 
het verloop van de verkiezingen geeft 
het boekje een aardig overzicht van 
de Europese verkiezingen.

Amsterdam, 2009. ISBN:
9789085068228, 144 pagina’s, e 15,-

Luuk van Middelaar – 
De passage naar Europa. Geschiedenis 
van een begin

Toen Luuk van Middelaar in 2004 
– na twee jaar werkzaam te zijn ge-
weest in de staf van Eurocommissaris 
Frits Bolkestein – in de Haagse poli-
tiek ging werken trof hem de wijze 
waarop Europa leefde in de hoofden 
van de Haagse politici: ‘als een bui-
tenlandse bezettingsmacht’. Burgers 
ervaren Brussel vaak op eenzelfde 
wijze. Onterecht meent Van Midde-
laar. Het hart van Europa klopt niet 
in wat Van Middelaar de ‘binnen-
sfeer’ noemt, de Europese Commissie 
of het Parlement. 
Ook de ‘buitensfeer’ van de afzon-
derlijke staten vormt niet het hart 
van de Unie. Er is een ‘tussensfeer’, 
daar waar ministers en regeringslei-
ders elkaar treffen in de ‘kring van 
lidstaten’, daar gebeurt het. Hoewel 
Van Middelaar zich bij vlagen wat al 
te optimistisch toont over de historie 
van de Europese Unie, schetst hij in 
zijn proefschrift op uiterst toeganke-
lijke wijze de geboorte van het pro-
ject Europa. 

Deventer, 2009. ISBN: 9789065542366, 352 
pagina’s, € 35,-

eeUWenOUD tWistPUnt – ‘Het 
is hopelijk nu niet meer nodig om 
de persvrijheid te verdedigen als een 
van de garanties tegen een corrupt 
of tiranniek bestuur. Er zijn nu, mag 
ik hopen, geen argumenten meer 
nodig tegen wetten en bestuursmaat-
regelen die het volk opvattingen 
voorschrijven in strijd met zijn belan-
gen, en die vaststellen welke leerstel-
lingen en bewijsvoeringen men zal 
mogen horen’, aldus de Britse filo-
soof John Stuart Mill in zijn werk On 
Liberty. Het is 150 jaar geleden dat 
Mill zijn beroemde verdediging van 
de individuele vrijheid publiceerde. 
Anno 1859 bood de filosoof bij voor-
baat zijn excuses aan, aan de mensen 
voor wie datgene wat hij uiteen zette 
niets nieuws bevatte en dat hij het 
überhaupt waagde een eeuwenoud 
twistpunt opnieuw ter discussie te 
stellen.

Deze bescheidenheid van Mill was 
destijds al overbodig, maar zelfs anno 
2009 blijkt zijn boodschap nog altijd 
geen gesneden koek. Dat bewees de 
burgemeester van Utrecht toen hij 
de vrije nieuwsgaring met de voeten 
trad door een hele oplage van de lo-
kale krant Ons Utrecht te laten ver-
nietigen, omdat journalisten op een 
hem onwelgevallige waarheid waren 
gestuit. Dat bewijst het huidige kabi-

net herhaaldelijk door de persoon-
lijke vrijheid van burgers in te per-
ken, de vrijheid van meningsuiting 
te bagatelliseren en tot ver achter de 
voordeur door te dringen met allerlei 
maatregelen.

BesCHeRMing
Wij kunnen na honderdvijftig jaar 
nog steeds wijze lessen trekken uit 

de poging van Mill om vast te stellen 
wat ‘de aard en de begrenzing [is] van 
de macht die de samenleving rech-
tens kan uitoefenen over het indi-

vidu’. Daarbij zag Mill haarscherp in 
dat bescherming tegen de willekeur 
van de uitvoerende macht alleen on-
voldoende was. Individuen dienden 
ook beschermd te worden tegen de 
druk ‘van de gangbare meningen en 
opvattingen, tegen de neiging van de 
maatschappij om, met andere mid-
delen dan het strafrecht, haar eigen 
ideeën en gewoontes op te leggen aan 

mensen die daarvan afwijken; tegen 
de neiging om de ontwikkeling te 
belemmeren […] van enige persoon-
lijkheid die niet past in het gangbare 
gedrag’.
In zijn zoektocht naar een balans tus-
sen individuele onafhankelijkheid en 
sociale controle formuleert Mill uit-
eindelijk zijn beroemde schadebegin-
sel. Conform dit beginsel is de enige 
rechtvaardiging voor individueel of 
collectief ingrijpen in de persoonlij-
ke vrijheid het moment waarop deze 
vrijheid schade toebrengt aan ande-
ren. Daarbij verklaart Mill uitdruk-
kelijk dat iemands eigen welzijn, 
fysiek noch moreel een onvoldoende 
rechtsgrond is tot ingrijpen. ‘Over 
zichzelf, over zijn eigen lichaam 
en geest, is het individu soeverein’. 
Goed bedoeld paternalisme is alleen 
geaccepteerd als het kinderen betreft 
– zij zijn immers nog geen autonome 
individuen. Ook voor ‘achtergestelde’ 
samenlevingen maakt Mill een uit-
zondering.
Zolang individuen geen schade be-
rokkenen aan hun medemens die-

nen zij in hun privé-domein volledig 
gevrijwaard te zijn van overheids- 
bemoeienis. Dit onvervreemdbare 
terrein van menselijke vrijheid om-
vat, aldus Mill, in de eerste plaats de 
vrijheid van geweten in de ruimste 
zin. Daartoe hoort ook de vrijheid om 
van de eigen mening te getuigen in 
woord en geschrift. Ten tweede moe-
ten individuen volledig vrij zijn in de 
keuze van hun ontplooiing en bezig-
heden, zelfs als anderen hun gedrag 
dwaas, verkeerd of verdorven vinden. 
Tot slot ziet Mill de vrijheid van ver-
gadering als essentieel.
Na de theoretische uiteenzetting past 
Mill zijn principes toe op tal van con-
crete situaties. Dan blijkt al snel dat 
zijn principes niet in alle gevallen tot 
eenduidige oplossingen leiden. De 
grote vraag blijft natuurlijk wanneer 
precies schade wordt berokkend en 
welke schade het zwaarst weegt. Zelf 
erkent Mill dat er geen absolute regel 
kan worden vastgelegd, maar dat met 
de principes in het achterhoofd, van 
geval tot geval gekeken moet worden 
wat de beste oplossing is.

Desalniettemin kan op basis van On 
Liberty nooit worden overgegaan tot 
onbeperkt paternalisme of inperking 
van de individuele vrijheid, want ‘zo-
dra iemand beschikt over een enigs-
zins dragelijke hoeveelheid gezond 
verstand en ervaring, is de manier 
waarop hij zelf zijn leven inricht de 
beste, niet omdat dit op zichzelf be-
schouwd de beste manier zou zijn, 
maar omdat het zijn eigen manier 
is’.

Fleur de Beaufort is wetenschap-
pelijk medewerkster bij de Prof.mr. 
B.M. Teldersstichting, het weten-
schappelijk bureau ten behoeve van 
het liberalisme en de VVD.
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persoonlijke 

vrijheid geen 

gesneden koek

Nieuw lid: ed Kniestedt

“Initiatief moet vanuit de mensen zelf komen.” Voor Ed 
Kniestedt, oud koopvaardij-officier, is persoonlijke vrij-
heid het hoogste goed. “Tot 2004 heb ik jarenlang als 
inspecteur, bedrijfsleider en later als directeur en ondernemer in de 
scheepvaart en tankopslag gewerkt. Nadat ik mijn bedrijf verkocht 
ben ik actief geweest op verschillende gebieden, maar telkens wel 
met een eigen bedrijf.” Wat is het liberalisme voor Ed? “Persoonlijk 
ben ik een liberaal in hart en nieren. Ik geloof in de persoonlijke vrij-
heid en heb een weerzin tegen opgelegde regels. Mensen moeten 
ertoe uitgenodigd en uitgedaagd worden zelf verantwoordelijkheid 
te nemen voor hun positie in de maatschappij.”

Raken we onze 
vrijheid kwijt?

Vervolg van pag. 1

Op www.vvd.nl vindt u de opzet 
van Atzo nicolaï voor wijzigingen 
van het Wetboek van strafrecht 
om de vrijheid van meningsuiting 
beter te waarborgen.

• Als iemand zich uitspreekt in de 
openbare discussie, moet hij niet 
meer strafbaar zijn, tenzij hij aan-
zet tot geweld of discriminatie. 

geWelD en DisCRiMinAtie
Woorden die aanzetten tot geweld 
moeten onverkort strafbaar blijven. 
Discriminatie moet in een samen-
leving van toenemende tegenstel-
lingen harder worden bestreden. 
Discriminerende woorden moeten 
echter alleen strafbaar zijn als ze 
direct aanzetten tot daadwerkelijke 
discriminatie; tot het uitsluiten van 
minderheden in het vrij meedoen in 
de samenleving.
Op deze manier worden meer garan-
ties geboden voor het vrije woord. 
Uiteraard kan de beoordeling of er 

sprake is van aanzetten tot geweld of 
discriminatie alleen door de rechter 
in elk apart geval worden gegeven. 

VRiJHeiD
Dit is geen oproep tot het gebruik 
van grovere woorden. Integendeel. 
Natuurlijk kunnen tegenstellingen 
het beste in redelijkheid worden uit-
gesproken. Maar als er onredelijke 
tegenstellingen en angsten bestaan, 
kunnen die maar beter niet onder 
het tapijt worden geveegd. Juist die 
moeten op tafel komen om aange-
pakt te kunnen worden. De vrijheid 
van meningsuiting is geen bron van 
tegenstellingen, maar een brug ertus-
sen.
Zo behouden we onze vrijheid.



40 punten voor 
ondernemers
Ondernemend nederland, vooral 
de middenstand en het midden-
bedrijf tot zo’n honderd werkne-
mers, moet van de overheid veel 
en veel meer ruimte krijgen. Dat 
is de rode draad in een plan met 
veertig concrete punten dat de 
VVD-fractie heeft vrij gegeven. 
Het volledige plan is te vinden op 
www.tonelias.vvd.nl.

Competentie-
check 
kinderopvang
De VVD heeft het voor elkaar 
gekregen dat van ouders die werk-
zaam willen zijn in de gastouder-
opvang, voortaan wordt nagegaan 
of hun eigen kinderen niet onder 
toezicht zijn gesteld (OTS). Het 
staat voor de VVD buiten kijf dat 
iemand die niet in staat wordt 
geacht zijn eigen kinderen op te 
voeden, ook geen gastouder van 
andermans kinderen kan zijn.

Cellen sluiten?
De VVD reageert met ontzetting 
op voorstellen van het kabinet om 
gevangenissen te sluiten en goed 
opgeleid personeel te ontslaan. 
Dit is slecht beleid: repressie is de 
beste remedie om criminaliteit te-
gen te gaan. Volgens staatssecre-
taris albayrak is er een overschot 
aan cellen doordat de criminaliteit 
terugloopt. “De criminaliteit daalt 
niet; boeven worden gewoon niet 
meer opgesloten”, aldus woord-
voerder Fred Teeven.

Nooit 
vergunning voor 
piraten
De VVD wil dat Somalische pira-
ten worden bestraft. in de regio 
is dat nu nog niet mogelijk. Het 
kabinet moet dus alles uit de kast 
halen om dat zo snel mogelijk voor 
elkaar te krijgen. Zolang dat niet 
het geval is, is er geen andere op-
tie dan dat in nederland te doen. 
Het alternatief is de piraten weer 
vrij te laten. Dat is voor de VVD 
geen optie. Criminelen moeten 
altijd worden bestraft. Ook piraten. 
Maar ze mogen nooit in nederland 
een verblijfsvergunning krijgen.

Kort
NIEUWS

lees meer op www.vvd.nl 

Gepensioneerde
niet als kind
behandelen

door geRARD Wiegel

AFHAnKeliJK – VVD-Tweede Kamer-
lid Stef Blok vindt het niet meer dan 
rechtvaardig dat ouderen zelf meer 
invloed krijgen op hun pensioen. Om 
zijn visie kracht bij te zetten, diende 
hij samen met D66-Tweede Kamerlid 
Fatma Koser Kaya een wetsvoorstel in 
dat het mogelijk maakt dat ouderen 
een plaats krijgen in het bestuur van 
alle pensioenfondsen.

WAAROM Dit WetsVOORstel?
“In Nederland worden gepensioneer-
den als kinderen behandeld. Waar 
vakbondsleden nog enige invloed 
kunnen uitoefenen op CAO’s, is de in-
vloed van ouderen op hun pensioen 
nog veel geringer.”

WAt HOUDt Het VOORstel 
PReCies in?
“Het idee achter dit wetsvoorstel is 
eenvoudig: ouderen kunnen niet 
kiezen in welk pensioenfonds ze wil-
len deelnemen, maar zijn er wel van 
afhankelijk voor hun inkomen. Het 
lijkt mij niet meer dan logisch dat 
deze grote groep dus ook wordt ver-
tegenwoordigd in pensioenbesturen - 
zoals ABP voor ambtenaren en PGGM 
voor verzorgend personeel.”

HOe is De sitUAtie nU?
“In de pensioenfondsen die gekop-
peld zijn aan een bedrijf - de onder-
nemingspensioenfondsen – bestaat 
er al een keuzemogelijkheid. Oude-
ren kunnen kiezen voor een deelne-
mersraad of voor deelname in het 
bestuur van het pensioenfonds. Bij 
pensioenfondsen waarbij een hele 
bedrijfstak is aangesloten, bestaat 
die keuze niet. Sterker, ouderen heb-
ben daar geen wettelijk recht op be-
stuursdeelname, alleen op een deel-
nemersraad. Dit vind ik echt vreemd, 
omdat het hierbij juist gaat om de 
grootste pensioenfondsen zoals ABP 
en PGGM, met honderden miljarden 
aan belegd vermogen.” 
Om hier verandering in te brengen 
hebben Blok en Koser Kaya in de 
week van 7 juli 2008 een wetsvoorstel 
ingediend om de huidige situatie ten 
positieve te veranderen. Binnenkort 
wordt deze wet in de Tweede Kamer 
behandeld.

OnBestAAnBAAR – Verkeerscon-
troles op de Nederlandse wegen ver-
oorzaken nog steeds ongelukken. De 
VVD eist daarom snelle maatregelen 
van het kabinet om dit tegen te gaan. 
Flitscontroles veroorzaakten op don-
derdag 28 mei een file van 16 kilome-
ter op de A12 en een ongeluk met een 
gewonde op de N203 (Uitgeest-Krom-
menie). VVD-woordvoerder Charlie 
Aptroot: “Ik vind het onbestaanbaar 
dat er bij verkeerscontroles nog 
steeds geen rekening wordt gehou-

den met het gevaar van ongelukken 
en files.”
Volgens de VVD staan veiligheid en 
verkeersdoorstroming voorop.
“Ik verwacht dat de minister snel 
maatregelen neemt, want de veilig-
heid op de Nederlandse wegen mag 
nooit of te nimmer in gevaar worden 
gebracht door controledrift van de 
overheid”, aldus Aptroot. Hij heeft 
over deze kwestie vragen gesteld aan 
de minister van Verkeer en Water-
staat, Camiel Eurlings.

politieK
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OntsPOORD – De VVD keert zich fel 
tegen de geplande invoering van de 
CO

2
-taks in 2010. ‘Met het milieu als 

‘excuus-Truus’ worden de lasten voor 
de automobilist met 650 miljoen per 
jaar verhoogd.’
Dit blijkt uit onderzoek van verschil-
lende brancheorganisaties, waar-
onder de ANWB en Bovag. De VVD 
pleit dan ook - net als de ANWB en 
de Bovag - voor het afzien van de in-
voering. VVD-woordvoerder Charlie 
Aptroot: “De regering beloofde dat 
de automobilist niet meer zou gaan 
betalen. Ook niet als de verfoeilijke 
kilometerheffing er komt. Die belofte 
wordt steeds gebroken; na meer dan 
één miljard euro per jaar lastenver-
hoging de afgelopen twee jaar, nu 
weer 650 miljoen er bovenop. Dat be-
tekent dat de autoprijs straks gemid-
deld ruim 1600 euro hoger wordt. De 
automobilist wordt als een citroen 
uitgeknepen.”

VeRWAARlOOsBAAR
Naast de automobilist komt ook de 
autobranche met dit voorstel in de 
knel.
“Het enige dat beter wordt van deze 
belasting is de schatkist. De gevolgen 
voor het milieu zijn verwaarloosbaar. 
Door de steeds schonere auto’s neemt 
de CO

2
-uitstoot met 1,1 procent per 

jaar af. Met de nieuwe belasting 
wordt dat - als alles goed gaat - 1,2 
procent per jaar. Een verwaarloos-
baar verschil, maar de automobilist 
en de autobranche zijn de dupe. Niet 
doen dus.”
Vanaf volgend jaar vervangt de CO

2
-

taks geleidelijk de huidige BPM. De 
hoogte van de aanschafbelasting 
wordt niet bepaald door de aanschaf-
prijs maar door de CO

2
-uitstoot. De 

CO
2
-taks dient als overbrugging tot 

de invoering van de kilometerheffing 
in 2014, waar de VVD ook groot tegen-
stander van is.
Volgens de ANWB wordt de verwar-
ring voor de consument alleen maar 
groter. “Het is zeer onlogisch om een 
belasting die binnen enkele jaren ver-
dwijnt nog ingrijpend te veranderen,” 
aldus de bond in een verklaring.
Aptroot sluit zich hier volmondig bij 
aan.”Nu weer veranderen is belache-

lijk. Hogere belastingopbrengst staat 
haaks op eerdere beloftes van de re-
gering. En het straks weer omzetten 
naar de kilometerheffing, maakt de 
auto onbetaalbaar voor mensen met 
een kleine portemonnee”, aldus de 
liberaal.

geDWAAlD
“Dit kabinet misbruikt regelmatig 
het milieuargument om nog meer 
geld uit de zak van de hardwerkende 
Nederlander te kloppen. Neem als 
voorbeeld de vliegtaks. Hier is men 
uiteindelijk ook op teruggekomen. 
Voor deze nieuwe belasting geldt 
precies hetzelfde. Ik roep het kabinet 
dan ook op om deze absurde belas-
ting niet in te voeren: beter ten halve 
gekeerd, dan ten hele gedwaald.”

stef Blok: “Rechtvaardig.”

alleen de 

schatkist wordt 

hier beter van

www.stefblok.nl

Charlie Aptroot: 
c.aptroot@tweedekamer.nl

Groene geld-
klopperij loopt 
spuigaten uit

Controledrift brengt
veiligheid op de weg
in gevaar

FiJNe VaKaNtie!



OnDeRsCHeiDen(D) –  In Even-
Tron in Rosmalen vond vrijdag 
15 en zaterdag 16 mei jl. in een 
vernieuwde en onderscheidende 
ambiance de 126e Algemene Ver-
gadering plaats. Na een lange wor-
steling met oneindige files kon-
den de VVD-leden op vrijdagavond 
getuige zijn van Mark Rutte’s visie 
op een eerlijker Nederland. Vervol-
gens voerden Gerrit Zalm, Hans 
van Baalen en Marja Ruigrok on-
der leiding van Bert Kuizenga een 

rondetafelgesprek over de econo-
mie, minder regels en Europa aan 
de hand van een aantal stellingen. 
De vrijdagavond werd afgesloten 
met een feest.

Op zaterdag maakte de leden van 
de VVD kennis met de permanen-
te campagne Nederland Opnieuw. 
Zij konden ook meedenken door 
hun suggesties op post-it briefjes 
achter te laten op de campagne-
stand. In de plenaire ledenverga-

dering werden de jaarrekening en 
het jaarverslag van het Hoofdbe-
stuur vastgesteld. De voorgestelde 
wijziging van het kandidaatstel-
lingsreglement werd verdaagd 
naar de 127e Algemene Vergade-
ring in november van dit jaar. De 
contributie voor 2010 werd tevens 
vastgesteld. Een ingediende motie 
van de afdeling Utrecht om de 
contributie te verhogen met het 
idee de permanente campagne 
een steviger financiële basis te 

geven haalde het net niet. Henri 
Kruithof en Mart van der Ven wer-
den benoemd tot nieuwe leden 
van het Hoofdbestuur. Zij volgen 
Cees Meeuwis en Jan Dirk Smit op, 
die bij hun vertrek de Thorbecke-
penning ontvingen.
Als waardering voor al het werk 
dat hij voor de VVD zowel nati-
onaal als internationaal heeft 
verricht, kreeg Europees delega-
tieleider Jules Maaten de Stikker-
plaquette overhandigd. 

Afsluitend vond onder leiding van 
Raja El Moussaoui, VVD-raadslid 
in Roermond, de aftrap voor de 
Europese campagne plaats. Hans 
van Baalen en alle EP-kandidaten 
vierden dit op feestelijke wijze 
mee.
Wie zien u graag (terug) op de 
127e Algemene Vergadering op 28 
november 2009.
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126e algemene vergadering 15 en 16 mei rosmalen

aftrap Nederland opnieuw

De toespraak van Mark Rutte is 
te bekijken op www.vvd.nl.
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Nieuw lid: 
erwin 
Rengers
“Ik stem al jaren 
VVD omdat de 
ideologie van de 
partij het meest 
bij mij aansluit. Ik 
denk dat de VVD 
een veel groter electoraat ach-
ter zich kan krijgen, dan dat 
nu gedacht wordt. Op lokaal 
niveau wil graag bijdragen aan 
de campagnes van de VVD. De 
VVD moet hameren op trans-
parantie en integriteit. Dit zijn 
de waarden waar het volgens 
mij omgaat in de samenleving. 
Politici moeten dichter bij de 
burgers komen te staan. Ik ben 
overtuigd dat de VVD veel meer 
mensen kan aanspreken. Daar-
om moeten we er voor zorgen 
dat we simpele en duidelijke 
taal spreken die veel meer men-
sen aanspreekt. De juiste per-
ceptie creëren is een kans.”

WEKKER
In Nederland gaat iedere 
ochtend tussen zes en zeven 
uur in veel huizen de wekker. 
Hardwerkend Nederland komt 
dan het bed uit om er weer 
een dag flink tegenaan te gaan. 
Deze mensen, waaronder u en 
ik, zijn VVD-ers en VVD-stem-
mers. Wij zijn de motor van 
Nederland. En we zijn er vóór 
de motor van Nederland, vóór 
de hardwerkende Nederlander.
De Nederlanders die om tien 
uur nog in bed liggen (op de 
harde werkers die nachtdienst 
hadden na) zijn géén VVD-stem-
mers. En we wíllen ze ook niet. 
Wij zijn er voor mensen die iets 
van hun leven willen maken én 
we willen alleen maar mensen 
die iets van hun leven willen 
maken. Vertelt u dit verhaal 
de komende zomerperiode bij 
de buurtbarbecue en op de cam-
ping: kom op mensen! Als ook 
bij u die wekker gaat, stem dan 
gewoon VVD.

Er is ook een andere wekker 
afgegaan. De uitslag van de 
Europese verkiezingen was 
voor onze partij (en wij niet 
alleen) een wake-up call. Geen 
grote verrassing, gezien de 
politieke situatie in ons land. 
Ten opzichte van de peilingen 
misschien zelfs wel een minder 
desastreuze uitslag, maar als 
tijdens echte verkiezingen dat 
beeld uit de peilingen nog eens 
goed zichtbaar wordt, dan gaat 
er toch een bel rinkelen.
We zullen er de komende 
maanden allemaal, schouder 
aan schouder, keihard voor 
knokken de resultaten voor de 
gemeenteraadsverkiezingen te 
verbeteren. Lokaal, nationaal 
en sámen. Maar we gaan er 
wel voor. Géén moedeloosheid, 
maar vastberadenheid. 
Want op 4 maart 2010, de 
dag ná de gemeenteraadsver-
kiezingen, gaat bij miljoenen 
Nederlanders weer gewoon de 
wekker. En voor die hardwerk-
ende mensen moeten wij er dan 
ook weer staan.

 

ivo Opstelten, partijvoorzitter

Op de afgelopen Algemene Vergade-
ring van de VVD benoemde de par-
tij twee nieuwe hoofdbestuurders. 
De heren Mart van de Ven en Henri 
Kruithof zijn respectievelijk lande-
lijk penningmeester en bestuurslid 
PR geworden. Een kort gesprek met 
beide heren.

MARt VAn De Ven
Waarom bent u lid 
geworden van de

 VVD?
In 1975 ben ik – op 
mijn 21ste verjaar-
dag – lid geworden 
van de VVD. Toen-

tertijd heb ik nagedacht over mijn 
leven en besloten dat politiek daar 
een onderdeel van zou worden. Het 
liberalisme en de VVD was voor mij 
de uitgelezen keus, omdat ik uitga 
van het individu en de vrijheid van 
het individu.

Wanneer bent u actief geworden 
binnen de VVD?
Tot 1985 ben ik slapend lid geweest. 
Destijds werkte ik als belastingin-
specteur op het Ministerie van Finan-
ciën en daar was het hebben van een 
politieke dubbelfunctie ten strengste 
verboden. In 1985 ben ik lid van de 
VVD-Commissie Belastingen en Fi-
nanciën geworden. Van 1992 tot 1998 
en vanaf 2007 ben ik voorzitter van 
diezelfde commissie geweest. Begin 
jaren ‘90 was ik secretaris en daarna 
voorzitter van de VVD-Afdeling Kaag 
en Braassem.

Hoe bent u met het Hoofdbestuur in 
aanraking gekomen?
Ik heb mij een aantal malen kandi-
daat gesteld voor de Eerste Kamer, 
omdat ik geloof dat we in de Eerste Ka-
mer een fiscalist moeten hebben. Met 
Jaap Rensema – voor wie ik als voor-
zitter van de Belastingcommissie heb 
gelobbyd – heeft de VVD uiteindelijk 
ook haar eerste fiscalist in de Eerste 

Kamer gekregen. Omdat ik deel nam 
aan de VVD-topkadertraining ben ik 
opgevallen bij de scoutingcommissie. 
Deze commissie heeft het Hoofdbe-
stuur op mij geattendeerd en via die 
weg ben ik uiteindelijk landelijk pen-
ningmeester geworden.

Wat zijn uw persoonlijke doelstellingen 
als Hoofdbestuurslid?
Het hele Hoofdbestuur heeft een stra-
tegisch doel gesteld, namelijk bij de 
volgende Tweede Kamerverkiezin-
gen 35 zetels halen. Als je zo’n stra-
tegisch doel hebt gesteld, dan heb je 
daarnaast ook nog tactische doelen. 
Bijvoorbeeld de gemeenteraadsver-
kiezingen zijn een tactisch doel. Die 
insteek spreekt mij aan. Als penning-
meester moet je ervoor zorgen dat al-
les betaalbaar blijft voor onder meer 
de Permanente Campagne. De pen-
ningmeester is bij uitstek de persoon 
in het Hoofdbestuur die het geld in 
de gaten moet houden, terwijl ande-
ren het geld uitgeven.

Wat kan de VVD voor Nederland beteke-
nen?
Ongelofelijk veel. Het is de eerste 
keer sinds de oprichting van de VVD 
dat we een mogelijkheid hebben om 
de sociale democratie aan te passen 
van een democratie van de collecti-
viteit naar een democratie van het 
individu. Er is nu een reële mogelijk-
heid om het juk van de betutteling af 
te werpen. 

HenRi KRUitHOF
Waarom bent u lid 
geworden van de

 VVD?
Er zijn twee rede-
nen waarom ik lid 
ben geworden van 
de VVD. De eerste 

is mijn vrouw, die ik ruim 20 jaar 
geleden heb ontmoet op een congres 
van de VVD. Toentertijd werkte ik als 
parlementair journalist en zodoende 

kwam ik op het congres aangewaaid. 
Gelukkig maar, anders had ik mijn 
vrouw nooit ontmoet en was ik mis-
schien nooit lid van de partij gewor-
den. De tweede belangrijke aanjager 
van mijn lidmaatschap is Jozias van 
Aartsen geweest. Toen hij minister 
van LNV was werkte ik ook op het 
ministerie. Ook hij heeft me warm 
gemaakt voor de partij.

Wanneer bent u actief geworden 
binnen de VVD?
In 2001 zijn mijn vrouw en ik naar 
Groningen verhuisd. Daar ben ik in 
2002 voorzitter geworden van de lo-
kale afdeling. Daarnaast ben ik onder 
meer lid geweest van de Groningse 
Provinciale staten, van de VVD-scou-
tingcommissie en ben ik Hoofd Com-
municatie van de VVD-Tweede Ka-
merfractie geweest.

Hoe bent u met het Hoofdbestuur in 
aanraking gekomen?
Op een dag werd ik gebeld door Ivo 
Opstelten. Hij vroeg mij of ik wat zag 
in een functie als Hoofdbestuurslid 
PR, mede gezien mijn lange staat van 
dienst als communicatiemedewerker.

Wat zijn uw persoonlijke doelstellingen 
als Hoofdbestuurdslid?
Ivo heeft vorig jaar gezegd dat de VVD 
bij de komende Tweede Kamerverkie-
zingen 35 zetels moet halen. Die am-
bitie deel ik. De VVD is de enige partij 
bij wie het liberale gedachtegoed in 
goede handen is. Als Hoofdbestuur 
moeten we er voor zorgen dat we de 
VVD opstuwen in de vaart der volke-
ren.

Wat kan de VVD voor Nederland 
betekenen?
Economische stabiliteit. De VVD mag 
– als dit kabinet er niet meer zit 
– weer puin gaan ruimen. De VVD 
heeft altijd de taak gehad de financi-
ele puinhopen van anderen op te rui-
men. Een taak waarvoor de VVD ook 
uiterst geschikt is overigens.

Nerveuze
uitslagen-
avond
WeDDensCHAPPen – Aanwezigen 
proberen kost wat kost hun nervosi-
teit te verbergen. Geveinsd laconiek 
praten ze over de gevoerde campag-
ne. Niemand lukt het echter deze 
avond om echt zorgenvrij over te 
komen. De grote vraag die niemand 
hardop wil stellen, maar die door 
ieders hoofd spookt: wat wordt het? 
Dit is immers een uitslagenavond, 
waarop elk vraag ‘wat’ zich vertaald 
naar felbegeerde zetels.
Uitslagenavonden zijn aparte gebeur-
tenissen. Kandidaten en staf van ver-
schillende partijen wachtten afgelo-
pen vierde juni onder het genot van 
een hapje en drankje in het Haagse 
stadhuis op de eerste polls. Her en 
der staan mensen uit verschillende 
partijen te discussiëren over Europa. 
Anderen sluiten weddenschappen 
op de uitkomst. Wat ze allemaal ver-
bindt is de hoop op zetelwinst of zo 
min mogelijk verlies.
De VVD heeft de afgelopen maanden 
ontzettend hard naar deze dag toe 
gewerkt. Bloed, zweet & tranen ge-
combineerd met korte nachten moe-
ten leiden tot het gewenste resultaat 
van veel zetels. De spanning blijft op 
de gezichten af te lezen. Kandidaten, 
campagneteam en alle leden van de 
VVD hebben zich ingezet om de VVD 
sterk naar Brussel te sturen. De VVD 
gaat vechten voor een Europa van 
kerntaken, een Europa dat de Neder-
landse burger nog meer financieel 
voordeel gaat opleveren en een Eu-
ropa dat zich niet met elk aspect van 
het dagelijks leven gaat bemoeien. 
Het verlossende woord dient zich 
aan. De VVD heeft in de eerste exit 
polls 3 zetels behaald.De spanning 
valt van de schouders. Dit is waar we 
met zijn allen op gehoopt hadden. 
De VVD gaat inderdaad sterk naar 
Brussel. Dankzij u!

Nieuwe hoofdbestuurders

OntWiKKelPUnten – Kiki Bakker 
is sinds december beleidsmedewer-
ker bij de gemeenteraadsfractie van 
Rotterdam. Daarvoor studeerde ze 
rechten in Nijmegen, alwaar ze mo-
menteel haar scriptie aan het afron-
den is. Ze volgde afgelopen maart de 
Kadercursus van de Haya van Some-
renstichting.
“Vanuit mijn werk werd aan mijn col-
lega en mij gevraagd ons op te geven 
voor de Kadercursus, die verdeeld 
was over vier zaterdagen. Mijn eerste 
indruk was dat de deelnemersgroep 
erg groot was, maar uiteindelijk bleek 
dat iedere zaterdag de groep in nieu-
we en kleinere groepen ingedeeld 
werd. De cursus zelf was opgedeeld 
in dagdelen. In de ochtend werd er 
voornamelijk een uitgebreide cursus 
liberalisme gegeven, waarin de be-
ginselen van het liberalisme behan-
deld werden. In de namiddag ston-
den stellingen op het programma 
om de kennis te koppelen aan discus-
sievaardigheden. Tussen ochtend en 
namiddag in werden er lezingen ge-
geven, onder andere door Afshin El-
lian, Mark Harbers en Haico Ebbers. 
De laatste zaterdag werd tenslotte 
aandacht besteed aan de Europese 

verkiezingen. Op diezelfde laatste 
zaterdag speelden we ook een simu-
latiespel in onderhandelingen. Het is 
best lastig om alle neuzen in dezelfde 
richting te krijgen, maar uiteindelijk 
lukte het ons wel. Deze simulatie was 
erg leerzaam, omdat we na een korte 
introductie echt met de handen uit 
de mouwen moesten en zelf aan de 
slag gaan.”

Wat heb je opgestoken van de cursus? 
“De behandelde thema’s waren gro-
tendeels landelijke of internationale 
thema’s. Lokaal spelen toch andere 
zaken. Maar door de koppeling van 
inhoud en vaardigheden heb ik wel 
wat punten mee kunnen nemen. Ook 
uit de beoordeling kwamen ontwik-
kelpunten naar voren.”

Ook Jeltje Hoekstra-Sikkema kijkt met 
voldoening terug. “Het is altijd erg 
interessant om een goede cursus te 
volgen, zeker over liberale waarden”, 
zo vertelt Jeltje Hoekstra-Sikkema uit 
het Friese Skârsterlan. In dezelfde ge-
meente is zij de fractievoorzitter van 
de lokale VVD-afdeling. ”De kadercur-
sus heeft enkele belangrijke handrei-
kingen gegeven. Zo hebben we the-

ma’s als meningsvorming, spreken 
en schrijven behandeld. Door middel 
van tips en voorbeelden is een duide-
lijke beeld geschetst van hoe je sterk 
je ideeën neer kan zetten. Deze cur-
sus heeft absoluut perspectief gebo-
den.” 

De Kadercursus wordt gegeven door 
de Haya van somerenstichting ten be-
hoeve van actieve leden van de VVD.

Kadercursisten vertellen ...

Schouder aan 

schouder, 

keihard knokken
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europese verkiezingen de uitslag

HAns VAn BAAlen:
“Voor nederland 
naar Brussel”
Ik ga met ervaring en enthousias-
me naar het Europees Parlement. 
Ik was 10 jaar lid van de Tweede 
Kamer. Ik was 10 jaar directeur 
en public affairs consultant bij 
Deloitte. Ik was internationaal se-
cretaris in het hoofdbestuur van 
de VVD en actief in de Europese 
Liberale Partij (ELDR) en de Libe-
rale Internationale, waarvan ik in 
oktober voorzitter wordt. Als VVD-
delegatieleider in de fractie van de 
Europese Liberalen (ALDE) zal ik 
mij met mijn collega’s Jeanine en 
Toine inzetten voor de belangen 
van de Nederlandse burger. Ik voel 
mij daarbij onderdeel van de VVD 
in Nederland. Mijn bureau staat 
in Brussel, mijn hart ligt in Neder-
land. De partij, VVD-leden en alle 

VVD-kiezers kunnen altijd op mij 
rekenen.

JeAnine Hennis-
PlAssCHAeRt:
Na een intensieve campagneperio-
de in Nederland worden nu de mes-
sen geslepen in Brussel. De nieuwe 
samenstelling van het Europees 
Parlement levert een interessant 
plaatje op. De Sociaal-Democraten 
hebben zo’n beetje in alle lidsta-
ten averij opgelopen. De Liberalen 
hebben enigszins stand gehouden. 
Het conservatieve blok is de grote 
winnaar. Wat betekent dit? Het zal 
in ieder geval het nodige spektakel 
opleveren als het gaat om (bijvoor-
beeld) de individuele vrijheden en 
bijbehorend debat. Een mooie uit-
daging waar wij, als liberalen, het 
verschil kunnen maken. Ik ga in 
ieder geval met heel veel enthousi-

asme en energie het nieuwe man-
daat in.

tOine MAnDeRs:
De Europese kiezer heeft gesproken. 
Partijen op de flanken, zowel links 
als rechts, winnen in heel Europa. 
De ‘grote twee’, de Christen-Demo-
craten en de Sociaal-Democraten, 
blijven veruit de grootste partijen, 
gevolgd door vooralsnog de Libera-
len. De VVD heeft 3 zetels gehaald 
bij de Europese verkiezingen en 
daar ben ik erg trots op. Samen met 
D66 vormen wij de grootste Neder-
landse deelname in een Europese 
fractie, invloed dus gegarandeerd! 
Ik wil hierbij graag alle VVD’ers dan-
ken voor hun tomeloze inzet. De 
komende vijf jaar zal ik proberen de 
Nederlandse belangen en die van de 
VVD zo goed mogelijk te blijven ver-
tegenwoordigen!

Hans van baalen met
nieuwe fractie aan de slag

europese verkiezingen 
de uitslag
Op 11 juni jl. heeft de Kiesraad in een openbare zitting de officiële uitslag be-
kend gemaakt van de verkiezing van de leden van het Europees Parlement.
In onderstaande tabel wordt het aantal uitgebrachte stemmen op een VVD-
kandidaat weergegeven. De voorkeurdrempel is 18.216 stemmen.

 Nr Naam Aantal stemmen
 1 Hans van Baalen 367.796
 2 Jeanine Hennis-Plasschaert 52.184
 3 Toine Manders 34.973
 4 Jan Mulder 12.884
 5 Betty de Boer 10.234
 6 Pim van Ballekom 1.517
 7 Marianne Kallen-Morren 3.698
 8 Ingrid de Caluwé 4.595
 9 Ferdi de Lange 1.380
 10 Bart Keuper 1.991
 11 Gijs Schilthuis 666
 12 Joost van den Akker 4.167 
 13 David van den Burg 1.394
 14 Nicole Maes 1.648
 15 André Bosman 1.685
 16 Bernd Roks 1.596
 17 Frank van Oorschot 683
 18 Tjalling Wiarda 721
 19 Hans Pluckel 640
 20 Margaret de Vos van Steenwijk-Groeneveld  2.348
 21 Frank Verveld 2.023
 22 Willem Gasman 747
 23 Sam Cherribi 558
 24 Dries Lodewijks 1.574
 25 Joost van Keulen 704
 26 Rudmer Heerema 1.055
 27 Laetitia Smits Van Oyen 1.825
 28 Edward Koops 491
 29 Robert de Oude 705
 30 Hans Aeijelts Averink 2.161

  TOTAAL 518.643

Uitslag europese verkiezingen per vvd-kandidaat   

Op 14 juli a.s. verlaat Hans van 
Baalen de Tweede Kamer om daar-
voor in de plaats zitting te nemen 
als voorzitter van de VVD-delega-
tie in het Europees Parlement. In 
de navolgende brief van 18 juni 
jl., gericht is aan mevrouw Gerdi 
Verbeet in haar hoedanigheid als 
voorzitter van de Tweede Kamer, 
schetst Hans van Baalen een por-
tret van zijn jaren als parlementa-
riër in Den Haag.

Geachte mevrouw de Voorzitter,

Op 18 juni 2009  ben ik 3300 dagen 
lid van de Tweede Kamer. Op deze 
dag deel ik U mede dat ik met ingang 
van 14 juli a.s. de Kamer verlaat. Dat 
valt mij zwaar omdat het mij elke 
dag een voorrecht is geweest dit hoge 
ambt uit te oefenen.
Als voorzitter van de Vaste Commissie 
voor Defensie heb ik met U als Voor-
zitter van de Kamer een groot aantal 
brieven moeten tekenen, waarin wij 
de nabestaanden van gevallen solda-
ten condoleerden. Met deze droeve 

taak hebben wij uitdrukking gegeven 
aan de verantwoordelijkheid die de 
Kamer heeft bij het uitzenden van 
Nederlandse militairen. In dit kader 
mocht ik de werkgroep NRF leiden, 
die in 2006 unaniem de aanbeveling 
heeft gedaan om de positie van de 
Kamer bij het instemmen met een 
besluit van de regering tot uitzen-
ding grondwettelijk te verankeren. Ik 
spreek de hoop uit dat de Kamer de 
breed gedragen aanbevelingen van 
deze werkgroep uiteindelijk zal over-
nemen. De band met de krijgsmacht 
mag de Kamer nooit en te nimmer 
veronachtzamen. Onze mannen en 
vrouwen in uniform verdienen niet 
alleen onze waardering, maar vooral 
onze directe betrokkenheid bij hun 
uitzending. Daartoe dient het offi-
cieuze instemmingsrecht van de Ka-
mer geformaliseerd te worden.

Als rapporteur heb ik in 2002 in het 
rapport “Op tijd is te laat” de Kamer 
voorstellen mogen doen om haar in-
vloed op de Europese besluitvorming 
te versterken. In de Europese Con-
ventie heb ik met mijn collega’s van 
beide Kamers der Staten-Generaal en 

van de zijde van de regering een bij-
drage mogen leveren aan de Europese 
rol van nationale parlementen, waar-
onder de Staten-Generaal. Voor mij 
vormt de nationale politiek de basis 
van de Europese besluitvorming, zo-
wel op het niveau van de regering als 
van de volksvertegenwoordiging.

Nu neem ik afscheid om mijn plaats 
in te nemen in het Europees Parle-
ment te Straatsburg en Brussel en 
daarmee vertrek ik uit een parle-
ment, dat heeft gevochten voor diens 
bevoegdheden en dat is ingesloten 
in de harten van de Nederlandse 
burgers, naar een parlement dat bij 
verdrag steeds meer bevoegdheden 
heeft ontvangen en dat zich moet 
beraden hoe de harten van de bur-
gers te raken. Ik ben ervan overtuigd 
dat dit slechts mogelijk is door ook 
in Straatsburg en Brussel op te ko-
men voor de Nederlandse belangen 
en daartoe een directe band met de 
kiezers in Nederland en met de beide 
Kamers der Staten-Generaal te onder-
houden. Het ware daarbij te verkie-
zen dat de nationale parlementen, 
al dan niet uit hun midden, de leden 

van het Europees Parlement zouden 
aanwijzen. Wie Europa sterker wil 
maken, moet de Europese instituties 
verbinden met de nationale instellin-
gen, anders bevinden zij zich in het 
politieke luchtledige.

Toen ik in op 29 juni 2000 mijn mai-
denspeech in deze Kamer over het 
thema Europa mocht houden, was 
mijn toenmalige collega Frans Tim-
mermans de eerste die mij daarmee 
gelukwenste. Hij plaatste mij toen in 
de Europese VVD-traditie van Willem 
van Eekelen, inmiddels oud-lid van 
beide Kamers der Staten-Generaal, 
oud-staatssecretaris en oud-minister 
van Defensie en oud-staatssecretaris 
voor Europese Zaken. Ik heb deze 
vergelijking zeer gewaardeerd, want 
Nederland moet de vensters niet slui-
ten, maar juist openen. Een handel-
sland als Nederland heeft in Europa 
en in de wereld veel te winnen. Voor 
een liberaal gaat het daarbij om vrij-
heid en veiligheid. 

Toen ik mij destijds met mijn toen-
malige collega’s Frans Timmermans 
van de Partij van de Arbeid en Mat 

Herben van de Lijst Pim Fortuyn 
mocht inspannen voor de erkenning 
en onderscheiding voor onze Poolse 
bevrijders in de Tweede Wereldoor-
log, kwam alles samen. De bevrijding 
van Nederland, de val van het IJzeren 
Gordijn en daarmee de hereniging 
van Europa en het feit, dat volksver-
tegenwoordigers van verschillende 
politieke stromingen elkaar kunnen 
vinden wanneer een nationale ere-
schuld moet worden ingelost. Dit 
blijft voor mij een hoogtepunt uit 
mijn Kamerlidmaatschap.

Ik vertrek nu uit de Kamer met de 
ambitie om er op een gegeven mo-
ment in terug te keren, want aan het 
Binnenhof klopt het hart van de de-
mocratie. Ik zal mij in de tussentijd 
met overtuiging en energie in Straats-
burg en Brussel voor Nederland en 
het liberalisme in Europa inzetten. Ik 
dank mijn collega’s en alle medewer-
kers voor de samenwerking, die bij 
mij reeds bij mijn afscheid gevoelens 
van heimwee doet oproepen.

Hoogachtend,
Hans van Baalen

“op tijd is te laat”
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Nieuw tweede 
Kamerlid

Cees Meeuwis 
(1964) wordt op 
2 september a.s. 
geïnstalleerd als 
Tweede Kamer-
lid voor de VVD-
fractie. 
Cees komt uit 
Breda en was - tot de verkoop 
van zijn bedrijf aan KPN in 
2006 - CEO van Enertel NV, 
één van de grotere spelers op 
de Nederlandse telecommarkt. 
Tot mei j.l. was Cees lid van 
het Hoofdbestuur van de VVD. 
Hij neemt de zetel in van Hans 
van Baalen, die zitting neemt 
in het Europees Parlement.

NIEUWS UIt EErStE KAMEr 

gesPitst – In zijn campagne voor 
de verkiezingen voor het Europese 
Parlement heeft Hans van Baalen 
steeds benadrukt dat hij de contac-
ten met Den Haag de komende vijf 
jaar warm wil houden. Hij heeft 
daarbij niet alleen de Tweede Ka-
merfractie, maar ook onze fractie 
in de Eerste Kamer op het oog. Dat 
is maar goed ook, want in de Eerste 
Kamer spelen de Europese zaken 
een grote rol. Wij zijn er natuurlijk 
op gespitst goed en vroegtijdig ge-

informeerd te blijven over wat er 
in Brussel – en helaas Straatsburg 
– gebeurt. Hans van Baalen zal een 
graag geziene gast in onze fractie 
zijn. By the way, Hans, drie zetels, 
goed gedaan! En nu de weg om-
hoog!
 

Uri Rosenthal, 
fractievoorzitter 

Eerste Kamer 

BeslUitelOOs – Halverwege de 
termijn van 2007 tot 2011 kunnen 
we als VVD-fractie constateren dat 
de agenda van de Eerste Kamer al 
lange tijd matig gevuld is. En wel 
omdat dit Kabinet weinig nieuwe 
wetgeving in gang zet en vervol-
gens dus weinig in de Eerste Kamer 
arriveert.  
Hoe was het ook weer met dit ka-
binet Balkenende n+1 (ik ben de 
tel even kwijt…): traagheid ten top. 
Eerst 100 dagen het land in om de 
problemen te horen en te onder-
kennen. Ook daarna kwam de gang 
er niet echt goed in. En grote pro-
blemen die juist nú om een oplos-
sing vragen, worden besluiteloos 
naar de toekomst verschoven.

Maar zie, recent zijn er toch nog 
enkele wetten onze Kamerbankjes 
gepasseerd, ook op mijn werkter-
rein, dat vooral Verkeer en Wa-
terstaat omvat. Bij het onderdeel 
water noem ik de behandeling 
van de verdragen met België over 
de Westerschelde, waarbij de ont-
poldering van de Hedwigepolder 
door vrijwel de hele Eerste Kamer 
ernstig werd bekritiseerd. Gelukkig 
wil het Kabinet nu weer van deze 
ontpoldering af ... 
En er is nieuwe regelgeving be-
handeld voor onze luchthavens, 
nationaal en regionaal (…). Eerdere 
plannen om belangrijke regionale 
vliegvelden uitsluitend door de 

provincies te laten regelen, zijn 
daarbij weer van tafel. Ook regiona-
le velden blijven een bevoegdheid 
en een betrokkenheid voor de rijks-
overheid, ook al houden de pro-
vincies terecht hoofdtaken op het 
terrein van ruimtelijke ordening, 
milieu en regionale economie.

Ter afsluiting van deze beperkte 
opsomming: de Spoedwet weg-
verbreding is met onze krachtige 
steun tot wet verheven. Spoedige 
uitvoering van al lang stilliggende 
projecten achten wij uiterst nood-
zakelijk, net zoals verdergaande 
capaciteitsuitbreidingen van ons 
wegennet. We hopen dat de aan-
palende wetgeving (Algemene wet 
Bestuursrecht, Milieuwetgeving) 
voldoende robuust is of wordt om 
de spoedprojecten nu ook met ge-
zwinde spoed uit te voeren. Ook 
vroegen we aandacht voor de in-
gebruikneming van die projecten 
die al gereed zijn, maar door Dor-
knoper-achtige regels of technische 
problemen nog steeds niet in ge-
bruik zijn. Denk aan de snelle trein 
naar Parijs, de OV-chipkaart en de 
tunnels in de A73. Juist in deze eco-
nomisch slechte tijden zulke rele-
vante projecten.

Pieter Hofstra

fractiesecretariaatvvd@eerstekamer.nl  

warme contacten

Spoedwet

gesCHROKKen – Ondernemend Ne-
derland, vooral de middenstand en 
het middenbedrijf tot zo’n honderd 
werknemers, moet van de overheid 
veel en veel meer ruimte krijgen. 
Dat is de rode draad in een plan met 
veertig concrete punten dat de VVD-
fractie drie weken geleden heeft ge-
presenteerd. “Zie het als onze econo-
mische routekaart voor de komende 
paar jaar”, aldus Tweede Kamerlid 
Ton Elias.
De woordvoerder Economische Za-
ken (en oud-ondernemer) heeft er de 
afgelopen paar maanden met hon-
derden ondernemers over overlegd. 

“Ik ben me rot geschrokken van het 
gebrek aan inzet in de Tweede Kamer 
als het om ondernemers gaat. Het 
lijkt wel of amper wordt ingezien hoe 
belangrijk ze zijn voor de nationale 
economie.” 
Een hardere aanpak van spooknota’s, 
de feitelijke opheffing van onderne-
mingsraden, een verruimde moge-
lijkheid voor de willekeurige afschrij-

ving, het afschaffen van idioterie 
rondom auteursrechten, een fiks la-
ger tarief in de vennootschapsbelas-
ting, het eindelijk aanpakken van de 
versoepeling van het ontslagrecht en 
de opheffing van het UWV (het vroe-
gere arbeidsbureau) - het vormt een 
greep uit de waslijst van onderwer-
pen die moeten worden aangepakt 
om het ondernemen in Nederland 
aantrekkelijker te maken.

veertig punten voor ondernemers

economische routekaart

Kabinet speelt mooi 
weer in regen van 
slechte berichten

Ruimte voor de 

banenmotor

www.tonelias.vvd.nl

OnReAlistisCH - Het kabinet meldt 
bij Verantwoordingsdag opgetogen 
dat het Palestijns-Israëlisch conflict 
inmiddels is opgelost. Dat de econo-
mie blijft krimpen, de criminaliteits-
bestrijding stil ligt en wegen onaan-
gelegd blijven lijkt hen niet te deren, 
het kabinet houdt in de Verantwoor-
dingsbrief niet op zichzelf schouder-
klopjes te geven.

Mark Rutte: “De kleurenprospectus 
met de plannetjes uit de 100-dagen 
tour is weer uit de kast getrokken, 
en van een nietszeggende update 
voorzien. Voor de oplossingen die dit 
kabinet zou moeten bieden voor de 
echte problemen, bijvoorbeeld die als 
gevolg van de crisis, wordt gemaks-
halve naar het aanvullend beleidsak-
koord verwezen.” Ook de Algemene 
Rekenkamer heeft terecht aangege-
ven dat het kabinet door zijn aanpak 
moeilijker is af te rekenen. Het beleid 
is compleet versnipperd en doelen 
zijn moeilijk meetbaar.
Rutte: “Wanneer gaat dit kabinet zich 
richten op de realiteit? Het aanvul-
lend beleidsakkoord is achterhaald 
en de financiële dekking ervan is bo-
terzacht. Beslissingen worden voor-
uitgeschoven of aan de polder overge-
laten, en op belangrijke terreinen als 
immigratie, veiligheid en mobiliteit 
is nauwelijks vooruitgang geboekt.”

VeRBAAsD
Sterker nog, het aantal ingediende 
asielverzoeken is, met dank aan het 
Generaal Pardon, in 2008 bijna ver-
dubbeld ten opzichte van het jaar 
daarvoor. Er is twee kilometer nieuw 
asfalt aangelegd (en 6 km op- en af-
ritten!) en vorige week is besloten dat 
er best bezuinigd kan worden bij de 
politie. Er had natuurlijk bezuinigd 
moeten worden op beleidsambtena-
ren, en niet op blauw op straat. Het 
kabinet wil alleen geen duidelijkheid 
geven over de voortgang van het plan 
Vernieuwing Rijksdienst, dat tot be-
zuinigingen bij de departementen 
moet leiden. Ook wil het kabinet niet 
duidelijk aangeven of het er nu in 

slaagt de inhuur van externen door 
de overheid terug te dringen. Deze 
lijkt bij sommige departementen 
zelfs te zijn toegenomen.
“Maar waar ik mij het meeste zorgen 
over maak, is dat dit kabinet de vei-
ligheid in ons land niet meer serieus 
lijkt te nemen. Onder dit kabinet is 
het aantal overvallen voor het eerst 
sinds jaren gestegen. Door een enorm 

handhavingstekort leiden aangiftes 
in nog geen vijfde van de gevallen tot 
straf. Bovendien wacht het land nog 
steeds op het wetsvoorstel van Hirsch 
Ballin om bij ernstige delicten altijd 
celstraf en geen taakstraf te geven. 
Er worden zelfs steeds minder vrij-
heidsstraffen opgelegd. Dit kabinet 
bezuinigt op blauw op straat, weigert 
ongeüniformeerde bewakers in te 
zetten, treuzelt om snelrecht breed 
in te voeren en zoekt nog steeds naar 
duizenden veroordeelden die op dit 

moment hun straf ontlopen. En zijn 
dan verbaasd dat er gevangenissen 
leeg staan”, aldus Rutte.

eXCUUsCRisis
Ten aanzien van de eigen plannen 
komt het kabinet niet verder dan het 
schetsen van de voortgang op de uit-
voering. Nauwelijks is bekeken of de 
gestelde doelen met het beleid ook 
bereikt worden. De Algemene Reken-
kamer geeft aan dat bij één op de drie 
doelstellingen de mate van realisatie 
daarvan niet is toegelicht en dat bij 
de overige tweederde niet duidelijk is 
of de uitgaven ook bijdragen aan het 
behalen van de gestelde doelen.
Rutte: “Waar ik mij aan stoor is dat dit 
kabinet, wanneer het hen uitkomt, 
de crisis als excuus gebruikt. Wat 
heeft bijvoorbeeld het terugdringen 
van de immigratie en het aanpakken 
van het wegennet met de crisis te ma-
ken? Sterker nog, het aanpakken van 
die problemen zou de gevolgen van 
de crisis kunnen verzachten. Maar in 
plaats daarvan moet ik kennelijk een 
schouderklopje uitdelen omdat het 
kabinet het Palestijns-Israëlisch con-
flict heeft opgelost?”. Het kabinet ligt 
naar eigen zeggen wel op koers als 
het gaat om het terugdringen van de 
administratieve lasten. Dat nieuwe 
maatregelen als de verpakkingentaks 
die winst voor een groot deel weer 
ongedaan maken, dat vermeldt de 
verantwoording niet.

Nauwelijks 
vooruitgang 
op terreinen 

als immigratie, 
veiligheid en 

mobiliteit
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In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

verkiezingen tonen zonneklaar aan 
dat veel mensen hun stem geven aan 
partijen met heldere standpunten 
en/of politici die standpunten mes-
scherp kunnen communiceren. Ik 
denk dat we als VVD daarvan kunnen 
en moeten leren.
Tegelijkertijd kunnen we vaststellen 
dat de VVD het helemaal niet slecht 
heeft gedaan. Als we het eindresul-
taat afzetten tegen de peilingen die 
daarvoor de ronde deden, dan heb-
ben we niet onaardig gescoord. We 
hebben ons gehandhaafd en zijn bij-
voorbeeld groter gebleven dan D66. 
In die zin heeft onze campagne goed 
gewerkt. Dat laat echter onverlet dat 
een opkomst van nog geen 40 procent 
aantoont dat we nog veel werk heb-
ben te verrichten in Europa. Laten we 
beginnen met beter onderwijs over 
de Europese Unie en haar invloed.

JOngeRen
Waar we lering uit kunnen trekken 
is de campagne van Obama. Die heeft 
fors ingezet op het bereiken van 
jongeren en dat is een manier van 
werken die we in Nederland nog on-
voldoende hanteren. Je moet de ‘mil-
lennials’, de jongere generatie mee-
krijgen in de politiek en het publieke 
debat. Ik hoop dat ik daar zelf een 
bijdrage aan heb geleverd, maar dat 
moet op veel grotere schaal gebeuren. 
Dat belang van de jongeren moet na-
tuurlijk ook zijn weerslag hebben op 
onze volksvertegenwoordigers. Frank 
de Grave was nog geen dertig toen hij 
in de Kamer kwam en Wiegel was op 
zijn 31ste al lijsttrekker voor de VVD. 
Jonge volksvertegenwoordigers kun-
nen dus wel degelijk en we hebben 
binnen de partij voldoende talent.

BOnDig en HelDeR
Dergelijke jongere politieke talen-
ten zouden misschien een beter ant-
woord kunnen geven op de nieuwe 
manier van politiek bedrijven, zoals 
bijvoorbeeld door de PVV wordt ge-
daan. We moeten mensen naar voren 
schuiven die onze liberale boodschap 
op een bondige en heldere manier 
aan de mensen kunnen overbrengen, 
die de media goed weten te vinden 
en die het debat met de ‘nieuwe po-
litiek’ met nieuw elan aan kunnen 
gaan. Partijen die dat wel doen, sco-
ren goed en daar moeten we conclu-
sies aan verbinden. We moeten op 
zoek naar mensen met charisma en 
‘debating power’. Die zoektocht vergt 
een grote mate van vernieuwing bin-
nen de partij, maar we moeten be-
reid zijn die omslag in te zetten. En 
daarin zou ik graag mijn bijdrage aan 
willen leveren.”

sen en het wordt dan ook terecht van 
je verwacht dat je in staat bent om 
aan je eigen netwerk te bouwen. De 
partijorganisatie van de VVD is overi-
gens een punt van discussie voor mij. 
Ik ben van mening dat we die struc-
tuur nog eens onder de loep moeten 
nemen, omdat die nauwelijks nog 
van deze tijd is. Je zou in die zin kun-
nen zeggen dat de partij ‘overgestruc-
tureerd’ is en ik vraag me af of dat 
de slagkracht altijd ten goede komt. 
We zijn toch ook voor een kleine en 
krachtige overheid?

OPKOMst
De opkomst bij de verkiezingen voor 
het Europees Parlement was weder-
om laag. Het is jammer dat we zo 
weinig mensen hebben kunnen la-
ten inzien dat er grote Nederlandse 
belangen worden behartigd in Brus-
sel. We moeten goed nadenken hoe 
het komt dat de huidige politici die 

belangen blijkbaar niet goed over 
het voetlicht krijgen, zij hebben het 
laten afweten. Zelf heb ik behoorlijk 
intensief campagne gevoerd. Per slot 
van rekening was ik nieuw op de lijst. 
Dan is het belangrijk om aan je zicht-
baarheid te werken. Van tevoren was 
al te verwachten dat de opkomst niet 
heel hoog zou zijn en daarom ben 
ik letterlijk Europa naar de mensen 
gaan brengen. Ik heb dus veel spreek-
beurten gehouden, heb veel gedebat-
teerd met andere kandidaten en heb 
mezelf zo goed als mogelijk bij de po-
tentiële kiezer gepresenteerd. En zo 
hebben meer kandidaten hun uiter-
ste best gedaan om Europa beter op 
de kaart te krijgen. We moeten con-
cluderen dat we daarin maar matig 
zijn geslaagd. 

gOeD gesCOORD
Dat heeft uiteraard veel te maken 
met de grote afkeer die burgers on-
dertussen van de politiek hebben. En 
dat geldt in versterkte mate voor Eu-
ropa. Mensen zijn ontevreden, slecht 
geïnformeerd en dat uit zich in desin-
teresse en andere keuzes. De recente 

“Uit een politiek nest stam ik 
niet. Mijn ouders zijn altijd wel 
maatschappelijk geëngageerd en 
betrokken bij allerlei activiteiten, 
maar over politiek werd thuis ei-
genlijk niet zoveel gepraat. De po-
litieke interesse zit in mijzelf en 
heb ik verder ontwikkeld tijdens 
mijn studententijd in Maastricht. 
Het was me toen eigenlijk direct al 
duidelijk dat ik me bij de VVD zou 
aansluiten, vanwege de nadruk 
op vrijheid en individuele verant-
woordelijkheid. Vooral die twee 
begrippen hebben me altijd sterk 
aangesproken. Overigens heb ik 
met dat lidmaatschap de eerste 
twee jaren niet veel gedaan. Daar 

kwam verandering in toen ik ging 
afstuderen. Ik heb bedrijfseconomie 
gestudeerd en wilde voor mijn eind-
scriptie een maatschappelijk thema 
aansnijden. Dat is de marktwerking 
in de gezondheidszorg geworden. 
Daartoe heb ik contact gezocht met 
de Teldersstichting en daar heb ik 
een half jaar rondgelopen. Tijdens 
dat verblijf heb ik veel gesproken en 
gediscussieerd met andere mensen, 
waardoor mijn kennis van het libe-
ralisme verder toenam. En ik raakte 
steeds meer overtuigd van het libe-
ralisme als uitstekend vertrekpunt 
om antwoorden te vinden op de vele 
maatschappelijke vraagstukken. Later 
ben ik diverse cursussen en opleidin-

gen gaan volgen om me verder te 
bekwamen. Pas heel recent kwam 
het verzoek om op de lijst voor de 
verkiezingen van het Europees 
parlement te gaan staan. Wat ik 
overigens van harte en met veel 
enthousiasme heb gedaan.
Door mijn activiteiten voor die 
verkiezingen kwam ik uiteraard 
in aanraking met diverse afde-
lingen en kamercentrales. En 
daarbij heb ik wel gemerkt dat je 
je niet teveel moet laten leiden 
door de partijstructuur als zoda-
nig, maar je moet fixeren op de 
werkelijk actieve partijleden en 
actieve afdelingen. De VVD is een 
partij van ondernemende men-

Bart keuper (29) stond als relatieve nieuweling op de verkiezingslijst voor het europees 

Parlement. Ondanks zijn onverkiesbare plaats heeft hij voluit campagne gevoerd, om-

dat hij vindt dat het de hoogste tijd is dat de vvd gaat winnen. daarnaast zijn er grote 

nederlandse (economische) belangen in europa te behartigen en daarmee is het van be-

lang het liberale geluid in dat parlement goed te laten horen. daarom zal de vvd zichzelf 

moeten onderzoeken én vernieuwen, zo meent hij.    Tekst: Dick Zoet

iniTiaTiEF aanpakken zit Bart Keuper in het bloed. 
Binnen de VVD bemoeit hij zich met ‘Lef 
moet lonen’ en was hij secretaris van de 
werkgroep ‘Kleine en krachtige over-
heid’. recent werd hij een van Elsevier’s 
50 jonge talenten. als medeoprichter 
van Students4Life organiseerde hij een 

‘Dance’-evenement voor het goede doel 
voor duizenden studenten in de grootste 
discotheek van België. Tijdens de Eu-
campagne zorgde hij voor een primeur: 
Cleanvertising, het met de hogedrukspuit 
aanbrengen van een advertentietekst in 
stoeptegels.
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Jongeren 
moeten 

serieuze kans 
krijgen hun 

kwaliteiten te 
tonen

Bart keuper, oud-kandidaat europees Parlement:

Charisma en ‘debating 

power’ stemmentrekkers



Ingezonden brIeven

Scherper onderscheid markt 
en staat, s.v.p

Onderwerp de markt en de 
staat elk aan eigen soort 

tucht; voorkom hybride wildgroei. 
Het is gevaarlijk om deze crisis aan te 
grijpen om ‘de markt’ als systeem of 
‘de mens’ de schuld in de schoenen 
te schuiven.
Een democratie kan niet zonder vrije 
markten en particulier initiatief. Je 
kunt mensen geen politieke vrijheid 
bieden zonder ze ook economisch vrij 
te laten. Mensen doen wat ze doen uit 
gezond eigenbelang, meestal zonder 
de belangen van anderen daarbij uit 
het oog te verliezen. Dat leidt tot dy-
namiek en groei. Want zodra de doe-
len zijn behaald, worden ze verlegd. 
Hoe vrijer de mens mag zijn in zijn 
doen en laten, in zijn beroepskeuze 
en opleiding, hoe groter deze dyna-
mische groeikracht en hoe hoger de 
productiviteit.
Vrije markten werken evenwel niet 
vanzelf optimaal door ze alleen 
maar vrij te laten. Juist niet. Alleen 
verantwoordelijkheidsbesef is niet 
genoeg. Zonder goed gespecificeerde 
eigendomsrechten, zonder afdwing-
bare contracten en rechtszekerheid, 
en zonder een krachtige, kundige 
marktmeester die vrije concurrentie 
en toetreding afdwingt en kwaliteits-
eisen stelt, verwordt de vrije markt 
tot een jungle. Een democratische 
rechtsstaat moet een dergelijk �wild 
west� voorkomen. Goed marktmees-
terschap is daarbij onmisbaar. Voor-
beelden hiervan zijn de Autoriteit 
Financiële Markten, De Nederland-
sche Bank, de Zorgautoriteit en de 
Nederlandse Mededingingsautoriteit. 
Voortdurend moeten we alert zijn 
om de spelregels en het marktmees-
terschap up-to-date te houden, zowel 
op nationaal als op Europees niveau. 
Zo geven we de mogelijkheid aan de 
vrije mens om dagelijks te stemmen 
met de voeten. Als de bakker te duur 
is of slecht brood verkoopt, ga je naar 
een andere bakker. Waarom zou dat 
met energie, zorg of financiële dienst-
verlening anders zijn? Keuzevrijheid 
hangt samen met zelfbeschikking 
en kan het best worden gewaarborgd 
met degelijk toezicht, vrije onderne-
mingsgewijze productie en goed ge-

informeerde klanten.
Het falen van het financiële systeem 
komt door een samenloop van facto-
ren: onder andere gaf falend toezicht 
en politieke druk Amerikaanse finan-
ciers alle ruimte voor onverantwoor-
de kredietverlening. Amerikaans 
monetair beleid dat te veel geld in 
omloop heeft gebracht, waardoor de 
hele wereld op de pof kon gaan leven. 
Financiële ondernemingen, die het 
risico van producten onzorgvuldig 
en verkeerd hebben ingeschat en el-

kaar daar niet in corrigeerden. Maar 
ook zelfverrijking aan de top onder 
bankiers. En dat in een omgeving 
waar de ultieme tucht van de markt 
� faillissement � ontbreekt, omdat 
de overheid snel de helpende hand 
komt bieden. De vraag of de markt 
heeft gefaald of de mens, is dan ook 
een verenging van het debat tot een 
politieke karikatuur. Bos wijst op een 
falend systeem, terwijl Balkenende de 
mens tot zondebok heeft bestempeld. 
Slecht beleid en onvoldoende toe-
zicht kunnen echter onmogelijk sy-
noniem zijn voor een eerlijke markt. 
Het is dus buitengewoon gevaarlijk 
om de verkeerde dingen die in het 
financiële systeem gebeurd zijn, aan 
te grijpen om �de markt� als systeem 
in zijn algemeenheid ter discussie 
te stellen. Om te voorkomen dat het 
kind met het badwater wordt weg-
gegooid, komt mede op ons initiatief 
een parlementair onderzoek naar het 
financiële systeem om lessen te trek-
ken voor de toekomst.
Ondertussen kiest links voor een veel 
grotere publieke sector, waardoor 
minder ruimte overblijft voor de 
vrije samenleving. Christen-democra-
ten kiezen voor het ‘maatschappelijk 
middenveld’, een hybride wildgroei 

tussen staat en vrije samenleving 
waar de ons-kent-ons-cultuur welig 
tiert. Balkenendes �Rijndeltamodel� 
is oude wijn in nieuwe zakken. Het 
poldermodel op Europese schaal, met 
maatschappelijke ondernemingen 
en onduidelijke spelregels. Wij zien 
daar niets in. Afspraken tussen vak-
bonden en werkgeversorganisaties 
dienen niet automatisch het alge-
meen belang. Zie de gijzeling van de 
AOW-discussie door de vakbeweging. 
Het valt te prijzen dat Balkenende de 
circa één miljoen zelfstandigen zon-
der personeel (zzp�ers) een plek wil 
geven in het polderoverleg en zelfs 
pensioenregelingen wil aanbieden, 
maar het blijft behelpen. Over pu-
blieke bevoegdheden en middelen 
moet publiek verantwoording wor-
den afgelegd.
Hieraan ontbreekt het ook bij de 
maatschappelijke ondernemingen 
die door Balkenende gepromoot wor-
den. Door het bijzondere karakter 
moeten deze instellingen worden 
afgeschermd van te veel overheids-
bemoeienis, maar ook van te veel 
marktwerking. Een select gezelschap 
is baas in eigen huis, maar wel een 
huis op kosten van de gemeenschap. 
We weten inmiddels dat dit walhal-
la’s zijn voor Zonnekoninggedrag 
en slecht ondernemerschap. Denk 
bijvoorbeeld aan de jachthaven en 
de Maserati van de Amsterdamse wo-
ningcorporatie Rochdale en aan de 
onterechte beloningen voor misma-
nagement van Philadelphia Zorg. De 
verantwoordelijke samenleving komt 
zo dus niet van de grond. Er moet 
een scherper onderscheid gemaakt 
worden tussen overheid en markt die 
elk aan hun eigen soort tucht wor-
den onderworpen. De overheid wordt 
afgerekend door de kiezer en de 
markt door de klanten die stemmen 
met hun euro. Ruimte voor een vrije 
samenleving én particulier initiatief 
tussen overheid en markt, waarbij 
het publiek belang door een politieke 
democratie wordt geborgd.

Opinie Mark Rutte en Frans Weekers, 
gepubliceerd in NRC Opinie.

Tot negen jaar geleden moes-
ten alle scholieren die genees-

kunde wilden studeren meedoen aan 
een landelijke loting. Alleen met hoge 
cijfers maakte men iets meer kans. Op 
deze methodiek is altijd veel kritiek 
geweest, vooral toen een scholiere 
met een eindexamengemiddelde van 
9,6 drie keer voor geneeskunde werd 
uitgeloot. Scholieren met een gemid-
delde van 8,0 of hoger hoeven sinds 
2000 niet meer te loten. Ook mogen 
de opleidingen een deel van hun stu-
denten via ’decentrale selectie’ zelf 
uitkiezen. De instellingen maken hier 
op verschillende manieren gebruik 
van, maar nog nooit werd het effect 
van die selectie wetenschappelijk 
onderzocht. Promovenda Louise Ur-
lings-Strop van het Erasmus Medisch 
Centrum in Rotterdam vervolgde een 
cohort van 389 studenten die werden 

geselecteerd op basis van allerlei ei-
genschappen waaronder zowel niet-
cognitieve als cognitieve. Zij verge-
leek deze groep met een relevante 
controlegroep van 938 studenten die 
waren ingeloot. Het gemiddelde vwo 
eindexamencijfer was tussen de twee 
groepen niet significant verschillend. 
De geselecteerde studenten vielen 2,6 

keer minder vaak uit dan de ingelote-
nen, namen twee maal zo vaak deel 
aan extracurriculaire activiteiten en 
haalde hogere cijfers in de klinische 
fase van de studie. Dit moet Kabinet 
en Kamer aanspreken. De onderbe-
nutting van capaciteiten van leerlin-
gen, miskenning van toptalent, niet 
optimale studiekeuzes en onnodige 
studieuitval kosten (volgens de Na-
tionale Denktank, oktober 2007) Ne-
derland immers jaarlijks 7 miljard 
euro. Zo krijgt voormalig VVD onder-
wijsminister Loek Hermans (bewinds-
man van 1998 tot 2002) toch nog ge-
lijk. Hij was het immers die dacht dat 
Nederland gebaat zou zijn bij selectie 
aan de poort van onze universiteiten. 
Zijn zienswijze kreeg echter weinig 
steun van toenmalig oppositiepar-
tij CDA en de regerende PvdA. Ook 
Hermans’ opvolgers Nijs en Rutte 

Onderzoek toont gelijk Hermans aan 

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Geen woorden maar daden 
bij Maasvlakte 2 

Water en bedrijvigheid, die combinatie stond centraal op de 
VVD-Statendag van 5 juni jl. In ons splinternieuwe infor-
matiecentrum FutureLand, op het randje van de huidige 

Maasvlakte, konden de Statenleden dit thema 
aan den lijve ondervinden. Maasvlakte 2, de 
uitbreiding van de Rotterdamse haven, is be-
drijvigheid én water. Na 15 jaar plannen ma-
ken, discussie en procedures konden we in 
september 2008 starten met de aanlegwerk-
zaamheden. De eerste contouren van Maas-
vlakte 2 zijn inmiddels zichtbaar in de vorm 
van een banaanvormig eilandje drie kilometer 
voor de kust. Dit zal langzaamaan uitgroeien 
tot Maasvlakte 2. Naar verwachting zal in 2013 
de oplevering van de eerste containerterminal 
zijn, waarna de havenuitbreiding in 2033 in 
zijn geheel in bedrijf zal zijn.

Sinds begin jaren negentig wordt aan dit project gewerkt. Voordat we 
konden beginnen met het opspuiten van het eerste zand is niet alleen 
jarenlang onderzoek gedaan en overleg gevoerd, maar is ook letterlijk 
een hutkoffer gevuld met Milieu Effect Rapporten. De metershoge pa-
pierstapel geeft niet alleen aan hoe zorgvuldig en uitgebreid dit project 
is voorbereid, maar ook hoe ver de regelgeving in ons land is doorge-
slagen. Bij grote studies en projecten moeten hoofdzaken van bijzaken 
worden gescheiden. De discussies die ik vaak heb moeten voeren over 
details schieten voorbij aan het uiteindelijke doel; het gaat om het 
grote plaatje. Met dit tempo van besluitvorming in ons land moet je 
wel engelengeduld hebben. Ik heb met dit project geleerd om tot 100 
te tellen. 

Ondanks de 6000 pagina’s aan milieurapporten waren niet alle partijen 
tevreden met de plannen voor Maasvlakte 2. Een belangrijk onderdeel 
in de voorbereidingsfase volgde: dialoog met diverse natuur- en milieu-
organisaties. Vruchtbare gesprekken waren het, waarbij constructieve 
afspraken zijn gemaakt en beroepen zijn ingetrokken. Na de overeen-
komsten met Stichting Milieudefensie en onlangs met Stichting Fauna-
bescherming is de baan nu definitief vrij voor de aanleg van het nieuwe 
haventerrein. 

Maasvlakte 2 gaat niet alleen over bedrijvigheid. Ruim vijftien jaar ge-
leden, toen de noodzaak van een Tweede Maasvlakte zich aftekende, 
ontstond daarover een maatschappelijke discussie. De uitkomst daar-
van was Project Mainportontwikkeling Rotterdam. De manier waarop 
we dit project hebben ingericht is het schoolvoorbeeld voor andere we-
reldhavens als het gaat om de balans tussen die bedrijvigheid en een 
leefbare omgeving. In de vorm van én Maasvlakte 2, én natuurcompen-
satie, én 750 hectare nieuwe natuur, plus investering in optimalisatie 
en leefbaarheid van de bestaande haven. Rotterdam en Maasvlakte 2 
hebben beiden de ambitie een wereldwijde voortrekkersrol te vervullen 
als het gaat om duurzaamheid. Daarbij zeggen we niet alleen dat we 
duurzaamheid belangrijk vinden tijdens de planvorming, maar we ma-
ken er ook concrete afspraken over. Zoals in het afsprakenkader Visie & 
Vertrouwen, waarin Havenbedrijf Rotterdam, overheden, milieuorgani-
saties en bedrijvenkoepels concrete afspraken maken voor de toekomst. 
We gaan samen in de gaten houden of de gemaakte afspraken worden 
nagekomen en of ze wellicht bijsturing behoeven. Met het oog op de 
bedrijvigheid van Nederland en de Rotterdamse haven in een leefbare 
omgeving. Na al die woorden nu dan eindelijk de daden, zoals we dat 
in Rotterdam gewend zijn. 

kregen de handen niet op elkaar voor 
selectie aan de poort. Rutte stelde in 
2004 de commissie “Ruim baan voor 
talent” in, die toen al tot de conclusie 
kwam dat voor studies met meer aan-
meldingen dan plaatsen ‘selectie aan 
de poort’ een beter middel is dan lo-
ting. Minister Plasterk op zijn beurt is 
minder enthousiast. Het onderzoek 

uit Rotterdam is een belangrijke stap 
vooruit in deze discussie. Niemand 
kan meer beweren dat selectie aan de 
poort niet werkt. 

Jan Anthonie Bruijn
Voorzitter partijcommissie Onderwijs en 
Jeugdzaken

Column

Ronald Paul, 
directeur
Projectorganisatie 
Maasvlakte 2.
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Keuzevrijheid 

hangt samen 

met 

zelfbeschikking
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eU-campagne 
in Zoetermeer
ZAnDHAPPeRs –  Na het succes-
volle Europadebat op 23 mei jl. met 
lijsttrekker Hans van Baalen hield de 
VVD Zoetermeer de zaterdag voor de 
verkiezingen de tweede EU-campag-
nedag. Met een groot team van zowel 
raadsleden en wethouders als enthou-
siaste leden werden in het Stadshart 
en in winkelcentrum Rokkeveen aan 
het winkelend publiek VVD-Euro-
pakranten uitgedeeld. Daarbij viel op 
dat wie een krantje aanpakte, dit ook 
gelijk belangstellend begon te lezen. 

De VVD was ook present op het Beach-
volley Spektakel op het Noord-Aa 
strand in Zoetermeer. Dit jaarlijkse 
event, dat dit jaar de 18e editie be-
leeft, wordt elk jaar in het Pinkster-
weekeinde gehouden. Het event trekt 
ongeveer 2500 belangstellenden. De 
VVD speelde als enige politieke partij 
mee, dit jaar onder de geuzennaam 
‘Liberale Zandhappers’. De dagen erna 
was de VVD nog actief met het uitde-
len van VVD Europakranten op de sta-
tions in Zoetermeer en in de wijken. 

HOge sCORe – In Limburg leken 
er rake klappen te gaan vallen voor 
de VVD bij de verkiezingen voor 
het Europarlement. Ria Oomen van 
het CDA zou met haar overactieve 
campagne niet te beconcurreren 
zijn en vooral de PVV zou klap-
pen uitdelen. Geert Wilders is im-
mers afkomstig uit Venlo en net als 
Ria Oomen populair in Limburg.  
Gelukkig traden Joost van den Akker 
en Dries Lodewijks naar voren om 
zich in Limburg te profileren. Beiden 
kregen een aanvaardbare plek op de 
lijst, waardoor realistisch campagne 
kon worden gevoerd. In Limburg 
wordt immers niet alleen om denk-
beelden, maar ook om personen ge-
stemd. Met de Kamercentrale achter 
zich en onder aanvoering van de acti-
viteitencommissie, VVD Limburg Or-
ganiseertank, kon men aan de slag. 
Allereerst werd op 3 april jl. gestart 

met een bezoek aan het Europarle-
ment. Dit om Jeanine Hennis-Plas-
schaert meer bekendheid te geven en 
de VVD in relatie tot het Europarle-
ment onder de aandacht te brengen. 
Daarna volgde op 18 april jl. het VVD 
Limburg Europa Congres, waarop 
Hans van Baalen, Jeanine Hennis-
Plasschaert en Joost van den Akker 
acte de presence gaven. Eregast was 
Frits Bolkestein. Zo was de media-
aandacht al vroeg voor de verkiezin-
gen groot te noemen. 

gOeD ResUltAAt
Op 17 mei jl. vond de Europese Voor-
jaarswandeling plaats rond het Drie-
landenpunt bij Vaals. De activiteiten 
van de VVD Limburg Organiseertank 
werden afgesloten met een Road-
show op 30 mei jl., waarbij Jeanine 
Hennis-Plasschaert, Joost van den 
Akker en Dries Lodewijks met twin-

tig liberalen in Limburg de straat op-
gingen. Een mooie afsluiting was dat 
Jeanine Hennis-Plasschaert op het 
goed bekeken programma L1 Laat 
(vergelijkbaar met NOVA) op 2 juni jl. 
o.m. met Ria Oomen van het CDA in 
debat ging. 
Dat al deze campagne-activiteiten 
resultaat hebben opgeleverd bleek al 
snel op de uitslagenavond. Joost van 
den Akker haalde in alle gemeenten 
in zijn regio, Maastricht-Heuvelland, 
winst. Dries Lodewijks haalde in zijn 
moeilijke regio, Parkstad Limburg, 
ook veel plussen en kon op andere 
plekken de schade beperken. En ook 
Jeanine Hennis-Plasschaert en Toine 
Manders scoorden beter in Limburg 
dan bij de vorige verkiezingen. Tevens 
was de bijdrage van Hans van Baalen 
merkbaar. In alle gemeenten waar ac-
tiviteiten zijn georganiseerd is hoger 
gescoord. Organiseren werkt! 

Limburgse campagneaanpak succesvol 

organiseren werkt

Adverentie
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Nieuw lid: Kim pierik
“Ik wilde al een hele tijd lid worden van een politie-
ke partij, maar vanwege mijn drukke studie kwam 
ik hier niet aan toe”, zo vertelt Kim Pierik (28). Ze 
werkt als Adviseur Integraal Waterbeheer in Gro-
ningen. “Nu heb ik daar wat meer ruimte voor. Door 
mijn werk kom ik in aanraking met verschillende beleidsterreinen, 
zoals het klimaat, het beheer van de Waddenzee  en meer sociale 
kwesties. Op deze terreinen kan ik me goed vinden in de standpun-
ten van de VVD. In de toekomst wil ik graag vanuit mijn expertise 
een actieve rol spelen binnen de partij. Ik ben nog jong; voorlopig 
zijn het allemaal idealen, maar wellicht kan ik de ervaring uit mijn 
werk nog eens omzetten naar een bestuurlijke functie.”

eeRliJK is eeRliJK – In april traden 
Mark Harbers en Jeannette Baljeu 
af als wethouders in Rotterdam en 
verliet de VVD de coalitie met PvdA, 
CDA en GroenLinks. Ze deden dat uit 
onvrede over het langer aanblijven 
van Tariq Ramadan, een omstreden 
islamdeskundige, als integratieadvi-
seur in de stad. 
Ramadan moest in dienst van de 
gemeente een rol als ‘bruggenbou-
wer’ vervullen om moslims meer te 
betrekken in onze westerse samen-
leving. De VVD’ers constateerden 
echter dat zijn publicaties een spoor 
van verwarring nalaten, op onder-
werpen die voor liberalen belangrijk 
zijn: gelijkwaardigheid van man en 
vrouw, van hetero en homo, je recht 
om als individu zelf je weg te kunnen 
vinden in onze samenleving. “Als 
iemand in dienst van de gemeente 
hierover verwarring zaait, wek je al 
snel de indruk dat allerlei liberale 
verworvenheden in dit land door de 
overheid in deze stad niet als van-
zelfsprekend uitgangspunt wordt ge-
nomen. Dat is niet in het belang van 
de stad: een stad bovendien waar in-
tegratie, de verdeeldheid in de stad, 
alle onderwerpen overheerst”, aldus 
Harbers. 

Uiteindelijk kreeg de VVD het in de 
coalitie niet voor elkaar om Rama-
dan door de gemeenteraad weg te la-
ten sturen. “In de dagen daarna zijn 
we bij onszelf te rade gegaan. Wegen 
deze principes zwaarder dan de an-
dere verantwoordelijkheden die we 
vanuit onze portefeuilles hadden? 
Uiteindelijk was het antwoord ja, 

omdat je anders een grens over gaat 
en pluche belangrijker vindt dan je 
principes. Als je coalitiepartners niet 
de meest basale van onze liberale uit-
gangspunten delen, heb je er niets te 
zoeken. Bovendien: er is géén signaal 
gekomen dat zij liever Ramadan dan 
ons lieten gaan, dat zegt genoeg.” 
In de campagne Nederland Opnieuw 

is de VVD ook duidelijk over de ei-
gen koers, voor een beter en eerlijk 
Nederland. “Precies dat speelt hier 
ook: liberalen geven de verantwoor-
delijkheid in het stadsbestuur niet 
lichtzinnig op, maar wel als je ge-
loofwaardigheid op een belangrijk 
thema in het geding is. Het is nu zaak 
om ons liberale verhaal uit te dragen 
in de stad, omdat ik zeker weet dat 
er voldoende Rotterdammers zijn die 
daarvan enthousiast worden.”

Gemeenteraadsverkiezingen 2010

Campagnebijeenkomst 
Jaarbeurs Utrecht
Onze partij zal zich de komende 
maanden in alle geledingen voor-
bereiden op de komende gemeente-
raadsverkiezingen. Op 18 november 
vinden 6 herindelingverkiezingen 
plaats en op 3 maart 2010 kiest Ne-
derland de gemeenteraden van de 
overige gemeenten.
Voor de VVD zijn deze verkiezingen 
van groot belang. Ons liberale geluid 
dringt via onze raadsfracties door tot 
de lokale gemeenschap. Daarnaast 
vormen de raadsfracties de kern van 
onze lokale afdelingen en daarmee 
de basis van ons kader en talentont-
wikkeling. De gemeenteraadsverkie-

zingen zijn voor een politieke partij 
als de VVD daarmee belangrijker 
dan alleen het vergaren van zoveel 
mogelijk raadszetels en invloed in 
zoveel mogelijk colleges. Dat is re-
den om gezamenlijk, schouder aan 
schouder, de komende maanden te 
werken aan een goed resultaat.
Daarom worden allen die bij de cam-
page voor de gemeenteraadsverkie-
zingen 2010 betrokken zijn uitgeno-
digd op 7 juli a.s. naar de Jaarbeurs 
in Utrecht te komen voor een geza-
menlijke bespreking van onze cam-
pagne. De bijeenkomst vangt om 
19.30 uur aan, duurt tot ongeveer 

22.00 uur en heeft tot doel op zoek 
te gaan naar mogelijkheden elkaar 
te versterken: onderling, lokaal, na-
tionaal.
U kunt zich voor deze bijeenkomst 
aanmelden via het aanmeldformu-
lier op www.vvd.nl/7juli2009. We 
willen u vragen er op toe te zien dat 
er vertegenwoordigers namens uw 
afdeling aanwezig zullen zijn; het 
liefst iemand namens de fractie en 
iemand namens het bestuur.
 
Ivo Opstelten (voorzitter) en 
Marianne Kallen-Morren (voorzitter 
VVD-Bestuurdersvereniging)

Nieuw lid: ayse Yilmaz

Ayse Yilmaz is 21 en studeert Bestuurskunde & Overheidmanage-
ment aan de Haagse Hogeschool. Naast haar studie is ze lid van de 
Haagse Studentenvakbond.
“Voordat ik met mijn huidige studie begon, volgde ik een opleiding 
tot administratief juridisch medewerker. Hierbij werden als onder-
zoeksobject verschillende organisaties onder de loep genomen, 
waaronder politieke partijen. Iedereen werd geacht zijn ‘politieke 
kleur’ te bekennen en mij sprak de VVD duidelijk het meest aan. 
Ik zie mijn lidmaatschap als een manier om steun te betuigen aan 
het door de VVD gevoerde beleid. Mensen die hard werken moeten 
krijgen wat ze verdienen. Begrijp me niet verkeerd; mensen die niet 
kunnen werken moeten we zeker ondersteunen, maar hoe het nu 
in Nederland gaat vind ik veel te soepel. In de toekomst zou ik me 
graag op één of andere manier inzetten om het VVD geluid beter te 
laten horen.”

Rotterdam 
opnieuw
  

OP De POF - De krediet-crisis houdt 
heel de wereld bezig. De één zegt nu 
zoveel mogelijk te moeten investe-
ren, terwijl de ander vindt dat een 
pas op de plaats nu veel verstandiger 
is. In ieder geval heeft iedereen een 
mening en denkt iedereen dé oplos-
sing te hebben. De VVD is van me-
ning dat de krediet-crisis is ontstaan 
doordat we wereldwijd jarenlang ver 
boven onze stand hebben geleefd. Te 
veel op de pof hebben gekocht en nu 
krijgen we pijnlijk de rekening gepre-
senteerd.
Eigenlijk best vreemd dat de we al-

lemaal met een vinger wijzen naar 
jongeren die ‘zomaar’ abonnemen-
ten voor mobieltjes afsluiten, die ze 
vervolgens niet kunnen betalen. Of 
hoofdschuddend kijken naar men-
sen die hoge leningen hebben bij 
verschillende postorderbedrijven 
die niet of nauwelijks terugbetaald 
kunnen worden. Regeringen over de 
hele wereld hebben jaren niet anders 
gedaan, geld uitgeven wat er niet is. 
Tijd voor de VVD om duidelijk te ma-
ken dat het tijd is voor verandering. 
Dat we niet weer dezelfde fout moe-
ten maken!

Een krediet-crisis los je niet op met 
nog meer krediet. Op een vrijdag-
avond heeft de VVD deze leus levens-
groot geprojecteerd op het gebouw 
van de Nederlandse Bank in Amster-
dam. Na de grote beamer een aantal 
keer verplaatst te hebben, stond het 
geweldig groot op het gebouw. Het 
trok heel wat publiek en ook de be-
veiliging van de Nederlandse bank 
was geïnteresseerd. Na dat verzekerd 
was dat er geen filmopnames ge-
maakt werden van de beveiliging en 
de ingang gaf men goedkeuring aan 
de actie.
Voorbijgangers bleven even staan om 
te kijken en reageerden wisselend. 
Variërend van een klein applausje tot 
opmerkingen als: �Je kunt beter een 
bom op de bank richten�. Negatieve 
reacties op de actie bleven uit. Enkel 
goedkeurende blikken en lachende 
gezichten. Fietsers bleven staan op de 
rijbaan, auto�s reden wat langzamer 
en in de tram hing men tegen het 
raam. 
Een goede en geslaagde actie van de 
VVD om op zo’n ludieke manier aan-
dacht te vragen voor zo’n belangrijk 
onderwerp als de kredietcrisis.

Nederland opnieuw 
in amsterdam
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Geef het MKB 
de ruimte!

4 september 2009

BOTERZACHT – Uit de laatste cijfers 
van het Centraal Planbureau (CPB) 
blijkt dat de werkloosheid zich min-
der slecht ontwikkelt dan eerder ge-
dacht. Het CPB verwacht nu dat de 
werkloosheid volgend jaar oploopt 
tot 615.000, waar in juni nog gere-
kend werd op een werkloosheid van 
730.000. Ook verwacht het CPB voor 
volgend jaar geen krimp meer, maar 
een nulgroei. Toch waarschuwt de 
VVD voor teveel optimisme. 
Tweede Kamerlid Frans Weekers: 
“Wat ons opvalt is dat het CPB tot 
nu toe steeds de ramingen heeft 
moeten bijstellen. Met andere woor-
den: de cijfers bleken steeds weer 
anders of slechter dan gedacht. Dus 
nu men weer wat positiever is, bekij-
ken wij de cijfers toch met de nodige 
voorzichtigheid. Rekenen op herstel 
van de economie is nog wat voorba-
rig. Aan de vrije val lijkt een einde 
te zijn gekomen, maar ik vrees dat 
de echte motor van de economie - 
het midden- en kleinbedrijf - nog de 
nodige klappen te verduren krijgt. 
Ondernemend Nederland, vooral de 
middenstand en het middenbedrijf 
tot zo’n honderd werknemers, moet 
van de overheid veel en veel meer 
ruimte krijgen.”

WAslijsT
Kamerlid Ton Elias is “zich rot ge-
schrokken” van het gebrek aan inzet 

als het om ondernemers gaat. “Het 
lijkt wel of amper wordt ingezien hoe 
belangrijk ze zijn voor de nationale 
economie.” Hij presenteerde daar-
om enige tijd geleden ’40 VVD-pun-
ten voor ondernemers’. Een hardere 
aanpak van spooknota’s, de feite-

lijke opheffing van ondernemings-
raden, een verruimde mogelijkheid 
voor de willekeurige afschrijving, 
het afschaffen van idioterie rondom 
auteursrechten, het eindelijk aan-
pakken van de versoepeling van het 
ontslagrecht en de opheffing van het 
UWV (het vroegere arbeidsbureau) - 
het vormt een greep uit de waslijst 
van onderwerpen die volgens de 
VVD moeten worden aangepakt om 
het ondernemen in Nederland aan-
trekkelijker te maken.

Rijk gEREkEnd
Daarnaast moet het kabinet minder 
geld uitgeven. Bij de start van dit ka-
binet heeft men zich rijk gerekend 
met een - toen voorspelde - behoor-
lijke economische groei gedurende 
vier jaar. Nu gebleken is dat de eco-
nomie er een stuk slechter voor staat 
dan enkele jaren geleden nog werd 
voorspeld, blijkt dat er veel meer 
geld is uitgegeven dan er is binnen 
gekomen. Vroeg of laat zal dit wel 
moeten worden terugbetaald. Zon-
der bezuinigingen betekent dit be-
lastingverhoging en zoals bekend 
is belastingverhoging vergif voor 
de economie. Het remt namelijk de 
economische groei. Zodra de econo-
mie straks weer wat aantrekt, zijn 
de schulden zo opgelopen dat – zelfs 
met meer belastinginkomsten - het 
jaren gaat duren voordat deze weer 
zijn afgelost. De VVD is dan ook van 
mening dat de tekorten van de over-
heid zoveel en zo snel mogelijk moe-
ten worden teruggedrongen. Bezui-
nigingen zijn daarom nodig, want 
voorkomen is beter dan genezen. 

Quote

‘Kredietcrisis los 
je niet op met 

nog meer krediet’

LEF MOET LONEN

Ruimte om iets van
je bedrijf te maken

EUROPA

Europarlement 
moet hervormen 
om te overleven

INTERVIEW

Petra Lepolder:
“Kansen creëren, 
mensen binden”

Jaargang 4, nr.5
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CAMPAgnE

Bijeenkomst jaarbeurs

druk bezocht

De coalitie sloot in maart 2009 een 
crisisakkoord om de komende pe-
riode miljarden in de economie 
te investeren. Om dan vanaf 2011, 
mits er sprake is van herstel, te gaan 
bezuinigen. Het kabinet richt zich 
nog steeds niet op de realiteit. Het 
aanvullend beleidsakkoord is ach-
terhaald en de financiële dekking 
ervan is boterzacht. Beslissingen 
over noodzakelijke hervormingen, 
zoals een verhoging van de AOW-
leeftijd en een versoepeling van het 
ontslagrecht worden vooruitgescho-
ven of ‘aan de polder’ overgelaten. 
Over op welke uitgaven en in welke 
mate dan wel bezuinigd zal wor-
den, moet nog worden besloten, 

11

mark rutte

Nederlandse topinstituten 
trekken aan de bel, omdat in 
Nederland een ‘braindrain’ 

dreigt. Waar landen als Frankrijk en 
Duitsland de crisis aanpakken om in-
ternationaal wetenschappelijk topta-
lent te lokken, maakt Nederland geen 
werk van zijn ambitie als kennisland. 
Het kabinet investeert onvoldoende 
in kennis en innovatie, terwijl dit 
nodig is om onze wetenschappelijke 
toppositie in de wereld te heroveren 
en als land sterker uit de crisis te ko-
men. Amerika en Engeland weten al 
langer de beste studenten en weten-
schappers naar zich toe te trekken. 
Om te kunnen blijven concurreren 
met deze landen, moeten de Neder-
landse universiteiten en hogescho-
len ambitieuzer worden. Instituten 
en studenten moeten de beste willen 
zijn. Deze slag ‘om de beste’ winnen 
we niet zonder herkenbare topkwa-
liteit. Versoepeling van onze kennis-
migrantenregeling kan daarnaast 
helpen om de echte ‘wizkids’ uit on-
der meer India en China gemakkelij-
ker hier te kunnen laten studeren en 
onderzoek doen. Een universiteit of 
hogeschool is méér dan een gebouw. 
Het is een kennisgemeenschap, die 
nauwe banden heeft met de maat-
schappij. Niet alleen met het bedrijfs-
leven, maar met eenieder die gebruik 
wil maken van de aanwezige kennis 
en de mogelijkheden die de instel-
ling biedt. Opvallend is dat alle An-
gelsaksische landen al een systeem 
hanteren van ‘selectie bij de poort’ 
en een differentiatie van college- 
geld. Iets dat de VVD jaren geleden 
al heeft voorgesteld. Dan kunnen 
topopleidingen worden aangeboden. 
Het is opmerkelijk te zien dat veel 
onderwijsinstellingen zich inmid-
dels hebben uitgesproken vóór deze 
benadering, na hier jarenlang scep-
tisch over te zijn geweest. Hopelijk 
gaat óók het kabinet nu eindelijk 
inzien dat dit noodzakelijk is om de 
internationale concurrentiekracht 
van Nederland als kenniseconomie 
te behouden. 

omdat er geen overeenstemming 
bestaat tussen de coalitiepartijen. 

BijsTAndgEnERATiE
De VVD is nog steeds van mening dat 
het kabinetsbeleid zo snel mogelijk 
moet worden aangepast. Als we naar 
de jongste cijfers van het CPB kijken, 
valt op dat bijvoorbeeld het tekort op 
de begroting volgend jaar weer met 
38 miljard oploopt. Dit is een heel 
abstract getal, maar betekent toch 
zo’n 5000 euro per huishouden. Dat 
zal vroeg of laat moeten worden te-
rugbetaald door de belastingbetaler. 
Het kabinet moet dus de tering naar 
de nering zetten, want anders wordt 
de rekening doorgeschoven naar toe-
komstige generaties. De AOW-leef-
tijd moet geleidelijk omhoog naar 
67 jaar voor mensen die minder dan 
veertig jaar hebben gewerkt. De sub-
sidie voor niet-werkende partners 
(de ‘aanrechtsubsidie’) moet worden 
afgeschaft. De WW moet worden be-
perkt tot 18 maanden en de arbeids-
markt moet worden geflexibiliseerd. 
De VVD vraagt daarnaast expliciet 
aandacht voor de bestrijding van 
de groeiende jeugdwerkloosheid. 
Nederland kan het zich niet permit-
teren om een hele generatie op te lei-
den voor de bijstand.

Economie niet 
geholpen met 

extra overheids-
uitgaven

Liber
Ledenkrant van de vvd

 NEdErlaNd  
opNiEuw

        Kennis is 
kracht!

Tweede Kamerlid Frans Weekers

f.weekers@tweedekamer.nl
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VVd-Tweede kamerlid Charlie Aptroot wil dat minister Eurlings van Ver-
keer en Waterstaat snel in actie tegen de geluidsoverlast die de Hsl ver-
oorzaakt op het traject tussen Rotterdam en de groene Harttunnel. Vol-
gens de huidige planning zouden pas in 2011 de eerste meetresultaten 
bekend worden. “Volstrekt onaanvaardbaar om gedupeerden nog twee 
jaar in de kou te laten staan. de minister moet gewoon nú zijn verant-
woordelijkheid nemen en de problemen snel oplossen.”

Actie tegen geluidsoverlast HSL



netwerkbijeenkomst ‘Lef moet lonen’ zeer geslaagd 

ruimte om iets van je bedrijf te maken
LEESTIPS
Remieg Aerts - Het aanzien van de 
politiek. Geschiedenis van een func-
tionele fictie 

Waar is toch 
de tijd geble-
ven dat politi-
ci aanzien ge-
noten en nog 
niet werden 
weggezet als 
kletsmajoors 
en baantjes-
jagers? Die 
tijd is er nooit 
geweest,  be-
toogt de Nijmeegse hoogleraar po-
litieke geschiedenis Remieg Aerts 
in zijn kleine boekje, waarin hij een 
diepe duik in de geschiedenis neemt. 
Klachten over het dalende gehalte van 
politici zijn van alle tijden. De politici 
van vandaag schieten niet zozeer te-
kort ten opzichte van hun illustere 
voorgangers als wel ten opzichte van 
een mythisch ideaal. Aanzien berust 
op macht en ook op illusie. Daarom is 
de poging van politici de kloof met de 
kiezers te overbruggen door ‘gewoon’ 
te doen tot mislukken gedoemd. ‘Veel 
burgers zullen hun buren vertrou-
wen, maar hen nog niet als geschikte 
bestuurders beschouwen.’

Amsterdam, 2009, ISBN: 978-90-351-3455-
3, 139pp., €  17,95.

J.A.A. van Doorn - Nederlandse de-
mocratie. Historische en sociologische 
waarnemingen van de Nederlandse 
politiek na 1945 

Dit jaar verscheen Nederlandse de-
mocratie, een verzameling studies 
van de in 2008 overleden J.A.A. van 
Doorn. Hij was een vooraanstaand 
hoogleraar sociologie, een liberaal 
die echter de laatste jaren in het inte-
gratiedebat de ‘linkse kerk’ opzocht, 
maar bovenal een erudiet en boeiend 
denker bleef. In de postuum verzorg-
de bundel wordt uitvoerig stilgestaan 
bij onderwerpen als de crisis van de 
verzorgingsstaat, de Koude Oorlog 
en veranderingen in de Nederlandse 
politiek. 

Amsterdam, 2009, ISBN: 978-90-533-0609-
3, 575pp., €  29,90.

Roy op het Veld - De strijd om energie. 
Hoe de groeiende honger naar olie en 
gas de wereld in een crisis stort

Journalist Roy op het Veld maakt op 
heldere wijze duidelijk hoe het Wes-
ten geleidelijk zijn greep verliest op 
de energievoorziening. De combi-
natie van een wereldwijd stijgende 
vraag naar energie, mede als gevolg 
van de razendsnelle economisch op-
komst van landen als China en India, 
en het opraken van olievoorraden in 
het Westen, maakt dat de macht van 
een klein groepje olierijke landen 
steeds verder toeneemt. Door histo-
rische uiteenzettingen en schetsen 
van botsingen tussen bijvoorbeeld 
Putin (Gazprom) en Shell-topman 
Van der Veer wordt de ernst van de 
problematiek, evenals de groeiende 
afhankelijkheid van het Westen in-
zichtelijk gemaakt. Desondanks lijkt 
het Westen, aldus Op het Veld, zich 
onvoldoende bewust van de dringen-
de noodzaak alternatieven voor tradi-
tionele energiebronnen te zoeken.

Amsterdam, 2008. ISBN: 978-90-470-0070-
9, 223pp., €  19,90.

RiCHTinggEVEnd – 
De netwerkbijeen-
komst ‘Lef moet 
lonen’ voor onder-

nemers en ondernemende mensen 
op vrijdag 26 juni jl. in Amersfoort is 
zeer goed bevallen, vinden zowel deel-
nemers als organisatoren. Caren van 
Egten trapte het congres af door de 
doelstelling nog eens duidelijk voor 
het voetlicht te brengen: “Met ‘Lef 
moet lonen’ willen we ondernemers 
en ondernemende mensen in contact 
brengen met de politiek door samen 
met hen het gesprek aan te gaan.” 
Onder leiding van Tweede Kamerlid 
Ton Elias passeerden drie sprekers de 
revue. Daarna waren er twee rondeta-
fel-sessies.

dOElEn sTEllEn
De eerste spreekster, Alexandra van 
Huffelen van Essent, benadrukte dat 
het lef van ondernemers in de duur-
zame energie-sector ook moet lonen. 
Zij pleitte voor een nauwe samenwer-
king tussen deze ondernemers en 
overheden om vier doelen te bereiken: 
duurzame energie-opwekking, decen-
trale energie-voorzieningen, energie-
opslag en duurzaam vervoer.
De tweede spreker, Arko van Brakel 
van o.m. Nieuwe Helden en schrijver 
van het boek ‘Iedereen ondernemer’, 
benadrukte dat er nog maar weinig 
zekerheden bestaan en dat de meeste 
zekerheden schijnzekerheden zijn. Dit 
betekent dat we allemaal steeds meer 
beslissingen moeten nemen waar we 
de uitkomsten niet van kennen. Om 
hiermee om te kunnen gaan is een 
ondernemende levensstijl van belang. 
Belangrijk daarbij is een echt doel na 
te streven, waarbij aangetekend dat 

innovatie geen doel is, maar een mid-
del om doelen te bereiken. Arko stelt 
vervolgens dat succesvolle onderne-
mers hun doelstellingen scherp heb-
ben, waardoor deze super richtingge-
vend zijn in een onzekere wereld.

kAdERs sTEllEn
De derde en laatste spreker, Mark 
Rutte, haakte in op de uitspraak van 
de vorige spreker dat we onze doelen 
scherp moeten hebben. Hij stelde 
echter dat dat voor een liberaal po-
liticus lastig is, omdat liberale poli-
tici niet voor iedereen het doel wil 
bepalen. Liberale politici willen or-
ganiseren dat zij die dat willen zelf 
wat van hun leven kunnen maken. 
In het algemeen uit zich dat door te 
pleiten voor lage belastingen en wei-
nig regels. Gezien de crisis van dit 
moment en de afhankelijkheid van 
uitputtelijke fossiele brandstoffen 
uit andere landen, pleitte hij ervoor 
dat de overheid moet zorgen voor 
een goede en betrouwbare energie-
voorziening, waarbij ondernemers 
moeten kiezen hoe dat precies wordt 
ingevuld. Verder benadrukt hij het 
belang van innovatie en onderwijs. 
Onderwijs moet een plek zijn waar 
jonge mensen geïnspireerd worden 
om ondernemer te worden. Tevens 
vroeg hij zich af hoe de overheid de 
enorme subsidie-stromen kan into-
men en pleitte hij voor meer inves-
teren in infrastructuur om onder 
meer het file-probleem aan te pak-
ken. Kern van zijn betoog: we moeten 
een omgeving creëeren, waarbinnen 
mensen – dus ook ondernemers –  de 
keuze hebben en de ruimte krijgen 
iets van hun leven/bedrijf te maken. 
Men moet zich kunnen ontplooien.

   

2 idEE & dEBat Liber
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Ondernemen:
n	Laat overheid snel haar reke-

ningen betalen
n	maak de overgang naar BV 

makkelijker
n		Verminder de files
n		Kamers van Koophandel meer 

service-verlenend naar net-
werken

n	minder subsidies, maar meer 
leningen met lagere rente

n	eenzijdige opzegging krediet-
verstrekking door banken aan 
banden

n		Ondernemers en politiek moe-
ten beter naar elkaar luisteren

n	Overheid moet meer service-
gericht zijn (persoonlijk con-
tact, snel, goede antwoorden, 
etc.); ambtenaren moeten 
hierop zijn aan te spreken

n	Verleen de vergunning wan-
neer de termijn verstreken is

n	denk meer in kansen binnen 
de overheid

n	Geef ondernemer de ruimte; 
zit hem niet zo op de huid

n		Overheid (en haar regels) moe-
ten standvastig en betrouw-
baar zijn (betere afstemming 
tussen regels, ook tussen cen-
trale en decentrale regels)

AAnBesteden:
n	Overheid moet zich aan dead-

lines houden
n	nationale en lokale interpreta-

ties afschaffen

n	maak gebruik van raamcon-
tracten (mini-competitie of ka-
ders stellen)

reGeLdruK:
n	Overheid is er voor burger: tijd 

verstreken = vergunning ver-
strekt

n	AFm moet niet op de stoel van 
de ondernemer gaan zitten

n	meer persoonlijk contact en 
menselijke maat 

InnOVAtIe:
n	regeldruk belemmert innova-

tie
n	Vanuit lokale politiek meer 

aandacht voor innovatie op lo-
kaal niveau

n	Overheid moet meer durf laten 
zien door zelf te innoveren en 
innovatie te faciliteren

FIscALIteIt:
n	Zorg voor mogelijkheden tot 

interactie met Belastingdienst
n	Organiseer dat starters beter 

liquide kunnen blijven

stArters:
n	Bereikbaarheid Borgstellingre-

geling verbeteren
n	Zorg bij regels en regelgeven-

de instanties voor snelheid, sa-
menwerking, 1 loket en meer 
persoonlijk contact

n	stimuleer ondernemerschap-
onderwijs

rechtsstaat in islamitische ontwikkelingslanden?
BEknOT – Op 19 juni jl. organiseerde 
de Teldersstichting in de Lutherse 
kerk te Den Haag het symposium 
‘Rechtsstaat in islamitische ontwik-
kelingslanden?’ Aanleiding van de 
bijeenkomst was het verschijnen van 
het Teldersstichting-geschrift ‘Rechts-
staat in ontwikkelingslanden? Aspec-
ten van liberale ontwikkelingssa-
menwerking (2008).’ In dit geschrift, 
van de hand van oud-Defensieminis-
ter Joris Voorhoeve, wordt de vraag 
behandeld in hoeverre het mogelijk 
is van buitenaf rechtsstatelijkheid te 
bevorderen in ontwikkelingslanden. 
Op het symposium zou deze vraag 
worden toegespitst op islamitische 
ontwikkelingslanden. 

inTERPRETATiEVERsCHillEn
De eerste lezing werd verzorgd door 
Jan Michiel Otto, hoogleraar ‘Law 
and governance in developing coun-
tries’ aan de Universiteit van Leiden. 
Hij betoogde dat het concept sharia 
(islamitische wetgeving) rekbaar is. 
In verschillende landen wordt er op 
uiteenlopende wijzen invulling aan-
gegeven. Frits Bolkestein, onder an-
dere voorzitter van het curatorium 
van de Teldersstichting, reageerde op 
de lezing van Otto. Bolkestein voerde 
aan dat de sharia minder relatief of 
subjectief is dan Otto stelde. Hij on-
derbouwde zijn stelling door verschil-
lende documenten te citeren waarin 

werd gesproken van dé sharia.
Na de lunch werd de positie van de 
vrouw in islamitische ontwikkelings-
landen besproken. Nahed Selim, 
publiciste en tolk/vertaalster, analy-
seerde de ‘Universele islamitische 
verklaring van mensenrechten’. Haar 
boodschap was dat deze verklaring 
de rechten van vrouwen en niet-is-
lamieten beknotte. Daarna vertelde 
Petra Stienen over haar ervaringen 
als vrouwelijke diplomaat in de Ara-
bische wereld.
Vervolgens werden twee landen bij 

wijze van casus behandeld. Afshin 
Ellian, hoogleraar Sociale cohesie, 
burgerschap en multiculturaliteit 
aan de Universteit Leiden, zou het 
hebben over de rechtsstatelijkheid in 
Iran. Ellian paste echter, tot genoegen 
van veel symposiumdeelnemers, zijn 
lezing aan naar aanleiding van de 
recente ontwikkelingen in dat land 
– die hij van context en commentaar 
voorzag.
Daarna was het woord aan Sebastiaan 
Pompe, die voor het IMF werkzaam is 
in Indonesië. Pompe schetste een vrij 

positief beeld van het land. Hij wees 
erop dat Indonesië tijdens een diepe 
economische crisis (eind jaren negen-
tig van de vorige eeuw) een vrij grote 
mate van rechtsstatelijkheid had we-
ten in te voeren.
Joris Voorhoeve sloot de dag af door 
de belangrijkste conclusies van de 
dag nog eens samen te vatten.

Opvallende en veelvuldige boodschappen voor de politiek die tijdens 
de rondetafelgesprekken (per onderwerp) naar voren kwamen:

nahed selim (inzet) analyseerde de ‘Universele islamitische verklaring van 
mensenrechten’.

Groen idealisme?

Op vrijdag 2 oktober a.s. 
presenteert de Telders-
stichting om 13.00 uur in 

Perscentrum Nieuwspoort te Den 
Haag het geschrift ‘Liberalisme als 
‘groen’ idealisme. De noodzaak 
van een liberaal milieubeleid voor 
de ontwikkeling van milieuvrien-
delijke producten’. Auteur Derk-
Jan Haverkamp (adviseur op het 
gebied van milieuvraagstukken) 
zal het eerste exemplaar van zijn 
geschrift tijdens de persconferen-
tie overhandigen aan Ed Nijpels 
(onder meer voormalig VVD-minis-
ter van Volksgezondheid, Ruimte-
lijke Ordening en Milieu). Frits 
Bolkestein zal de persconferentie 
voorzitten.

www.teldersstichting.nl



Geschokt 

over onveilige 

websites 

overheid

De VVD is van mening dat websi-
tes van overheidsdiensten veilig 
moeten zijn. een aantal websites 
van de overheid, waaronder die 
van de belastingdienst en de so-
ciale Verzekeringsbank, blijkt niet 
goed beveiligd te zijn. burgers 
lopen hierdoor het gevaar dat hun 
identiteit wordt gestolen. tweede 
Kamerleden Helma neppérus en 
Fred teeven willen dan ook dat 
de bewindslieden onderzoeken 
welke maatregelen nodig zijn en 
dat zij actie ondernemen om on-
veilige elementen op overheids-
websites tegen te gaan.

paard achter 

wagen met 

softwarelicenties

De VVD vindt het onjuist dat de 
overheid geld wil vragen voor het 
gebruik van software die – bin-
nen het overheidsprogramma 
‘slim geregeld, goed verbonden’ 
- wordt ontwikkeld om de admini-
stratieve lasten voor de onderne-
mers te verminderen.
De VVD-fractie wil weten of er 
naast het nu lopende project voor 
de rubber- en kunststofindustrie 
nog meer projecten op stapel 
staan en of daarbij ook voor een 
gebruikerslicentie moet worden 
betaald.

weg met 

financiële valkuil 

tijdelijke verhuur

VVD-tweede Kamerlid brigitte 
van der burg is blij en opgelucht 
dat een motie van haar hand die 
de financiële valkuil bij tijdelijke 
verhuur moet dichten, net voor 
het zomerreces met grote meer-
derheid door de tweede Kamer is 
aangenomen. 
mensen die een nieuw huis 
hebben gekocht zonder het 
oude huis te hebben verkocht, 
hebben de mogelijkheid om het 
tweede huis tijdelijk te verhuren, 
om zo dubbele woonlasten te 
voorkomen. Het ministerie van 
WWI/VrOm stimuleert dit, maar 
vergat te vermelden dat na afloop 
van het huurcontract de mogelijk-
heid om tijdelijk weer dubbele 
hypotheekrenteaftrek te krijgen 
is verdwenen. Dit kan grote 
financiële gevolgen hebben voor 
huizenbezitters die het betreft.

Kort
NIEUWS

lees meer op www.vvd.nl 

emancipatoir links gegijzeld door religieus machtstreven

Van apartheid 
wordt geen 
mens beter

door gERARd WiEgEl

kERnWAARdEn - Een tijdje geleden 
was ik op het congres waar de PvdA 
integratienota werd besproken. Voor 
mijn ogen speelde zich het multicul-
tidrama af waar de PvdA sinds jaar 
en dag aan lijdt. Voorzitter Ploumen 
laveerde tussen de partijtop die een 
realistischer koers wil en middenka-
der en oudgedienden (Wallage, Voge-
laar etc.) die willen doorknuffelen en 
meebuigen. Om die laatsten tevreden 
te stellen bleef van de nota niet veel 
over. Een meisje met hoofddoek en 
een mooie Cito-toets score, mocht 
het podium op om zich samen met 
Ploumen toe te laten juichen. “Zie je 
wel, ‘ze’ kunnen het wel, het zijn net 
gewone mensen!”, was de boodschap. 
Een genante vertoning. Duizenden 
allochtone meisjes en vrouwen met 
hoofddoekjes doen het al lang heel 
goed op onze scholen en universitei-
ten. Een stigmatiserender beeld was 
niet denkbaar.

HEk VAn dE dAM
En de strijd in de PvdA is nog lang 
niet beslecht. Na een half jaar fel 
debat verklaarde minister Van der 
Laan zich eindelijk tegen gescheiden 
inburgeringscursussen. Maar zie: het 
PvdA middenkader - ditmaal in de 
persoon van PvdA wethouder Spit 
van Utrecht - staat wederom op om 
de hakken in het zand te zetten. Met 
veel vertoon zocht zij de media op om 
te verkondigen dat Utrecht door zou 
gaan met de “pragmatische” aanpak. 
Het is schokkend dat de zelfbenoem-
de “emancipatiepartij” deze “Nieuwe 
Apartheid” nog steeds goedkeurt. De 
prijs die deze PvdA’ers daar voor beta-
len is die van door de overheid gelegi-
timeerde segregatie tussen mannen 
en vrouwen. Als je dat aanvaardt, 
kan je ook niet tegen gescheiden 
overheidsinformatieloketten (in mos-
keeën, zoals in Utrecht) zijn en niet 
tegen gescheiden zitplaatsen in the-
aters. En dus is het hek van de dam. 
Het wachten is dan op gescheiden 
ingangen bij bibliotheken, geschei-
den zitplaatsen in bus en trein en ge-
scheiden zwemlessen. Maar de PvdA 
offert het gelijkheidsbeginsel graag 
op aan de multiculturele gedachte. 
Ik zou zeggen: pak de mannen aan 
die hun vrouwen thuis houden! En 
aan vrouwen die zelf niet naast man-

nen willen zitten is de boodschap: 
ook discriminatie van mannen ac-
cepteren wij niet. Als u niet naast een 
man in het theater wilt zitten, dan 
komt u maar niet.

idEnTiTEiTsCRisis
Waarom lijkt integratie in Nederland 
toch zo’n ingewikkeld probleem? Om-
dat autochtone Nederlanders er zelf 
zo ingewikkeld over doen. Omdat wij 
niet duidelijk zijn over wat wij wel 
of niet van mensen verwachten. Aan 
de ene kant propageren we de gelijk-
heid tussen man en vrouw. Maar tege-
lijk faciliteren wij de apartheid door 
gescheiden inburgeringscursussen. 
We zeggen het een, maar doen het 
ander. Daarmee is keer op keer ondui-
delijk wat Nederland nu eigenlijk is 
of waar Nederland voor staat. Het is 
bovendien merkwaardig dat velen die 
zeggen veel belangstelling te hebben 
voor andere culturen, hun interesse 
onderstrepen door het verwerpen of 
negeren van hun eigen cultuur. Of het 
loslaten van de kernwaarden van hun 
eigen cultuur, zoals de gelijkwaardig-
heid van man en vrouw.

nEERBUigEndE HOUding
De gedachte daarachter is steeds de-
zelfde. Moslimimmigranten zijn zie-
lig en weten niet beter. Om zich te be-
schermen tegen de vreemde nieuwe 
wereld klampen zij zich vast aan hun 
eigen religie en/of cultuur. Zij zijn dus 
zelf slachtoffer. Je kan hen dus niet 
ter verantwoording roepen. Wij moe-
ten de schuld op ons nemen en zelf 
inschikken. En de tweede reden waar-
om wij moeten inschikken is angst. 
Angst voor radicalisering. Angst om 
op te komen voor eigen waarden, om 
eisen te stellen of om ruzie te krijgen 
met delen van de moslimbevolking. 
Het is allemaal zo verdraaid goed 
bedoeld. Maar in werkelijkheid ligt 
er een diep neerbuigende houding 
aan ten grondslag. Moslims zijn zie-
lig, weten niet beter en kunnen niet 
voor zichzelf opkomen. En om ze zich 
hier toch thuis te laten voelen, moe-
ten wij ze helpen door in te schikken. 
Desnoods ten koste van kernwaarden 
van de Nederlandse samenleving. Zo-
als de gelijkwaardigheid tussen man 
en vrouw. Het resultaat van deze hou-
ding is gevaarlijk. Orthodoxe moslims 
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zullen hierin een bevestiging zien dat 
er wel degelijk ruimte is om te onder-
handelen over onze kernwaarden. En 
wie weet kunnen ze door hard te blij-
ven roepen de grenzen - onze grenzen 
- nog wel verder oprekken. Ten koste 
van de vrouwen die zich verzetten 
tegen hun onderdrukking en achter-
stelling. Die mannen zullen zeggen: 
zie je wel, zelfs de Nederlandse over-
heid werkt er aan mee. Voor vrouwen 
is er geen excuus om zich niet te on-
derwerpen. De faciliteiten zijn er im-
mers ook. Wat mij betreft bieden wij 
geen platform of excuus aan ortho-

doxe imams en mannen om vrouwen 
te discrimineren. Onze boodschap 
aan hen moet zijn: wij tolereren 
geen gescheiden zitplaatsen. Niet in 
gesubsidieerde theaters, bussen, of 
wachtkamers van ziekenhuizen. Wij 
willen geen gescheiden zwemlessen, 
geen aparte gesubsidieerde gemeen-
telijke loketten in moskeen, en geen 
aparte behandeling van meisjes op 

scholen. Wij willen geen subsidie voor 
een orthodoxe club als de Poldermos-
lima Hoofddoekenbrigade, die met de 
hoofddoek tot uitdrukking wil bren-
gen dat zij niet willen worden gezien 
als lustobject.
Wij willen het niet omdat aan de 
kernwaarde van onze samenleving 
“gelijkwaardigheid van mannen en 
vrouwen” niet wordt getornd. Wij wil-
len het niet omdat het de integratie 
belemmert. Wij willen het niet omdat 
wij geen verraad willen plegen aan ge-
emancipeerde moslima’s. Omdat wij 
mensen serieus nemen en als volwas-
senen behandelen. Wij willen het niet 
uit naam van de vrouw die mij naar 
aanleiding van de gescheiden thea-
ter zitplaatsen in Rotterdam schreef: 
“Apartheid en onderdrukking van 
vrouwen moeten in dit land verboden 
worden. Dit heeft niets met vrijheid 
van mening te maken, of respect voor 
een andere cultuur. Ik kom ook uit 
Noord-Afrika, waar vrouwen zo hard 
moeten vechten om te overleven en 
respect af te dwingen van mannen die 
door hun religie macht over vrouwen 
hebben ... Vrouwen die een hoofddoek 
dragen moeten of tussen andere man-
nen zitten of thuis blijven zitten. Dat 
is mijn mening.” De enige manier 
voor de Islam om zich ter verzoenen 
met onze liberale en seculiere samen-
leving is dat dit geloof de aanspraak 
om het gehele leven te reguleren 
moet opgeven (vrij naar Scheffer).

pauldekrom.vvd.nl

TEVEEl gEVRAAg(d) – De jacht op risi-
cogezinnen gaat in Nederland steeds 
verder. Veel te ver, vindt de VVD. Op 
initiatief van de Jeugdgezondheids-
zorg, aangestuurd door minister 
Rouvoet, krijgen alle ouders in Ne-
derland tegenwoordig na de geboor-
te van hun kind een vragenlijst van 
Stevig Ouderschap voorgelegd. Uit de 
antwoorden moet kennelijk kunnen 
worden afgeleid of het kind in een 
risicogezin opgroeit.
Tweede Kamerlid Ineke Dezentjé 
Hamming stoort zich niet alleen aan 

de dwingende manier waarop de ou-
ders wordt verzocht de (vrijwillige!) 
vragenlijst in te vullen (“Doet u het 
nu maar, anders raken wij onze subsi-
die kwijt”...), maar vooral ook aan de 
aard van de vragen. “Ik kan mij niet 
voorstellen dat het beantwoorden 
van de vraag ‘Bent u wel geaccep-
teerd in de buurt waarin u woont?’ 
ons direct op het spoor zet van een 
risicogezin. En ouders die het eens 
zijn met de stelling ‘In een goede 
opvoeding moet je een kind geregeld 
een pak slaag geven’ zullen die vraag 

toch vast niet naar waarheid beant-
woorden. Onzinnig om ouders met 
dergelijke vragen te belasten.”
De VVD maakt zich grote zorgen over 
de wachtlijsten in de jeugdzorg. Deze 
zijn verdertigvoudigd onder de eerste 
minister voor Jeugd en Gezin. “Laat 
de minister zich concentreren op het 
helpen van de probleemgezinnen die 
er al zijn, in plaats van de lijst aan te 
vullen met ieder gezin dat op de vra-
genlijst van Stevig Ouderschap een 
‘vinkje’ teveel heeft gekregen”, aldus 
Dezentjé Hamming.

De VVD maakt zich tot slot zorgen 
over het bewaren en bijhouden van, 
en de inzage in deze gegevens. Net 
als bij het Electronisch Kinddossier is 
dat ook bij deze gegevens onhelder.
De VVD wil er voor waken dat kinde-
ren van (onterechte) stempels worden 
voorzien, waar ze hun leven lang niet 
meer vanaf komen.

overheid creëert risicogezinnen

i.dezentjehamming@
tweedekamer.nl
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Judiths liberale zomerreces

Marktwerking
AndERs – Voor het eerst sinds en-
kele jaren heb ik me weer eens een 
vakantie in de zomer aangemeten. 
Eigenlijk is ’s zomers doorwerken 
best prettig: de werksfeer is wat 
minder hectisch en de wegen zijn 
filevrij. Maar met een schoolgaande 
huisgenoot ontkom je niet aan een 
zomerreces. Dus togen we met een 
achterbank vol kletsende peuters en 
een dakkoffer vol zooi naar het land 
van mijn oma: Hongarije. Ik was er 
eerder in 1977, 1988 en 2002. Zou het 
erg veranderd zijn na de aansluiting 
bij de EU in 2004?
 
In 1988 heb ik me verbaasd over het 
verschil in cultuur en gedrag met wat 
ik in het Westen gewend was. Ik weet 
het aan het communisme. Interesse 
in toeristen was er niet. De gastvrij-
heid was slecht, eigenlijk afwezig. De 
winkelbevoorrading was zoals we het 
van televisiebeelden kenden. Wisse-
lend, en vaak waren hele schappen 
leeg. Verpakkingen, zoals flessen 
melk, waren slordig gevuld. Tsja, 
waarom zou je proberen te verkopen, 
als het je geen cent extra oplevert? 
En daarnaast herinner ik me de drei-
ging: de uniforms en wapens aan de 
grens en bij de officiële gebouwen. 
De angst om met een camera gezien 
te worden, de intimiderende blik van 
de geuniformeerde mannen. 
Dat bedreigende was er in 2002 wel 
af. De mensen waren al wat vriende-
lijker jegens toeristen, maar het was 
duidelijk nog post-communistisch. 
Mijn verwachting dit jaar was dat 
Hongarije inmiddels aan de westerse 
cultuurstandaarden zou voldoen. 
Gastvrijer, commerciëler, ingericht 
om economisch te profiteren van het 
toerisme. 

PROACTiEf
Mijn verwachting bleek niet hele-
maal juist. Nu gingen we niet naar 
het toeristisch alom bekende Balaton-

meer, dus ik kan alleen spreken voor 
Oost-Hongarije. In het gebied tussen 
het Tiszameer en de tweede grote 
stad van Hongarije, Debrecen, lijkt 
de marktwerking in het toerisme be-
gonnen. Daarmee is het dan ook wel 
gezegd. De gastvrijheid is sterk verbe-
terd. Zo waren de problemen die we 
in 2002 hadden met niet-nagekomen 
huurafspraken en ergerlijke slordig-
heden volkomen afwezig. De huisei-
genaar had zelfs proactief gezorgd 
voor extra faciliteiten, zoals een ba-
bybedje. Wel spreken de meeste Hon-
garen werkzaam in het toerisme nog 
steeds weinig anders dan Hongaars. 
Gelukkig spreekt mijn vader de taal 
goed, en vond hij het geen probleem 
er een werkvakantie als tolk van te 
maken. Ook troffen we een sterke 
verbetering in winkelbevoorrading 
en horeca. De kwaliteit van eten en 
drinken is echt veel beter dan zeven, 
laat staan twintig jaar geleden. Ook 
zijn er veel meer (ook westerse) pro-
ducten beschikbaar. Maar nog steeds 
zijn er lege schappen (een dagje zon-
der vlees) en zijn de prijzen in de ho-
reca om breed bij te glimlachen. 

sTijlVOl
Dat de marktwerking in het toerisme 
nog veel ontwikkeling kan gebruiken 
tonen twee merkwaardige ervarin-
gen. Allereerst de huifkartocht op 
de puszta. Een voor mij nostalgisch 
uitje, want steevast onderdeel van 
een vakantie in Hongarije. De tocht 
voert ons door het prachtige natio-
naal park: vlak, geel, droog met los-
lopende kuddes runderen, paarden, 
schapen en waterbuffels. De stijlvolle 

show van ruiters in traditionele 
kleding en hun gedresseerde ruige 
paarden is onveranderd prachtig. Na 
anderhalf uur stopt de huifkar vlak 
voor de deur van een gebouw bij de 
uitgang. ‘Ah, nu de giftshop’, zeggen 
we, gewend aan hoe marketeers van 
Efteling en museatoeristen prikkelen 
om meer te besteden. Misgedacht, 

ons wordt gegund om de indrukwek-
kende fokpaarden te aaien in de ma-
nege. Kosteloos. 
Het andere merkwaardige was de 
zoektocht naar een ansichtkaart. Het 
woord zoektocht is niet overdreven. 
Twee dagen lang hebben we in alle 
dorpjes, langs de ‘strandboulevards’, 
winkeltjes doorzocht om een an-
sichtkaart te vinden om naar de gast-
moeder te sturen. We hebben er geen 
gevonden, de gastmoeder moest het 

doen met een sms-je. En niet omdat 
we te kieskeurig zijn, gewoon omdat 
er echt geen vonden. Net als leuke 
frutsels en authentieke souvenirs, 
niet te krijgen. 

AUTHEnTiEk
We hadden een heerlijke vakantie. 
In een land waar vrijheid inmiddels 
gewoongoed lijkt te zijn geworden, 
aan de voor ons zichtbare opper-
vlakte in ieder geval. Tegelijkertijd is 
de marktwerking op gang gekomen, 
maar nog verre van wat we gewend 
zijn in West-Europa. In combinatie 
met de wat opener houding, en de 
met Europese subsidies mooi opge-
knapte huizen en infrastructuur,  
geeft dat een charmante en authen-
tieke indruk. Trabantjes, Wartburgs 
en Lada’s rijden daar nog. De zwem-
broeken van de lokale toeristen 
lijken zo uit een vijftigerjarenfilm 
te komen. Tegelijkertijd maakt het 
nieuwsgierig naar wat er aan ont-
wikkeling nog mogelijk is. En hoe 
lang het duurt voordat het commu-
nisme echt helemaal is weggesleten 
uit de cultuur. Over een paar jaar 
gaan we weer dus.

BElEVEnis
Nu we weer in Nederland zijn, ga ik 
verder met waar ik voor de vakantie 
gebleven was: de voorbereidingen 
van de Algemene Vergadering in no-
vember. Onze visie is dat het partij-
congres voor elk lid, actief of minder 
actief, een bijeenkomst is waar je bij 
wil zijn. Omdat het sprankelt en uit-
daagt, omdat er voor iedereen wat 
te beleven is. Dus werken we met de 
betrokken medewerkers van het AS 
aan interessante en vernieuwende 
workshops, en een doordacht ple-
nair programma. 

Leuk, tot in november!

Judith Tielen, lid hoofdbestuur

Nieuw lid: 
Folkert thiadens

Folkert thiadens (43 jaar) heeft een eigen bedrijf 
in werving en selectie, is getrouwd, 2 kinderen, woont in doorn en 
houdt van zeilen en verre vakanties. een echte liberaal, vindt hij, 
die lid geworden is omdat hij al zijn hele leven VVd stemt. “sinds 
kort ben ik wat meer betrokken bij de lokale politiek en wil ik graag 
actief worden. Wat mij aantrekt? Verantwoordelijkheid in de de-
mocratie om dingen te veranderen. dat begint met het lid worden 
van een politieke partij.” Waarom juist nu? “net ondernemer ge-
worden heb ik ook te maken met de lokale politiek. daarom wil ik 
mijn stem laten horen in de politiek.” Hij verwacht van de VVd dat 
de partij zich hard moet maken voor gezonde immigratiepolitiek 
en het koesteren van ondernemers. “Zij zijn immers de motor van 
de economie.”

Spannend(er)
WijsHEid – Elke dag van de par-
tij! Dat was onze partijslogan 
een paar jaar geleden. Nu lijkt 
dat in de zomer een beetje veel 
van het goede, maar toch. De 
politiek lag misschien voor het 
grootste deel stil; de partij aller-
minst. Met name de aanstaande 
gemeenteraadsverkiezingen ver-
gen op dit moment binnen de 
partij veel aandacht. Zowel op 
het Algemeen Secretariaat als 
in de afdelingen is er veel werk 
aan de winkel. Landelijk zullen 
we op allerlei manieren meer 
dan ooit te voren de afdelingen 
gaan ondersteunen. Maar uitein-
delijk zijn het de lokale afdelin-
gen die het moeten gaan doen. 
Daar moet het vertrouwen aan-
wezig zijn dat je met goede kan-
didaten, een helder programma 
en een enthousiaste campagne 
daadwerkelijk het verschil kunt 
maken. Deze zomer bezoek ik 
diverse afdelingen in dat kader. 
Soms vanwege wat problemen, 
maar gelukkig ook vaak om mee 
te genieten van het enorme en-
thousiasme. De lokale verkiezin-
gen worden in ieder geval span-
nend voor iedereen! 

Het tweede thema dat aandacht 
vraagt is het debat binnen de 
partij. Een oude wijsheid luidt 
dat discussies binnen de VVD 
altijd gaan over personen, nooit 
over inhoud. En ik vrees dat dat 
klopt. We hopen op de volgende 
Algemene Vergadering in ieder 
geval een meer inhoudelijk pro-
gramma te kunnen bieden. En, 
als ik eerlijk ben, zouden die 
vergaderingen ook wel wat span-
nender mogen. Actuele moties 
waarbij de partij zich uitspreekt 
over bepaalde thema’s kunnen 
de partij scherper, de vergade-
ringen interessanter en uitein-
delijk het land beter maken. 

Mark Verheijen, 
lid hoofdbestuur

TEAMWERk – Tweede Kamerlid Stef 
Blok is recent aangetreden als lande-
lijk campagneleider voor de gemeen-
teraadsverkiezingen op 3 maart 
2010 en de herindelingsdelingsver-
kiezingen in zes gemeenten op 18 
november 2009. Stef Blok zal met 
hoofdbestuurslid Henri Kruithof - 
verantwoordelijk voor de campagne 
en strategie - en campagnemanager 
Boudewijn Revis leiding geven aan 
de komende verkiezingen. 

Wie Stef Blok is en waarom hij lei-
ding wil geven aan de gemeente-
raadscampagne 2010 laten we hem 
graag zelf vertellen. “Toen ik als 18-
jarige uit huis ging om in Groningen 
te gaan studeren werd ik, behalve lid 
van een studentenvereniging, ook 
lid van de VVD en Natuurmonumen-
ten. Ik ben het nog steeds. Omdat ik 
vond, en vind, dat het leuk en nut-
tig is een steentje bij te dragen aan 
de samenleving. Na Groningen volg-
den Parijs, Amersfoort, Nieuwkoop 
en Den Haag, een gezin, een huis en 
een auto. Mijn werk bij de ABN AMRO 
bank (toen nog, en straks weer, een 
keurige Nederlandse bank), combi-
neerde ik met het besturen van lo-
kale verenigingen. De VVD betaalde 
ik trouw contributie, maar actief 
worden was lastig te combineren 
met mijn rol als locale ABN AMRO-di-

recteur. Toen zich een functie op het 
hoofdkantoor aandiende ontstond 
die ruimte wel. In 1994 werd ik ge-
meenteraadslid en fractievoorzitter 
in Nieuwkoop. Opeens werd mijn 
wereld uitgebreid met vragen rond 
ouderenzorg, verkeersveiligheid en, 
natuurlijk, gemeentefinanciën. Het 
meest fascinerend was zonder meer 
het contact met allerlei verschillen-
de mensen, die hun zorgen kwamen 

uiten en belangen kwamen verdedi-
gen. Discussieren in een sporthal vol 
mensen die geen boodschap hebben 
aan hoogdravende verhalen, maar 
willen dat hun gemeente veilig en 
schoon is. Dit smaakte naar meer 
en in 1998 volgde de Tweede Kamer.   
In Den Haag heb ik mijn gemeente-

lijke ervaringen gekoesterd en uitge-
breid. Al in de eerste week kreeg ik 
het verzoek om ‘adoptiekamerlid’ te 
worden van de Haagse Schilderswijk. 
Ik ben het nog steeds en heb er vele 
dagen doorgebracht op scholen, jon-
gerencentra en bij ondernemers, en 
ook een aantal nachten op patrouille 
met de politie of de buurtvaders. Die 
lokale ervaringen leverden concrete 
input voor mijn werk in de Kamer: 
bijvoorbeeld een initiatiefwet om 
openstelling op zondag van winkels 
makkelijker te maken, als pleitbe-
zorger van buitenschoolse opvang en 
later als woordvoerder Integratie en 
voorzitter van het parlementair on-
derzoek hierover.
Momenteel ben ik woordvoerder So-
ciale zaken. Opnieuw een onderwerp 
dat vraagt om regelmatig overleg 
met VVD-wethouders en raadsleden; 
bijvoorbeeld over de beste wegen van 
een uitkering naar werk.

fUndAMEnT lEggEn
Met veel plezier heb ik dan ook ja ge-
zegd op het verzoek van Mark Rutte en 
Ivo Opstelten om leiding te geven aan 
de gemeenteraadscampagne 2010, die 
overigens in een aantal herindelings-
gemeenten al in 2009 op stapel staat. 
Samen met de andere leden van het 
campagneteam, Boudewijn Revis en 
Henry Kruithof, wil ik de VVD’ers in 

het land maximaal ondersteunen bij 
het voeren van de campagne. Juist in 
deze economisch moeilijke tijden is 
de merknaam VVD goud waard. Men-
sen weten dat wij zorgvuldig omgaan 
met gemeenschapsgeld en hardwer-
kende mensen de ruimte willen bie-
den. Anders dan veel lokale partijen 
roept de VVD daarbij niet alleen wat 
er mis is, maar geeft ook aan wat er 
moet verbeteren en is bereid daar-
voor verantwoordelijkheid te dragen. 
Een prima fundament voor een hele 
goede verkiezingsuitslag.

Merknaam VVd goud waard 
Stef Blok landelijk campagneleider gemeenteraadsverkiezingen

stef is bereikbaar via 
campagne@vvd.nl
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What’s next? 
Een politieke partij is altijd in 
beweging. We hebben nooit ons 
product ‘af’ om het vervolgens 
in de markt te zetten. Iedere dag 
weer zijn er ontwikkelingen, 
meningen, reacties en 
problemen die vragen om actie 
van de VVD.

Ook deze zomer is er lokaal en 
landelijk continu door onze 
politici gewerkt aan liberale 
keuzes voor een eerlijker 
Nederland. En we gaan een 
politiek spannende herfst 
tegemoet, waarin de VVD 
ook van zich laat horen met 
liberale oplossingen voor échte 
problemen. Niet alleen de 
politici bouwen dagelijks aan de 
VVD. Ook onze kiezers en – last 
but not least – ú: onze leden 
maken de partij. De VVD is een 
ledenpartij en leden maken 
ons sterk. Natuurlijk kunt u op 
vele manieren bijdragen aan 
het liberale gedachtegoed in 
Nederland. Ik zou er één onder 
de aandacht willen brengen. 
Veel liberalen verenigen zich 

vandaag de dag op internet. Een 
voorbeeld is de website www.
vvdnext.nl. Blogs en reacties 
op deze website of andere 
(nieuws)sites worden door 
velen gelezen en vaak leiden 
deze bijdragen tot interessante 
discussies tussen liberalen 
en andersdenkenden of tot 
debat bínnen liberale kring. Ik 
denk dat dit goed is. Politiek 
gaat over het innemen van 
standpunten en het verwerven 
van een meerderheid voor zo’n 
standpunt. Internet is daarvoor 
bij uitstek geschikt.

Internet is democratie: het 
geeft u als liberaal de mogelijk 
mee te doen in de discussie 
op alle niveaus en over alle 
onderwerpen die u van belang 
acht. Veel liberale geluiden op 
internet zorgt ook voor een 
sterkere voedingsbodem voor de 
VVD. U geeft uw mening én u 
helpt de VVD daarmee. Wat wil 
je nog meer als goed voornemen 
voor het nieuwe politieke 
seizoen?

ivo Opstelten, partijvoorzitter

Ook dit jaar manifesteert de VVD zich, 
evenals een flink aantal andere poli-
tieke partijen, op het Maatschappelijk 
Plein van de 50+beurs in de Jaarbeurs 
in Utrecht. Het is een uitstekende ge-
legenheid om het VVD-beleid ten aan-
zien van 50+ers voor het voetlicht te 
brengen! Het is eveneens een prima 
moment om van het publiek te horen 
wat zij van de VVD vinden, maar ook 
wat zij van onze partij verwachten.  
De beurs vindt plaats van woensdag 
16 september tot en met zondag 20 
september. Leden van de fractie van 
de Tweede Kamer zijn op de vrijdag, 
zaterdag en zondag aanwezig. Zij  
staan bezoekers te woord en nemen 

de gelegenheid de standpunten van 
de VVD over onderwerpen als pensioe-
nen, langer doorwerken, zelfstandig 
wonen, WMO enz. toe te lichten. 
De partijcommissie Maatschappelijke 
Participatie is, met het algemeen se-
cretariaat, actief betrokken bij de or-
ganisatie van de VVD-aanwezigheid. Er 
komt een aantrekkelijke stand, er zijn 
actieve VVD-leden die de stand bemen-
sen, en last but not least: zichtbaar-
heid op deze beurs past uitstekend in 
de permanente campagne-strategie!

Marijke Vos-Maan, coordinator senioren-
beleid Partijcommissie Maatschappelijke 
Participatie

VVd zichtbaar op de 50+beurs!

dAAdkRACHT gEVRAAgd – Het veel 
besproken ‘Projekt 18’ van de Duitse 
liberalen bleek bij de Bondsdagver-
kiezingen van 2002 en 2005 nog een 
onrealistisch doel. Partijvoorzitter en 
lijsttrekker Guido Westerwelle riep 
zichzelf destijds uit tot ‘Kanzlerkan-
didaat’ en hoopte 18% van de Duitse 
stemmen binnen te halen. De FDP, op-
gericht in 1945 en van alle Duitse poli-
tieke partijen de partij met de meeste 
regeringservaring (42 jaar), kwam be-
drogen uit en behaalde slechts 7,4% 
van de stemmen. Westerwelle werd 
weggehoond met zijn Projekt 18. Ook 
in 2005  bleven de liberalen ver weg 
van de zo gewenste 18%. Ze boekten 
weliswaar winst, maar bleven op 9,8 % 
van het Duitse kiezerspotentieel ste-
ken. Nu echter, een paar weken voor 
de Bondsdagverkiezingen (27 septem-
ber a.s.), komt de FDP in de peilingen 
daadwerkelijk in de buurt van dat 
‘Projekt 18’. Terwijl de liberalen van 
hun fouten hebben geleerd en in alle 
toonaarden zwijgen over verkiezings-
percentages, staat de FDP op 16%. 

HisTORisCH lAAg
Op dit moment lijken de sociaal-de-
mocraten (SPD), onder leiding van de 
Duitse minister van Buitenlandse Za-
ken Steinmeier, af te stevenen op een 
historisch lage verkiezingsuitslag. De 
christen-democraten van Bondskan-
selier Merkel, maar ook Westerwelle 
en zijn liberalen boeken winst. En 
hoewel de Duitse media vooralsnog 
meer geïnteresseerd zijn in de voort-
durende crisis binnen de SPD dan in 
de dubbele prognosecijfers van de 
FDP, is het op z’n minst interessant te 
noemen dat uitgerekend de liberalen 
er in deze tijden van economische cri-
sis zo goed voorstaan. 

nO-nOnsEns
Hoe laat zich dit verklaren? Deels door 
het feit dat de liberalen een aantal on-
tevreden CDU-stemmers naar zich toe 
trekken. Kiezers die vinden dat Mer-
kel de afgelopen jaren een té sociale 
koers heeft gevaren. Maar daarmee 
is de 16% voor de FDP in de peilingen 
nog niet volledig verklaard. De libera-
len profiteren ook – hoe vreemd dat 
ook moge klinken in deze tijden van 

recessie - van de tijdgeest. De Duitse 
kiezer heeft behoefte aan daadkracht, 
vooral op economisch gebied. Men 
noemt het ook wel de ‘Zu Guttenberg-
faktor’. Karl-Theodor zu Guttenberg, 
de jonge minister van Economische 
Zaken, afkomstig van zusterpartij 
CSU, is een rijzende ster aan het po-
litieke firmament en is vanwege zijn 
no-nonsens aanpak na Merkel de po-
pulairste politicus op dit moment.

BUik VOl
Ondanks de onzekerheid die de hui-
dige financiële crisis met zich brengt, 
lijkt het aantal Duitsers dat twijfelt 
aan de mate van overheidsingrijpen 
door de huidige regering te groeien. 
Ook hebben steeds meer Duitsers hun 
buik vol van de weinig concrete, ideo-
logische debatten die als gevolg van de 
slechte verhoudingen binnen de grote 
coalitie gaande zijn. De discussie over 
de vraag hoe opnieuw invulling te ge-
ven aan de ‘Soziale Marktwirktschaft’ 
lijkt steeds minder Duitsers te boeien. 
De liberalen, met hun praktische 
verkiezingsprogramma ‘van minder 
staat en minder geld’ lijken het tij in 
dit opzicht mee te hebben.  

VOORkEUR
Tot slot laat een deel van de stijging 
zich verklaren door het feit dat Wes-
terwelle weliswaar een voorkeur voor 
een coalitie met de christen-democra-
ten heeft uitgesproken, maar de deur 
naar een coalitie met de sociaal-demo-
craten en groenen nóch naar een co-
alitie met de christen-democraten en 
de groenen niet heeft dichtgegooid. 
Wat ook interessant is, is dat maar 
liefst 58% van de Duitse kiezers wil 
dat de FDP, na 11 jaar oppositie, weer 
deel uit gaat maken van de regering.
Een paar weken voor de Bondsdagver-
kiezingen staat de FDP van Wester-
welle, die zelf in een volgend kabinet 
minister van Buitenlandse Zaken wil 
worden, er ronduit goed voor.  Projekt 
18 lijkt zelfs binnen handbereik. Maar 
de liberalen stoten zich niet drie keer 
aan dezelfde steen. Eerst zien, dan ge-
loven. 

Ockje Tellegen, politiek medewerker 
Nederlandse ambassade Berlijn. 

duitse liberalen op winst?

Eerst zien, 
dan geloven

VVd is een 

ledenpartij en 

leden maken 

ons sterk

                

“dit is nog eens een gaaf begin van mijn studietijd!” Zo reageerden de 
drie nieuwe Rotterdamse studenten, die op woensdag 19 augustus jl. na-
mens VVd Rotterdam een rondvlucht boven de stad hadden gewonnen! 
Tijdens de informatiemarkt op het terrein van de Erasmus Universiteit 
konden de studenten bij de VVd/jOVd-stand hun naam invullen. Hennie 
van der Most, topondernemer en bekend van TV-programma Operatie Van 
der Most en VVd-Tweede kamerlid Han ten Broeke verlootten onder de 
vele inschrijvingen een rondvlucht boven de stad in de helikopter van 
Hennie van der Most. Om 16.00 uur werden de drie prijswinnaars getrok-
ken en een half uur laten stapten ze in de heli voor een super indrukwek-
kende bezichtiging van Rotterdam in de hete zomerzon.

Nieuw lid: pam van den Beld

Voordat zij  met pensioen ging werkte Pam van den Beld als hoofd 
communicatie bij het Werkvoorzieningschap in nijmegen. nog 
steeds actief in een aantal bestuurlijke en maatschappelijke func-
ties, o.a. voorzitter van de Vrijwilligerscentrale in nijmegen, blijft 
ook de politiek trekken. tussen 2002 en 2006 was zij lid van de 
gemeenteraad in nijmegen voor het cdA, maar onlangs is zij lid 
geworden van de VVd. “Van huis uit kwam ik uit een cdA (KVP)-
nest, maar twijfelde altijd erg tussen het cdA en de VVd. Ik wilde 
net als mijn zoon politiek actief worden; hij stond op de lijst voor 
de VVd. Het leek ons niet ideaal om samen verkiesbaar te staan 
voor de VVd en ik heb er voor gekozen actief te worden voor het 
cdA. Het raadslidmaatschap gaf mij veel voldoening, maar het 
cdA heeft mij niet gebracht wat ik er van verwachtte. Het liberale 
gedachtegoed van de VVd ligt veel dichter bij mijn opvattingen 
over de samenleving. In de toekomst zou ik graag actief bijdragen 
aan een sterke profilering van de partij, zodat de VVd met succes 
de concurrentie aan kan gaan met de PVV.”

Vliegende start voor drie 
Rotterdamse studenten 
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OngElijk - Onlangs heeft het Li-
touwse parlement een wetsvoor-
stel bekrachtigd waarin uiterst 
homofobe bepalingen zijn opge-
nomen. Volgens de nieuwe wet, 
die in maart 2010 in werking zal 
treden, moet alle ‘propaganda’ als 
het gaat om homoseksualiteit en 
biseksualiteit verbannen worden 
van scholen en andere plaatsen 
waar jongeren zich ophouden.  

VVD-Europarlementariër Jeanine 
Hennis-Plasschaert: “Deze wet gaat 
rechtstreeks in tegen één van de 
belangrijkste basisprincipes van 
de Unie, te weten: gelijke behande-
ling voor iedereen. Litouwen moet 
op het matje worden geroepen 
en de wet per onmiddellijk terug-
draaien. De Middeleeuwen liggen 
immers al weer ‘n tijdje achter 
ons.”

actie tegen litouwen

europees Parlement moet snijden in eigen vlees

Hervormen om te overleven
fEiTEn TEllEn – Sinds de eerste directe 
verkiezingen in 1979 is de macht van 
het Europees Parlement (EP) bij elke 
verdragswijziging substantieel toege-
nomen. Deze macht is niet door de 
kiezers en hun vertegenwoordigers 
afgedwongen, maar is verleend door 
de lidstaten. De kiezers hebben sinds 
1979 steeds minder belangstelling 
getoond om voor de Europese ver-
kiezingen op te komen. In 1979 ging 
nog circa 60% van het electoraat in de 
Europese Gemeenschappen naar de 
stembus. Op donderdag 4 juni jl. was 
dat nog maar circa 43%. In Nederland 
was dat 36,9%. Hiermee heeft het Eu-
ropees Parlement wel macht, maar 
geen legitimiteit. Het leeft niet in de 
harten of de hoofden van de kiezers. 
Parlementariërs zonder kiezers zijn 
uiteindelijk slechts functionarissen, 
die in een politiek luchtledige func-
tioneren. Wanneer de leden van het 
nieuwe EP zich dat niet realiseren 
en zich niet inzetten voor vergaande 
hervormingen zal het Europees Parle-
ment, ondanks diens bevoegdheden, 
politiek irrelevant worden. Als dele-
gatieleider van de VVD in het EP stel 
ik voor het Europees Parlement terug 
te geven aan de lidstaten en tot een 
toonbeeld van parlementaire efficien-
cy, politieke helderheid en financiële 
soberheid te maken. Alleen op deze 
wijze kan de band met de kiezer her-
steld worden.

WildE-BEEsTEngEUR
In de eerste plaats moet het EP zich 
realiseren dat de vitale democratie 
zich op het niveau van de lidstaten 
afspeelt. Daar is gevochten voor de 
macht van de volksvertegenwoordi-
ging en het universeel kiesrecht. Daar 
wordt door burgers gedemonstreerd 
en worden petities aangeboden. Daar 
komt de wilde-beestengeur los wan-
neer ministers in politieke moeilijk-
heden raken en moeten aftreden. 
Daar steunt de regering op een parle-
mentaire meerderheid, hetzij in struc-
turele zin, hetzij van geval tot geval. 
Er bestaat geen Europees volk, er is 
geen Europese publieke ruimte met 
Europese media, die over de nationale 
grenzen rijken. Dat is geen oordeel, 
maar een feit. Europese verkiezingen 
zijn daarom nationale verkiezingen, 
waarbij het in hoge mate om nationale 
politieke sentimenten draait. Het Eu-
ropees Parlement zal nooit de Europe-
se volkswil vertegenwoordigen, omdat 
er – zoals geconstateerd – geen Euro-
pees volk en geen Europese volkswil is. 
Maar het EP is en blijft een uiterst nut-
tig en noodzakelijk controle-orgaan 
met ambtelijke trekken, vergelijkbaar 
met de Provinciale Staten van, bijvoor-
beeld, Zuid-Holland. Het moet niet 
worden afgeschaft, maar hervormd. 

ORAnjE kAART
Het verdient daarbij aanbeveling te 
erkennen dat nationale verkiezingen 
niet alleen gaan om nationale kwes-
ties, maar ook om de Europese posi-
ties van politieke partijen. De Staten-
Generaal en de collega-parlementen 
staan aan de basis van Europese be-
sluitvorming, mede doordat zij minis-
ters, die in Europees verband het initi-
atief nemen tot Europees beleid, met 
een onderhandelingsopdracht naar 
Brussel sturen en bij terugkomst con-
troleren op de behaalde resultaten. In-

dien het Verdrag van Lissabon wordt 
geratificeerd, dan krijgen de natio-
nale parlementen een directe rem op 
wetgevingsvoorstellen van de Europe-
se Commissie, de zgn “Oranje-kaart”.  
Voor 1979 bestond het Europees Parle-
ment uit vertegenwoordigers van de 
nationale parlementen. Dubbelman-
daten zorgden ervoor dat het EP eigen-
dom was van de lidstaten. Er was geen 
kloof tussen Brussel en Straatsburg en, 
in ons geval, Den Haag. Wie herinvoe-
ring van het dubbelmandaat oppert, 
ontvangt hoongelach, toorn en onbe-
grip uit de glaspaleizen in Brussel en 
Straatsburg. Het zou onmogelijk zijn, 
niet te combineren. Wanneer het EP 
zich echter niet hervormt, zal met het 
verder dalen van de opkomst van de 

kiezer het einde van het EP worden in-
geluid. Heel langzaam wordt het EP ir-
relevant als volksvertegenwoordiging 
en heeft het enkel nog de aandacht 
van professionele belangenbeharti-
gers en de Europese nomenclatuur 
zelf. “Reform or perish” is de realiteit.  

PRinCiPiEEl REORgAnisEREn
Indien de nationale parlementen in 
het vervolg de Europarlementariërs 
van hun land zouden kiezen, hetzij 
uit hun midden, hetzij getrapt, dan 
wordt het EP weer een vertegenwoor-
digend lichaam dat door de nationale 
politiek niet genegeerd kan worden. 
Het EP zou zich op de hoofdlijnen 
van beleid moeten richten in plaats 
van op details. Kaderwetgeving moet 
daarom detailwetgeving op EU-niveau 
vervangen. De Eerste Kamer in Neder-
land, gekozen door provinciale staten, 
maar niet noodzakelijkerwijs uit pro-
vinciale staten, zou het hervormde 
EP ten voorbeeld moeten strekken. 
De Staten-Generaal kan leden van 
de Eerste of Tweede Kamer in het EP 
of derden naar het EP afvaardigen. 
Praktische problemen, zoals het op 
elkaar laten aansluiten van vergader-

schema’s, recessen en verkiezingen, 
moeten praktisch worden opgelost. 
Het gaat om het principe. Hoewel het 
EP niet bevoegd is het verdrag te wijzi-
gingen, kan zij zich daarvoor wel in-
zetten. De regeringen van de lidstaten 
en de nationale parlementen hebben 
ook hier, terecht, het laatste woord.

finAnCiEEl REORgAnisEREn
In de tweede plaats moet het EP zich 
concentreren op kwesties, waarop 
het directe invloed heeft. Dat bete-
kent het radicaal reorganiseren van 
de financiën van het parlement zel-
ve. De declaratie-affaire in het Britse 
Lagerhuis heeft de Moeder aller Par-
lementen ernstig en – naar ik vrees 
–  duurzaam beschadigd. Ook het Eu-
ropees Parlement kent een eindeloze 
discussie over dubbele pensioenen, 
het oneigenlijk gebruik van reis- en 
verblijf- en kantoorkosten en het te-
kenen voor presentiegelden zonder 
daadwerkelijke aanwezigheid. De 
Tweede Kamer heeft een waterdicht 
systeem dat oneigenlijk gebruik resp. 
malversatie uitsluit: een vaste vergoe-
ding voor alle kosten gebaseerd op 
objectieve criteria en geen vergader-
vergoeding. Je moet wel tekenen om 
te kunnen stemmen, maar je wordt 
er financieel niet wijzer op. Declara-
ties kunnen niet worden ingediend. 
Soberheid moet de norm zijn. Kort-
om, snijden in eigen vlees.

lOgisTiEk REORgAnisEREn
In de derde plaats moet het EP zich 
consequent inzetten voor één ver-
gaderlocatie, zijnde Brussel. Het 
peperdure en inefficiënte reizende 
circus moet worden afgeschaft. Dat 
vindt ook een meerderheid van de 
leden. De lidstaten, zo ook zetelstaat 
Frankrijk, hebben een veto op het 
afschaffen van Straatsburg. Frank-
rijk zal Straatsburg niet willen op-
geven vanuit haar nationale trots. 
Duitsland hecht aan Straatsburg als 
symbool van de Frans-Duitse verzoe-
ning. Behalve Zweden en Nederland 
laat de kwestie de andere lidstaten 
koud. Het EP zal daarom zelf het 
voortouw moeten nemen om veran-
dering af te dwingen. De vraag is nu 
wat er gebeurt indien het EP weigert 
om in Straatsburg bijeen te komen? 
Welke sancties kunnen het parle-
ment daadwerkelijk treffen? Zal het 

Hof van Justitie in Luxemburg het 
parlement veroordelen, omdat de 
zetelkwestie in het Verdrag van Nice 
en het nog te ratificeren Verdrag van 
Lissabon is opgenomen? Zal het Hof 
niet erkennen dat het een vanzelf-
sprekend recht van een parlement is 
te bepalen waar het bijeenkomt? Mo-
gelijk kan in aanloop tot afschaffing 
van Straatsburg het aantal vergader-
sessies daar worden beperkt, waarbij 
ook hier geldt dat de vraag is of het 
Hof bereid is het parlement terug 
te fluiten en of het parlement niet 
bereid moet zijn voor diens geloof-
waardigheid een institutionele crisis 
te forceren. Sterker door strijd moet 
hier het parlementaire adagium zijn. 
In de vierde plaats moet het parle-

ment zich beraden op haar werkwij-
ze. Elk parlement heeft oorspronke-
lijk ten doel de macht van de Koning 
te beperken en diens spilzucht te be-
teugelen. Nationale parlementen en 
ook het EP hebben met deze traditie 
gebroken. Parlementen willen dat 
de overheid meer doet, meer regels 
maakt, meer belastingen heft, meer 
subsidies verstrekt, etc. Het EP moet 
radicaal een andere koers inzetten. 
Dat betekent dat het EP de aanbe-
velingen van de commissie-Stoiber, 
waarbij wordt geadviseerd ongeveer 
15000 Europese regels te schrappen, 
integraal overneemt. Schrappen en 
niet polderen moet het motto zijn. 

PROCEdURElE REORgAnisATiE
Het EP dient wetgevingsvoorstellen 
van de Europese Commissie kri-
tisch te beoordelen met als enige 
invalshoek: kan het doel, indien dat 
gewenst is, bereikt worden zonder 
deze nieuwe regels? Het EP moet 
inzetten op kaderrichtlijnen, die op 
het niveau van de lidstaten worden 
uitgewerkt. Het gaat om grote po-
litieke uitgangspunten en niet om 
technische details. “The devil is in 
the detail and leave him there.”
“Wie te laat komt, wordt door de 
geschiedenis gestraft” zei Michail 
Gorbatsjov. Het Europees Parlement 
en de lidstaten van de Europese Unie 
moeten er voor zorg dragen dat dit 
over 5 jaar ten aanzien van het Euro-
pees Parlement en de nationale par-
lementen niet kan worden gezegd. 
Europa moet worden teruggegeven 
aan de lidstaten.

Hans van Baalen, 
lid van het Europees Parlement.

gOEd BEslAgEn - VVD-delegatie-
leider in het Europees Parlement 
Hans van Baalen heeft in de libe-
rale ALDE-fractie zware posten 
voor de VVD binnengehaald. Zelf 
wordt Van Baalen woordvoerder 
Buitenlandse Zaken, Veiligheids- 
en Defensiebeleid, Industrie en 
Energie. Van Baalen wordt tevens 
voorzitter van de EP-delegatie met 
Japan. Jeanine Hennis-Plasschaert 
blijft woordvoerder voor Burger-
lijke Vrijheden, Justitie en Binnen-

landse Zaken en Transport. Toine 
Manders blijft woordvoerder Inter-
ne Markt en wordt woordvoerder 
Juridische Zaken. Hans van Baalen 
heeft de laatste maanden nauw 
met de nieuwe liberale fractievoor-
zitter Guy Verhofstadt samenge-
werkt, hetgeen voor de portefeuil-
leverdeling goed heeft uitgepakt. 
De komende vijf jaar kunnen de 
Europarlementariërs van de VVD 
goed beslagen voor Nederland aan 
de slag.

VVd haalt zware posten in 
Europees parlement binnen

Ep moet voor 
de hoofdlijnen 
gaan, niet voor 

de details
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Gouda opnieuw: posteroorlog

in actie voor gelijke rechten op roze Zaterdag

BillBOARdACTiE – In Gouda is een 
posteroorlog uitgebroken. Inzet is een 
bouwproject dat al ruim een jaar stil 
ligt en de entree naar de binnenstad 
vormt. Het wijkteam had op een bill-
board een poster geplakt over het pro-
ject. In reactie daarop plakte het col-
lege ook een poster op het billboard. 
Dat is de VVD Gouda, de grootste op-
positiepartij, in het verkeerde keelgat 
geschoten. Het bouwproject ligt stil, 
de ondernemers in de binnenstad zijn 
de dupe en het college weigert publie-
kelijk inzage te geven in de stand van 
zaken, maar plakt wel ‘opbeurende’ 
posters. Een goede reden om onder 
het motto ‘Gouda Opnieuw’ ook een 
poster te plakken. De keuze voor Gou-
da Opnieuw is hier des te treffender, 
omdat het college de kans had het 
‘opnieuw’ te doen en het heeft laten 
liggen. Dat zal de VVD in 2010 niet ge-
beuren. De actie leidde uiteraard tot 

publiciteit, maar ook tot ‘plakacties’ 
van lokale sociëteiten die het bord 
ook gebruiken. Een ware posteroorlog 
was begonnen. Meerdere keren werd 

de foto van de poster afgedrukt in de 
(lokale) media en werd er over geschre-
ven. Gouda Opnieuw is gelanceerd en 
de poster is elke cent waard geweest!   
 

                

De stadsdelen in amsterdam gaan fuseren. Zo ook in Westelijk amster-
dam, waar slotervaart, Osdorp en geuzenveld-slotermeer vanaf 1 mei 
2010 het stadsdeel nieuw-west gaan vormen. reden genoeg voor de 
VVD-fractievoorzitters Fred siegel, stantia straat en michèl tromp om 
op 26 juni jl. een VVD-ledenbarbecue te organiseren op het terras van 
het stadsdeelkantoor van geuzenveld-slotermeer. VVD-lid ton stor had 
een perfecte selectie van schotels gemaakt, waarvan de leden konden 
genieten. 
eerste Kamerfractievoorzitter Uri rosenthal, tweede Kamerfractievoorzit-
ter mark rutte, maar ook bekende leden als Frank en Dorienke de grave 
gaven acte de présence. saillant detail: 30 mei was mark rutte al eerder 
even in het stadsdeel geweest om te flyeren voor de europese verkie-
zingen. Dat werd door de ondernemers van plein 40-45 dusdanig goed 
gewaardeerd, dat zij - toen zij hoorden dat hij nog een keertje naar het 
stadsdeel kwam – hem een kistje met zeer goede wijn en kaas hebben 
geschonken.  
Op de foto (vlnr): Uri rosenthal, eric v.d. burg (lijsttrekker VVD amster-
dam), michèl tromp (fractievoorzitter geuzenveld-slotermeer), mark rut-
te en gertjan neerhof (lid VVD de baarsjes).
 

Fusiebarbecue

Nieuw lid: 
linda Böcker
toen de gemeente delft in het afgelopen voorjaar de 
cursus ‘Ja ik wil in de Gemeenteraad!’ organiseerde, 
twijfelde Linda Böcker, senior beleidsmedewerker infrastructuur bij 
de provincie Zuid-Holland, geen moment. “Ik ben altijd al geïnte-
resseerd in de politiek en toen deze cursus voorbij kwam leek me 
dat een mooie gelegenheid om wat meer te weten te komen over 
de ins en outs van de lokale politiek. Zes avonden lang kregen we 
een goede introductie op de lokale politiek, waarbij enthousiaste 
raadsleden uitvoerig vertelden over hun werk en graag met ons in 
debat gingen. Voor mij stond al langer vast dat de opvattingen van 
de VVd het beste bij mij passen, maar door de zeer prettige ken-
nismaking met de raadsleden van de VVd-delft wist ik zeker dat ik 
lid wilde worden. de komende tijd ga ik allereerst wat meer kennis 
maken met de partij en haar opvattingen, daarom heb ik mij aange-
meld voor de masterclass van de Haya van somerenstichting. met 
die kennis wil ik me gaan inzetten voor de partij. Om de lokale VVd 
in delft te steunen lever ik graag een actieve bijdrage in de vorm 
van commissiewerk, denktanks of op welke plek dan ook waar ze 
mensen nodig hebben.”

prestatie voor KiKa op Hofvijver
in dE BOOT – Op zaterdag 11 juli jl. 
deed voor de eerste keer een VVD-
team mee aan de Kika Hofvijver 
Regatta, een evenement dat ieder 
jaar wordt georganiseerd door de 
Haagse studentenroeivereniging 
Pelargos (Grieks voor ‘Ooievaar’). 
Onder de acht teamleden was het 
Haagse VVD-gemeenteraadslid Ibo 
Gülsen, zelf oud-wedstrijdroeier. 
Gülsen: “Niet alleen is het een unie-
ke ervaring om in 30 seconden de 
Hofvijver over te roeien, maar onze 
deelname draagt ook nog eens bij 
aan het goede doel: de stichting Kin-
deren Kankervrij.” VVD wethouder 
Sander Dekker opende de dag en al 
snel kon het team in de boot stappen. 
In de eerste en tweede heat won de 
VVD-acht van de teams van de Haagse 
Hogeschool en baggeraar Van Oord. 
De finale ging tussen de VVD en Ae-
gon. Na de start kwamen de boten in 
elkaars vaarwater, omdat Aegon zijn 
roer had verloren. Nader onderzoek 
wees uit dat er geen sprake was van 

sabotage ... In de tijdsrace die daarop 
volgde eindigde de VVD-acht op de 
tweede plaats met minder dan één 
seconde verschil. Niet slecht voor 
een team waarvan de meeste roeiers 
15 jaar geleden voor het laatst in een 

boot hebben gezeten. Het evenement 
trok veel bekijks en de nieuwe VVD-
poloshirts waren goed herkenbaar 
vanaf de kant. Kortom, een mooie 
activiteit die zeker voor herhaling 
vatbaar is.

kATER – De VVD Den Haag was op za-
terdag 20 juni jl. prominent aanwe-
zig op Roze Zaterdag. De VVD heeft 
laten zien dat ze nog steeds de partij 
is die zich inzet voor gelijke rechten 
voor iedereen, ongeacht achtergrond, 
religie of seksuele voorkeur. Centraal 
stonden de helden uit het verleden 
zoals Molly Geertsema, Ed Nijpels en 
Len Rempt. Ook huidige politici als 
Jeanine Hennis-Plasschaert, Frits Huf-
fnagel en Arjen Lakerveld zijn voor-
beelden van voorvechters van gelijke 
rechten. Vroeger, nu en straks: de 
VVD zet zich in voor gelijke rechten. 
Tijdens de VVD Roze Kater Borrel 
op de zondag erna bedankte de 
VVD de organisatie van de Roze Za-
terdag voor de geslaagde dag. Frits 
Huffnagel bedankte Henk van de 
Wetering en gaf aan dat The Hague 
Festivals vanaf nu een roze activi-
teit zal blijven houden. Landelijk 
COC-voorzitter Wouter Neerings 
nam de uitslag van de VVD-poll over 
homo-emancipatie in ontvangst en 

riep de politiek op om actief te blij-
ven strijden voor gelijke rechten. 
Op Roze Zaterdag trok landelijk par-
tijleider Mark Rutte zeer veel belang-

stelling bij de VVD-kraam op de Pink 
Market. Veel mensen zijn voor of op 
de VVD-bank met hem op de foto ge-
gaan.

VVd-poloshirts stelen de show.

jong geleerd, oud ... VVd gestemd!

Nieuwsgierig?
dOEn – Iedereen kent ze wel, de zater-
dagbijlagen van de dagbladen. Voor 
velen het middel om even lekker rond 
te kijken in het nieuws achter het 
nieuws. Wat u misschien niet weet 
is dat de VVD eenzelfde service biedt 
aan haar leden: Provincie & Gemeen-
te (P&G). Deze bijlage van Liber is in 
eerste instantie bedoeld voor leden 
van de VVD-Bestuurdersvereniging, 
maar ook VVD-leden die zich graag 
verdiepen in de achtergronden van 
het politieke en bestuurlijke nieuws 
kunnen zich abonneren. 

Voor een bedrag van € 49,06 per jaar 
ontvangt u bij elke Liber – dus acht 
keer per jaar – P&G vanzelf in de brie-
venbus. Een nuttige optie voor al die-
genen die de landelijke, provinciale 
en lokale beroepswereld op de voet 
willen volgen: uit belangstelling of 
in voorbereiding op een politieke of 
bestuurlijke functie. Doen!  

Opgeven als abonnee bij: 
e.gobits@vvd.nl
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In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

len die ze kunnen grijpen. Dat is ef-
fectief sociaal bezig zijn. Sport is ook 
zo’n sociaal versterkend instrument, 
denk aan het werk van Richard Kraji-
cek. Mensen leren zo met regels om 
te gaan, verantwoordelijkheden te 
hebben en komen in aanraking met 
diverse sociale milieus. Dat helpt ze 
verder in de maatschappij.”

‘WHAT’s in iT fOR ME’
Het mag geen verwondering opleve-
ren dat die insteek ook te herkennen 
valt in het nieuwe verkiezingspro-
gramma. “Niet zo expliciet, maar je 
leest het tussen de regels door. Het is 
een goed gebruik dat we als fractie de 
woensdag in de week tussen de com-
missievergaderingen en de raads-
vergadering met onze achterban en 
bestuur bij elkaar zitten. Dat levert 
input op voor de nuance in je betoog. 
Voor het verkiezingsprogramma heb-
ben we dezelfde werkwijze gevolgd. 
Wel heb ik aan de hand van een on-
derwerpenlijst en een sterkte/zwakte-
analyse van onze gemeente een voor-
zet gegeven. Daar ben ik een klein 
jaar geleden al mee begonnen. Onze 
achterban heeft vervolgens geholpen 
bij het invullen hiervan. Dit vormde 
de basis voor het verkiezingspro-
gramma. Daarnaast kijken we vanuit 
de optiek ‘what’s in it for me?’ naar 
de echte actuele thema’s waarmee de 
kiezer straks overtuigd moet worden 
om op de VVD te stemmen. Dat is hel-
der, zo ligt het ook voor de mensen. 
Het accent ligt op leefbaarheid, en 
dan gebaseerd op een gedegen finan-
cieel-economisch beleid. Veiligheid, 
kwaliteit van wonen en sociale cohe-
sie. Alles versterkt elkaar, met werk-
gelegenheid als basis. Echt splijtende 
thema’s spelen hier niet. Niet meer 
moet ik zeggen. De doortrekking van 
Rijksweg A4 (transportas Rotterdam-
Antwerpen), het AFC (een groot glas-
tuinbouwgebied en agro gerelateer-
de industrie) rond de suikerfabriek 
in Dinteloord met al zijn synergie-
effecten op energiegebied, het zijn 
fikse dossiers die momenteel in een 
afrondende fase zitten. We kijken nu 
uit naar de revenuen. Meer werkgele-
genheid, minder ontvolking van het 
platteland, dus meer mogelijkheden 
om het voorzieningenniveau in onze 
kernen op peil te houden. Verstandig 
omgaan met de opbrengsten is dan 
ook ons credo. Een duidelijk her-
kenbare en solide koers, die wordt 
gewaardeerd getuige eerdere verkie-
zingsuitslagen, die positief afweken 
van de landelijke trend. Het bewijs 
dat ‘Steenbergen Werkt’.” 
    

2002 betrokken bij de VVD-afdeling 
in Dinteloord. “Door toeval eigenlijk. 
Vanwege vakantieafwezigheid ging 
ik bij mijn buren langs met de vraag 
of ze voor mij wilden gaan stemmen. 
Wat bleek, deze buurvrouw stond op 
de kandidatenlijst van de VVD. Zo 
kwam van het een het ander. Haar 
‘ga eens mee‘ was niet aan dovemans-
oren gericht en voor ik het wist was 
ik als relatief jonge vrouw ingetreden 
in een ‘vergrijsde herenomgeving’. 
Dat is natuurlijk de buitenkant, want 
inmiddels heb ik ervaren dat deze 
oudere collega’s mij goed hebben 
opgevangen en gecoached tijdens de 
start van mijn politieke loopbaan. 
Dat gebeurde middenin de huidige 
raadsperiode. In februari 2008 ben ik 
ingestapt als raadslid. Eerst was het 
aftasten in de zin van zitten ze wel 
op mij te wachten. Anderzijds stelde 
men de frisse, oprecht verwonderde 
opmerkingen van mijn kant wel op 
prijs. Twee jaar lang had ik al aan de 
zijlijn gestaan in de ‘schaduwfractie’, 
dus kon ik me snel de meeste dossiers 
eigen maken. Al gauw merkte ik dat 
mijn inbreng en optreden werkte. En 
kreeg dan ook snel de ruimte met 
een joviaal Brabants ‘doei, doe je best 
maar’.”

BindEndE fACTOR
Het was misschien vragen om een 
volle agenda, maar Petra had veel 
aan haar ervaring op managementge-
bied. “Als business unit manager ben 
je vertrouwd met keuzes maken, kno-
pen doorhakken en uitgekiend plan-
nen. Gezin, baan en politieke functie 
dwingen je daar ook toe. Het lukt me 
eigenlijk best en ik krijg er nog meer 
energie van. Omdat gezin en baan 
nu redelijk routinematig zijn in te 
vullen, kan ik het dieper nadenken 
lekker in de politiek kwijt. Natuurlijk 
moet je ook dingen laten liggen. Zo 
schiet tv-kijken bijvoorbeeld er bij in. 
Maar eerlijk gezegd, wat levert een 
avondje televisie nu eigenlijk voor 
(meer)waarde op?” 
Qua politieke portefeuille houdt Pe-
tra zich bezig met Inwonerszaken. 
“Dat is alles wat met onderwijs, zorg, 
cultuur, wonen e.d. te maken heeft. 
Sommigen vinden dat voor de VVD 
links. De VVD is echter altijd soci-
aal bezig, alleen op een heel andere 
wijze dan links. Sociaal zijn is niet 
per definitie de makkelijke weg vol-
gen van pamperen en bezighouden. 
Wel bij mensen, en dan met name 
de jeugd, een negatieve situatie pro-
beren te doorbreken door ze actief te 
betrekken en kansen voor te schote-

Net bevallen van een gezonde 
zoon staat Petra in de startblok-
ken om met de campagne aan de 
slag te gaan. Naast haar gezin met 
echtgenoot en drie kinderen heeft 
ze een full-time baan bij een par-
ticulier bedrijf en een minstens 
zoveel tijd vragende positie als 
raadslid in de zeskernengemeente 
Steenbergen. “Meedoen, regelen, 
initiatief nemen, zaken op gang 
brengen. Het zit in je bloed, zeg ik 
wel eens gekscherend.” Mogelijk is 

haar familie daar debet aan. Van opa 
en vader tot oom, tantes en nichtje 
was en is men bestuurlijk actief. “Zat 
men niet in de politiek – van links 
tot rechts overigens –, dan wel in een 
schoolbestuur of ondernemingsraad. 
Als klein meisje verzeilde ik vaak 
middenin politieke discussies. Zo 
word je vanzelf nieuwsgierig, ga je 
vragen stellen en krijg je belangstel-
ling. Aangeboren of aangeleerd, twee 
aspecten die ongetwijfeld iemands 
leven in belangrijke mate kunnen 

bepalen, maar daarnaast moet 
je er natuurlijk wel zelf werk van 
maken.”

OPRECHT VERWOndERd
Werk ervan maken doet Petra 
sinds haar drieëntwintigste jaar. 
Eerst op de achtergrond door lid 
te worden van de VVD. “Omdat ik 
mijn eigen opvattingen zo vaak 
in die van de VVD herkende.” 
Eenmaal in Brabant aangeland, 
raakte ze bij de verkiezingen in 

Met het oog op de gemeenteraadsverkiezingen in maart 2010 is kennis delen en erva-

ringen uitwisselen een belangrijke activiteit op weg naar succesvolle uitslagen. daarom 

laten we vanaf deze Liber steeds een lijsttrekker aan het woord om te zien wat hem of 

haar beweegt de vvd voor het voetlicht te brengen en hoe men denkt te winnen.

als eerste is Petra Lepolder-ruitenberg (38), lijsttrekker in de gemeente Steenbergen, 

daar heel helder over.    Tekst: WiM SchoeverS

eerVOL met de unanieme aanwijzing van petra 
Lepolder tot lijsttrekker heeft de VVD 
in steenbergen bewust gekozen voor 
verjonging en vernieuwing. Lepolder trad 
in 2003 toe tot het afdelingsbestuur van 
de VVD om in februari 2008 zitting te ne-
men in de gemeenteraad, naast de ‘oude 

rotten’ michel Lambers en arie van 
den berg. Die vinden het allebei tijd 
worden om ruimte te geven aan een 
nieuwe politieke generatie. petra vindt 
het een grote eer om als VVD-lijsttrek-
ker de campagne voor de raadsverkie-
zingen in te gaan.  
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wat levert 
een avondje 

televisie eigenlijk 
nog voor 

meerwaarde op?

Petra Lepolder, lijsttrekker 
vvd-Steenbergen:

Kansen creëren,
mensen binden

email: lepolder@home.nl



Ingezonden brIeven

Nederland Opnieuw
Wat een mooie slogan! Met 
inhoudelijk duidelijke stand-

punten, maar een nieuwe richting 
voor het oplossen van problemen 
geeft het naar mijn idee helemaal 
niet. Ooit is het liberalisme ontstaan 
als een nieuwe politieke stroming. 
Politieke stromingen ontstaan niet 
uit het niets en elke politieke stro-
ming vindt zijn oorsprong uit en in 
samenhang met haar omgeving. De 
individuele ontwikkeling als politie-
ke stroming was iets nieuws in een 
omgeving waarin men zich voor alles 
naar de gemeenschap richtte. Inmid-
dels kan iedereen zich in principe 
ontwikkelen naar eigen idee en is er 
vrije meningsuiting. 
Waarom dan zo vasthouden aan het 
liberalisme van vroeger? De context 
gaf richting aan de vrijheid, en juist 
vanuit die gemeenschappelijkheid 
kon ook een appèl gedaan worden 
aan de eigen verantwoordelijkheid. 
Daar zit de logica. In een versnipper-
de en individuele samenleving vliegt 
de individuele vrijheid alle kanten op 
en richt zich niet noodzakelijkerwijs 
naar de gemeenschap. Waarom dan 
blijven hangen in een liberalisme 
van de individuele vrijheid, en zelfs 

het oprekken ervan als de context 
van de gemeenschappelijkheid ver-
dwenen is.
Samenhang is iets van de hele samen-
leving, maar wordt te gemakkelijk 
geassocieerd met de buurt, de wijk, 
en met middelen en voorzieningen. 
Het helpt niet als we de burger ‘on-
dersteunen in zijn menszijn’ of door 
straatfeesten te organiseren. Het is 
ook niet des VVDs. Is het niet zo dat 
samenhang in de basis begint met 
persoonlijk contact? De afgelopen de-
cennia is er veel gedaan om dit con-
tact in de publieke sfeer bijna onmo-
gelijk te maken. Loketten en balies 
zijn verdwenen. Allerlei technologi-
sche innovaties hebben het gewon-
nen van de persoonlijke dienstverle-
ning. En wat is er al niet gebeurd op 
het gebied van fusies, reorganisaties 
en het grootschaliger maken van in-
stellingen en organisaties. Goed voor 
de aandeelhouders misschien, maar 
niet voor langdurige samenwerkings-
verbanden. Die werden vaak om zeep 
geholpen. Ook de Europese aanbeste-
ding knaagt aan bestaande relaties. 
De overheid, lees politiek, mag in 
dit opzicht best eens naar zichzelf 
kijken.

=Ik pleit voor Nederland Opnieuw als 
nieuwe VVD-slogan, maar dan met sa-
menhang als nieuw beleidsuitgangs-
punt. Technologische innovaties zijn 
een gegeven. Maar de discussie is ei-
genlijk: hoe moeten we die vorm ge-
ven zodat persoonlijke interactie niet 
verloren gaat. En sterker nog dat de 
cultuur van het omgaan met elkaar 
niet verdwijnt? Hoe kunnen we lang-
durige en goede samenwerkingsver-
banden behouden als er sprake is van 
verdere reorganisaties en schaalver-
grotingen? Zijn er ontsnappingsclau-
sules te ontwikkelen? Hoe zorgen 
we voor een prettige bedrijfscultuur 
naast een doelmatige bedrijfsvoe-
ring? Het blijkt dat in een integere 
bedrijfscultuur minder regels nodig 
zijn, de werknemers minder geneigd 
zijn ‘creatief’ om te gaan met ander-
mans eigendommen en eerder mee-
gaan met veranderingen nodig voor 
de instelling of organisatie. 
Met Nederland Opnieuw zou ik de 
liberale boodschap af willen geven 
dat we samenhang nodig hebben om 
met zijn allen de toekomst tegemoet 
te gaan.

Eveline van Rees, Son en Breugel

De wereld is onder meer door 
internet en containerverkeer 

een dorp geworden. Men wordt ge-
vraagd gobaal te denken en lokaal te 
handelen. Dan is het belangrijk als 
mens en als gemeenschap je toch er-
gens THUIS te voelen. Daartoe kun-
nen kennis van onze geschiedenis en 
cultuur een hulpmiddel zijn. Met eco-
nomische spin-off als welkom neven-
effect. De Slowaakse Eurocommissa-
ris voor Cultuur, Onderwijs en Jeugd 
Jan Figel heeft in 2006 CULTURELE 
ECONOMIE als katalysator voor inno-
vatie en creativiteit op de Europese 
agenda gezet. Dit om de onderlinge 
cohesie tussen mensen, organisaties 
en regio´s te bevorderen. Cultuur en 
culturele economie zullen een grote-
re rol gaan spelen bij de politieke, eco-
nomische en sociale besluitvorming. 
Daarvoor zijn nieuwe denkwijzen en 
methoden nodig om ambtenaren, 
wetenschappers, captains of industry, 
bankiers etc. te leren hoe integraal en 
interdisciplinair naar een eenduidiger 
toekomst toe te werken. Echter, door 
de snelle ontwikkeling van de Euro-
pese Unie lijkt de culturele dimen-
sie op de achtergrond geraakt. Waar 
een duidelijke Nederlandse visie over 
Europa en een strakke regie door de 
bestuurlijk verantwoordelijken niet 
duidelijk in beeld komen, verwildert 
of verwilderst het volk (schrikbeeld 
voor de gemeenteraadsverkieaingen 
in maart 2010). Gelukkig is er ook veel 
om trots op te zijn in Nederland en in 
Europa. Onze vrijheid en veelzijdig-
heid dient dan ook in dat perspectief 
verder te worden ontwikkeld.
Een voorbeeld is voorhanden: de 
VIA REGIA. Deze meer dan 1000 jaar 
oude pelgrimsweg, handelsweg en 
weg van het leger loopt van het bede-
vaartsoord Santiago de Compostela 
in Noord-Spanje naar Kiev in de Oe-
kraine. Aan de Stichting Osinga Ages 
(voor Oost-West Europese Integratie) 
is vanuit het voormalige Oost-Duitse 
Erfurt gevraagd deze belangrijke Eu-

ropese Culturele Route in Belgie en 
Zuid-Nederland weer te actualisen en 
de contacten met Duitse, Poolse en 
Oekraïense burgers, steden en regio’s 
nieuw leven in te blazen. 
Na een aantal jaren van onderzoek en 
voorbereiding lanceerde de Stichting 
Osinga Ages op 13 mei jl. het project 
VIA REGIA/GOUDEN DELTA in de oud-
ste stad van Holland, Dordrecht. Een 
aantal experts uit het bedrijfsleven, 
wetenschap en politiek gaven daar 
hun visie op het versterken van de 
onderlinge band in Europa tussen de 
burgers, steden en regio’s vanuit cul-
tureel, economisch en bestuurskun-
dig perspectief. Verbindingen leggen 
is daarbij het adagium. Hoofddoel 
is cultureel en duurzaam toerisme 
bevorderen door onder meer streek-
producten, traditionele ambachten 
en kleine ondernemers in beeld te 
brengen met behulp van een goede 
marketing en promotie. Dit alles met 
inschakeling van overheid, bedrijfsle-
ven, kunstenaars en vrijwilligers ten 
behoeve van een regio- en grensover-
schrijdende samenwerking. 
Als startpunt is gekozen voor het sti-
muleren van samenwerking in het ge-
bied van de Rijn-Schelde Delta (www.
rsdelta.eu), van Rotterdam, Dordrecht, 
Breda, Middelburg, Bergen op Zoom 
naar Antwerpen, Brugge, Gent. In het 
verleden heeft al veel onderling ver-
keer van ondernemers, bestuurders, 
kunstenaars, toeristen en vluchtelin-
gen plaats gevonden in dit gebied. In 
de negentiger jaren is het Rijn-Schelde 

Deltagebied ook gepromoot onder de 
term de GOUDEN DELTA. Dit is voor 
toeristen en ondernemers uit China, 
Japan en van elders een goede bena-
ming, omdat zij dit associëren met 
de Vlaamse en Hollandse meesters 
uit de GOUDEN EEUW. En, al eeuwen 
bindt een lange handelsgeschiedenis 
ons  historisch met elkaar. Maar dat 
dient aan nieuwe generaties verteld 
en continu uitgedragen te worden. 
Alleen zo kan een vruchtbare basis 
voor toekomstige samenwerking op 
economisch en cultureel gebied wor-
den gelegd. De president van de Eu-
ropean Investment Council, Wim van 
Eekelen is daarmee al goed bezig. In 
september vertrekt hij weer met een 
Nederlandse delegatie naar de jaar-
lijkse handels- en investeringsbeurs 
in Xiamen. Nu het project VIA REGIA/
GOUDEN DELTA zich volgend jaar 
met een expositie en symposium in 
Brussel zal presenteren, nodig ik geïn-
teresseerde lezers uit mee te denken 
en mee te doen aan dit publiek/priva-
te initiatief. Zo kunt u uw steentje bij-
dragen aan een coherente, boeiende 
promotie van een prachtig stukje Eu-
ropa. En voor de liefhebber is er ook 
volop mogelijkheid contacten binnen 
de hele VIA REGIA te initieren of te 
verstevigen (meer informatie kunt 
u vinden op www.viaregia.nl, www.
via-regia.org en www.europeaninvest-
mentcouncil.com. 

Alice Bakker, Stichting Osinga Ages 
alicebakkerosinga@yahoo.com

Europa: ons thuis

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2500 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

R&R
Mag André Rouvoet tijdens een congres, georganiseerd door ui-

terst conservatieve christenen, een toespraak houden? Mag Ta-
riq Ramadan een programma maken voor Press tv, een door het 

schrikbewind van Iran gefinancierde propagandazender? Als liberaal zeg 
ik uit volle overtuiging: �Ja�. Niemand is er bij gebaat wanneer meningen 
ondergronds moeten. Ik hoor liever wat mensen als Rouvoet en Rama-
dan écht denken, dan dat ze hun missie achterbaks gaan volbrengen. Van 
zowel de een als de ander kun je objectief vaststellen dat ze bovengemid-
delde denkers zijn. Ook als ik het niet altijd met ze eens ben, respecteer 
ik ze zeer.
Van Rouvoet werd, zelfs door mensen die zich liberaal noemen, geëist dat 
hij niet zou meewerken aan het in Amsterdam gehouden omstreden fami-
liecongres. Ramadan is inmiddels door B&W van Rotterdam (PvdA, CDA 
en GroenLinks) aan de kant gezet als bruggenbouwer en deeltijd hoogle-
raar aan de Erasmus Universiteit. Eerder dit jaar stapten de VVD-wethou-
ders vanwege zijn ongeschiktheid in die functie al uit het college.
 
Het is te betreuren wanneer door 
dit alles Ramadan, die mensen aan-
zet tot discussie, in Nederland min-
der zou worden gehoord. Je kunt 
de overtuigde islamgelovige Tariq 
Ramadan immers niet verwijten 
dat hij voor zijn mening uitkomt. 
Natuurlijk was het van deze filosoof 
niet erg handig dat hij dit deed via 
een zender die in handen is van een 
verfoeilijk regime. Maar Ramadan 
kennende, deed hij dat alleen op 
zijn eigen strikte voorwaarden. Hij 
laat zich door niemand een blad 
voor de mond plaatsen. Niet door 
westerse politici en niet door isla-
mitische. Het is niet voor niets dat 
hij persona non grata is in diverse 
islamitische landen, zoals Egypte, 
Saoedi-Arabië, Tunesië, Libië en Sy-
rië, maar evenzeer wordt gemeden 
door Amerika en Frankrijk.

Van Rouvoet was het niet handig dat hij juist op die Amsterdamse plek 
iets wilde zeggen over het gezin, een instituut dat in Nederland de laat-
ste jaren danig werd gemoderniseerd. Hij was immers niet te gast als de 
christen Rouvoet, maar als de Nederlandse minister van Familiezaken. De 
vele orthodoxe congresbezoekers wisten allemaal dat ons land op 1 april 
2001 als eerste ter wereld het burgerlijk huwelijk openstelde voor paren 
van hetzelfde geslacht. Een feit dat door velen nog steeds onterecht als 
‘het homohuwelijk’ wordt aangeduid.
Rouvoet zei niets verkeerds, maar zijn betoog bevatte evenmin een spoort-
je van trots. Hij zat gevangen tussen zijn positie als overtuigd christen en 
vice-premier. Het zet je aan het denken: was het van de coalitiepartners 
van de huidige regering wel zo verstandig om juist hem op die ministers-
post te benoemen?
 
Ramadan is duidelijk een heel ander type. Hij laat zich als islamitisch 
denker de mond niet snoeren. Toch ging hij als bruggenbouwer van de 
stad Rotterdam veel discussies en uitdagingen uit de weg. Zo was hij niet 
bereid duidelijkheid te geven over zijn omstreden uitspraken over femi-
nisten, joden, homoseksuelen en het handhaven van een moratorium op 
het stenigen van vrouwen. Hij weigerde te spreken met media als RTV 
Rijnmond en de Gay Krant. Dat is voor een échte bruggenbouwer niet 
wijs. Anders dan velen denken heb ik ook nooit gevraagd om zijn vertrek. 
Ik vroeg alleen om verduidelijking van zijn standpunten. Dat is toch het 
minste wat je van denkers als Rouvoet en Ramadan mag verwachten?
Maar de bestuurders van Rotterdam deden dat niet. Die probeerden al-
leen zichzelf te verdedigen, omdat zij of hun politieke voorgangers het 
waren die Ramadan hadden benoemd. Dat was toen al niet wijs, want 
ook drie jaar geleden hadden ze al kunnen weten wat voor vlees ze in de 
Rotterdamse kuip haalden.
Mensen met een mening, zoals Rouvoet en Ramadan, dienen we te koeste-
ren, maar het is aan bestuurders om goed na te denken of ze wel op elke 
post tot hun recht komen. Daar mag je in beide gevallen grote vraagte-
kens bij plaatsen.
 
Henk Krol is hoofdredacteur van de Gay Krant en 
oud-voorlichter van de VVD-Tweede Kamerfractie.
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dit jaar ontving Henk 
krol uit handen van 
minister Plasterk de jos 
Brink staatsprijs voor 
homo-emancipatie 
(Foto: Geert van Tol). 

Website 
Via Regia
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Vrouw in de politiek
sTiMUlEREnd – Vrouwen veel doelge-
richter dan mannen? Het was slechts 
een van de discussiepunten tijdens 
een avond speciaal gewijd aan vrou-
wen en politiek op 29 juni  jl. in 
Hoogerheide. Daar hadden Luc van 
Hoek en Willem Damme van de VVD-
Woensdrecht samen met de biblio-
theek een workshop georganiseerd, 
bedoeld voor alle vrouwen die inte-
resse hebben in wat er in de lokale 
politiek gebeurt en die daar meer 
van willen weten. Trouwens, ook 
mannen waren welkom. 
Om het onderwerp kleur en de 
workshop inhoud te geven waren 
VVD-Tweede Kamerleden Anouchka 
van Miltenburg en Janneke Snij-
der-Hazelhoff uitgenodigd. Beiden 
vertelden over hun eigen politieke 
loopbaan tot nu toe en hun ervarin-
gen en ambities. Opvallend genoeg 
bleken ze allebei in de lokale politiek 
te zijn begonnen en gaandeweg hun 
werkzaamheden te hebben verlegd 
via bestuur, fractie, wethouderschap 
en provinciale activiteiten naar de 

Tweede Kamer. Het vrouw-zijn werkt 
stimulerend, vonden ze beiden. Jan-
neke heeft al een lange carrière achter 
zich en vindt het werk nog altijd leuk 
en heel gevarieerd; landbouw en na-
tuur. Heel praktisch en afwisselend. 
Anouchka vindt haar werk ook heel 
gevarieerd en vooral: het gaat ergens 
over - volksgezondheid en defensie. 
Met veel ambitie combineert ze haar 
werk met haar nog jonge gezin. Met 
de partner goede afspraken maken 
over hoe dat allemaal geregeld moet 
worden, thuis - gezin - werk van bei-
den, is wel heel essentieel. Na de pau-
ze werden werden twee werkgroepen 
gevormd met de aanwezige vrouwen, 
terwijl het beperkte aantal mannen 
onder leiding van Luc van Hoek hun 
ideeën over vrouwen in de politiek 
nog wat inhoud probeerden te ge-
ven. Persoonlijke benadering vanuit 
bestuur en fractie werd essentieel 
bevonden, samen met het opbrengen 
van aansprekende onderwerpen. En 
niet als een éénmalige actie, maar 
er permanent oog voor hebben vond 

men essentieel.  

dOElgERiCHTER
Bij de vrouwen werd zeer geanimeerd 
gediscussieerd aan de hand van enke-
le stellingen. Opmerkelijke en duide-
lijke uitkomsten: de vergadercultuur 
moet anders. Vergaderingen lopen 
nu veel te veel uit; het is een man-
nencultuur - daar voelen we ons niet 
zo thuis; het kost veel te veel tijd, hoe 
combineer ik dat? “Vrouwen zijn veel 
doelgerichter dan mannen” was een 
meer gehoorde opmerking en het 
lijkt zo saai, maar misschien is dat 
niet zo. 
Anouchka en Janneke riepen de vrou-
wen op om toch vooral zelf mee te 
gaan doen en je invloed te laten gel-
den. Doe mee en verander ten goede; 
heb geen schrik dat het te veel tijd 
kost. Maak thuis goede afspraken en 
stel je open voor ideeën van anderen 
en last but not least: word lid van een 
politieke partij en ga eens naar de le-
denvergaderingen. 
 
 

 
 

BAAnBREkEnd – Op weg naar Jerevan 
in Armenië vinden we het moeilijk 
om ons een voorstelling te maken van 
de komende training. Met de trainers 
en medewerkers van VVD internati-
onaal, de Alfred Mozer Stichting, de 
Eduardu Frei Stichting zijn we op weg 
om 28 veelbelovende jonge politici te 
trainen van de oppositie en coalitie 
partijen. Een jaar geleden hebben we 
met dezelfde trainers een soortgelijke 
training gegeven in Georgië. Het was 
een groot succes. Onze doelstellin-
gen, het vergroten van de kennis over 
partij ideologie en het verbeteren van 
de persoonlijke politieke kwaliteiten, 
werden ruimschoots gehaald. Daar-
naast hebben we een veilige omgeving 
gecreëerd waar verschillende politie-
ke partijen begrip voor elkaars positie 
kregen en vriendschappen ontwikkel-
den. We twijfelen of dezelfde benade-
ring in Armenië zal werken. In maart 
2008 zijn tien Armeniërs omgekomen 
bij straatprotesten tegen de uitslag van 
de presidentiële verkiezingen. Ook 
de meer recente locale verkiezingen 
hebben opnieuw tot protesten geleid. 
Misschien is onze belangrijkste doel-
stelling, laten zien dat samenwerking 
met verschillende partijen tot goede 
resultaten kan leiden, in dit onsta-
biele politieke klimaat helemaal niet 
haalbaar? We beginnen de training 
met presentaties over de drie grootste 

ideologieën; christendemocratie, so-
cialisme en liberalisme. Nadat de ach-
tergrond is toegelicht, discussiëren 
we over de waarden, programma’s en 
concrete politieke onderwerpen. Het 
lijkt erop dat de deelnemers vastbe-
sloten zijn de training tot een succes 
te maken. Ze zijn erg gemotiveerd en 
staan open voor samenwerking. Er 
is geen spanning merkbaar in de ge-
mixte fictieve groepen waarin wordt 
gediscussieerd over de theorie. Maar 
dit slaat om als elke partij haar sterke 
en zwakke kanten moet presenteren 
tijdens een SWOT-analyse. De span-
ning stijgt en er ontstaat een heftige 
politieke discussie tussen de oppositie 
en coalitiepartijen. We besluiten snel 
om de groepen niet meer naar partij 
in te delen, maar met door ons inge-
deelde fictieve partijen te werken. Dit 
slaat gelukkig goed aan, waardoor de 
overige dagen zeer succesvol verlopen. 
Vooral de afsluiter, waarin een fictieve 
minister-president een afname van de 
defensiebegroting moet verdedigen 
tegenover een fictieve oppositie, laat 
zien dat de deelnemers vooruit zijn 
gegaan.

VERsCHillEn OVERWinnEn
Tijdens de evaluatie blijken de deel-
nemers het als een zeer unieke en 
bijzondere training te hebben erva-
ren. Naast de verbeterende politieke 

kennis en persoonlijke kwaliteiten, 
benadrukten ze vooral het samen-
werkingselement als zeer waarde-
vol. Zoals één van de deelnemers het 
formuleert: “Door deze training ben 
ik erachter gekomen dat we verschil-
lende idealen hebben en lid zijn van 
verschillende partijen, maar dat we 
één Armeense Natie zijn. Ik had nooit 
verwacht dat ik vriendschappen zou 
sluiten met personen van andere par-
tijen. Wij, de jongeren van Armenië 
moeten onze verschillen overwinnen 
en aan de toekomst van Armenië wer-
ken”. Deze uitspraak wordt gedeeld 
door alle deelnemers. Het geeft ons 
een goed gevoel dat deze training suc-
cesvol kan worden afgesloten.

Een week later krijgen we van de deel-
nemers te horen dat ze besloten heb-
ben om vaker bij elkaar te komen. Ze 
hebben zelf een coördinator aangewe-
zen en zullen een discussie platform 
voor de verschillende partijen op-
richten waar iedereen welkom is. Wij 
besluiten spontaan om deze training 
jaarlijks te organiseren!

Jeroen de Veth & Lucie Wigboldus, 
VVD International
Arjen Berkvens & Marina Ohanjanyan, 
Alfred Mozer Stichting 
Titus Frankemölle & Bronne Pot, 
Eduardo Frei Stichting 

Geslaagde meerpartijen-
training in armenië

Speeddaten voor politieke functie

Veel belangstelling 
voor aanpak 
liberaal Vrouwen 
Netwerk
Ruim zestig VVD-vrouwen meldden 
zich op 11 mei jl. in de Burgerzaal 
van het stadhuis van Almere. Allen 
waren nieuwsgierig te horen wat je 
moet doen als je een politieke func-
tie ambieert, hoe je dit moet aan-
pakken, maar vooral ook om van 
actieve VVD-vrouwen te horen wat 
een politieke functie aantrekkelijk 
maakt, wat je ermee kunt bereiken 
en hoe je daarin wellicht bepaalde 
idealen kunt verwezenlijken.

Annemarie Jorritsma, burgemees-
ter van Almere, heette iedereen 
welkom. Zij stak de aanwezigen een 
hart onder de riem door een beeld 
te geven hoe zij in Almere bezig is 
vrouwen te interesseren zich kan-
didaat te stellen voor de gemeente-
raad. Dat dit op een gegeven ogen-
blik profijtelijk kan zijn voor ook de 
VVD was van latere orde. 
Anneke van Leeuwen-Gijsbers 
nam vervolgens het stokje over. Zij 
bracht het werk van de Scouting-
commissie van de VVD in beeld. 
Deze commissie voert gesprekken 
met mogelijke kandidaten die of-
wel zijn voorgedragen door derden 
ofwel zichzelf hebben aangemeld. 
Deze gesprekken monden uit in 
een individueel advies, waardoor 
de kandidaat vrijwel altijd het pad 
voor ogen ziet dat voor hem of haar 
het meest geschikt is. En dat hoeft 
niet altijd een functie in de politiek 
te zijn. Ook functies in het maat-

schappelijk middenveld zijn voor 
de partij belangrijk.
Na deze aftrap begon het echte 
speeddaten.

Verdeeld over zes tafels hadden 
plaatsgenomen: Helmi Huibregts 
(Eerste Kamer), Anouchka van Mil-
tenburg (Tweede Kamer), Tamara 
Venrooy, Jeannette Baljeu en Lous 
van der Meijs (wethouders in resp. 
Nieuwerkerk aan de IJssel, Rotter-
dam en Doetinchem), Avine Fok-
kens (Provinciale Staten Friesland) 
en Yvonne de Baay (deelgemeente 
Diemen). Alle aanwezigen konden, 
volgens een strak tijdschema en 
steeds in een wisselende samenstel-
ling, aan iedere tafel het gesprek 
met de politici voeren, vragen stel-
len of onderling in discussie gaan. 
Het tijdschema was krap, maar 
maakte wel dat iedereen gedwon-
gen was de hoofdlijnen te bewaken 
en zijpaadjes te mijden. Anneke 
van Leeuwen vatte aan het einde de 
bijeenkomst samen: inspirerend, 
laagdrempelig, uitstekende gele-
genheid om veel in korte tijd met 
elkaar uit te wisselen. Wel was haar 
duidelijk geworden dat sommige 
vrouwen meer ‘lef’ zouden moeten 
hebben …

 

debat ontwikkelingssamenwerking: 
laat maar waaien?

Ontwikkelingssamenwerking is het 
afgelopen jaar een actueel thema ge-
weest in de politiek. Vaak levert dit de-
zelfde conclusies, stokpaardjes en te-
genstellingen op. ‘Laat maar waaien’ 
denk je dan. 
Daarom is het hoog tijd voor een nieu-
we, frisse wind. VVD internationaal 
organiseert in samenwerking met 
Politiek 2015 van het NCDO en andere 
politieke partijen op zaterdag 17 okto-

ber van 09.30 tot 17.00 uur een debat 
over de toekomst van ontwikkelings-
samenwerking in het Felix Meritis in 
Amsterdam. Verschillende vragen zul-
len aan de orde komen, zoals: Waar 
moet de focus liggen in de toekomst? 
Samenwerken met betrouwbare over-
heden of juist in fragiele staten? Voor 
meer informatie en om je aan te mel-
den ga naar: www.politiek2015.nl/de-
bat2015

Marijke Vos-Maan, voorzitter 
liberaal Vrouwen netwerk
m.c.vos-maan@planet.nl  
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aankondiging 
127ste aV

Op zaterdag 28 november vindt 
de 127ste AV van de VVD plaats. 
Houd deze datum alvast vrij in 
uw agenda. De komende tijd zal 
de precieze invulling van deze 
dag bekend worden; u wordt 
hierover geïnformeerd door 
middel van het Thorbeckeweb 
en de website. In de Liber van 2 
oktober zult u alle benodigde in-
formatie, alsmede het inschrijf-
formulier vinden. 

Het college van Gedeputeerden Staten 
in Noord-Holland is onlangs gevallen. 
Inmiddels heeft de coalitie van VVD, 
PvdA, CDA en GroenLinks een door-
start gemaakt. Gedeputeerden Ton 
Hooijmaijers en Cornelis Mooij keer-
den niet terug. Zij worden opgevolgd 
door Laila Driessen (Ruimtelijke Or-
dening en Grondbeleid) en Elisabeth 
Post (Financiën, Wegen, Verkeer & 
Vervoer).
 
In Leidschendam-Voorburg is Astrid 
van Baalen benoemd tot wethouder. 
Zij volgt de onlangs afgetreden Tilly 
Zwartepoorte op. Van Baalen wordt 
in de gemeenteraad opgevolgd door 
Gerard Heetman.
 
In Eindhoven is Monique List de nieu-
we fractievoorzitter. Zij is Aline Zwier-
stra opgevolgd. Joost Helms is List op-
gevolgd als vice-fractievoorzitter.
 
In Noordwijk is Ben Teske de opvolger 
van René Kamphuis in de gemeente-
raad. Roberto ter Hark had Kamphuis 
reeds opgevolgd als fractievoorzitter.
 
Baukje Galama, nu nog burgemeester 
van Vlieland, is voorgedragen voor dit-
zelfde ambt in Stadskanaal.
 
Voor de tweede keer dit jaar heeft het 
college van B&W van Deventer een 
doorstart gemaakt. De PvdA maakt 
niet langer deel uit van de coalitie, die 
voortaan bestaat uit CDA, GroenLinks, 
VVD, D66 en Algemeen Deventer Be-
lang. De fracties van ChristenUnie en 
Lutje Hulsik geven ook steun aan het 
college. Marco Swart blijft namens de 
VVD wethouder.
 
Burgemeester Milo Schoenmaker van 
Bussum is voorgedragen voor herbe-
noeming per 1 oktober.

Annemieke Vermeulen is op 2 juli jl. 
geïnstalleerd als burgemeester van 
Leusden. Zij was burgemeester in Mil-
lingen aan de Rijn. Zij volgt waarne-
mend burgemeester Jan Broekhuis 
op.
 
Roel Cazemier is voorgedragen voor 
benoeming tot burgemeester van de 
Gemeente Dinkelland.
 
In Hoorn is Winifred Correia-Goede 
beëidigd als raadslid. Wim van Hilten 
is de nieuwe fractievoorzitter. Beiden 
volgen de onlangs overleden fractie-
voorzitter Harry van Lunteren op.
 
In Hoogeveen verlaat Ewout Klok la-
ter dit jaar de gemeenteraad. Hij is 
nu nog fractievoorzitter. Hij verhuist 
naar een woning net buiten de ge-
meentegrenzen.
 
Burgemeester Annemarie Jorritsma 
van Almere is voorgedragen voor her-
benoeming.
  
Burgemeester Joke Geldorp-Pante-
koek van Texel vertrekt op 1 oktober. 
Zij was sinds 1999 burgemeester van 
Texel. 
 
Ariëtta Humelda-Blok verlaat per 
eind september de Provinciale Staten 
van Noord-Holland.
 
Vincent Koek verlaat de raad in Voor-
schoten. Hij wordt opgevolgd door 
Helma Neppérus.
 
Sybe Schaap stopt als voorzitter van 
de Unie van Waterschappen. Aan het 
einde van dit jaar legt hij ook zijn 
functie als dijkgraaf van waterschap 
Groot Salland neer. Hij blijft lid van 
de Eerste Kamer.  

Macrodoelmatigheid Hoger onderwijs

Prof. Dr. Jan Antho-
nie Bruijn is door 
minister Ronald Plas-
terk benoemd tot lid 
van de commissie 
Macrodoelmatig -

heid Hoger Onderwijs. Deze commi-
sie beoordeelt namens de minister 
alle nieuwe onderwijsplannen van 
de Nederlandese Universiteiten en 
Hogescholen. Bruijn, in het dagelijks 
leven hoogleraar aan de Universiteit 

Leiden en het Leids Universitair Me-
disch Centrum, is voor de VVD tevens 
voorzitter van de partijcommissie 
Onderwijs en Jeugzaken, adviserend 
lid van de Partijraad, lid van de kern-
redactie van Liberaal Reveil, lid van 
het curatorium van de Prof.Mr. B.M. 
Teldersstichting en adviserend lid 
van de Onderwijsraad. Hij bekleedt 
diverse toezichthoudende functies 
in het onderwijs en de gezondheids-
zorg.    

PERsOnAliA

BEnOEMing

inspirerend gebeuren

Grote belangstelling voor 
campagnebijeenkomst
COnCURREnTiEkRACHT – “Mede dank-
zij u is dit een succesvolle avond ge-
worden. Voor de meer dan 300 aanwe-
zigen is deze avond zeer inspirerend 
geweest.” Namens het campagneteam 
spreken partijvoorzitter Ivo Opstelten 
en voorzitter Marianne Kallen-Morren 
van de VVD-Bestuurdersvereniging 
hun waardering uit voor de hoge op-
komst bij de campagnebijeenkomst 
op 7 juli jl. in de Jaarbeurs in Utrecht. 
“We zijn gezamenlijk op zoek gegaan 
naar mogelijkheden elkaar te verster-
ken: onderling, lokaal, nationaal. Veel 
is met elkaar besproken en bediscus-
sieerd. Daarnaast zijn er duidelijke 
afspraken gemaakt voor welke zaken 
het Algemeen Secretariaat zich de ko-
mende maanden gaat inzetten.”

De VVD zal zich de komende maan-
den in alle geledingen voorbereiden 
op de komende gemeenteraadsverkie-
zingen. Dat er op dit punt geen tijd te 
verliezen valt geven de 6 herindelings-
verkiezingen aan die op 18 november 
plaatsvinden. Op 3 maart 2010 kiest 
Nederland de gemeenteraden van de 
overige gemeenten. 
Voor de VVD zijn deze verkiezingen 
van groot belang. Ons liberale geluid 
dringt via onze raadsfracties door tot 
de lokale gemeenschap. Daarnaast 
vormen de raadsfracties de kern van 
onze lokale afdelingen en daarmee 
de basis van ons kader en talentont-
wikkeling. De gemeenteraadsverkie-
zingen zijn voor een politieke partij 
als de VVD daarmee belangrijker dan 
alleen het vergaren van zoveel moge-
lijk raadszetels en invloed in zoveel 
mogelijk colleges. Dat is reden om ge-
zamenlijk, schouder aan schouder, de 
komende maanden te werken aan een 
goed resultaat.
 
kERn VAn dE (CAMPAgnE)ZAAk  
De VVD heeft concurrentiekracht 
door zich te profileren als dé lokale 
partij bij uitstek, met lokale thema’s 
op de agenda. We nemen standpun-
ten in over issues die er bij de mensen 
toe doen. De VVD als confederatie van 
lokale partijen is een landelijke, her-
kenbare en stabiele partij. Dat telt, 
al decennia lang. Onze eigen kracht 
is overtuigend en we laten ons niet 
leiden door andere partijen. Uit on-
derzoek is gebleken dat de VVD door 
de kiezers geassocieerd wordt met 
een sterk economisch en veiligheids-
beleid. Door de huidige crisis is Eco-
nomie terug, helemaal boven aan de 
agenda. Dat geldt nationaal, maar 
evenzo lokaal. Dit thema zal ongetwij-
feld een belangrijke rol in de campag-
ne spelen. Daarnaast is het goed wan-
neer een afdeling een lokaal splijtend 
thema op de agenda zet en dat eigen 
maakt. Met een klein aantal zeer 
sterke en herkenbare punten moet 
winst in het verschiet liggen. Dat von-
den ook diverse aanwezigen, waarbij 
sommigen wel bepaalde kanttekenin-
gen plaatsten. “Belangrijk is dat alles 
klopt”, vindt de heer Van Hoeven, 
afdelingsvoorzitter Vianen. “Kern-
punten, herkenbaar programma en 
een sterke lijsttrekker. De profilering 
van de lijsttrekker moet sterk zijn. 
Iemand moet smoel krijgen, mensen 
willen weten wat voor persoon ie-
mand is. Dat geldt lokaal, maar zeker 

ook nationaal.” Robert Mekking, voor-
zitter afdeling Harderwijk, voelde 
zich lekker opgeladen. “Het optreden 
van Ivo Opstelten en Mark Rutte was 
overtuigend. Mensen die staan voor 
wat ze zeggen. Ondertussen blijft er 
over bepaalde campagne-aspecten na-
tuurlijk discussie, maar de aangedra-
gen argumenten vond ik overtuigend. 
Ik heb veel ideeën opgepakt, ook met 
betrekking tot diverse nieuwe hulp-
middelen. Al met al een inspirerend 
geheel.” Een duidelijke noot plaatste 

de afdelingsvoorzitter van Zuidplas. 
“Meer blauw op straat vind ik een te 
gemakkelijke kreet. Zeker, zichtbare 
politie-aanwezigheid is een lokale 
zaak, maar de wijze waarop de politie 
landelijk georganiseerd is, zit dit ge-
woon in de weg. Je zult het probleem 
bij de bron moeten aanpakken. Dat 
ligt dus op het bordje van de Tweede 
Kamer.” Tot slot viel waardering te 
noteren voor het hoofdbestuur: “goed 
dat ze op tijd met de campagne aan 
de slag zijn gegaan”. En wat de op-
merking over de “chocolade-letters” 
van VVD betreft, “dat kun je ook po-
sitief invullen”, vonden deelnemers 
uit Zoetermeer. “Wij gaan met Sint 
lekker VVD-chocoladeletters uitdelen 
in het Stadshart, ons grote winkelcen-
trum. Met humor, want de VVD-shop-
perbag met de kreet Gezellig shoppen 
is ook zondagsrust zullen we zeker bij 
ons hebben.”      
           
COnTACT MET HET 
lAndElijk CAMPAgnETEAM
Voor al uw vragen en opmerkingen 
over de campagne, van materiaal tot 
de officiële procedures, kunt u terecht 
bij het landelijk campagneteam. U 

kunt uw vragen of opmerkingen mai-
len naar campagne@vvd.nl
Voor de gemeenteraadsverkiezingen 
zal een sprekerscoördinatie worden 
opgezet die de bezoeken van Tweede 
Kamerleden aan de verschillende 
afdelingen zal coördineren. Voor 
verzoeken voor een spreker kunt u 
terecht op www.vvd.nl/sprekers. Het 
sprekerscoördinatieteam zal begin 
november een indeling maken en alle 
aanvragers hierover informeren.  

Vervolg Utrecht: 26 september Tweede Toogdag landelijke campagne, Utrecht. 
aanvang 10.00 uur. 
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Thuiszitten
geen optie meer

9 oktober 2009

LES GELEERD - Om de bureaucratie 
en hokjesgeest in de huidige soci-
ale zekerheid te doorbreken, heb-
ben VVD-Tweede Kamerleden Stef 
Blok en Cees Meeuwis voorgesteld 
de WSW, Wajong en WWB samen te 
voegen tot één nieuwe wet: de Parti-
cipatiewet. 

Essentie van deze participatiewet 
is dat iedereen die een uitkering 
ontvangt een tegenprestatie naar 
vermogen levert. Onder de 27 jaar 
ontvangen mensen geen uitkering 
meer, tenzij zij volledig en duur-
zaam arbeidsongeschikt zijn. Voor 
die groep komt er een uitkering ter 
hoogte van 75 procent van het Wet-
telijk Minimumloon (WML). Andere 
mensen onder de 27 zullen moeten 
kiezen: werken of studeren. In het 
geval van een beperking bestaat er 
wel recht op begeleiding. Boven de 27 
jaar wordt van iedere uitkeringsge-
rechtigde die niet duurzaam en vol-
ledig arbeidsongeschikt is, gevraagd 
een tegenprestatie naar vermogen te 
leveren. Indien nodig is hier ook be-
geleiding mogelijk.

BALKENENDE I/II: SUCCESBELEID
De VVD heeft in haar regeringsjaren 
steeds veel aandacht besteed aan het 
moderniseren van de sociale zeker-
heid. Tijdens de Paarse kabinetten 

werden ziekteverzuim en arbeidson-
geschiktheid aangepakt met ingre-
pen als de Wet Poortwachter en de 
loondoorbetalingplicht bij ziekte. Tij-
dens de eerste kabinetten Balkenen-
de werd de Bijstandswet vervangen 
door de Wet Werk en Bijstand, werd 
de maximale looptijd van de WW be-
perkt van vijf jaar tot 38 maanden en 
werden de keuringscriteria voor toe-
gang tot de arbeidsongeschiktheids-
verzekering aangescherpt. 
De maatregelen waren spectaculair 
succesvol. Het ziekteverzuim daalde 
enorm. De instroom in de nieuwe ar-
beidsongeschiktheidswet WIA is nog 
maar een fractie van de instroom in 
de vroegere WAO en van de herkeur-
den kon het overgrote deel weer aan 
de slag. Ook het aantal mensen in de 
Bijstand, waarvan velen voorspelden 
dat het om een ‘granieten bestand’ 
ging, daalde indrukwekkend. Per 
saldo kwamen tussen 1996 en 2006 
bij een min of meer gelijkblijvende 
bevolking ruim 1 miljoen mensen 
extra op de arbeidsmarkt. Het per-
centage van de bevolking dat leeft 
van het sociale minimum daalde van 
15,6 in 1996 tot 7,6 procent in 2008. 
Daarmee was Nederland, zelfs bin-
nen de welvarende EU, koploper als 
het gaat om armoedebestrijding. 

BALKENENDE IV: AFBRAAKBELEID
Helaas heeft het huidige kabinet dit 
beleid niet voortgezet. Belangrijke 
onderdelen zijn inmiddels zelfs te-
ruggedraaid: de sollicitatieplicht 
voor alleenstaande ouders met jonge 
kinderen is vervallen en de herkeu-
ring van 45-plussers is gestopt – hoe-
wel 100.000 mensen uit deze groep 
weer aan het werk zijn. Anders dan 
dit kabinet vindt de VVD dat de poli-
tiek niet moet weglopen voor het ne-
men van noodzakelijke maatregelen. 
Stef Blok: “We moeten lessen leren 
uit de vorige crisis, waarin mensen 
levenslang in een uitkering werden 
geparkeerd. Die fout moeten we niet 
meer maken. De Participatiewet gaat 
uit van wat mensen nog wel kunnen 
in plaats van wat zij niet meer kun-
nen. Ook maakt deze wet een einde 
aan de vrijblijvendheid. Beroep op 
een uitkering betekent dat de sa-
menleving een tegenprestatie naar 
vermogen mag vragen: een werk-

Quote

Kabinet laten zitten 
levert meer schade op 

dan het wegsturen
Mark Rutte, fractievoorzitter 
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plicht in plaats van een werkrecht. 
Jarenlang thuiszitten is geen optie 
meer, wat de VVD betreft”, aldus Cees 
Meeuwis. “Zo houden gemeenten ook 
contact met uitkeringsgerechtigden, 
waardoor ook andere problemen 
- met schulden, opvoeding, e.d. - eer-
der kunnen worden gesignaleerd.” 
Het CPB heeft berekend dat de Parti-

11/12

Mark rutte

De VVD heeft tijdens de Al-
gemene Politieke Beschou-
wingen het vertrouwen in 

het kabinet opgezegd. Dat doen we 
natuurlijk niet zomaar. Dat doen 
we niet omdat we het niet eens 
zijn met de keuzes die het kabinet 
maakt, maar dat doen we omdat het 
kabinet géén keuzes maakt.
Na de crisis eerst anderhalf jaar ont-
kend te hebben, heeft het kabinet 
een half jaar gepraat over een crisis-
pakket dat veel te klein is gebleken. 
En nu laten ze de staatsfinanciën 
volledig uit de hand lopen. Het feit 
dat de beslissing hoe zij hun huis-
houdboekje op orde willen brengen 
steeds wordt uitgesteld, leidt tot 
onzekerheid en een slecht investe-
ringsklimaat. Dat kost welvaart en 
banen. Het is tijd om te doen wat 
het kabinet verzuimt, namelijk een 
concrete visie neerleggen voor een 
Nederland dat de crisis overwint, en 
klaar is voor 2015. 

Daarom is de VVD hier, aan de hand 
van de vernieuwingsagenda, mee 
begonnen. Eerder deze maand heb 
ik met Stef Blok de Participatiewet 
gepresenteerd, en tijdens de Al-
gemene Politieke Beschouwingen 
heb ik voorstellen gedaan voor een 
investering van 1 miljard in het on-
derwijs en maatregelen voorgesteld 
om de huizen- en bouwmarkt vlot 
te trekken. Ook ligt er een plan voor 
een krachtige kleine overheid, die 
sneller besluiten kan nemen.
Ik zie over 15 jaar in Nederland een 
samenleving die vanuit de kracht 
van mensen wordt opgebouwd. De 
keuzes die de VVD in de vernieu-
wingsagenda maakt, zijn gericht op 
een sterker en moderner Nederland. 
Lees meer over de plannen op onze 
– vanaf 1 oktober vernieuwde – web-
site vvd.nl. VVD. Zeker nu.

cipatiewet een structurele besparing 
van 1,25 miljard oplevert. Gegeven 
de huidige crisis en de staat van de 
overheidsfinanciën is deze besparing 
broodnodig.

Het volledige voorstel en de doorrekening 
van het CPB zijn te vinden op de onze  
website www.vvd.nl

Liber
Ledenkrant van de vvd

        VVD stoomt
Nederland
klaar voor 

2015!

2 5

BOUWPLAN  BOUWSTOP

Kabinet stimuleert bureaucratie
UIT HET WERK – al begin dit jaar stelde de VVD voor de huizen- en bouw-
markt vlot te trekken door bijvoorbeeld een tijdelijke stop van de over-
drachtsbelasting en een laag btW-tarief voor de bouw. Concrete en ef-
fectieve maatregelen, die zo ingevoerd kunnen worden. Wat doet het 
kabinet? Ze trekt geld uit om de bouw te stimuleren – en daarmee de 
werkgelegenheid – door een hele nieuwe regeling op te tuigen. gemeen-
ten krijgen onder uitgebreide voorwaarden een bedrag per bouwproject. 
Verwarring alom bij gemeenten en de betrokken ontwikkelaars en bou-
wers. resultaat: een boel werkgelegenheid: niet bij de doelgroep, maar 
wel bij de bureaucratie! en ondertussen raken steeds meer vaklieden in 
de bouw uit het werk ...  

Bouw in het (slechte) nieuws op Prinsjesdag.

Participatiewet: meer sociaal, minder kosten 

127e Algemene vergadering 28 november 

127E ALGEMENE 
VERGADERING

28 november 
Inhoud 
centraal

Het debat binnen de partij krijgt 
de volle aandacht tijdens de aan-
staande algemene Vergadering 
op 28 november in Papendal nabij 
arnhem. 
naast de huishoudelijke vergade-
ring en aandacht voor de actuele 
politiek en de gemeenteraadsver-
kiezingen, biedt deze bijeenkomst 
u een gevarieerd inhoudelijk pro-
gramma van deelsessies over 
onder meer Volksgezondheid, 
kredietcrisis, Communisme, 
Schooluitval, ICt en de overheid, 
Jongeren en – speciaal voor de 
raadsverkiezingen – thema’s zoals 
Indruk maken, de VVD als lokalo, 

Slimme keuzes maken en Slo-
gans schrijven.  
U bent van harte welkom. Voor 
kinderopvang wordt gezorgd. 

Zie alle informatie op pagina 11 en 
12 in deze editie. 



Liberalisme als ‘groen’ idealisme

Milieubeleid blokkeert in plaats van stimuleert

LEESTIPS 
Bert Heemskerk - Een gezonde krimp. 
De kredietcrisis en duurzaam bankieren 
Terwijl andere banken zijn genatio-
naliseerd of met veel staatssteun over-
eind worden gehouden, lijkt de Ra-
bobank relatief ongeschonden door 
de kredietcrisis te komen. Komt dat 
door het coöperatieve karakter van de 
bank, of is er een andere oorzaak? In 
‘Een gezonde krimp’ laat voormalig 
Rabobank-topman Bert Heemskerk 
zijn licht op deze en andere vragen 
schijnen. In begrijpelijke taal geeft 
Heemskerk een persoonlijke visie op 
het ontstaan van de crisis en doet hij 
suggesties voor oplossingen. 

Amsterdam, 2009, ISBN: 9789460031991, 
206pp, € 17,95

Amartya Sen - The Idea of Justice
Volmaakte rechtvaardigheid is een 
illusie, aldus de Indiase econoom en 
filosoof Amartya Sen in zijn nieuwste 
boek ‘The Idea of Justice’. Sen, die in 
1998 de Nobelprijs voor de economie 
ontving, corrigeert de tot op heden 
bekendste theorie van rechtvaardig-
heid uit 1971 van John Rawls. Daar 
waar Rawls en andere denkers op 
basis van een fictief sociaal contract 
algemeen geldende rechtvaardigheid 
willen bereiken, meent Sen dat juist 
het wegwerken van manifeste on-
rechtvaardigheden het doel zou moe-
ten zijn. Sen is niet uit op perfectie. 
Hij schetst geen algemene theorie 
van rechtvaardigheid, doch formu-
leert een idee van rechtvaardigheid. 
Dat idee moet vervolgens steeds weer 
worden getoetst aan de voortdurend 
wijzigende werkelijkheid.

Londen, 2009, ISBN: 9781846141478, 
496pp, € 33,99

Michael Ruse - Charles Darwin 
De bioloog 
Charles Dar-
win werd 200 
jaar geleden 
geboren en dat 
wordt in 2009 
herdacht met 
een hele reeks 
aan nieuwe pu-
blicaties. Het 
werk van Dar-
win en dan met name zijn beroemde 
‘On the origin of species by means of 
natural selection’ wordt nog steeds 
aangehaald zodra gesproken wordt 
over veranderende inzichten in de 
biologie en natuurwetenschappen, 
alsmede de gewijzigde opvattingen 
ten aanzien van kennis, moraal en 
religie.
Kern van Darwin’s theorie vormt de 
‘survival of the fittest’, de aanname 
dat de evolutie van soorten – ook die 
van de mens – wordt voortgedreven 
door natuurlijke selectie. Daarbij zijn 
mensen en apen uiteindelijk terug te 
voeren tot dezelfde voorouders. De 
384 pagina’s tellende biografie van 
Michael Ruse geeft een helder beeld 
van Darwin’s leven en de schok die 
zijn gedachtengoed teweeg bracht. 
Bovendien gaat de hoogleraar filo-
sofie in op de vraag hoe relevant 
Darwin’s leer voor het hedendaagse 
denken eigenlijk nog is. Ruse schreef 
eerder het boek ‘Darwin of God’: een 
broedertwist.

Kampen, 2009, ISBN: 9789025959067, 
384pp, € 29,90
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Zomerschool Teldersstichting
In de laatste week van au-
gustus vond in Doorn de 
Zomerschool plaats van de 
Teldersstichting, het weten-

schappelijk bureau ten behoeve van 
het liberalisme en de VVD. Vier dagen 
lang kregen 18 net of bijna afgestu-
deerde jongeren lezingen over diverse 
thema’s, zoals milieubeleid, econo-
mische politiek en de scheiding tus-
sen kerk en staat. Na iedere inleiding 
gingen de deelnemers met elkaar en 
de inleider in discussie. Sprekers wa-
ren onder meer Frits Bolkestein, Ko 
Colijn, Afshin Ellian en Mark Rutte. 

De Zomerschool over de filosofische 
grondslagen van het liberalisme is 
een project van de Teldersstichting 
in samenwerking met de Haya van 
Somerenstichting, het opleidingsin-
stituut van de VVD. Ben je bijna of re-
cent universitair afgestudeerd en heb 
je interesse om eind augustus 2010 
deel te nemen aan de Zomerschool? 
Bel dan naar 070 3631948 of mail naar 
info@teldersstichting.nl voor meer in-
formatie.

www.teldersstichting.nl

VISIE - Op 2 oktober jl. presenteerde 
de Prof.mr. B.M. Teldersstichting, het 
wetenschappelijk bureau ten behoeve 
van het liberalisme en de VVD, haar 
nieuwste geschrift ‘Liberalisme als 
‘groen’ idealisme. De noodzaak van 
een liberaal milieubeleid voor de 
ontwikkeling van milieuvriendelijke 
producten’. De auteur van het onder-
zoek, Derk-Jan Haverkamp (milieube-
leidsadviseur bij TenneT en tot recen-
telijk milieuadviseur bij ENVIRON), 
overhandigde bij die gelegenheid het 
eerste exemplaar aan Ed Nijpels, voor-
malig VVD-minister van Volkshuisves-
ting, Ruimtelijke Ordening en Milieu. 
In het geschrift wordt een liberale 
visie op het Nederlandse milieubeleid 
uiteengezet. Meer specifiek wordt ge-
pleit voor een liberale aanpak om de 
ontwikkeling van milieuvriendelijke 
producten in bedrijven te stimuleren. 
Bekende voorbeelden van dergelijke 

producten zijn energiezuinige auto’s 
en allerhande apparaten en de toe-
passing van hergebruikbare (verpak-
kings-)materialen.
 
ECOLOGISCHE MODERNISERING
Het rapport geeft een overzicht van 
belangrijke milieuthema’s, zoals fijn 
stof dat een bedreiging vormt voor de 
volksgezondheid en de veronderstel-
de effecten voor Nederland van de 
opwarming van de aarde. Tegelijker-
tijd laat het zien dat veel (negatieve) 
milieueffecten in de afgelopen decen-
nia drastisch zijn verminderd door 
het gebruik van nieuwe milieuvrien-
delijke productietechnieken en het 
toegenomen bewustzijn dat het zin-
vol is om de emissies naar het milieu 
te verminderen. Dit wordt ook wel de 
ecologische modernisering van onze 
samenleving genoemd, ofwel het feit 
dat iemand tegenwoordig eigenlijk 

niet meer om de milieugevolgen van 
zijn of haar handelen heen kan. Dat 
geldt ook voor bedrijven, zoals Unile-
ver in 2008 nog aan den lijve onder-
vond naar aanleiding van acties van 
Greenpeace tegen de palmolieproduc-
tie in Indonesië. 

SAMENWERKING
De liberale aanpak die in het geschrift 
wordt bepleit bestaat enerzijds uit het 
opleggen van heldere milieunormen 
die strikt moeten worden gehand-
haafd, terwijl bedrijven anderzijds 
ruimte moet worden gegund om 
milieuproblemen zo veel mogelijk 
op hun eigen specifieke bedrijfssitu-
atie af te stemmen. Dat laatste is in 
het bijzonder belangrijk voor milieu-
vriendelijke productontwikkeling. 
Bedrijven hebben namelijk met ver-
schillende partijen of stakeholders te 
maken, waaronder de overheid, maar 
ook andere bedrijven in de keten 
(toeleveranciers en afnemers), con-
currenten en consumenten. Voor de 
succesvolle ontwikkeling van milieu-
vriendelijke producten is samenwer-
king tussen bedrijven essentieel om 
nieuwe milieuvriendelijke materialen 
en productietechnieken te proberen. 
Daarnaast is goede aansluiting op de 
marktvraag, c.q. de consumentenbe-
hoefte cruciaal.
Helaas besteedt het Nederlandse mi-
lieubeleid (zie onder andere het vier-
de Nationale Milieubeleidsplan en de 

Toekomstagenda Milieu) niet of nau-
welijks aandacht aan de ontwikkeling 
van milieuvriendelijke producten. 
Er worden bovendien ideaalbeelden 
nagestreefd die geen ruimte laten 
aan noodzakelijke innovatieve oplos-
singen op dit gebied. De niet-liberale 
maatregelen zoals milieusubsidies en 
heffingen die gebaseerd zijn op deze 
ideaalbeelden zijn verwerpelijk, om-
dat ze onherroepelijk leiden tot initi-
atieven die geen grote levensvatbaar-
heid hebben. Creatieve en innovatieve 
oplossingen kunnen niet worden op-
gelegd, maar ontstaan door spontane 
ontwikkelingen in een vrij marktme-
chanisme, ook op milieugebied. In 
dat kader wordt in het nieuwste ge-
schrift van de Teldersstichting bepleit 
milieueducatie en -voorlichting meer 
te richten op de relatie tussen het in-
dividu en zijn of haar positie (bijvoor-
beeld als consument) ten opzichte van 
de bedrijven. Verder wordt uitgebreid 
stilgestaan bij de mogelijkheden om 
via publiek-private samenwerking 
tussen de overheid en bedrijven de 
kennisontwikkeling op milieugebied 
te bevorderen.

Het rapport ‘Liberalisme als ‘groen’ ide-
alisme. De noodzaak van een liberaal 
milieubeleid voor de ontwikkeling van mi-
lieuvriendelijke producten’ is voor € 15,- te 
bestellen bij de Teldersstichting. Ga voor 
meer informatie naar www.teldersstich-
ting.nl of bel 070-3631948.
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Voorzieningenniveau
50-plusser onder druk
HERVORMEN - Geld, zorg en wo-
nen. Alle drie staan onder grote 
druk als het gaat om de toekomst 
van de 50-plusser. Daarom is het zo 
verdraaid belangrijk de problema-
tiek van de ouderwordende maat-
schappij met meer nadruk uit te 
dragen naar onze politieke verte-
genwoordigers in het parlement, 
Provinciale Staten en gemeente-
raden, zei Cock Huigen, landelijk 
coördinator van het VVD-Senioren-

netwerk tijdens een congres in de 
Thorbeckezaal van de Tweede Kamer 
op 4 september jl. te Den Haag. Drie 
leden van de VVD-Tweede Kamer-
fractie lieten daar zien dat de vraag-
stukken op het gebied van financiën, 
gezondheidszorg en wonen voor de 
50+doelgroep in onze samenleving 
misschien nog wel moeilijker zijn te 
behandelen dan bijvoorbeeld voor 
die voor jongeren of twee-verdieners. 
En dat aan grondige stelselwijzigin-

gen eenvoudigweg niet valt te ont-
komen. Het hoe en waarom kunt u 
uitgebreid lezen in een reportage in 
Provincie & Gemeente, het blad van 

de VVD-Bestuurdersverening, edi-
tie 6 van 9 oktober. 

www.vvdbv.nl
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Tegenbegroting 
als beste 
beoordeeld

Volgens doorrekeningen van 
het Centraal Planbureau doet de 
tegenbegroting van de VVD het 
meest voor een verbetering van 
het overheidssaldo in 2010. als 
gevolg van de voorstellen die de 
VVD-fractie in haar tegenbegro-
ting doet, zou het financieringste-
kort volgend jaar met 5,5 miljard 
euro (1 procent van het bbP) 
worden teruggedrongen in verge-
lijking met de kabinetsplannen.

Hirsch ballin aan 
de tand gevoeld

Fred teeven heeft minister 
Hirsch ballin van Justitie in 
een interpellatiedebat aan de 
tand gevoeld over de vrijlating 
van mensenhandelaar Saban 
b. Deze vluchtte tijdens een 
verlof naar turkije. teeven vindt 
het onbegrijpelijk dat Saban b. 
verlof is toegestaan en wil dat er 
strengere eisen worden gesteld 
aan het verlenen van verlof om 
persoonlijke omstandigheden.

VVD presenteert 

Tegenbegroting 

in Mensen

Mark rutte wil het aantal de-
partementen beperken tot acht. 
De overheid is verkokerd en de 
verschillende departementen 
werken niet goed samen. De 
VVD wil toe naar een krachtige, 
kleine overheid en daar hoort 
een kleiner kabinet bij. rutte 
wil dit bereiken door een aantal 
ministeries samen te voegen en 
enkele (programma)ministeries 
op te heffen.

amsterdam meet 

met twee maten 

De VVD vindt dat amsterdam 
met twee maten meet door op 
de autovrije Zondag vanwege het 
Suikerfeest gemeentelijke taxi’s 
in te zetten om problemen met 
moslims te voorkomen. andere 
mensen krijgen die voorkeurs-
behandeling niet. Die kunnen 
lopend naar hun familiefeestje.

Kort
NIEUWS

Lees meer op www.vvd.nl 

de Miljoenennota volgens de vvd 
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NON-COMPROMISSEN - Terwijl Ne-
derland door een van diepste reces-
sies uit de geschiedenis gaat, wordt 
Nederland niet geregeerd. Met een 
beleid van voortdurende non-compro-
missen – ‘wij doen dit niet als jullie 
dat niet doen’ - bewijst Balkenende-IV 
Nederland op dit moment misschien 
zelfs wel de slechtst denkbare dienst. 
“Dit kabinet heeft eerst honderd da-
gen gesnuffeld in de samenleving, 
en heeft vervolgens zitten bakkeleien 
over het ontslagrecht. Er is een com-
missie-Bakker ingesteld. Met de re-
sultaten van die commissie is niets 
gedaan. De crisis, waar de VVD al 
begin 2008 voor waarschuwde, werd 
weggehoond en ontkend. En te laat is 
er uiteindelijk een klein crisispakket 
gepresenteerd. Terwijl de barometer 
van onze economie tussen regen en 
storm stond, wilden Balkenende en 
Bos alleen maar de zon zien”, aldus 
Mark Rutte tijdens de Algemene Po-
litieke Beschouwingen in de Tweede 
Kamer. 

ZORGWEKKEND
De VVD maakt zich grote zorgen over 
de houdbaarheid van de overheidsfi-
nanciën. “Mensen maken zich ook 
zorgen”, vervolgt Mark Rutte, “en dat 
is begrijpelijk. Zij maken zich zorgen 
over hun huis, over hun baan, over 
hun toekomst en de toekomst van hun 
kinderen. De staatsschuld per hard-
werkende Nederlander loopt op van 
35.000 naar 60.000 euro. Er is al gezegd 
dat elke baby die nu geboren wordt 
een schuld heeft van 160.000 euro.  
De economie krimpt, consumptie 
en investeringen dalen, de uitvoer 
daalt met ruim drie procent. Dit jaar 
is er een recordaantal faillissemen-
ten in Nederland, en de werkloos-
heid zal in de tweede helft van 2009 
spectaculair gaan toenemen.” Rutte 
is daarom met zijn vernieuwingsa-
genda van Nederland begonnen met 
het voorstellen van concrete maat-
regelen om Nederland voor de ko-
mende jaren stevig in de schoenen 
te zetten. Ook geeft de VVD in haar 

tegenbegroting aan welke keuzes 
moeten worden gemaakt om de over-
heidsfinanciën op orde te brengen. 
De VVD ziet over 15 jaar in Nederland 
een samenleving die vanuit de kracht 
van mensen wordt opgebouwd en 
waar mensen kunnen vertrouwen op 
een compacte, maar krachtige staat. 
De keuzes die de VVD in de vernieu-
wingsagenda maakt, zijn gericht op 
een sterker en moderner Nederland. 

STRUCTUREEL HERVORMEN
Het uitgangspunt van de VVD-tegen-
begroting is dat wij moeten voorko-
men dat de belastingen in Nederland 
omhoog gaan. Belastingverhoging is 
slecht voor hardwerkend Nederland, 
slecht voor de economische groei en 
leidt tot minder banen. De VVD wil 
daarentegen een kleinere overheid. 
Dat betekent dat de belastingen om-
laag kunnen en dat leidt tot meer eco-
nomische groei en dus meer banen.  
Wat de VVD betreft blijven de uitga-
ven voor 2010 op hetzelfde niveau 

als de uitgaven voor 2009. Wij zetten 
een rem op de verdere oploop van de 
uitgaven. Daarnaast stelt de VVD een 
aantal structurele hervormingen voor. 
Er zijn al voorstellen gedaan voor de 

AOW, rekening houdend met mensen 
met een zwaar beroep en voor de her-
vorming van ontwikkelingssamen-
werking. Vier weken geleden heeft 
de VVD een participatiewet gepresen-
teerd, waarin de verschillende wetten 
voor de onderkant van de arbeids-

markt, de bijstand, de WSW en de Wa-
jong, worden samengevoegd in één 
nieuw wetsvoorstel. Daarmee wordt 
voorkomen dat binnenkort 400.000 
jonge mensen in de Wajong zitten. 
Andere VVD-voorstellen zijn een 
verlaging van het btw-tarief voor de 
verbouwing van de eigen woning en 
afschaffing van de overdrachtsbelas-
ting op woningen. Dat is goed voor 
de woningmarkt, dat is goed voor de 
arbeidsmarkt en het leidt tot minder 
zogenaamde reisbewegingen. Tenslot-
te wil Rutte een forse inkrimping van 
het aantal departementen en een hal-
vering van het aantal ministers. Hij 
wil dit bereiken door een aantal mi-
nisteries samen te voegen en enkele 

(programma)ministeries op te heffen.
Rutte: “Het Nederland dat ik in 2015 
voor mij zie, is sterk, veilig en vrij. Het 
is een land waaruit je niet wegtrekt 
voor beter onderwijs, minder regels 
of meer mogelijkheden om te onder-
nemen. Nee, het is een land dat werkt 
als een magneet voor talent en bedrij-
vigheid. De economie is er sterk en 
rechtvaardig, zonder verstikkende de-
ken van trage besluitvorming en pol-
derpolitiek. De hardwerkende Neder-
lander is flexibel op de arbeidsmarkt 
en betaalt niet te veel belasting. Wat 
de overheid doet, doet de overheid 
goed. De Belastingdienst heeft weer 
een gezicht. Bij het gemeenteloket is 
de klant koning. In verpleeghuizen 
voelt men zich thuis. Hufters worden 
keihard aangepakt. Winkeldiefstal, af-
val op straat gooien, rel schoppen: wie 
straf verdient, krijgt straf. De tijd van 
touwtjes door de brievenbus zal niet 
meer terugkomen, maar vrouwen voe-
len zich ‘s avonds laat weer veilig op 
weg naar huis of sportclub. De VVD is 
klaar voor zo’n Nederland. Wij kijken 
verder dan de huidige crisis en maken 
nu de keuzes die morgen te laat zijn.”

Kijk voor meer informatie op www.vvd.nl 
of www.markrutte.nl.

UITGEEFMACHINE - Dinsdag 1 sep-
tember jl. werd ik geïnstalleerd als 
lid van de Tweede Kamer. Net voor 
Prinsjesdag en de start van het laat-
ste volledige parlementaire jaar van 
deze kabinetsperiode. Met de neus 
in de boter, zoals dat heet. De boter 
is alleen wat ranzig geworden sinds 
de verkiezingen in 2006. En met je 
neus in de ranzige boter vallen klinkt 
al heel wat minder romantisch dan 
het originele spreekwoord doet ver-
moeden. 
Als ondernemer kom ik uit een om-
geving waar direct wordt ingegrepen 
als zaken niet goed lopen binnen het 
bedrijf. De huidige bedrijfsleiding 

van de BV Nederland heeft een ande-
re, voorzichtig geformuleerd, ‘vrijblij-
vende’ visie op de besturing van onze 

welvaartsstaat. Als woordvoerder so-
ciale zaken zie ik vooral de negatieve 
effecten van deze bedrijfsleiding voor 
de mensen op de arbeidsmarkt. Wel-
willende mensen  die thuis moeten 
zitten en weinig tot niet worden ge-
prikkeld om aan de slag te gaan en 
zo hun steentje bij te kunnen dragen 
aan de samenleving. Op de lijst van 
beste ondernemersklimaten dalen 
we als Nederland gestaag. De uitgeef-
machine draait op volle toeren om de 
economie overeind te houden … Wat 
er niet bij wordt verteld is dat veel 
van dit geld gaat naar initiatieven 
die helemaal niets voor de economie 
doen, maar slechts een duurbetaalde 

nieuw tweede kamerlid Cees Meeuwis: ondernemer in publieke dienst

U en uw kinderen verdienen beter

c.meeuwis@tweedekamer.nl

bureaucratie optuigen en in stand 
houden. 
Als nieuw Kamerlid ben ik natuurlijk 
trots op wat ik mag doen voor onze 
partij. Aan mijn kinderen leg ik uit 
dat ze niet alleen goed hun best moe-
ten doen op school voor hun eigen 
toekomst, maar ook dat zij de extra 
miljarden-schulden, die door dit 
wanbeleid op hun schouders terecht 
komen, straks moeten afbetalen. 
“Da’s toch niet eerlijk”, zeggen ze te-
gen me. En beter kan ik het ook niet 
omschrijven. 
Nederland verdient beter. Mijn kin-
deren verdienen beter. Mijn kinderen 
verdienen de VVD. Nederland ver-
dient de VVD. Ik ben erop aanspreek-
baar, ik doe mijn best voor u, voor 
ons. 

VVD maakt NU 

de keuzes die 

morgen te laat zijn
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edzo Toxopeus, 
heer in de politiek

(door Herbert ZiLverentant, 
direCteur vvd)

MARKANT – Onlangs is op 91-jarige 
leeftijd het erelid en Minister van 
Staat mr. E.H. (Edzo) Toxopeus over-
leden. Hij heeft een belangrijke rol 
gespeeld in de eerste decennia uit 
de geschiedenis van de VVD. In deze 
Liber staan we stil bij het overlijden 
van deze markante liberaal.
“Ineens is hij er”, aldus Henk Von-
hoff in de korte biografische schets 
van Edzo Toxopeus, die hij in 1988 ter 
gelegenheid van het 40-jarig bestaan 
van de VVD schreef. De entree van 
Toxopeus in de landelijke politiek 
in 1956 kan niet anders omschreven 
worden. Het hing van toevalligheden 
aan elkaar. De Kamerverkiezingen 
van 1956 waren bijzonder, omdat 

de Tweede Kamer werd uitgebreid 
van 100 naar 150 zetels. Dit bood de 
VVD ruimte om nieuwe mensen in 
de Kamer te krijgen. Gedoodverfd 
kandidaat voor een van die nieuwe 
zetels was mr B.W. Kranenburg. Deze 
weigerde echter onder een vrouw op 
de kandidatenlijst te staan en trok 
zich terug. Op voordracht van de 
Brabantse afgevaardigden op het ver-
kiezingscongres werd toen de jonge, 
charmante advocaat Edzo Toxopeus 
naar voren geschoven. Hij was al 
sinds 1949 raadslid in Breda. Hoewel 
hij landelijk onbekend was, werd dit 
voorstel aangenomen. En zo kwam 

is voorzitter van de commissie die 
het verkiezingsprogramma schrijft. 
Daarvoor had hij ‘ongans veel’ moe-
ten lezen, luisteren en discussiëren. 
Daar spreekt volgens sommigen de 
relativering van de politiek en een 
ontspannenheid uit die Toxopeus 
eigen was. Edzo Toxopeus was een li-
berale leider van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie voordat deze 
een echte partij van het volk was. Een 
leider voor de doorbraak, die onder 
Hans Wiegel gestalte kreeg. Hij was 
pleitbezorger van de verzorgings-
staat om te voorkomen dat “je afhan-
kelijk bent van de goedertierenheid 
van de medemens. Dat vind ik heel 
belangrijk”, aldus Toxopeus in een 
interview in 1989 met de NRC. Hij 
was een effectief politicus, beeld-

bepalend, relativerend, hoffelijk en 
bovenal een opmerkelijke man. Een 
heer in de politiek.

Geraadpleegde bronnen: 
H.J.L Vonhoff, “mr. E.H Toxopeus, een 
heer uit Breda”, in W.J.A. van den Berg 
e.a.(red.), “Kopstukken van de VVD. 16 bio-
grafische schetsen (1988). 
R.A.Koole e.a.”40 jaar Vrij en Verenigd. 
Geschiedenis van de VVD-partijorganisa-
tie”. 1988

in een interview:  “Er zijn lieden 
geweest die zeiden: als je minister 
wilt worden moet je Oud naar huis 
brengen. En dat is natuurlijk ook wel 
waar, hij reed vaak met me mee, ik 
moest toch door Rotterdam. En in 
die auto hebben we ongans veel over 
politiek gepraat. Hij noemde mij zijn 
politieke zoon.”

‘TOxO PAy US’
Zes jaar is Toxopeus Minister, eerst 
in het kabinet de Quay, het eerste na-
oorlogse kabinet zonder sociaal-de-
mocraten. Daarna in het kabinet Ma-
rijnen, dat al snel in 1965 valt over de 
‘omroepkwestie’. Bij de verkiezingen 
in 1963  treedt Toxopeus op als opvol-
ger van P.J. Oud als lijsttrekker van de 
VVD en volgt hem ook heel tijdelijk 
op als fractievoorzitter. Een functie 
die hij na zijn ministerschap vanaf 
1965 nog enkele jaren zal uitoefenen.
Als minister is hij zeker succesvol te 
noemen. De vrije zaterdag voor amb-
tenaren komt tot stand. Hij voert het 
‘trendbeleid’ in voor de salarissen 

van ambtenaren, zodat die in de pas 
gaan lopen met de marktsector. Hij 
voert drastische loonsverhogingen 
in voor ambtenaren en politieagen-
ten, die actievoeren onder het motto 
‘Toxo pay us’. Met een verhoging van 
20% komen de ambtenaren er achter 
dat hij dat inderdaad doet. Als mi-
nister is hij verder verantwoordelijk 
voor Nieuw-Guinea, het eiland dat 
Nederland aanvankelijk bij de soe-
vereiniteitsoverdracht in 1949 aan 
Indonesië niet wilde afstaan. Maar 
dat gebeurt uiteindelijk in 1963 on-
der druk van de Verenigde Staten 
toch. Het is, volgens Toxopeus, “een 
morele plicht van Nederland op te 
komen voor het zelfbeschikkings-
recht van de Papoea’s”. Toxopeus er-
gert zich enorm aan Robert Kennedy, 
Amerikaans minister van Justitie en 
broer van de president, die naar Den 
Haag is gekomen om Nederland tot 
een inschikkelijker houding te bewe-
gen. Toxopeus vindt dat Kennedy zo 
onbeschoft en intimiderend te werk 
gaat, dat hij tijdens een diner met de 
Amerikanen opstaat en de zaal ver-
laat. In 1962 wordt Nederland in en 
door de Verenigde naties gedwongen 
om Nieuw-Guinea af te staan aan In-

donesië. Tot chagrijn van Toxopeus, 
die toen overweegt om af te treden. 

VERKIEZINGSPROGRAMMA
Na de val van het Kabinet Marijnen 
in 1965 keert Toxopeus al snel weer 
terug in de fractie en wordt fractie-
voorzitter. Hij volgt zijn eigen opvol-
ger W.J. Geertsema op, die hij overi-
gens tijdens zijn ministerschap nog 
tot burgemeester van Wassenaar 
heeft benoemd. Hij bindt als opposi-
tieleider de strijd aan met het kabi-
net Cals, dat echter al snel valt in de 
nacht van Schmelzer. Bij de forma-
tie van het nieuwe kabinet De Jong 
krijgt hij de VVD weer aan boord. 
Maar zonder hemzelf als minister. 
Hij vind zes jaar wel genoeg. Al geeft 
hij later in een interview toe dat hij 
eigenlijk wel zelf premier had willen 
worden. Waarom zou een kleinere 
partij als de ARP wel een premier 
mogen leveren en de VVD niet? In 
1970 vertrok Toxopeus eigenlijk 
even plotseling als hij gekomen was. 
Hij wilde meer tijd voor zijn gezin. 

Hij wordt commissaris van de Ko-
ningin in Groningen. Een functie 
die hij tien jaar zou vervullen, om 
in 1980 tot lid van Raad van State 
te worden benoemd. Zijn laatste be-
noeming in de provincie is die van 
Ivo Opstelten tot burgemeester van 
Delfzijl. Bij zijn vertrek uit de actieve 
politiek wordt hij erelid van de VVD. 
In 1985 volgt de eretitel Minister van 
Staat. In 1989 is Toxopeus nog een 
laatste keer actief voor de VVD. Hij 

Toxopeus onverwacht op een verkies-
bare plaats.

BURGERMANSFATSOEN
Edzo Toxopeus werd in 1918 in 
Amersfoort geboren als zoon van 
een Lutherse dominee, die al snel 
zijn standplaats in Breda kreeg. Daar 
groeit Toxopeus op en trouwt, na 
zijn rechtenstudie in Utrecht, met 
Henrietta Ufkes, een meisje dat hij 
al vanaf de lagere school kent en met 
wie hij zijn hele leven een hecht team 
vormt. Toxopeus is traditioneel inge-
steld, maar komt wel vlot en modern 
over. De parlementaire journalist 
van het toen nog katholieke dagblad 
De Volkskrant Henri Faas zal dit later 
beschrijven als ‘de bewogenheid van 
de tennisbaan, burgermans fatsoen’. 
Daarmee doet hij Edzo Toxopeus te 
kort. Hij was hoffelijk, charmant, so-
ciaal voelend en welsprekend. Mark 
Rutte sprak bij het overlijden van 
Toxopeus over ‘een echte heer’.
Bij zijn aantreden in 1956 in de 
Tweede Kamer wordt hij onder meer 

woordvoerder Volkhuisvesting. In 
zijn maidenspeech voorspelt hij nog 
zeker 15 jaar woningnood, toen een 
zeer aanwezig thema in de Neder-
landse politiek. Ook probeert hij bij 
amendement te voorkomen dat een 
onderwijzeres wordt ontslagen, en-
kel en alleen omdat zij in het huwe-
lijk treedt. Het amendement wordt 
verworpen. Al met al rijst de ster van 
Toxopeus in de Kamerfractie, die 
al jaren onder leiding stond van P.J. 
Oud. In 1959, bij de formatie van het 
kabinet De Quay wordt Toxopeus ver-
rassend  Minister van Binnenlandse 
Zaken. Hij sprak daar later zelf over 

n  19 februari 1918 geboren 
 te Amersfoort
n  1936-1942  Studie Rechten 
 Universiteit Utrecht
n  1942-1959 advocaat
n  1949-1959 lid gemeenteraad Breda
n  1956-1959 lid Tweede Kamer
n  1959-1965 Minister van 
 Binnenlandse Zaken
n  1963 fractievoorzitter Tweede Kamer
n  1965-1969 fractievoorzitter Tweede 

Kamer
n  1970-1980 Commissaris der Koningin 

Provincie Groningen
n  1980-1988 lid Raad van State
n  Vanaf 1985 Minister van Staat
n  Vanaf 28 februari 1970 erelid 
 van de VVD
n  23 augustus 2009 overleden te 
 Oegstgeest.

Loopbaan mr. E.H Toxopeus

Ook Mark Rutte denkt met waardering 
terug aan Edzo Toxopeus: 

“Edzo Toxopeus is een belangrijk mens in onze 
liberale geschiedenis. Als VVD’er in hart en nieren 
heeft hij zich in verschillende functies voor de sa-
menleving ingezet. Het was een man die de kunst 
verstond zichzelf te blijven en tegelijk een groot 

publiek aan te spreken. Maar bovenal was hij een 
echte heer.”

“De VVD is Edzo Toxopeus bijzonder dankbaar voor 
zijn inzet voor de VVD, het liberalisme en het open-

baar bestuur. Onze gedachten gaan uit naar zijn 
familie. Ik denk met heel veel waardering terug aan 
Edzo Toxopeus. Hij was een hoffelijke, welspreken-
de en aimabele bestuurder. Een overtuigd liberaal 
die een grote rol heeft gespeeld in de naoorlogse  

Nederlandse politiek en de VVD. Een lang en werk-
zaam leven is dan nu toch tot een einde gekomen. 
Ik wens namens de VVD de familie kracht toe om 

dit verlies te dragen.”

Ivo Opstelten
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Een goede professionele campag-
ne verdient het om geregeld in 
de spiegel te kijken. Dat versterkt 
de kwaliteit en dat doen we dus 
regelmatig. Deze zomer hebben 
we gebruikt om alles nog eens 
scherp tegen het licht te houden. 
Nog altijd staat het permanente 
campagneteam en zijn adviseurs 
met de Tweede- en Eerste Kamer-
fracties pal achter de koers die we 
met vaste hand varen. De eerste 
ervaringen in het voorjaar – en 
vooral tijdens de Europese ver-
kiezingscampagne – zijn geëvalu-
eerd en getest.

Toch was er ook aanleiding om 
zaken bij te stellen. De belang-
rijkste en meest in het oog sprin-
gende daarvan was de slogan 
‘Nederland Opnieuw’. De gevol-
gen van de economische crisis 
nemen een steeds prominentere 
plaats in. Als VVD, dé partij van 
economisch solide beleid, moe-
ten we daar natuurlijk op inspe-
len. Daarom hebben we gekozen 
de permanente campagne als 
‘label’ mee te geven: VVD. Zeker 
nu. We spelen daarmee in op het 
toenemend belang van de econo-
mische crisis in combinatie met 

ons bewezen track-record als par-
tij van de degelijke financiën en 
het aanpakken van problemen. 
‘Zeker nu’ geeft ook onszelf nóg 
meer focus. We laten ook meer 
zelfvertrouwen en trots zien.
Dat deze keuze terecht is, bewees 
Mark Rutte tijdens de Algemene 
Politieke Beschouwingen. Onze 
Tweede Kamerfractie heeft met 
goede voorstellen laten zien dat 
het wél mogelijk is nu beleids-
keuzen te maken die de econo-
mie vooruit helpen en de staats-
schuld indammen. Het kabinet 
laat het op dat punt afweten en 
dan moet een gewetensvolle op-
positie die conclusie hard, maar 
zakelijk, trekken. Chapeau!
U en ik weten dat alleen de VVD 
bereid en in staat is puin te rui-
men en de volledig ontspoorde 
overheidsfinanciën weer in het 
gareel te krijgen. Dat vergt lef 
en daadkracht. Goede voorstel-
len met heldere keuzes. Keuzes 
over bijvoorbeeld de grenzen van 
de staat en de ruimte voor par-
ticuliere verantwoordelijkheid. 
Keuzes over wat nou écht recht-
vaardig is, zodat iedereen die zijn 
best doet ons land uit de crisis 
te helpen daarvoor ook beloond 
wordt. Nederland heeft de VVD 
nodig. Zeker nu!

Ivo Opstelten, partijvoorzitter

STERK MERK – Aangezien wij geen 
hippe partij zijn, is Internal Branding 
niets voor ons. Een interessante stel-
lingname, die mank gaat, omdat In-
ternal Branding allang niet meer hip 
is, maar een degelijke methodiek om 
succesvol te zijn. Internal Branding is 
dus wel iets voor de VVD. Sterker nog, 
we gaan er hard mee aan de slag om 
ons merk niet alleen aan de buiten-
kant, maar ook van binnen sterk en 
aantrekkelijk te maken. 

Maar is de VVD wel een merk? En als 
dat zo is, is het sleets of sterk? En hoe 
zorgen we ervoor dat het een aantrek-
kelijk merk wordt? Met die vragen op 
de achtergrond is begonnen aan de 
permanente campagne. 
Mensen denken vaak dat een merk 
een logo is of een slogan. Of mis-
schien de nieuwe advertentie. Maar 
dat is niet zo: logo’s, advertenties en 
andere reclame-achtige zaken zijn 
slechts uitingen van een merk. Een 
merk is te definiëren als het web aan 
associaties dat mensen hebben bij 
(de naam van) een product, organisa-
tie of dienst. Zo heeft ‘Rotterdam’ de 
merkbeleving ‘aanpakken, niet lullen 
maar poetsen’, en is ‘VMBO’ een sterk 
merk: we hebben er immers allemaal 
een vergelijkbare set van associaties 
bij. Een merk kan nog zo sterk zijn, 
het is alleen waardevol als het de as-
sociaties oproept die aansluiten bij 
de bedoeling van het merk. 

CONSUMENTENCONTACT
Om het VVD-merk te versterken is de 
permanente campagne geïntrodu-
ceerd. Maar voor 70% is een sterk VVD-
merk afhankelijk van andere dingen 
dan een goede website en een mooie 
postercampagne. Een sterk merk 
wordt [zo blijkt uit verschillende be-
drijfskundige onderzoeken] voor 70% 

Internal branding – dat is toch veel te hip?

INTERACTIEF – Sinds 1 oktober jl. is 
VVD.NL volledig vernieuwd. De nieu-
we website ziet er niet alleen anders 
uit, maar laat de VVD ook van een 
andere kant zien. Voor de verande-
ring zijn de prioriteiten van de per-
manente campagne en het huidig ge-
bruiksgedrag van websitebezoekers 
centraal gesteld. 

PARTIj MET EEN MENING
De VVD presenteert zich – ook online 
– als een partij met standpunten. 
Daarvoor is gekozen omdat de pa-
gina met standpunten al lange tijd 
met stip de best bezochte pagina is. 
Daarnaast staan standpunten (stel-

lingen) ook centraal in de perma-
nente campagne: met prikkelende 
stellingen proberen we discussie los 
te maken over de standpunten die 
de VVD inneemt: heldere keuzes om 
échte problemen op te lossen. Op de 
nieuwe website is álles een standpunt: 
nieuwsberichten zijn bijvoorbeeld ‘ac-
tuele’ standpunten.

WE GAAN GRAAG IN DEBAT
De VVD is een open en democratische 
partij. Op de nieuwe website gaan 
we verder dan ooit door bezoekers 
(kiezers) mee te laten werken aan 
de website. Op ieder standpunt kan 
gereageerd worden. We vragen van 

de bezoeker óók een standpunt in te 
nemen: eens of oneens? En daarna 
mag men uitgebreider reageren. De 
VVD-standpunten worden niet alleen 
voorzien van reacties van bezoekers, 
maar de bezoekers bepalen ook mede 
wat er op de website aangeboden 
wordt. Op de beginpagina: staan de 
rubrieken ‘veelbesproken standpunt’, 
‘meest beoordeeld’ en ‘meest recente 
reactie’. De bezoekers bepalen wat er 
in deze rubrieken komt te staan.

MODERNE PARTIj
De VVD is klaar voor verkiezingen. 
Landelijk het liefst zo snel mogelijk, 
raadsverkiezingen op 18 november en 
3 maart a.s. De VVD-website zal een 
centrale rol gaan vervullen in ons on-
line-campagneplan. Daarom krijgen 
(youtube-)filmpjes een prominente 

plaats op de website. Ook kan ieder ar-
tikel door bezoekers worden ‘gedeeld’ 
door dit artikel te linken aan discus-
sie-websites als Linked-in, Twitter, Nu-
jij, etc.

LOKAAL IN VORM
De nieuwe landelijke website betekent 
vooralsnog niets voor de ondersteu-
ning die het Algemeen secretariaat 
biedt aan lokale afdelingen met een 
website in het juiste format. De lo-
kale websites blijven er nog even het-
zelfde uitzien. Binnenkort bieden we 
de nieuwe vorm ook aan voor lokale 
websites en kunnen we ervoor zorgen 
dat iedere VVD-website in Nederland 
er hetzelfde uit ziet. 

Heeft u vragen of opmerkingen over 
VVD.NL: mail naar website@vvd.nl.

tisch tempo. U zult ervaren dat we de 
partijbijeenkomsten en het extranet 
daarin gebruiken. 
De 127e AV op 28 november is onder-
nemender en meer betrokken dan 
tevoren. De aanloop naar de gemeen-
teraadscampagne wat ons betreft 
ook. Er is vast nog veel meer dat we 
samen met u kunnen doen om het 
VVD-merk lading te geven. Mail me 
daarover. Via Mijn VVD (www.vvd.
net) gaan we verder uiting geven aan 

Nieuwe website: Zeker nu!

gevormd door de organisatie achter 
het merk, en dan vooral door het con-
tact dat consumenten hebben met de 
mensen van het merk. In ons geval 
door het contact van kiezers en leden 
met onze partijtop, met de medewer-
kers van het Algemeen Secretariaat, 
met ons en met u. U bent dan ook 
waardevol in het meewerken aan een 
sterk merk.  

ONDERNEMEND?
Om ervoor te zorgen dat u en wij het 
VVD-merk helpen versterken is er iets 
dat Internal Branding heet. Internal 
Branding is het gebruiken van het 
merk om de interne organisatie te 
sturen op het vervullen van de be-
lofte van de organisatie aan de bui-
tenwereld*. Wie het merk als kompas 
gebruikt, werkt niet alleen aan een 
sterk merk, maar ook aan een sterke 
organisatie. 
Om Internal Branding goed te doen, 
is het belangrijk om de bedoeling 
van het merk samen te vatten in een 
paar kernwoorden, of eigenlijk kern-
waarden. Voor de VVD zijn dit naast 
de liberale beginselen die over de po-
litieke inhoud gaan, ook enkele waar-
den die duidelijk maken op welke 
manier we de dingen doen. Termen 
om daarbij te onthouden zijn: stand-
vastig, degelijk, betrokken, onderne-
mend, en met lef.
Is de manier waarop u spreekt op een 
vergadering van uw afdeling betrok-
ken en ondernemend? Is de manier 
waarop u invulling geeft aan het wer-
ven van nieuwe leden ondernemend 
en degelijk? Hoe praat u eigenlijk 
met partijgenoten: zit daar lef in, of 
schiet u daar soms in tekort of door?
Internal Branding is een langdurig en 
best ingewikkeld proces. Zeker in een 
partij als de onze. We gaan ermee aan 
de slag in een ambitieus maar realis-

de eerste stappen van het Internal 
Branding proces. Doe mee! 

*) uit Internal Branding in de Praktijk, 
het merk als kompas. Van Eck, Willems en 
Leenhouts 2008. 

                

Ook dit jaar kan de VVD terugkijken op een succesvolle deelname aan 
de 50+ Beurs van 16 t/m 20 september jl. in de jaarbeurs in Utrecht. 
Ruim twintig vrijwilligers hebben, samen met Mark Rutte, Anouchka van 
Miltenburg, Fred Teeven, Willibrord van Beek en Helma Neppérus uit de 
Tweede Kamer en Paula Swenker uit de Eerste Kamer vijf dagen lang de 
VVD onder de aandacht van een recordaantal van ruim 98.000 bezoekers 
gebracht.

Deelname 50+ Beurs 
wederom succesvol

judith Tielen, lid Hoofdbestuur 
email: judith@judithtielen.com
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opheffen europees
taboe op kernenergie
  

ENERGIEMIx – VVD-delegatieleider 
Hans van Baalen heeft tijdens zijn 
maidenspeech in het Europees Par-
lement krachtig voor het opheffen 
van het taboe op kernenergie ge-
pleit. Tijdens een debat over energie 
stelde hij onomwonden te kiezen 
voor het opnemen van kernener-
gie in de energiemix. “Kernenergie 
is ten onrechte in het Europees 
Parlement tot taboe verklaard, ter-
wijl het gebruik van kernfusie en 
kernsplitsing de opwarming van de 
aarde kan verminderen. Problemen 
met nucleair afval kunnen door het 
bundelen van Europese en interna-
tionale onderzoekscapaciteit wor-
den aangepakt.” 

Voorts brak Van Baalen een lans 
voor het Nabucco-pijpleidingproject 
dat Centraal-Azië via Turkije met de 
Europese Unie moet verbinden. �Dit 
is de enige manier om een alterna-
tief voor Russisch gas te hebben.� Hij 
noemde nadrukkelijk de leidende 
rol van oud-VVD-leider Jozias van 
Aartsen bij het Nabucco-project. 
Tevens bepleitte Van Baalen voor 
het inschakelen van de particuliere 

energie-industrie bij het aanpak-
ken van de energieproblematiek. 
Bedrijfsleven en overheden moeten 
samenwerken. Overheden kunnen 
voorwaarden scheppen en initiatie-
ven nemen, maar zij kunnen niet in 

de plaatstreden van het particulier 
initiatief.

MIDDELEEUWEN – Het Europees Par-
lement heeft met een resolutie de 
druk op het Litouwse parlement ver-
der opgevoerd en zich uiterst kritisch 
uitgelaten over het omstreden homo-
fobe wetsvoorstel. Volgens de nieuwe 
wet, die in maart 2010 in werking 
zal treden, moet alle ‘voorlichting’ 
als het gaat om homoseksualiteit 
en biseksualiteit verbannen worden 
van scholen en andere plaatsen waar 
jongeren zich ophouden. Jeanine 
Hennis-Plasschaert: “De resolutie 
wordt van links tot rechts gesteund. 
En terecht. De Middeleeuwen liggen 

immers al weer ‘n tijdje achter ons. 
Tolerantie als het gaat om homosek-
sualiteit lijkt in het woordenboek 
van de Litouwse parlementariërs 
niet voor te komen. In antwoord op 
mijn schriftelijke vragen heeft de 
Commissie al laten weten dat zij ten 
volle gebruik zal maken van de be-
schikbare middelen, waaronder het 
inleiden van een inbreukprocedure, 
als blijkt dat het Litouwse parlement 
doof blijft voor het uitgangspunt 
‘equality for all’.”

Homofobe wet
litouwen veroordeeld

PRIVACy – Recent heeft het Europees 
Parlement (EP) zich nogmaals uitge-
sproken over de gang van zaken rond-
om SWIFT (Society for Worldwide 
Interbank Financial Telecommuni-
cation). Het debat volgde op verschil-
lende bijeenkomsten ‘achter gesloten 
deuren’ waarin de leden van het EP 
zowel Raad als Commissie onder 
druk hebben gezet om transparant 
en conform het gemeenschapsrecht 
te handelen. Eind 2007 kondigde 
SWIFT aan dat de gegevens van Euro-
pese klanten vanaf eind 2009 alleen 
nog in Europese centra bewaard wor-
den (Zwitserland en Nederland). Die 
hervorming brengt met zich mee dat 
de Amerikanen niet langer toegang 
hebben tot de gegevens. Zowel de EU-
lidstaten als de VS zijn van mening 
dat dit tot veiligheidsrisico’s leidt. 
De SWIFT-gegevens, zo wordt gesteld, 
hebben immers belangrijke ‘leads’ 
opgeleverd. Op dit moment wordt 
er dan ook onderhandeld over een 
tijdelijk akkoord met de VS. Zodra 
het Verdrag van Lissabon van kracht 
is, moet er een definitief akkoord ko-
men, waarbij het EP als medewetge-
ver zal optreden. 
Jeanine Hennis-Plasschaert: “De her-
vorming van SWIFT komt niet uit de 
lucht vallen. Desalniettemin hebben 
Raad en Commissie tot het allerlaats-

te moment gewacht om überhaupt 
in beweging te komen. Noch het Eu-
ropees Parlement, noch de nationale 
parlementen zijn op enigerlei wijze 
bij de besluitvorming over het onder-
handelingsmandaat betrokken. Dit 
ondergraaft onmiskenbaar de legiti-
miteit van een akkoord dat verstrek-
kende gevolgen heeft als het gaat 
om onze privacy.” Inmiddels hebben 
leden van de parlementaire commis-
sie Justitie in ‘een afgesloten kamer’ 
tevens kennis kunnen nemen van de 
vertrouwelijke stukken. Jeanine Hen-
nis-Plasschaert: “Die stukken hebben 

tot meer vragen geleid. Ten aanzien 
van de rechtsbasis bijvoorbeeld. Ook 
blijft het volstrekt onduidelijk of de 
‘leads’ daadwerkelijk tot veroordelin-
gen hebben geleid. Verder is het, wat 
mij betreft, onacceptabel dat lidsta-
ten afhankelijk worden van de VS als 
het gaat om de beoordeling van bank-
gegevens. Het (deels) uitbesteden van 
het Europese anti-terrorismebeleid 
kan en mag niet de bedoeling zijn.”

steun voor minder 
europese regels

Duidelijkheid gewenst over toegang 
bankgegevens eU-burgers door Vs

Nieuw lid: 
Vincent de bruijn

Vincent de Bruijn is 22 jaar en zit in de afrondende 
fase van zijn studie Sport Management aan de Vrije 
Universiteit Brussel. Sinds kort is hij teruggekeerd 
op zijn geboortegrond in Meeden, Groningen. “Via de supporters-
vereniging van FC Groningen ben ik in contact gekomen met Frits 
Alma, die deelneemt aan de landelijke promotiecommissie van de 
VVD. Hij vertelde mij over zijn werkzaamheden en de mogelijkheden 
om binnen de VVD actief te worden en heeft mij op die manier erg 
enthousiast gemaakt. Ik zag dat er in mijn gemeente, Menterwolde, 
veel kansen lagen voor de VVD in de lokale politiek. Het loopt al jaren 
niet zo lekker, wat zich onder meer uit in de frequente wisseling van 
burgemeesters. Menterwolde is van oudsher een rode gemeente en 
de meeste mensen stemmen op de partij waar hun ouders ook al op 
stemden, zonder echt te weten waar deze partijen voor staan. Daar 
wil ik graag verandering in brengen. Volgens mij komen veel ideeën 
die bij de jeugd spelen goed overeen met het gedachtegoed van de 
VVD. Het is daarom mijn doel om de jeugd bewust te maken van de 
lokale politiek en de mogelijkheden die ze daar binnen hebben.”  

Hans van Baalen 
Buitenlandse 
Zaken,Veiligheids- 
en Defensiebeleid, 
Industrie en Energie

SNIjDEN – VVD-delegatieleider in 
het Europees Parlement Hans van 
Baalen steunt de aanbevelingen van 
de werkgroep-Stoiber om de Europese 
bureaucratie aan te pakken, opdat het 
bedrijfsleven circa € 40 miljard per 
jaar kan besparen. Op korte termijn 
kunnen al besparingen van € 650 mil-
joen worden gerealiseerd. Van Baalen 
stelt dat minder Europese regels dan 
ook moet leiden tot minder Europese 

ambtenaren bij de diverse instellin-
gen en agentschappen. Europa moet 
ook in eigen vlees durven snijden. Het 
Europees Parlement moet de aanbeve-
lingen van Stoiber één op één overne-
men, want een parlement moet aan 
de kant staan van de belastingbetalers 
en niet van de bureaucratie.

www.hansvanbaalen.nl

Europese en internationale onderzoekscapaciteit bundelen.

www.hansvanbaalen.nl

www.jeanineineuropa.nl

www.jeanineineuropa.nl

Jeanine Hennis-
Plasschaert 
Burgerlijke Vrijheden, 
Justitie en Binnenlandse 
Zaken en Transport

Toine Manders 
Interne Markt, 
Juridische Zaken

 

Europa
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Ivo onthult oranje campagnecaravan

Nieuw lid: 
Wicher slagter
Wicher Slagter (47) is senior beleidsmedewerker bij 
Buitenlandse Zaken en adviseert daar de minister 
over de situatie in en de contacten met Oekraïne en Moldavië. Hij 
heeft jaren bij verschillende ambassades gewerkt, waaronder die in 
China, Kazachstan en Letland, en werkt sinds kort weer in Neder-
land. ‘Er is niet echt een directe aanleiding te geven waarom ik juist 
nu lid van de VVD ben geworden buiten dat ik er pas nu de ruimte 
voor heb. Het liberalisme is me met de paplepel ingegoten en nu 
vond ik het wel eens tijd om er zelf iets mee te gaan doen. De VVD 
is een partij die bij mij past, omdat ik geloof in de eigen verant-
woordelijkheid van mensen om hun talenten te ontwikkelen. Daar-
naast staat de VVD, meer dan andere partijen, voor een degelijk 
financieel beleid. De bestedingsdrang van de afgelopen decennia 
is volgens mij een belangrijke versterkende factor van de huidige 
crisis. Omdat ik zoveel in het buitenland actief ben geweest kijk je 
soms anders tegen nationale problemen aan. Er wordt vaak niet 
over de grens gekeken, waar precies dezelfde problemen spelen. 
Hoe andere landen vergelijkbare problemen oplossen kan best als 
voorbeeld dienen voor de Nederlandse politiek. Als Nederland aan 
de top van de internationale kenniseconomie wil blijven staan zal 
er mijns inziens een ruimhartiger immigratiebeleid gevoerd moeten 
worden. Kennismigranten moeten in ons land aan de slag kunnen 
gaan, zolang ze maar hun steentje bijdragen en zich aan de regels 
houden. Dat is voor mij een liberaal immigratiebeleid.”

Maak VVD beter zichtbaar in de maatschappij!
sector worden niet altijd zakelijk ge-
leid. Ook de Reumapatiëntenbond 
functioneert op bepaalde punten niet 
efficiënt. Natuurlijk gaat het hier om 
vrijwilligerswerk en dan stel je andere 
eisen, maar je moet wel naar het resul-
taat blijven kijken. Een bedrijfsmatige 
aanpak kan zeker vruchten afwerpen. 
VVD’ers hebben vaak een achtergrond 
in het bedrijfsleven of als bestuurder, 
en mede daardoor kunnen zij een nut-
tige rol vervullen in het middenveld.”

Liberalisme is voor Peter Kooij meer 
dan het benutten van kansen tot zelf-
ontplooiing. “Je hebt ook een maat-
schappelijke verantwoordelijkheid. 
Bijvoorbeeld dat er geen mensen bui-
ten de boot vallen. In de gezondheids-
zorg mag het niet zo zijn, dat wie ’t 
hardst roept en ’t meest klaagt de 
beste zorg krijgt. Dat moeten we niet 
willen.”
Peter gelooft er niet in dat VVD’ers 
een functie bij een stichting of vereni-
ging niet zouden ambiëren, omdat 
er te weinig te verdienen zou zijn. 
“Uiteindelijk zijn VVD’ers heel sociale 
mensen, die graag een bijdrage leve-
ren aan de maatschappij.”

BARENDRECHT - Op 3 september jl. 
gaf VVD-voorzitter Ivo Opstelten en-
thousiast de aftrap van de campagne 
voor de gemeenteraadsverkiezingen 
van de VVD in Barendrecht. Hij deed 
dit door onder het oog van de VVD-
fractie, wethouders, bestuur, diverse 
Barendrechters en de pers op het ge-
meentehuisplein een knaloranje VVD-
campagnecaravan te onthullen. 
Vanuit deze opvallende mobiel zal de 
komende maanden het liberale geluid 
nadrukkelijk door Barendrecht klin-
ken. Campagneleider en raadslid Jan 
Jippes: “Aandacht heb je direct. Vaak 
zien we Barendrechters hun duim op-
steken, soms ook zien wij andere ge-
baren. Maar we zijn in ieder geval in 
beeld. Onze campagnecaravan bevat 
een aantal slogans over drie belang-
rijkste punten in de VVD-campagne 
voor 3 maart 2010.” 

De afdeling Barendrecht kijkt erg tevreden terug op deze aftrap en beschouwt 
het als het begin van een heel goed einde, namelijk een toename van het 
aantal gemeenteraadszetels.

ZICHTBAAR – “VVD’ers kunnen vaker 
functies vervullen in het maatschap-
pelijk middenveld. Deze sector wordt 
nu nog gedomineerd door personen 
van PvdA- en CDA-huize. Maar dat is 
niet terecht. Een functie in de non-
profit wereld is niet alleen een manier 
om je maatschappelijke betrokken-
heid te tonen, het is ook een manier 
om de VVD beter zichtbaar te maken 
in alle lagen van de samenleving. Bij 
de Rotary - bij wijze van spreken - zijn 
we duidelijk aanwezig, bij stichtingen 
en verenigingen nog onvoldoende.” 

Dat vindt Peter Kooij (33), eigenaar 
van een consultancybureau in Am-
sterdam-Zuid. Zijn bedrijf telt 15 colle-
ga’s, zoals hij het zelf graag uitdrukt. 
Daar binnen doet hij zelf opdrachten 
als interim-manager. Tevens leidt hij 
de wekelijkse debatavonden in poli-
tiek café Libertijn te Amsterdam. 
In zijn gevulde agenda vindt hij daar-
naast tijd voor het voorzitterschap 
van de Reumapatiëntenbond. “Dat is 
een heel nuttige organisatie”, zegt hij 
met nadruk. “De Bond behartigt de 
belangen van de 2,3 miljoen mensen 
met reuma. Die verdienen een goede 

ziekenhuisbehandeling met de beste 
medicijnen. Maar ook een plek op de 
arbeidsmarkt, en op dat punt valt nog 
veel winst te behalen. Want mensen 
met reuma willen en kunnen vaak 
best werken, maar krijgen – nu extra 
door de kredietcrisis - niet altijd de 
kans. Dat is een zaak die ook VVD’ers 
aan het hart zou moeten gaan.”
Peter is nu negen jaar werkzaam als 
adviseur, vooral bij gemeenten en 
provincies. “In dit werk heb ik ruime 
ervaring opgedaan en die wil ik graag 
inzetten in het maatschappelijk mid-
denveld. Want organisaties in die 

                
Fusiebarbecue

Wetgeving op een laag pitje
ZORGVULDIG – Op 20 september jl. 
is de nieuwe Paspoortwet ingevoerd. 
Een belangrijk doel van deze wet is 
het tegengaan van identiteitsfraude. 
Het feit dat vingerafdrukken bewaard 
worden, heeft veel stof doen opwaai-
en. Men vreesde voor een te grote 
privacyinbreuk. Was dat terecht en 
welke afweging heeft de VVD-fractie 
gemaakt?
Vingerafdrukken zijn een belangrijk 
middel in de strijd tegen identiteits-
fraude. Identiteitsfraude komt steeds 
vaker voor. Slachtoffers van identi-
teitsfraude kunnen in nare situaties 
terechtkomen. Ineens kunnen ze 
geen auto meer kopen, worden ze op-
gepakt bij de grenscontrole op Schip-
hol of van hun bed gelicht wegens 
verdenking van zware drugscrimina-
liteit. Verschrikkelijk voor degene die 

het overkomt. Vingerafdrukken zijn 
weliswaar biometrische gegevens, 
maar zeggen in tegenstelling tot bij-
voorbeeld DNA-gegevens, niets over 
iemands gezondheid, politieke voor-
keur, gedrag, onderwijsverleden of 
leefstijl. Vingerafdrukken zijn objec-
tieve gegevens, die al of niet bij een 
unieke persoon horen. Er zijn geen 
andere gegevens uit af te leiden. Ook 
zijn ze niet op verschillende manieren 
te interpreteren. Het is een misver-
stand dat de paspoortadministratie 
een opsporingsregister zou worden. 
En dat alle paspoorthouders nu ver-
dachten van strafbare feiten zouden 
zijn. De Paspoortwet bepaalt slechts 
dat een officier van justitie onder 
strenge voorwaarden gegevens over 
een bepaalde persoon kan krijgen. 
Hij heeft zelf geen toegang tot de ad-

ministratie, laat staan dat hij daarin 
zomaar kan grasduinen. Ook is het 
niet zo dat de etniciteit van iemand 
uit zijn vingerafdrukken kan worden 
afgeleid. Dat lijkt logisch, maar ook 
dit argument duikt nog steeds in dis-
cussies op.   

De VVD-fractie heeft in de Eerste Ka-
mer vóór het wetsvoorstel gestemd. 
Het tegengaan van identiteitsfraude 
vond zij een belangrijk doel van de 
wet. De privacyinbreuk is beperkt en 
bovendien is een zorgvuldig gebruik 
van de gegevens in de Paspoortwet 
goed geregeld. De bestrijding van 
identiteitsfraude en de bescherming 
van privacy zijn in dit wetsvoorstel 
prima in balans.  

Anne-Wil Duthler 

Nieuwe Paspoortwet bestrijdt identiteitsfraude
MAAT – De eerste weken van dit 
nieuwe parlementaire jaar zijn 
er in de Eerste Kamer bijna geen 
plenaire debatten over wetsvoor-
stellen gevoerd. Er zijn wel schrif-
telijke (voor)rondes voor een aantal 
zwaardere wetsvoorstellen - bijvoor-
beeld over de herstructurering van 
de Raad van State en de instelling 
van Veiligheidsregio’s. Alles bij el-
kaar houdt het niet over. Dat beeld 
kondigde zich al in mei-juni aan. 
We zijn de tijd voorbij dat we de 
successen van een kabinet dachten 
af te meten aan het aantal aan-
vaarde wetsvoorstellen. Alsof dat 
de maat der dingen zou zijn. Maar 
als een kabinet echt iets wil verwe-
zenlijken, moet dat vaak toch door 
middel of met behulp van wetge-
ving. En die wetgeving moet in ons 

tweekamerstelsel ook de Eerste 
Kamer passeren. Of wij het druk 
hebben met wetgevende arbeid, is 
dus een – zij het beperkte – graad-
meter voor de voortvarendheid en 
wilskracht van een kabinet. De zo-
geheten lijst-Balkenende, waarin 
wetsvoorstellen staan die het ka-
binet persé voor 1 januari rond 
wil hebben, is tamelijk kort. Dat 
versterkt het beeld dat er niet veel 
gebeurt. En dan hebben we het nog 
helemaal niet gehad over de grote 
zaken – of beter, de afwezigheid 
daarvan – die tot een VVD-motie 
van wantrouwen in de Tweede Ka-
mer leidden.

Uri Rosenthal
Fractievoorzitter Eerste Kamer

Fred Teeven bij 
seniorenplatform Groningen

SNELRECHT - Tweede Kamerlid Fred 
Teeven was op 7 september jl. te gast 
in Haren op een bijeenkomst van het 
seniorenplatform van de VVD in Gro-
ningen. Hij sprak daar over de kan-
sen voor en de problemen van de wat 
minder jonge burger in de huidige 
en komende maatschappij. 
Vanuit Zeist en Leek, van Assen tot 
Veendam, vanuit  Eelde tot Winscho-
ten waren geïnteresseerde liberalen 
aanwezig. Daaronder was mr. J.R. 
Meijeringh, oud-raadsheer bij het 
Gerechtshof te Leeuwarden (civiele 
handelskamer). 
Hij had een stellige mening over de 
op handen zijnde reorganisatie van 
de rechtbanken, die door de heer 
Teeven werd aangekondigd. De heer 
W.van der Veer, mede-opsteller van 
het VVD-verkiezingsprogramma in 
de gemeente Groningen, kreeg op 
zijn verzoek een vijftal liberale aan-

dachtspunten voor het verkiezings-
programma 2010 mee. Snelrecht voor 
jeugdige vandalen van 15 tot 17 jaar 
en het verhalen van door hen veroor-
zaakte schade op de ouders was er 
één van. Een inspirerende avond.

Nieuws uit eerste Kamer
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INTERVIEW 
 
In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

al zijn facetten een zeer belangrijk 
kernbegrip voor ons. Uiteraard willen 
we ons sterk maken voor werken en 
ondernemen in de regio. Dat mogen 
kiezers immers ook van een liberale 
partij verwachten. Onze verkiezings-
slogan is ‘Kansen voor iedereen’ en 
we strijden dan ook hard voor leef-
bare dorpen en wijken. Dat betekent 
dus ook dat we het bestaansrecht van 
kleine dorpsgemeenschappen van 
harte onderschrijven. Dat betekent 
niet dat we daar heersende proble-
matiek niet onder ogen zien, maar 
we vinden wel dat er, in samenspraak 
met betrokkenen, aan reële oplossin-
gen moet worden gewerkt. 

VLIEGWIEL
Het zal weinigen verwonderen dat 
toerisme en recreatie belangrijke aan-
dachtsvelden voor onze fractie zullen 
zijn. De gemeentelijke herindeling is 
per slot van rekening bedoeld om het 
gebied rondom Blauwestad efficiënt 
en voortvarend te besturen. Blauwe-
stad moet een vliegwiel worden voor 
allerlei bedrijvigheid in de regio en 
we moeten dat, als gemeente, ruim-
hartig faciliteren. De voorwaarden 
daarvoor zijn aanwezig: de grondprijs 
is hier nog relatief laag en de infra-
structuur is prima. Die zaken moeten 
dus duidelijk op de kaart worden ge-
zet en dat kun je prima aan liberalen 
overlaten. We focussen wat dat be-
treft op het MKB, want grote bedrij-
ven kennen we in deze regio feitelijk 
niet meer. De aanwezige industrie 
is teloor gegaan en de laatste grote 
werkgever, Philips, is gedecimeerd. 
We moeten onze energie dus steken 
in de detailhandel, de middenstand.

Dé PARTIj VAN ONDERNEMERS
De gemeente Oldambt moet het pro-
ject Blauwestad tot een succes ma-
ken. En daarvoor is veel creatieve en 
energieke ondernemingszin nodig. Ik 
heb de indruk dat de burgers hier zo 
langzamerhand tot de conclusie ko-
men dat de van oudsher dominante 
partijen in deze streek, die allemaal 
een rode kleur hebben, die klus on-
voldoende kunnen klaren. En dat je 
voor een beter resultaat op de VVD, dé 
partij van ondernemers moet stem-
men. Die keuze biedt betere kansen 
voor iedereen, werknemers en werk-
gevers. En bovendien past het liberale 
blauw ook beter bij Blauwestad!”

ONDERNEMENDE 
LANDBOUWER
Zelf ben ik van jongs af aan liberaal. Ik 
ben landbouwer, dus ondernemer en 
de liberale grondbeginselen sluiten 
naadloos aan bij mijn opvattingen. Ik 
maak me sterk voor individuele vrij-
heid van handelen en ondernemen, 
maar tegelijkertijd vind ik dat je je 
verantwoordelijkheden moet nemen. 
Ook als het eens een keer niet goed 
gaat. Vooral dat laatste zie je in de po-
litiek bij vele andere partijen onvol-
doende terug. De VVD heeft, wat mij 
betreft, op dat terrein uitstekende 
standpunten. Dat heeft me ook altijd 
aangesproken. Voorheen was ik lid 
van de JOVD en het is in deze regio 
geen automatisme dat je vervolgens 
doorstroomt naar de VVD. Maar ik 
heb dat bewust wel gedaan.

VRUCHTBARE SAMENWERKING
Die keuze leidde al snel tot politieke 
activiteit. In 2002 was ik nummer 
drie op de lijst en drie jaar geleden 
de lijsttrekker. Nu ben ik door de par-
tij naar voren geschoven als lijsttrek-
ker voor de herindelingsverkiezin-
gen. Die herindeling klinkt simpeler 
dan het in werkelijkheid is. Je hebt 
natuurlijk wel te maken met grote 
verschillen in de betrokken gemeen-
ten. Reiderland en Scheemda zijn 
echte plattelandsgebieden met veelal 
kleine woonkernen. Winschoten is 
daarentegen een stad met regionale 
uitstraling. Het is, na de stad Gronin-
gen, het tweede winkelgebied van de 
provincie. Er zitten dus behoorlijke 
karakterverschillen tussen de toe-
komstige delen en die moet je toch 
allemaal binnen de fractie tot hun 
recht laten komen. 
Aan de andere kant gaan we natuur-
lijk voor een belangrijke deel verder 
met bestaande beleidsinitiatieven. Je 
kunt per slot van rekening niet plots 
het roer omgooien. Bovendien kun 
je natuurlijk de verschillen tussen 
de gemeenten gebruiken om tot een 
relevante portefeuilleverdeling te ko-
men. Mede daardoor – en de weten-
schap dat VVD-ers over het algemeen 
pragmatische mensen zijn - verwacht 
ik een uiterst vruchtbare samenwer-
king. 

STERK PROGRAMMA
Een van de speerpunten in ons pro-
gramma gaat over de financiën. Die 
moeten eenvoudig gezegd op orde 
zijn. Daar zullen we ons als VVD-frac-
tie erg hard voor maken, want we 
hebben geen zin van meet af aan als 
‘Artikel 12-gemeente’ (onder curatele 
van de Rijksoverheid - red.) van start 
te gaan. Daarnaast is veiligheid in 

“De streek waar ik woon staat 
landelijk bepaald niet bekend als 
een bolwerk van liberalisme. Met 
name Finsterwolde geldt als een 
van de laatste communistische 
kernen van Nederland. De geest 
van de bekende noordelijke CPN-
coryfee Fré Meis waart hier nog 
rond, maar die ideologie sterft 
langzaam uit. Feit is wel dat de 
fractie van Gemeentebelangen, 

een lijstverbinding van CDA en VVD, 
hier tijdens de laatste gemeenteraads-
verkiezingen drie van de dertien ze-
tels veroverde. Dat was een verheu-
gend resultaat, want daarvan waren 
twee op het conto van de VVD terug 
te voeren. Eenzelfde succes hopen 
we ook tijdens de komende gemeen-
teraadverkiezingen te halen. De ge-
meentelijke herindeling – Scheemda, 
Winschoten en Reiderland worden 

samengevoegd tot de gemeente 
Oldambt – leidt tot een nieuwe 
raad van vijfentwintig zetels en 
daar willen we toch minimaal 
drie van veroveren. Landelijk 
stemt dertien à veertien procent 
VVD; hier is dat hooguit negen 
à tien procent. De verhoudingen 
liggen hier dus wel een beetje an-
ders. Maar het liberalisme begint 
voet aan de grond te krijgen.

Hemmo bolhuis is lijsttrekker voor de raadsverkiezingen van de te vormen gemeente 

oldambt. deze nieuwe gemeente moet het woonproject blauwestad tot grote hoogte 

opstuwen en tegelijkertijd het plattelandskarakter van de omliggende gebieden waar-

borgen. een prima taak voor de vvd-fractie, meent bolhuis. “de van oudsher ‘rode’ 

dominantie in deze regio begint te tanen en het wordt hoog tijd dat vvd, dé onderne-

merspartij, haar stempel op de ontwikkelingen zet.”

Tekst: diCk Zoet

Motor op 1 januari 2010 ontstaat 
een unieke gemeente, die zich 
onderscheidt door de blau-
westad en het oldambtmeer, 
middenin het historische rijke 
akkerbouwgebied oldambt. 
bij alle kansen en mogelijk-

heden van deze herindeling 
is het een uitdaging het 
huidige voorzieningenniveau 
in stand te houden. De VVD 
beschouwt dit als vertrekpunt 
voor het maken van nieuw 
beleid. De gemeente oldambt 

dient zich te profileren als eco-
nomische motor in de regio met 
een hoog voorzieningenniveau op 
het gebied van onderwijs, sport, 
en cultuur.
(uit: verkiezingsprogramma VVD 
gemeente oldambt 2009)
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Met pragmatische 
mensen is het 

vruchtbaar 
samenwerken

Hemmo bolhuis, lijsttrekker vvd-oldambt:

VVD biedt kansen 
voor iedereen

email: hmbolhuis@live.nl

Met het oog op de 
gemeenteraads-
verkiezingen in 
maart 2010 laten 
we in elke Liber 
een lijsttrekker 
aan het woord.



Onderwijs
In Liber nr. 5 staat een foto 
van de overleden Toxopeus, 

die als minister omstreeks 1970 
zorgde voor markconforme salaris-
sen voor ambtenaren en leraren. Aan 
die tijd en de daarin bereikte salaire 
verbeteringen denk ik als oud-docent 
nog wel eens terug. 

Naast de foto staat een artikel van 
Mark Rutte, dat mij zeer aanspreekt. 
Ik noem een aantal trefwoorden in 
zijn bijdrage: topinstituten, brain-
drain, toptalent, kennisland, kennis, 
innovatie, toppositie, ambitieuzer, 
topopleidingen. Rutte heeft naar de 
nodige ingrediënten gezocht om dui-
delijk te maken dat het Nederlandse 
universitaire en hoger beroepson-
derwijs moet streven naar hoge kwa-
liteit, als voorwaarde voor vorming 
en opleiding van getalenteerde en 
gemotiveerde studenten, die na hun 
succesvol afgeronde  studie de Ne-
derlandse economie nationaal en 
internationaal moeten dienen. Daar-
bij is ‘selectie aan de poort’ geen vies 
woord, maar een mogelijkheid èn 
een van de voorwaarden om de bes-
ten een studieplaats te geven. Wat 
een heerlijk idee na de negatieve ge-
luiden uit maatschappij en politiek 
over de zesjescultuur en de hoge uit-
val van studenten! 

De heer Rutte dient echter niet te 
vergeten dat voor het bieden van 
hoge kwaliteit in het tertiair onder-
wijs en het bereiken van verschil-
lende genoemde ‘toppen’ ook de 
hardwerkende docenten van hoge 
kwaliteit moeten zijn, m.a.w. deze 
professionals dienen adequaat en 
marktconform voor hun diensten ge-
honoreerd te worden. 
Tevens moet hoog nodig gedifferen-
tieerd worden: in het w.o. moeten 
weer criteria als opleidingskwaliteit 

en wetenschappelijke onderschei-
ding d.m.v. een promotie en publi-
caties enerzijds en prima onderwijs 
anderzijds gelden. In het secundair 
onderwijs (havo en vwo, mbo, vmbo) 
behoren de salarissen evenzeer ge-
diffentieerd te worden, waarbij op-
leidingsniveau weer een van de crite-
ria wordt. Dat kost geld, jawel, maar 
wat willen we? Daarnaast dient de 
werkdruk verlaagd te worden om 
zodoende tijd vrij te maken voor 
verdere professionalisering op het 
gebied  van kennis, vaardigheden en 
didactische competenties. 

De VVD heeft op het gebied van ge-
differentieerde en verbeterde ho-
norering jarenlang gezwegen en 
toegelaten dat verschillen werden 
genivelleerd. Die ontwikkeling en 
het resultaat daarvan staan in na-
vrante tegenstelling tot de boven 
beschreven filosofie van Mark Rutte. 
Een tweede Toxopeus zou de VVD sie-
ren. De partij van D66 zegt wel eens 
iets aardigs over docenten en het 
onmisbare onderwijs. Laat de VVD 
de kans grijpen om zich in te zetten 
voor deze zo belangrijk geachte sec-
tor en daarmee zich verder te profi-
leren! In de komende verkiezingstijd 
zou deze inspanning onze partij niet 
misstaan, ook lokaal niet!

Drs. H.K. Grondsma, Ermelo

Antwoord: Goed onderwijs begint 
met goede leraren. Wie herinnert 
zich niet die ene inspirerende docent 
die het verschil maakte? Helaas is het 
docentschap de afgelopen jaren min-
der aantrekkelijk geworden. Dit leidt 
er, in combinatie met de vergrijzing, 
toe dat Nederland te maken zal krij-
gen met een dubbel lerarentekort: 
een kwantitatief gebrek aan kwali-
tatief goede leraren. In het basison-
derwijs zal naar verwachting een 
tekort ontstaan van 2400 leraren. In 

het voortgezet onderwijs vertrekken 
binnen zes à zeven jaar zelfs drie van 
de vier leraren. De VVD wil docenten 
weer hun vak terug geven.
De VVD is het met u eens dat diffe-
rentiatie in salarissen binnen het on-
derwijs noodzakelijk is. Leraren met 
meer opleiding, meer ervaring, een 
zwaardere werkomgeving of extra 
taken, moeten meer verdienen dan 
hun collega�s die dat niet hebben of 
doen. Een aantrekkelijke carrière in 
het onderwijs moet mogelijk worden 
zonder daarvoor de klas te hoeven 
verlaten. Om meer te kunnen verdie-
nen zijn leraren nu gedwongen om 
manager te worden, buiten de school 
te gaan werken of onderwijsconsul-
tant te worden. Het is belangrijk 
dat scholen de mogelijkheid krijgen 
hun eigen mensen vast te houden 
door hen en perspectief te bieden. 
Dat betekent dat salarissen in het 
onderwijs wat de VVD betreft forser 
uiteenlopen. Verschillen tussen een 
beginnende leraar en een ervaren, 
gepromoveerde leraar met meerdere 
functies, moeten duidelijker worden. 
Een goede leraar in het VMBO moet 
meer kunnen verdienen dan een 
middelmatige in het VWO.
De bestaande beloningssystematiek 
van docenten daagt niet uit tot op-
timale prestaties, maar tot middel-
matigheid. De beperkte prestatiebe-
loning via een functiemix zoals de 
regering deze momenteel voorstelt, 
biedt voor dit probleem nog steeds 
geen oplossing. De functiemix geeft 
per sector een streefgetal over het 
percentage leraren in een bepaalde 
salarisschaal. Vooraf wordt zodoende 
voor iedere school bepaald ‘hoeveel 
docenten er goed mogen zijn’. De 
VVD wil dat scholen van de overheid 
een beloningsmarge krijgen waarbin-
nen zij het salaris van de docent zelf 
kunnen bepalen.

Ineke Dezentjé Hamming, 
Tweede Kamerlid

Ingezonden brIeven

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2500 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Europees Parlement 
verdient beter

Graag reageer ik op het interessante artikel van Hans van Baalen 
in de vorige editie van Liber. Allereerst de teleurstellend lage op-
komstcijfers, 43 % in de hele EU, 36,9 % in Nederland. Aan de hand 

daarvan houdt hij zijn collega-parlementsleden voor dat ze wel macht, 
maar geen legitimiteit hebben. Zou hij dat ook zeggen tegen z’n collega’s 
in het Amerikaanse congres, waaronder senatoren? Daar zijn de opkomst-
percentages 52,9 als er presidentsverkiezingen zijn en 37,4 zonder deze.
Natuurlijk is het opkomstpercentage bedroevend in vergelijking met 
de nationale verkiezingen, maar meer dan 300 journalisten verslaan de 
Tweede Kamer. In Brussel zijn er zo’n 30 Nederlandse journalisten.
Vreemd is de bewering – in z’n enthousiasme voor nationale parlementen 
– als hij zegt dat deze aan de basis staan van de Europese besluitvorming, 
omdat zij ministers naar Brussel stu-
ren die het initiatief nemen tot Euro-
pees beleid. Mijn ervaring is anders. 
De Europese Commissie neemt het 
initiatief daartoe, wel of niet aange-
spoord door Raad of Europees Parle-
ment. Een besluit daarover en even-
tuele uitvoering daarvan worden 
door beide gedaan dan wel gecontro-
leerd. Voor zover mijn ervaring strekt 
controleren nationale parlementen 
hun ministers onvoldoende. Jammer 
dat dit zo is. Blijft dat zo, dan zal ook 
de zgn. gele kaart, nieuw onder het 
Lissabonverdrag, weinig uitmaken.

In mijn ogen is het onmogelijk dat de Europese Commissie door natio-
nale parlementen voldoende kan worden gecontroleerd. Commissarissen 
kunnen niet in alle nationale parlementen verschijnen. Macht dient te 
worden gecontroleerd op het niveau waarop het wordt uitgeoefend. Dat 
kan het beste in het Europees Parlement. Daar breekt de beestengeur los 
wanneer de Europese Commissie op grote fouten wordt betrapt. Zie het 
aftreden van de Commissie Santer en het weigeren van commissarissen 
in de eerste Commissie Barroso. Een dubbel mandaat lijkt mij fysiek en 
agendatechnisch onmogelijk met 27 nationale parlementen. Absurd vind 
ik het idee de leden van het Europees Parlement getrapt te doen kiezen 
naar het voorbeeld van de Eerste Kamer. Zijn er saaiere campagnes denk-
baar? Zal dat het Europees Parlement beter bekend maken?

Er is geen Nederlandse Europarlementarier die ik ken die voor het ver-
gaderen in Straatsburg is. Echter het zijn de nationale parlementen met 
hun volgens Van Baalen veel grotere legitimiteit, inclusief de Nederlandse 
Tweede Kamer, die dat besloten hebben. Ik deel de opmerkingen van Van 
Baalen over teveel regelgeving uit Brussel. Terecht verwijst hij naar het 
VVD-initiatief waardoor de commissie Stoiber in het leven werd geroepen, 
die daaraan paal en perk moet stellen. Hij stelt dat de EU zich moet be-
perken tot kaderrichtlijnen. Inderdaad, maar dat is al het geval. Het zijn 
vervolgens de nationale parlementen – met hun nogmaals volgens hem 
veel grotere legitimiteit – die er nog een schepje bovenop doen, waarna 
het resultaat de schuld van ‘Brussel’ is. Beter is om zoveel mogelijk veror-
deningen te hebben.
Met dat alles kan niet ontkend worden dat het Europees Parlement anders 
functioneert dan een nationaal parlement. De laatste kennen doorgaans 
oppositie- en regeringspartijen. Het EP tot nu toe niet. Dat heeft ook voor-
delen. Een individueel lid kan winnen op de kracht van het argument. On-
geacht de grootte van hun fractie dan wel nationaliteit hebben verschil-
lende leden hun initiatieven zien veranderen in Europese wetgeving.
Jammer trouwens dat Van Baalen niet voor een parlementscommissie 
heeft gekozen waar werkelijk macht wordt uitgeoefend en waarin alle lij-
nen van het Europese beleid samenkomen, de begrotingscommissie. Dan 
zou het misschien ook gemakkelijker zijn zijn verkiezingsbelofte ‘Europa 
voor half geld’ te realiseren.
Tot slot, Europa is niet eenvormig. Ondanks dat er geen Europees volk is, 
is er wel een Europese identiteit. Alles is voor verbetering vatbaar, maar 
tot nu toe werkt het Europees Parlement verrassend goed. Het is een on-
derschat parlement. Het gevoel overheerst dat er meer is dat Europeanen 
bindt dan wat hun scheidt. Dat verdient meer aandacht dan een pleidooi 
dat het Europees Parlement macht moet opgeven ten faveure van de na-
tionale parlementen.

Jan Mulder
Lid van het Europees Parlement 1994-2009

www.vvd.nloPINIe
9 oktober 2009

9Liber

Showkabinet
Showdebat. Zo werd het 
spoeddebat winkeltijden 

gekwalificeerd. Eind oktober volgt 
waarschijnlijk de inhoudelijke dis-
cussie. Waarschijnlijk. Christen-Unie, 
SGP, CDA en PVDA willen een stokje 
steken voor het misbruik van allerlei 
vreemde, en vooral vage, regelingen, 
zoals de vrijstelling voor toeristische 
gebieden. Als liberaal moeten we ech-
ter verder in plaats van terug. Zeker 
in een economisch moeilijke tijd 
is het geen slecht idee om juist de 
ondernemer meer ruimte te geven. 
Een versoepeling van de winkeltij-
den, laten we zeggen, 52 mogelijke 
koopzondagen per jaar, biedt de on-

dernemers meer mogelijkheden zijn 
eigen openingsdagen te bepalen. 
Het is hoogst merkwaardig te noe-
men dat het huidige kabinet zaken 
als de Winkeltijdenwet op de stapel 
legt met als argument CRISIS. Het 
vooruitschuiven van zaken lost be-
paald geen crisis op. Het doet mij dan 
ook goed om te zien dat Ton Elias 
zich inzet voor het liberaliseren van 
de Winkeltijdenwet. Dat het debat 
als ‘Showdebat’ afgeschilderd wordt, 
verbaast dan ook niet. We kunnen 
inmiddels spreken over een Showka-
binet.

Julian Klaassen, Utrecht

Met de eigenaardige gewoon-
te om een boek of krant eerst 

vanaf de achterzijde open te slaan, 
had ik met Liber 5 direct een aardige 
verassing. Een verkiezingsposter uit 
de zestiger jaren van de vorige eeuw. 
Uit de tijd dat de AOW in de steigers 
werd gezet. 
Met de komst en de financiering 
van de AOW kwam er bij mij een 
gevoel boven van ‘krijg ik die AOW 
wel als ik 65 jaar ben?’ Dat is geluk-
kig wel gebeurd, ik ben nu 79 jaar. 
Hoe gaat het nu verder, krijg ik er 
nog wat jaartjes bij? Als je ouder 
wordt hoef je je er niet zo druk 
meer over te maken. De proble-
men die er heden ten dage lig-
gen, vragen wel om een oplossing. 
Redactie, ik wil u hartelijk bedanken 
voor deze achterkant van de Liber! 
De andere inhoud van het blad heeft 
nu ook meer mijn belangstelling.

Roelof Luning, Ruinen 

Poster

jan Mulder
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VVD Internationaal
in Wit-rusland
‘WAARDENVOL’ – De VVD zet zich van-
af haar oprichting in voor de verster-
king van de liberale democratische 
waarden in de wereld. Via het MATRA 
Politieke Partijen Programma van het 
ministerie van Buitenlandse Zaken, 
waar VVD Internationaal sinds 1991 
aan meewerkt, probeert VVD Interna-
tionaal democratische hervormingen 
te stimuleren door liberale partijen 
en organisaties te ondersteunen. Dit 
programma richt zich op de buursta-
ten van de Europese Unie, waaronder 
in Wit-Rusland.

Wit-Rusland wordt ook wel ‘de laatste 
dictatuur van Europa’ genoemd. 
De Wit-Russische economie is nog 
sterk op de communistische leest ge-
schoeid, waarbij 80 % van de bedrijven 
in handen van de staat is. Particuliere 
initiatieven worden niet gestimu-
leerd. Mede hierdoor wordt Wit-Rus-
land hard geraakt door de gevolgen 
van de wereldwijde financiële crisis. 
Een terugval van de buitenlandse 
vraag naar Wit-Russische producten 
en minder toegang tot internationale 
financiële stromen hebben de reser-
ves van het land aanzienlijk uitgeput. 
Dit jaar heeft VVD Internationaal 
verschillende trainingen en semi-
nars in Wit-Rusland georganiseerd 
met als thema ‘de kansen en risico’s 
bij hervormingen van het regime in 

Wit-Rusland’. Door middel van een 
training, gegeven door Maarten Smit, 
oud-medewerker van Jan Mulder en 
nu ambtenaar bij het Ministerie van 
Financiën, heeft VVD Internationaal 
toegelicht hoe Nederland en Europa 
met de crisis omgaan. De mogelijke 
kansen voor de economie van Wit-
Rusland werden besproken.
Ook is met behulp van VVD Inter-
nationaal een summerschool geor-
ganiseerd waarna het boek ‘Ideas 
of liberty: simple and easy to get’ is 
gepubliceerd. Het boek beschrijft 
de kansen voor een liberale koers in 
het land, met name een liberale eco-

nomische koers. VVD Internationaal 
ziet ondersteuning van de oppositie 
in Wit-Rusland als één van haar prio-
riteiten, omdat uit de samenwerking 
zichtbare resultaten voortkomen. Het 
boek is uitgereikt aan oppositieleden, 
studenten en wetenschappers. De trai-
ningen en seminars zijn een mogelijk-
heid voor de oppositie om samen te 
komen en hun beleid uit te denken. 
Op deze manier poogt VVD internati-
onaal een bescheiden, maar belang-
rijke bijdrage te leveren aan het ver-
sterken van de oppositie, die zich in 
een zeer moeilijke omstandigheden 
inzetten voor liberale waarden.

GEEN ALTERNATIEF – Na jaren onder-
ling geweld en intimidaties ineens 
met je grootste vijand moeten samen-
werken: dat is het lot van Zimbabwe, 
waar ZANU-PF en de twee MDC partij-
en sinds februari deel uitmaken van 
een regering van nationale eenheid. 
Het Nederlands Instituut voor Meer-
partijen Democratie, waar de VVD in 
deelneemt, helpt het wantrouwen 
te verzachten in dit ongemakkelijke 
Zimbabwaanse huwelijk. 

Toen begin 2008 de twee oppositie-
partijen MDC-Tsvangirai en MDC-
Mutambara ondanks massale ver-
kiezingsfraude een meerderheid in 
het parlement haalden, kwam het 
tot een vergelijk. In een regering 
van nationale eenheid werd Mugabe 
president en oppositieleider Morgan 
Tsvangirai de premier. Een moei-
zaam onderhandelde overeenkomst 
dicteerde dat de partijen gezamen-
lijk een lijst politieke hervormingen 

zouden doorvoeren, met als spil een 
nieuwe grondwet. 
Het Nederlands Instituut voor Meer-
partijen Democratie (NIMD), in 2000 
opgericht door de VVD en zes andere 
Nederlandse politieke partijen, helpt 
momenteel de oude vijanden te laten 
samenwerken. Doordat het NIMD met 
haar partner het Zimbabwe Institute 
(ZI) bij de onderhandelingen van vo-
rig jaar betrokken waren, is ze in de 
positie om alle Zimbabwaanse par-
tijen voor de geplande hervormingen 
om de tafel te krijgen. Met name de 
geplande grondwetshervormingen 
staan bij de tripartiete dialogen van 
ZI centraal. Tot aan november zal een 
parlementaire commissie verschil-
lende bijeenkomsten organiseren om 
inspraak van alle delen van de bevol-
king te verzamelen. Het komende 
jaar zullen het NIMD en ZI zich op de 
grondwet blijven richten en er vooral 
op toezien dat de politiek ook naar 
de wensen van de bevolking luistert 

en andersom. Zoals in elk land dat 
uit gewelddadig conflict komt, zal 
ook in Zimbabwe de samenwerking 
tussen voormalige vijanden stroef 
verlopen. Een onpartijdige huwelijks-
makelaar tussen de politieke partijen 
en tussen de politiek en de bevolking 
is daarom onontbeerlijk. Westerse 
overheden, die zich grotendeels af-
zijdig houden van steun voor die sa-
menwerking, zouden moeten inzien 
dat er weinig alternatief bestaat als 
deze regering van nationale eenheid 
uit elkaar valt. Tegelijkertijd zal de 
internationale gemeenschap druk 
op de partijen moeten uitoefenen om 
van hun huwelijk een succes te ma-
ken. Met name de landen in Zuidelijk 
Afrika, die als enige invloed op Muga-
be lijken te hebben, zijn momenteel 
passief. Daar ligt een belangrijke rol 
voor het westen, om in de samenwer-
king met landen als Zambia en Ango-
la duidelijker positie over Zimbabwe 
in te nemen.  

nederlands instituut voor Meerpartijen democratie helpt overgangsregering

Dialoog in Zimbabwe

ronald Waterman 
sustainability award

VOETSPOREN – Een goede toekomst 
voor zowel de mens als onze pla-
neet. Dat ligt ten grondslag aan 
het besluit van het hoofdbestuur 
van de VVD tot het instellen van 
de Ronald Waterman Sustainabi-
lity Award. Deze jaarlijkse prijs 
is bestemd voor degenen die me-
thoden ontwikkelen om zowel de 
economie als het milieu te verster-
ken. Deze integrale benadering van 
Mens, Planeet en Welvaart (People, 
Planet & Prosperity) is cruciaal om 
wereldwijd welvaart en welzijn in 
een gezonde leefomgeving verder 
te ontwikkelen. 

KWESTIE VAN BESCHAVING
De Sustainability Award wordt in-
gesteld uit erkentelijkheid voor het 
werk van Ronald Waterman, we-
reldwijd erkend wetenschapper en 
VVD-Statenlid in Zuid-Holland, die 
met zijn “Bouwen met de Natuur®”-
filosofie een ontwikkeling in gang 
heeft gezet voor versterking van de 
Nederlandse kust (Plan Waterman) 
en als zodanig in de voetsporen 
treedt van Ir. Lely, de liberaal die 
in de vorige eeuw de basis heeft 
gelegd voor de veilige delta die Ne-
derland is. 
De VVD is zich ervan bewust dat 
ook andere krachtige liberalen, zo-
als Leendert Ginjaar, Pieter Winse-
mius en Ed Nijpels, in belangrijke 
mate richting hebben gegeven aan 
duurzame ontwikkelingen in ons 
land. Om die lijn in de toekomst 
succesvol te continuëren zal �Duur-
zaamheid � een kwestie van bescha-
ving� als speerpunt worden toege-
voegd aan de (politieke) agenda 
van de partij. De Ronald Waterman 
Sustainability Award zal daarbij als 
een uitdagend instrument worden 
ingezet.  
     
MINIMALE VOETAFDRUK
In een korte toelichting zegt Ro-
nald Waterman dit over Duurzaam-
heid: “De grote uitdaging van de 

21e eeuw is het ontwikkelen en 
implementeren van methoden en 
oplossingen die niet alleen de be-
schikbare grondstoffen en ruimte 
optimaal benutten, maar tegelijker-
tijd de economie versterken en het 
(leef)milieu verbeteren. Wanneer we 
het milieu willen verbeteren, is  het 
drastisch verminderen van schade-
lijke emissies naar  lucht, water en 
bodem alleen niet voldoende.  De 
industrie en andere productiesec-
toren dienen hun processen zo in 
te richten dat enerzijds met min-
der grondstoffen, minder  energie 
en met een hoger rendement, en 
anderzijds met  minder schadelijke 
emissies naar lucht, water  en bo-
dem, zinvolle producten worden 
gemaakt met minder bijproducten. 
Deze producten moeten zo zijn ont-
worpen dat ze gedurende hun le-
vensloop en  daarna zo milieuvrien-
delijk mogelijk zijn. Een en ander 
vertaalt zich in wat genoemd wordt 
een minimale ‘voetafdruk’ van de 
mens op onze planeet. In veel geval-
len zal deze innovatieve benadering 
niet alleen leiden tot betere produc-
ten en een  beter milieu, maar ook 
– na een kortere of  langere periode 
– tot een uiteindelijk sterkere  eco-
nomie.” 

Lees een uitgebreide toelichting op het 
principe van Duurzaamheid in Provin-
cie & Gemeente, editie 6, oktober 2009 
(ev. te downloaden als PDF van www.
vvdbv.nl).    

“Liberalisme en democratie, de 
grondbeginselen van de VVD, 
gaan voor mij als persoon ook 
op”, aldus Xander van Saanen 
(31), ondernemer uit Tilburg. “Ik 
heb de politiek altijd vanaf de 
zijlijn gevolgd, maar de opkomst 

van Wilders zit mij niet lekker. 
Zijn standpunten zouden kunnen 
zorgen voor een splijting van de 
maatschappij en dat strookt niet 
met mijn liberale opvattingen. Ie-
dereen in dit land moet hetzelfde 
behandeld worden. De integratie 

gaat op dit moment niet goed, 
maar de manier waarop Wilders 
dit op wil lossen is veel verontrus-
tender. Dit heeft mij doen beslui-
ten lid te worden van de VVD; een 
partij die wel met gedegen oplos-
singen voor moeilijke problemen 
komt en niet bang is om weg te 
lopen voor haar verantwoorde-
lijkheden. Ik deel ook de opvat-

ting van de VVD dat de overheid 
kleiner en efficiënter kan en heb 
lang nagedacht over hoe dit ge-
daan kan worden. Wellicht dat 
ik mijn ideeën hierover en over 
optimalisatie van het basison-
derwijs ooit in kan zetten bij een 
actieve rol binnen de VVD. Als on-
dernemer weet ik dat een reces-
sie problemen geeft, maar ook 

kansen biedt. Ik 
hoop dat de VVD 
deze kansen gaat 
grijpen en kan 
zorgen voor een 
goede uitslag bij 
de komende ge-
meenteraadsverkiezingen, maar 
bovenal bij de Tweede Kamerver-
kiezingen van 2011.”

Nieuw lid: Xander van saanen

Oppositieleden, studenten en wetenschappers gaan met elkaar in discussie 
tijdens de zomerschool.
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1. Algemeen
1. Voor deze algemene Vergadering geldt het persoonlijk 

stemrecht voor alle leden van de VVD. Dit recht gaat in op 
de eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De 
peildatum is 1 juli 2009.

2. Vooraanmelden kan vanaf 1 oktober tot 13 november 
2009 12.00 uur; aanmelden tot 20 november 2009 12.00 
uur, of anders ter vergadering. In de laatste twee gevallen 
gelden onderstaande beperkingen.

3. na 13 november 2009 12.00 uur kan geen gebruik meer 
worden gemaakt van vooraanmelding of van bijkomende 
faciliteiten. U kunt zich aanmelden tot  
20 november 2009 12.00 uur of ter vergadering op 28 no-
vember 2009, waarbij de beperking van het aantal mensen 
dat ter plekke nog kan worden toegelaten afhankelijk is 
van de grootte van de zaal of zalen en van de beschikbare 
stemfaciliteiten.

4. Leden van de VVD dienen zich vooraf via de VVD-website 
(www.vvd.nl/av) of schriftelijk door middel van het aan-
meldingsformulier (Liber 6) aan te melden. telefonische 
aanmeldingen kunnen niet worden aangenomen.

5. De algemene Vergadering is openbaar. alleen leden van 
de VVD hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven 
voor welke onderdelen alleen de afgevaardigden (aVa) of 
alle leden (aLV) stemrecht hebben. overigens kunnen alle 
leden altijd aan de discussies deelnemen.

6. Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden geen 
stempassen afgegeven. er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel. 

2. Individuele leden met vooraanmelding
7. Individuele leden die zich voor vrijdag 13 november 2009 

12.00 uur hebben aangemeld, hebben gegarandeerd 
toegang tot de algemene Vergadering en hebben het 
recht hun stemrecht uit te oefenen in de vergadering. 

8. Deze leden ontvangen de congresbescheiden (inclusief de 
stempas) per post in de week van de algemene Vergade-
ring. Is dit niet het geval dan wordt u verzocht contact op 
te nemen met het algemeen secretariaat.

9. als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 
agenda en leeswijzer via de post laten toezenden.

10. op zaterdag 28 november 2009 bieden wij gratis professi-

onele kinderopvang voor kinderen van 0 tot 12 jaar. Indien 
u hiervan gebruik wilt maken, dient u het aantal kinderen 
aan te geven op het aanmeldingsformulier.  

3. Individuele leden zonder vooraanmelding
11. Individuele personen die zich eerst ter vergadering mel-

den, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de VVD en moet een 
aantal gegevens worden geregistreerd.

12. Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto. 

13. Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 
het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang 
de capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het 
stemsysteem dat toelaten.  

4. Volmachten
14. alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 

in Liber nummer 6, die ongeveer drie weken voor de 
algemene Vergadering verschijnt.

15. Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden een 
machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

16. Deze originele machtigingskaart kan worden afgegeven 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.

17. een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in 
het volgende punt aangegeven wijze.

18. een volmacht kan worden afgegeven door de originele 
machtigingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek 
mee te geven aan een ander stemgerechtigd lid. er kan 
slechts één volmacht worden verstrekt. De volmachtver-
krijger meldt zich ter vergadering aan de balie en ontvangt 
op het tonen van de volledig ingevulde volmacht een 
stempas.

19. een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart 
terug te krijgen van de volmachtverkrijger. 

5. Kosten
20. Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan te 

geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(lunch, kinderopvang).

21. De verschuldigde kosten zullen na de algemene Vergade-
ring in rekening worden gebracht. Hiervoor dient door het 
lid een éénmalige incasso te worden verleend.

22. no show voor de afgenomen faciliteiten wordt altijd in 
rekening gebracht, tenzij vóór 13 november 2009 12.00 
uur een gemaakte reservering wordt afgezegd. 

6. Afgevaardigden van afdelingen
23. afgevaardigden dienen zich als individueel lid aan te 

melden voor verkrijging van de persoonlijke stempas. 
24. Het verkrijgen van de stempas(sen) in de hoedanigheid 

van afgevaardigde vindt echter op vertrouwde wijze ter 
vergadering plaats. Voor de afgifte van de stempas dient 
te worden getekend met naam en handtekening. Deze 
stempassen worden dus niet toegezonden. Dit geldt ook 
indien de afgevaardigde een machtiging heeft ontvangen 
van andere afdelingen (de spelregels voor het ontvangen 
van machtigingen door afgevaardigden zijn opgenomen in 
de agenda voor de algemene Vergadering).

7. Stempas en stemvenster
25. Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de actuele 

algemene Vergadering.
26. De te verstrekken stempas is eigendom van de VVD en 

dient na de algemene Vergadering te worden geretour-
neerd om kosten te besparen.

27. In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat 
er gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, 
zonder de stemmingen te moeten missen. De voorzitter 
van de vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten 
ook een stemming te houden buiten het geagendeerde 
stemvenster.

28. een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te 
nemen of indien de pas in het ongerede is geraakt. 

8. Spreektijd
29. Voor iedere algemene Vergadering bepaalt het hoofdbe-

stuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering. 

SPELREGELS 127e ALGEMENE VERGADERING

MacHTIGINGskaarT 127e aV

Programma 127e algemene verga-
dering, zoals vastgesteld door het 
hoofdbestuur op 7 september 2009, 
onder voorbehoud van wijzigingen.

ZATERDAG 28 NOVEMBER 2009
09.00 uur    Registratiebalies open
10.00 uur Deelsessies
1.  Huishoudelijke vergadering
2. Volksgezondheid 
3. Liberaal Vrouwennetwerk 
4. Internationaal 
5. Onderwijs en Jeugd 
6. Indruk maken 
7. De VVD als lokalo 
8. Slimme keuzes maken 
9. Slogans schrijven 
10. Nieuw lid? 
 Introductiecursus AV 
11. ICT en de Overheid
12. Jongeren 
12.30 uur  Lunch 

Programma 127e aV
STEMVENSTER GEHELE MIDDAG
13.30 uur 
Opening door Ivo Opstelten

Behandeling agenda
• Herdenking erelid mr E H Toxopeus
• Algemene Vergadering van Afge-

vaardigden (AVA)
• Kandidaatstellingsreglement
• Algemene ledenvergadering (ALV)
• Jaarplan 2010
• Begroting 2010
• Verkiezing hoofdbestuursleden

SPEECH MARK RUTTE
Gemeenteraadsverkiezingen

Slotwoord Ivo Opstelten

16.30 uur  Einde

Duitse liberalen (FDP) 
beste resultaat ooit!
Wij feliciteren onze Duitse liberale 
vrienden met het beste verkiezings-
resultaat ooit. Het wordt bijna 15%. 
Dat geeft onze liberale oosterburen 
een zeer goede kans op meeregeren 
in het economisch belangrijkste land 
van Europa. En met welke verkie-
zingspunten hebben de liberalen aan 
de andere kant van onze oostgrens 
zoal hun verkiezingen gewonnen? 
Hieronder volgen er een paar:
-  Lagere belastingen, meer netto 

loon
-  Een goed economisch beleid is de 

beste sociale politiek
-  Meer concurrentie en minder  

ideologie in de milieuaspecten van 
energie

-  Meer eigen verantwoordelijkheid 
en minder ge- en verboden

Het is alsof ik ons eigen nieuwe ver-
kiezingsprogramma lees. Allemaal 
zeer liberale standpunten waar wij 
ons in de lokale Groninger politiek 
ook goed in kunnen vinden.
Al met al is dit verkiezingsresultaat 
van onze zusterpartij een mooie op-
steker voor onze komende campagne, 
onder het motto:
VVD zeker nu

Erik-Jan Meijer, 
voorzitter afdeling Groningen



Deelsessietijden: 10.00 uur - 12.30 uur

1. HUISHOUDELIjK
In deze deelsessie wordt de plenaire 
behandeling van de huishoudelijke 
vergadering (zowel AVA als ALV) voor-
bereid.

2. KWALITEIT VAN DE GEZOND-
HEIDSZORG (PARTIjCOMMISSIE 
VOLKSGEZONDHEID)
De kwaliteit van zorg en ondersteu-
ning wordt geanalyseerd langs de 
stakeholders: Cliënten, Professionals, 
Financiën, Overheid, Toezicht en 
Transparantie. 
Het uitgangspunt van de werkwijze 
bij de sessie is: “Horen is vergeten 
– Zien is herkennen – Doen is weten”. 
Met andere woorden: de deelnemers 
zullen ook nadrukkelijk zelf aan de 
slag moeten.

3.KREDIETCRISIS 
(LIBERAAL VROUWEN NETWERK)
Het effect van de kredietcrisis wordt 
steeds zichtbaarder. Het is te zien 
aan de toenemende werkloosheid, 
de afnemende dekkingsgraad van de 
pensioenfondsen en aan het feit dat 
onze concurrentiekracht in 2009 ten 
opzichte van 2008 afgleed van plaats 
8 naar plaats 10, aldus The World 
Economic Forum van sep. 2009. Wilt 
u hierover doorpraten en met prof. 
dr. P.H. de Jong (Universiteit van Am-
sterdam), prof. dr. P. Beer (Universiteit 
van Amsterdam) en mevrouw dr. N. 

algemene vergadering 28 november: inhoud centraal
Rezwani (Innovatieplatform) in debat 
gaan? Dan bent u van harte welkom 
op deze deelsessie “Het effect van de 
kredietcrisis op sociale zekerheid, 
werkgelegenheid en de concurrentie-
kracht van Nederland”.

4. HET COMMUNISME 
VOORBIj (INTERNATIONAAL 
SECRETARIAAT)
Hoe Moldavië afrekent met haar com-
munistische verleden.
Na de val van de muur in 1989 lie-
ten veel Oost-Europese landen het 
communisme achter zich. Maar rond 
2000 werd het communisme opnieuw 
ingevoerd in Moldavië. Moldavië was 
lange tijd het enige communistische 
land in Europa, evenals het armste 
land van Europa. Anno 2009 kwam 
hier een einde aan. Onlangs hebben in 
Moldavië de pro-westerse partijen de 
parlementsverkiezingen gewonnen. 
Samen gaan zij de regering vormen. 
De VVD heeft de afgelopen jaren veel 
energie gestopt in het trainen van de 
liberale pro-westerse partijen.
Tijdens deze deelsessie gaan we in 
op de toekomst van Moldavië en hoe 
VVD-Internationaal de liberale partij-
en hierbij ondersteunt. Ludmila Lupa 
van onze liberale zusterpartij uit Mol-
davië zal aanwezig zijn om de situatie 
toe te lichten.

5. SCHOOLUITVAL – EEN GROOT 
MAATSCHAPPELIjK PROBLEEM 
(PARTIjCOMMISSIE ONDERWIjS 
& jEUGD)

Scholen en hun omgeving kampen al 
jaren met ernstige uitval van leerlin-
gen. Een verschijnsel dat weliswaar 
direct het onderwijs raakt, maar 
in wezen een breed maatschappe-
lijk probleem is. Een probleem met 
verschillende oorzaken en grote 
consequenties, die de grenzen van 
het onderwijs ver overschrijden. De  
 
Wetenschappelijk Raad voor het Re-
geringsbeleid heeft als uitkomst van 
een studie onder leiding van prof. 
dr. Pieter Winsemius in januari een 
rapport over dit probleem gepubli-
ceerd. De Partijcommissie Onderwijs 
& Jeugd wijdt aan dit urgente thema 
een parallelsessie. Programma:
-  Inleiding aan de hand van het WRR-

rapport door Pieter Winsemius;
-  Reactie namens de Tweede Kamer-

fractie door Ineke Dezentjé Ham-
ming;

-  Discussie met de zaal en een pa-
nel uit het veld o.l.v. Jan Anthonie 
Bruijn, voorzitter van de Partijcom-
missie Onderwijs & Jeugd.

6. INDRUK MAKEN
Hoe je met kleding, houding en ge-
drag ervoor kan zorgen dat mensen 
naar je willen luisteren. Roel Wol-
brink, schrijver van het Blauwe Boek-
je, laat met veel voorbeelden zien hoe 
je op verschillende manieren indruk 
kan maken. Door mee te doen met 
een aantal oefeningen leer je vervol-
gens dit in praktijk te brengen op een 
manier die bij jou als VVD’er past. 

7. DE VVD ALS LOKALO
Hoe je de VVD kan laten winnen 
terwijl de kiezerstrend is ten gunste 
van lokale anti-establishmentpartij-
en. In de politiek herkennen we de 
laatste jaren de trend dat Gemeente-
belangen en de leefbaarpartijen po-
pulair blijven in de diverse gemeen-
tes. Waarom is dat? Of belangrijker, 
hoe kan je inspelen op de behoefte 
van de kiezers aan partijen die let-
terlijk en figuurlijk dichtbij voelen? 
Jan van Zanen, de meest succesvolle 
opponent van Henk Westbroek van 
Leefbaar Utrecht, daagt je uit om 
een lokaal antwoord te geven. Aan 
de hand van beeldende anekdotes 
neemt hij je mee op weg naar succes 
als lokalo.  

8. SLIMME KEUZES MAKEN
Hoe je met analyses en feitenkennis 
de juiste doelgroepen weet te berei-
ken.

9. POSTERTEKSTEN SCHRIjVEN
Je politieke speerpunt verpakt in een 
uitnodigende tekst met een vleugje 
humor. 
Het landelijk campagneconcept is 
inmiddels bekend: “De VVD, Zeker 
Nu”.
De teksten “Regel 1: minder regels” 
en “Er is maar één partij van de ar-
beid: de VVD” ken je. Ze stimuleren 
een glimlach en nodigen uit voor ge-
sprekken. Hoe je ook lokaal met een 
dergelijke poster aan de slag kan, 
leer je in deze interactieve work-

shop. Onder leiding van een ervaren 
tekstschrijver ga je aan de slag met 
mogelijke posterteksten. Naast een 
boel goede ideeën levert deze work-
shop vooral ook veel plezier op.   

10. NIEUW? 
INTRODUCTIECURSUS AV
Voor (nieuwe) leden die willen we-
ten hoe een Algemene Vergadering 
werkt.

11. ICT EN OVERHEID: 
VEILIGHEID, PRIVACy EN GOED 
BESTUUR  (PARTIjCOMMISSIE ICT)
De overheid gebruikt steeds meer 
ICT , variërend van administratie 
tot opsporing van criminelen, maar 
bijvoorbeeld ook het elektronisch 
patiëntendossier; daar komen veilig-
heid, vrijheid van het individu en 
goed omgaan met gegevens samen en 
kunnen ook met elkaar botsen.

12. jONG, LIBERAAL EN 
AMBITIEUS? (WERKGROEP 
jONGEREN)
Ben jij jong, heb je ambities, een 
mening, interesse en/of wil je inspi-
rerende (jonge) mensen ontmoeten? 
Kom dan naar deze deelsessie. Een 
ochtendprogramma waarin je kan 
meedenken, brainstormen, leuke 
mensen ontmoeten én prominente 
VVD’ers spreken. 
Heb je een vriend of vriendin die geen 
lid is, maar wel geïnteresseerd is in de 
VVD, neem hem/haar mee naar deze 
deelsessie.

12 ParTIj Liber
9 oktober 2009
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Extra geld 
inburgering naar 
méér blauw op 
straat!
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Mark Rutte

Liber
Meer respect 

voor de 
politie

Arnhem = VVD op 28 november!

VVD Zuidplas: 
Denken Durven Doen!
Over enkele dagen vinden op vier plaatsen in ons land herindelingsver-
kiezingen plaats. Daaronder zijn Moordrecht, Nieuwerkerk aan den IJssel 
en Zevenhuizen-Moerkapelle, die per 1 januari a.s. de nieuwe gemeente 
Zuidplas vormen. De VVD wil deze nieuwe gemeente een liberale start 
geven. Dat gebeurt met een stevig ‘verkiezingscontract’, goede kandida-
ten uit alle dorpen en een inspirerende visie. Lijsttrekker Tamara Venrooy: 
“Neem onze visie op de Wet Maatschappelijke Ondersteuning: van be-
tutteling naar betrokkenheid. Dat deze benadering werkt bleek toen een 
inwoner ons aanspak, die van zijn beperking zijn kracht heeft gemaakt. 
Hij gaf aan na 13 jaar weer te gaan stemmen, omdat hij na een liberale 
blik op zijn problematiek zijn leven weer zelf in handen heeft genomen. 
Zijn beperking hield hem eerst thuis, nu geeft hij scootmobielcursussen 
aan ouderen die nog niet goed met hun hulpmiddel overweg kunnen. En 
zijn stem gaat naar de VVD!”
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Seminar De kredietcrisis: 
uw toekomst?

2 IDEE & DEBAT Liber
13 november 2009

Is de hebzuchtige een liberale held?

Symposium over 
energiebeleid

Loftrompet 
over 

bescheidenheid
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Hardere aanpak 
criminaliteit 
bedrijfsleven 
De VVD heeft gepleit voor 
hardere maatregelen tegen de 
toenemende criminaliteit in 
het bedrijfsleven. Fred Teeven 
maakt zich grote zorgen over de 
blijvende overlast en criminaliteit 
waar winkeliers mee te maken 
krijgen. Ondanks het feit dat het 
kabinet heeft toegezegd hier 
maatregelen tegen te nemen, 
is de criminaliteit alleen maar 
toegenomen. Concreet pleit 
de VVD voor verruiming van de 
noodweerbevoegdheid, zodat 
ook directe dreiging voldoende 
is om gebruik van noodweer te 
rechtvaardigen.
Daarnaast moet de bewijslast 
worden omgekeerd, moet 
mogelijk worden gemaakt meer 
burgersurveillance in winkels in te 
zetten en dienen notoire winkel-
dieven in een landelijke databank 
te worden geregistreerd.

VVD blij met 
aannemen 
Kraakwet  
De VVD-Tweede Kamerfractie is 
blij dat een meerderheid van de 
Tweede Kamer voor het verbod 
op kraken heeft gestemd. Brigitte 
van der Burg had hiertoe met 
het CDA en de CU een initiatief 
wetsvoorstel ingediend. Door 
de nieuwe wet wordt kraken nu 
overal en altijd verboden en wordt 
het een misdrijf. Van der Burg: 
“De norm wordt gesteld dat je 
met je handen van andermans 
woning, kantoorpand en winkel 
afblijft. Het kan niet zo zijn dat 
één groep in de samenleving voor 
eigen rechter kan gaan spelen en 
voordringt op de woningmarkt”.

Minister zit 
boeren onnodig 
dwars
 
VVD-Tweede Kamerlid Janneke 
Snijder-Hazelhoff is geschrok-
ken van de reactie van minister 
Verburg over bedrijfscontroles op 
Natuurbeschermingswetvergun-
ningen. Dit zijn controles die erop 
toezien dat agrarische bedrijven 
voldoen aan de voorwaarden om 
in aanmerking te komen voor 
Europese landbouwsubsidies. 
Snijder-Hazelhoff vindt dat de mi-
nister weer het braafste jongetje 
van de klas speelt in Europa door 
deze opstelling. Ze verliest hier-
mee het Nederlandse belang van 
de boeren volkomen uit het oog. 
Waarom deze mensen opzadelen 
met onnodige zware, irrelevante 
controles. De overheid is er toch 
niet om mensen onnodig dwars 
te zitten? 

POLITIEK
13 november 2009
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REGEL EEN MINDER REGELSCultuuromslag 
cultuurwereld 
broodnodig

Huizenbezitters 
niet in de kou
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Uw eigen VVD Social Site!

Denken Doen Durven

13 november 2009

Even voorstellen: Het permanente campagneteam

Ik Wil Je
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Twee beren

VVD.TV vernieuwd Schrijvers 
gezocht

VVD Seniorennetwerk  
Investeer NU
in de VVD
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Hans van Baalen rapporteur voor IJsland

Niet klagen, maar optimisme uitstralen

Hans van Baalen 
Buitenlandse 
Zaken,Veiligheids- 
en Defensiebeleid, 
Industrie en Energie

Jeanine Hennis-
Plasschaert 
Burgerlijke Vrijheden, 
Justitie en Binnenlandse 
Zaken en Transport

Toine Manders 
Interne Markt, 
Juridische Zaken

 

Europa

Muilkorven Italiaanse pers 
mag van CDA en PVV

Textielbenamingen en -etikettering

Made in Europa?

Actie tegen Turkse 
weigering
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Fusiebarbecue

Algemene Politieke 
Beschouwingen in de Eerste 
Kamer: It’s the de!cit, stupid!

Economische Zaken = banen

Met blinddoek 
voor blijft 

parlementaire 
controle 
een farce

Slechte voorstellen erfbelasting
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DOORZETTER Bijna vier jaar is hij nu wet-
houder in Venlo. “Vier fantas-
tische jaren. Ik heb echt met 
volle teugen genoten van 
die rol.” Mark Verheijen ten 
voeten uit. Dag en nacht was 
hij in de weer voor Venlo. 

Altijd positief gestemd en 
vol energie. “Het is natuurlijk 
hard werken en soms raak je 
ook als wethouder verstrikt 
in regels die je niet zomaar 
kunt oplossen. Toch kun je 
met durf, duidelijkheid en 

daadkracht veel bereiken 
als wethouder. We heb-
ben de afgelopen jaren 
Venlo echt weer aan de 
gang gekregen. Die sfeer 
moeten we de komende 
jaren vasthouden.”

8 INTERVIEW Liber
13 november 2009

Zes jaar keihard 
gewerkt om 

echte volkspartij 
te worden in 

Venlo

Mark Verheijen, lijsttrekker VVD-Venlo:

Kartels doorbreken
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Het zal me 
een zorg 
zijn!

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2500 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Epigenetica 

www.vvd.nlOPINIE
13 november 2009

9Liber

Veiligheid
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Hans van Baalen president 
van de Liberale InternationaleSteun de Ivo Opstelten 

Foundation

Lokale VVD-politici op 
bezoek in Roemenië

Nieuwe 
huisstijl  
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‘Ik stond NIET erbij en 
ik keek er NIET naar’
Maak NU een gezinslid VVD-lid voor maar 2,17 per 
maand en krijg een digitaal fotoboek cadeau! 
Een democratie wordt gemaakt door mensen. Door mensen 
die meedenken met ons land. Niet alleen in de Tweede Ka-
mer, maar ook thuis op de bank. U denkt al mee met Neder-
land want u bent lid geworden van de VVD. Merkt u in uw 
omgeving ook dat mensen eigenlijk graag hun zegje willen 
doen? Die niet houden van de instelling ‘ik stond erbij en ik 
keek ernaar’? Adviseer deze mensen dan om nu lid te wor-
den van de VVD. Leden van uw gezin kunnen al lid worden 
voor slechts  2,17 per maand!

Wanneer u nu iemand lid maakt, krijgt u een digitaal fotoboek 
ter waarde van  51 cadeau. Dit boek kunt u online helemaal 
naar eigen wens samenstellen. Leuk als herinnering aan een 
geslaagde vakantie, of voor uw familiefoto’s. Ook het nieuwe 
lid krijgt dit prachtige fotoalbum als welkomstcadeau. 
 
Waarom heeft de VVD nieuwe leden nodig?
Waarom u vindt dat iemand lid moet worden van de VVD kunt 
u prima uitleggen. Maar waarom heeft de VVD deze nieuwe 
leden nodig? Met meer leden is de VVD beter in staat om de 
belangen van onze leden in de politiek te behartigen.  Meer 
leden betekent daarnaast een stabiele achterban, meer fi-
nanciële middelen, meer draagvlak en meer denkkracht voor 
de partij.  

Kans maken op een ontbijt met Mark Rutte en  
Ivo Opstelten?
De eerste tien leden die drie nieuwe enthousiaste personen 
lid maken van de VVD mogen in 2010 op de nieuwe leden-
dag ontbijten met Mark Rutte en Ivo Opstelten. Samen met 
de door u aangebrachte nieuwe leden mag u onder het genot 
van een stevig ontbijt in discussie met de partijtop. 

Hoe aanmelden?
U kunt het nieuwe lid de bon op de achterzijde laten invul-
len. U vult uw gegevens in en stuurt de bon naar: VVD, 
Antwoordnummer 1877, 2501 WB  Den Haag. Nadat de 
aanmelding is verwerkt ontvangt u beiden via e-mail de 
gegevens en betalingscode van het digitale fotoboek. 
 
De VVD heeft nieuwe leden nodig: Zeker NU. 

Campagnebijeenkomst Arnhem

NIEUW NIEUW NIEUW

ALV – Deelsessie Jongeren (<32 jaar)

Met uw bedrijf in Liber?

JOVD wil jonge kandidaat-
raadsleden ondersteunen

Nieuwe ledenwerfkaarten
weer verkrijgbaar

Vernieuwde webshop 19 november online





Kilometerheffing, 
no way!

18 december  2009

DOODLOPENDE WEG – De VVD is 
tegen het idiote voorstel voor de 
kilometerheffing. Van het idee om 
mensen meer te laten betalen voor 
het gebruik van de auto en minder 
voor het bezit ervan, is een voorstel 
gemaakt dat onbetaalbaar en onuit-
voerbaar is.

MEEr bELastiNG
Bijna alle Nederlanders gaan veel 
meer belasting betalen. De gemiddel-
de automobilist, die jaarlijks 15.000 
kilometer rijdt, gaat in het nieuwe 
systeem meer betalen. Woordvoerder 
Charlie Aptroot: “De hardwerkende 
Nederlander die in de spits naar zijn 
werk moet, zoals de onderwijzer, 
bouwvakker en winkelmedewerker, 
hééft geen alternatief om buiten de 
spits te reizen. Hij wordt nog zwaar-
der getroffen, omdat hij een extra 
spitsheffing moet betalen. Dit kun-
nen wij toch niet laten gebeuren!”
Bovendien wil de regering een nieu-
we provinciale belasting invoeren, 
omdat de provincies 1,4 miljard euro 
(prijspeil 2009) aan opcenten (wegen-
belasting) mislopen. Dit betekent 
dat er waarschijnlijk, naast de kilo-
meterheffing, een zogenoemde inge-
zetenenbelasting komt voor alle Ne-
derlanders, die gaat verschillen per 
provincie. Dus: of je nu een auto hebt 
of niet, iedereen moet rekening hou-
den met een nieuwe belasting, die 
minstens 80 à 90 euro per persoon 
per jaar of ruim 200 euro per huis-

houden per jaar zal bedragen. De 
voorspelde kosten voor het systeem 
van de kilometerheffing gaan nog 
verder oplopen. Minister Eurlings 
heeft de kosten van de inbouw van 
de registratiekastjes en de vervan-
ging van deze kastjes namelijk niet 
meegenomen in zijn berekeningen.

MEEr burEaucratiE
“Het hele systeem staat garant voor 
een gigantische bureaucratische 
rompslomp.
Computersystemen gaan alle rit-
ten van alle personenauto’s in Ne-
derland bijhouden. De prijs wordt 
bepaald naar aanleiding van de lo-
catie, tijd en milieukenmerken van 
de auto. Dit moet leiden tot negen 
miljoen facturen per maand! Als vijf 
procent van de aanslagen tot een 
verzoek om specificatie of bezwaar 
leidt dan gaat het om 450.000 be-
zwaren per maand. Daarbij is het 
nog de vraag hoe het ministerie om 
zal gaan met wanbetalers en men-
sen waarvan het kastje niet functio-
neert of kapot gaat.”
De invoeringskosten (zonder de 
miljoenen kastjes die in de auto’s 
komen) worden nu al berekend op 
4 miljard euro. Het gaat hier een 
schatting, Aptroot verwacht dat de 
bedragen flink zullen oplopen.
Het project is niet operationeel; het 
bestaat nergens ter wereld in deze 
omvang, de techniek moet nog wor-
den ontwikkeld. Na invoering van 
de kilometerheffing zal het volgens 
de regering minimaal 800 miljoen 
euro per jaar kosten om dit systeem 
in de lucht te houden. De VVD ver-
wacht dat de kosten verder zullen 
oplopen.
De VVD maakt zich bovendien zeer 
grote zorgen over de privacy. Iedere 
auto moet verplicht een kastje krij-
gen, waarmee iedere rit wordt vast-
gelegd en bewaard.  
“De VVD is hier sterk op tegen! Het is 
niet juist om deze informatie vast te 
leggen. De wetgeving nu geeft geen 
ruimte voor het vastleggen van dit 
soort privacygevoelige gegevens van 
Nederlanders als zij niet worden ver-
dacht van criminele handelingen. 
Door deze regelgeving wordt de au-
tomobilist vogelvrij verklaard.”
 
DE VVD WiL: MEEr WEGEN
De VVD wijst de voorgestelde kilo-
meterheffing af. De VVD is van me-

Quote

WERK & INKOMEN

Kunstbanen 
terug 

EUROPA

Betere EU 
voor half geld

INTERVIEW

Lijsttrekkers 
Van Gastel en Baljeu: 
“Gesprek met mensen 
aangaan, in de wijk 
en op straat”

Jaargang 4, nr.8
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ning dat de overheid moet zorgen 
voor een goed wegennet en dus niet 
hardwerkende Nederlanders tegen 
betaling in de file moet laten staan. 
Het kabinet vergeet dat 70 procent 
van de vervoersbewegingen in Ne-
derland per auto plaatsvinden en 
dat veel mensen geen andere moge-
lijkheid hebben. De capaciteit van de 
wegen in Nederland is ontoereikend. 
Daarnaast zijn vele wegen sterk ver-

11

mark rutte

Zaterdag 28 november jl. was 
de 127e Algemene vergade-
ring in Papendal. Wat een 

overweldigende belangstelling. Er 
was een hoop te doen, en te vieren. 
Neelie Kroes, die Europa vijf jaar 
langer op koers blijft houden. Jan 
Mulder, die wij bedankt hebben 
voor zijn jarenlange werk voor onze 
partij. 
Behalve naar ons zelf hebben we 
ook naar de wereld om ons heen 
gekeken. Helaas heb ik moeten con-
stateren dat niet alleen het kabinet, 
maar ook de andere oppositiepar-
tijen er een potje van maken. 
Waar het kabinet eerst nog ver-
keerde keuzes maakte (maatschap-
pelijke stage, gratis schoolboeken), 
maakt het nu helemaal geen keuzes 
meer. Alle belangrijke beslissingen 
zijn in handen gelegd van 20 ambte-
lijke commissies. Van de andere op-
positiepartijen hoeven we ook niet 
veel te verwachten. Ja, een mooi to-
neelstuk met Pechtold en Wilders in 
een moddergooigevecht. De kracht-
termen vliegen heen en weer, maar 
geen van beiden komt met concrete 
oplossingen om dit land verder te 
helpen. Met de ‘kopvoddentaks’ van 
Wilders en het multicultibeleid van 
Pechtold komen we er immers niet. 

De VVD houdt de ogen op de bal in 
plaats van op de ego’s van collega’s. 
Wij blijven komen met concrete 
voorstellen, die dit land werkelijk 
vooruit helpen. Voorstellen voor het 
terugdringen van de immigratie 
van kansarmen. Voor het hervor-
men van de sociale zekerheid, voor 
veiligheid op straat en voor een 
sterke economie. Maatregelen die 
niet altijd even populair zijn (daar-
om neemt het kabinet ze ook niet), 
maar die wel nodig zijn om Neder-
land de komende jaren perspectief 
te bieden.
Daarom richt ik mij op een stabiele 
koers en een agenda voor 2015. Zo-
dat Nederland ziet dat de VVD een 
partij is en blijft, die werkelijk mee-
werkt aan een sterker en beter Ne-
derland.

ouderd en dringend aan uitbreiding 
toe. De VVD wil dat de regering de 4 
miljard euro die voor invoering van 
het rekeningrijden is bestemd, ge-
bruikt voor het aanleggen en verbre-
den van wegen.
 

LiberLedenkrant van de vvd

        
Ogen op de bal
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HEFFEN NEE  riJDEN Ja

Campagnefilms in trek

LEDENWErViNG

Digitaal fotoboek
als welkomstgeschenk

stuDiO – Tijdens de Algemene ver-
gadering in Arnhem hebben zo’n 
zestig kandidaten en lijsttrekkers 
voor de gemeenteraadsverkiezin-
gen 2010 een persoonlijke cam-
pagnefilm gemaakt. Vanuit het 
Algemeen Secretariaat verzorgde 
het campagneteam een professio-
nele camera, een achterwand en 
inhoudelijke tips om de campag-
neboodschap zo kort en krachtig 
mogelijk over te brengen. De kan-
didaten die hiervan gebruik maak-

ten, konden binnen twee weken 
hun eigen persoonlijke campag-
nefilm op DVD tegemoet zien.

onuitvoerbaar en onbetaalbaar
Bij deze Liber vindt u een proteststicker tegen de kilometerheffing. 
Laat weten dat u ook tegen dit idiote voorstel bent en plak de 
sticker op uw autoruit. Zo maakt u net als 100.000 medebestuur-
ders duidelijk dat dit onuitvoerbare en onbetaalbare voorstel zo 
snel mogelijk van tafel moet! Wijs uw familie en vrienden ook op 
de protestwebsite www.kilometerheffingnoway.nl, waar de petitie 
tegen de kilometerheffing kan worden getekend.

“Auto is vervoermiddel, 
geen betaalmiddel”

Charlie Aptroot, 

Tweede Kamerlid

www.charlieaptroot.nl, 
www.kilometerheffingnoway.nl
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Dambisa Moyo – Doodlopende hulp. 
Waarom ontwikkelingshulp niet werkt 
en wat er wel moet gebeuren. 
De critici van het ontwikkelings-
beleid worden steeds talrijker. Sinds 
enige tijd is er ook een Afrikaanse 
vrouw die haar kritiek in boekvorm 
heeft gegoten, de Zambiaanse econo-
me Dambisa Moyo. In haar boek Dood-
lopende hulp geeft zij aan waarom ont-
wikkelingssamenwerking al decennia 
lang niet helpt en tot mislukken is 
gedoemd. Moyo pleit voor afschaffing 
van de hulpverlening. Zij is wel verge-
leken met Ayaan Hirsi Ali en andere 
‘plaaggeesten’ van links. Dat kan wor-
den beschouwd als een compliment.

Amsterdam/Antwerpen, 2009. ISBN: 
9789025431686, 270 pp., € 22,95.

Rob Wijnberg – Nietzsche & Kant lezen 
de krant. Denkers van vroeger of dilem-
ma’s van nu. 
De jonge filosoof Rob Wijnberg werpt 
met behulp van klassieke denkers als 
Aristoteles, Adam Smith en Isaiah Ber-
lin, en meer hedendaagse denkers als 
Susan Neiman, Will Kymlicka en John 
Gray, een verfrissende blik op zeer 
uiteenlopende dilemma’s waar wij 
ons tegenwoordig vaak voor geplaatst 
zien. Zo vraagt hij zich af: waarom 
kan de Commissie Gelijke Behande-
ling eigenlijk nooit gelijk hebben? Be-
argumenteert hij met een beroep op 
de hedendaagse denker Paul de Beer 
waarom de vrijheid van godsdienst 
dient te worden afgeschaft. Laat hij 
Nietszche uitleggen waarom medelij-
den met moslims onnodig is, sterker 
nog dat medelijden hen onnodig tot 
slachtoffers maakt. Iedereen die een 
verfrissende kijk op actuele dilem-
ma’s wil krijgen, leze dit boek.

Amsterdam, 2009. ISBN: 9789023440864, 
285 pp., € 18,90.

2 idee & debat Liber
18 december  2009

Vrijheid gaat boven gelijkheid
ralf dahrendorf 

1929-2009

VEELZiJDiG – Op 17 
juni jongstleden 
overleed de filosoof 
Ralf Dahrendorf op 
80-jarige leeftijd aan 
de gevolgen van kan-
ker. Dahrendorf was 

een veelzijdige persoon, die zich zowel 
op het vlak van de filosofie als dat van 
de sociologie begaf en in zijn werkza-
me leven afwisselend werkzaam was 
als politicus, wetenschapper (hoog-
leraar) en journalist. Zijn gedachten-
goed wordt tegenwoordig vooral door 
liberalen omarmd, al onderschrijven 
niet alle liberalen de grote nadruk die 
Dahrendorf op positieve vrijheid legt.
Het gaat in het liberalisme om twee 
zaken, aldus Dahrendorf. In de eer-
ste plaats is dat de bescherming van 
het individu tegen allerlei mogelijke 
beperkingen die hem van staatswege 
– vaak zeer willekeurig – worden op-
gelegd. In de tweede plaats acht de 
filosoof het van groot belang dat indi-
viduen zoveel mogelijk levenskansen 
krijgen. In navolging van Isaiah Berlin 
– de denker die beroemd is geworden 
met zijn Two Concepts of Liberty – 
verdedigt ook Dahrendorf zowel de 
negatieve als de positieve vrijheid. 
Negatieve vrijheid vergt onthouding 
van anderen, positieve vrijheid vraagt 
juist om ingrijpen van anderen om 
de individuele vrijheid te bevorde-
ren. Daarbij mag de balans tussen 
beide vrijheden voor Dahrendorf 
nooit eenzijdig doorslaan richting 
negatieve vrijheid. Filosofen die zich 
in zijn ogen te eenzijdig op de nega-
tieve vrijheid richten, bijvoorbeeld de 
econoom Friedrich Hayek, kunnen 
onmogelijk tot het liberale kamp wor-
den gerekend. 

startPOsitiE
De positieve vrijheid komt tot stand 
door het waarborgen van zogenaam-
de levenskansen, mogelijkheden 
tot individuele ontplooiing. Deze 
levenskansen worden gevormd door 
keuzemogelijkheden en sociale ver-
banden. Individuen met een heleboel 
keuzemogelijkheden te midden van 
een sociaal vacuüm beschikken on-
voldoende over vrijheid, zoals indivi-
duen die zonder vrije handelsruimte 
gevangen zitten in sociale verbanden 
ook geen vrijheid kennen. Levenskan-
sen worden gecreëerd door aan iedere 

burger een gelijk aantal politieke en 
sociale burgerrechten tot te kennen. 
Daarmee wordt aan iedereen een zo 
gelijk mogelijke startpositie gegund, 
waarna de vrijheid tot het maken van 
keuzes en tot individuele ontplooiing 
groot moet zijn. Dahrendorf maakt 
deze visie beeldend door de samenle-
ving te schetsen als een huis waarin 
iedereen minimaal op de begane 
grond moet kunnen staan om zich 
van daaruit verder te ontwikkelen. 
Zodra er burgers in de kelder moeten 
starten, is er iets niet goed in de sa-
menleving.

GrONDrEcHtEN
Daarbij zij nadrukkelijk opgemerkt 
dat het doel van Dahrendorf een zo 
groot mogelijke individuele vrijheid 
is, geen gelijkheid. Gelijkheid aan 
de start is slechts een middel om dat 
doel te bereiken. Zodra gelijkheid 
een doel op zichzelf wordt, leidt dat 
onherroepelijk tot een ontoelaatbare 
beperking van vrijheid. Zo mag het 
recht op scholing er niet toe leiden 
dat ieder kind ‘gelijke’ scholing ont-
vangt. Excellente leerlingen moeten 
andere scholing kunnen krijgen dan 
hun minder intelligente leeftijdsge-
noten, anders worden zij in hun in-
dividuele kansen en mogelijkheden 
beperkt. Een gelijke startpositie zegt 
dus nog niets over de uitkomst. Dat 
iedereen in het huis op de begane 
grond moet kunnen staan, betekent 
nog niet dat mensen zich gedurende 
hun leven niet kunnen verplaatsen 
naar de verschillende verdiepingen. 
De vraag is nu natuurlijk welke soci-
ale grondrechten Dahrendorf voor ie-
dere burger wil garanderen om de ge-
lijke startpositie mogelijk te maken. 
Nergens in zijn werk geeft hij echter 
een limitatieve opsomming van deze 
sociale burgerrechten, waardoor veel 
openblijft voor de eigen interpreta-
tie.
Hier zit hem natuurlijk het verrader-
lijke van Dahrendorfs filosofie. Daar 
waar liberalen eerder terughoudend 
zullen zijn bij het bevorderen van po-
sitieve vrijheid, gaan socialisten zich 
bij voorkeur helemaal te buiten aan 
het garanderen van sociale grond-
rechten om zo – stiekempjes – ook de 
uitkomsten van de race te beïnvloe-
den. Dat laatste zou Dahrendorf ech-
ter verafschuwen, omdat gelijkheid 
dan boven vrijheid wordt gesteld.

Fleur de Beaufort is wetenschappelijk 
medewerkster bij de Prof.mr. B.M. Telders-
stichting. 
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Nieuw lid: 
Patrick Molle
Als nieuwkomer heeft Patrick Molle een vijfde 
plaats weten te bemachtigen op de kandidatenlijst 
voor de gemeenteraadsverkiezingen van 2010. De 
Bosschenaar is sinds maart 2009 lid van de VVD, maar is in korte 
tijd zeer actief betrokken geraakt  bij de partij. Dit heeft niet alleen 
aan zijn eigen enthousiasme en inzet  gelegen. Patrick benadrukt 
dat hij met open armen is ontvangen door iedereen binnen de afde-
ling Den-Bosch. “Als nieuweling ben ik direct zéér goed ontvangen 
door de gehele fractie, met name rond mijn kandidaatsstelling.” Als 
reden voor zijn lidmaatschap van de VVD noemt Patrick het actief 
betrokken willen zijn bij het meedenken en beslissen over zaken die 
er toe doen. Hij was het zat om de besluiten in de media te lezen 
en niet te weten wat het proces is geweest achter die beslissingen. 
“De berichtgeving is vaak mosterd naar de maaltijd, ik wou betrok-
ken raken bij het voortraject.” Patrick hoopt zijn betrokkenheid een 
nieuwe impuls te geven in de gemeenteraad van Den-Bosch na de 
verkiezingen van 3 maart 2010.

Met de nieuwe JVC ProHD solid
state camcorder generatie. 

De JVC GY-HM camcorder range ondersteunt HD multiformat
opnames op een universeel SDHC kaart in twee file formats:

.MOV (Quicktime) ready-to-edit format met Apple FCP 
zonder conversie of rewrapping, slechts dragg en dropp,
.MP4 voor maximale compatibiliteit met de meeste NLE 
systemen,

Altijd Full HD, 720P/1080P of 1080i op 35Mbps.

19/25/35 

MbpsMP4 MOV

Get more, tape-less!

JVC Professional Europe     www.jvcpro.eu

Symposium energie

KiEZEN – Op vrijdag 20 no-
vember jl. organiseerde de 
Teldersstichting in samen-

werking met het European Liberal Fo-
rum – een Europees samenwerkings-
verband van aan liberale partijen 
verbonden denktanks en instellingen 
– in Hotel Des Indes te Den Haag een 
symposium over energiebeleid. Tij-
dens deze goedbezochte bijeenkomst 
gaf Kees Wiechers van de Algemene 
Energieraad inzicht in het huidige 
energieverbruik in Nederland en de 
daarbij behorende brandstofmix. 
Daarna werd door een drietal spre-

kers gekeken naar de toekomstige 
verwachtingen en mogelijkheden 
van fossiele brandstoffen, duurzame 
energiebronnen en kernenergie. In 
het middaggedeelte hield VVD-er 
Peter Rauwerda een prikkelende toe-
spraak over politieke keuzes, die no-
dig zijn om de Nederlandse energie-
voorziening ook in de toekomst veilig 
te kunnen stellen. De dag werd afge-
sloten met een forumdebat, waarin 
VVD-Kamerlid Helma Neppérus het 
opnam tegen vertegenwoordigers 
van de wetenschappelijke bureau’s 
van het CDA en de ChristenUnie.

(Advertentie)
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Op 1 december is Mark Harbers (40) 
beëdigd als lid van de Tweede Ka-
mer. Hij vervult de vacature die vrij-
kwam door het vertrek van Arend-
Jan Boekestijn. Mark is voor velen 
geen onbekende in de VVD: hij was 
vice-voorzitter in het Hoofdbestuur, 
gemeenteraadslid en fractievoorzit-
ter in de gemeente Rotterdam en van 
2007 tot afgelopen voorjaar wethou-
der van Economie, Haven en Milieu 
in Rotterdam. Samen met collega 
Jeannette Baljeu – nu lijsttrekker 
van de VVD in Rotterdam bij de ge-
meenteraadsverkiezingen – trad hij 
af omdat de VVD niet kon instem-
men met het aanblijven van Tariq Ra-
madan als integratieadviseur bij de 
gemeente Rotterdam. Beroepsmatig 
werkte Mark als communicatie-advi-
seur, met name op projecten op het 
snijvlak van de private en publieke 
sector.

“Ik heb heel veel zin in mijn nieuwe 
functie”, aldus Mark. “Het is natuur-
lijk een grote eer om landelijk volks-
vertegenwoordiger te mogen zijn. 

Ook vind ik het leuk om weer een 
paar heel nieuwe onderwerpen op 
te pakken en daar de lijn die door de 
fractie is ingezet verder uit te werken 
en uit te dragen.”
In de Tweede Kamer gaat Mark zich 
bezighouden met de portefeuilles 
Hoger Onderwijs, Cultuur, Maat-
schappelijke Opvang en verslavings-
zorg/drugsbeleid.

CPb kraakt
aOW-plan
na de raad van State kraakt nu 
ook het centraal Plan bureau 
(cPb) het kabinetsplan voor de 
verhoging van de aOW-leeftijd. 
VVd-woordvoerder Stef blok: “dit 
is wederom een klap in het gezicht 
voor het kabinet. de maatregelen 
van het kabinet leveren geen eerlijk 
antwoord op de betaalbaarheid van 
de aOW, noch dat ze de komende 
tien jaar een bijdrage leveren aan 
een vermindering van de enorme 
tekorten van de overheid, omdat ze 
pas ingaan in 2020.’’

Manipulatie 

Helma neppérus is boos dat 
minister cramer van milieu 
weigert om het manipuleren van 
de cijfers over het klimaat serieus 
te nemen.  “natuurlijk wil ik de 
actie van de hackers niet goed-
praten”, aldus nepperus. “maar 
het gaat hier niet om de hackers, 
maar om de onthullingen die ze 
hebben gedaan”. Hackers hebben 
duizenden e-mails geroofd uit een 
gerenommeerd brits klimaatin-
stituut . Uit deze e-mails blijkt dat 
wetenschappers resultaten naar 
hun hand hebben gezet, sceptici 
van hun baan hebben beroofd en 
kritische artikelen buiten de publi-
caties hebben gehouden. Volgens 
neppérus is de kans nu groot dat 
de hele maatschappelijk discus-
sie over de opwarming van de 
aarde gevoerd is aan de hand van 
niet-kloppende cijfers. “dit is een 
stuk kwalijker dan wat de hackers 
hebben gedaan. Waarom hoor ik 
hier de minister niet over? Past 
deze informatie misschien niet in 
haar straatje?”

Generaal Pardon 
1 miljard 

de VVd berekende al eerder dat 
de totale kosten voor het generaal 
Pardon zo’n zes miljard zouden 
belopen. Kamer en kabinet hebben 
de tussenbalans opgemaakt. 
Paul de Krom: “alle kosten bij 
elkaar genomen komen wij nu 
al - tot en met 2009 - uit op zo’n 
miljard euro! Het kabinet ontkent 
dat, maar weigert zelf de cijfers op 
tafel te leggen. Het gaat dan met 
name om het aantal generaal par-
donners dat in de bijstand zit. Via 
omwegen en rekentrucs probeert 
het kabinet de realiteit te ver-
doezelen. Ti Ta Tovenaar is er niks 
bij!” Verder zette staatssecretaris 
albayrak de deur alweer op een 
kier om de gemeentelijke noodop-
vang – ondanks alle afspraken – ná 
eind dit jaar tóch open te houden. 
de VVd eist dat het kabinet de 
gemeenten aan de afspraak houdt 
dat alle gemeentelijke noodopvang 
eind dit jaar dicht gaat.

Kort
NIEUWS

Lees meer op www.vvd.nl 
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MONstErVErbOND – VVD-woord-
voerder Ton Elias begrijpt er maar 
weinig van dat vrijwel de hele Twee-
de Kamer het niet aan winkeliers zelf 
wil overlaten om te bepalen of hun 
winkel op zondag open gaat of niet.  

“Op zich is politieke verscheidenheid 
natuurlijk een groot Nederlands 
goed. Maar ik heb weleens het idee 
dat veel partijen op een andere pla-
neet wonen als ik ze bezig zie. Ieder-
een kan toch zien dat consumenten 
willen winkelen? Een winkelier moet 
het zelf kunnen bepalen. Wildgroei? 
Alsof een kledingzaak in Spakenburg 
op zondagochtend open zou willen. 
Laat gemeente, kerk, staat en vak-
bond er toch alsjeblieft buiten.’’

‘Waar pleiten de andere partijen dan voor?’
“SP en SGP hebben een monsterver-
bond gesloten om de staat als boze 
oom te laten optreden om zo voor 
te kunnen schrijven hoe iedereen 
z’n zondag moet inrichten. De PvdA 
speelt toneel en wringt zich in al-
lerlei bochten om maar niet toe te 
hoeven geven dat de beperking van 
het aantal koopzondagen een com-
promis was om de ChristenUnie bij 

de kabinetsformatie ook een kluifje 
te gunnen. Het CDA wil de toeris-
mebepaling zo sterk inperken dat 
het Limburgse CDA er tureluurs van 
wordt en er juist in deze tijd onver-
antwoord veel werkgelegenheid 
verloren gaat. En dan tenslotte D66, 
die elke gemeente zelf wil laten be-
slissen, waardoor winkels in de ene 
gemeente wel en in de andere ge-
meente twee kilometer verderop niet 
open kunnen zijn. Daarmee kiezen 
de links-liberalen willens en wetens 
voor valse concurrentie.”

‘Wat gaat er volgens u met de koopzonda-
gen gebeuren in de toekomst?’
“Het is onze vaste overtuiging dat de 
keuze van de VVD op enig moment 
onontkoombaar is: laat de winkelier 
zelf de vrijheid om te kiezen op zon-
dag al dan niet open te zijn; dan volgt 
deze de wens van de locale consu-
ment. Dat zal er beslist ook weleens 
toe leiden dat winkels op zondag 
dicht blijven. Vrijwel overal ter we-
reld loopt het zo - en ooit zal het ook 
in Nederland zo geregeld worden.”

Gezellig winkelen 
op zondag?
niet als het aan den Haag ligt 

Kunstbanen terug
Onzinnig, onverantwoord en niet van deze tijd

bLOKKaDE – De VVD is het oneens 
met het teleurstellende pleidooi van 
staatssecretaris Klijnsma voor herin-
voering van de Melkertbanen. “Deze 
gesubsidieerde banen kosten bakken 
met geld en leveren niets op.”

De VVD heeft Melkertbanen altijd 
‘kunstbanen’ genoemd. Inmiddels is 
gebleken dat met deze banen enorm 
veel geld gemoeid is, terwijl de ef-
fectiviteit nihil is. Er is nauwelijks 
sprake van doorstroom naar regulier 
werk geweest, een van de uitgangs-
punten destijds.
Woordvoerder Cees Meeuwis: “De 
VVD is van mening dat de beste ga-
rantie op inkomen en een zinvolle 
maatschappelijke deelname uit ar-
beid voortkomt. Gesubsidieerde ar-
beid kost veel geld, is aantoonbaar 
niet effectief gebleken en werpt al-
leen maar drempels op naar regulier 
werk. Van gesubsidieerde banen gaat 
geen enkele prikkel uit. Mensen die 
eenmaal – op kosten van de overheid 
– gewend zijn aan een salaris van 120 
procent van het minimumloon, doen 
geen moeite meer om aan een regu-
liere baan te komen. In de praktijk 
blijkt dat er van de oorspronkelijke 
doelstelling – mensen weer laten 
wennen aan het arbeidsproces – bit-
ter weinig terecht komt.

tEGENPrEstatiE
Het dwaze voorstel van Klijnsma om 
gesubsidieerde arbeid een perma-
nent karakter te geven is de wereld op 
zijn kop. Een niet werkende regeling 

wordt uitgebreid en gaat dus een voor 
een extra blokkade in de doorstroom 
zorgen. Je kunt namelijk niet ieder-
een in de permanent gesubsidieerde 
arbeid kwijt, dat is onbetaalbaar. De 
collectieve lasten moeten omlaag in 
plaats van omhoog.”
De VVD is een groot voorstander van 
het uitbreiden van de mogelijkheden 
om van mensen in een uitkering een 
tegenprestatie te vragen. In het VVD- 
voorstel Participatiewet wordt dit 
verder onderbouwd. Daar zijn geen 
subsidies voor nodig, alleen de poli-
tieke wil om hiermee aan de slag te 
gaan. Tijdens het tweede kabinet Bal-
kenende is - mede op aandringen van 
de VVD - begonnen met het afbou-
wen van de Melkertbanen. Daarnaast 
werd ook de Bijstandswet vervangen 
door de Wet Werk en Bijstand. Deze 
maatregelen waren spectaculair suc-
cesvol. Het aantal mensen in de Bij-
stand, waarvan velen voorspelden dat 
het om een ‘granieten bestand’ ging, 
daalde indrukwekkend. Helaas heeft 
het huidige kabinet dit succesvolle 
beleid niet voortgezet. Belangrijke 
onderdelen zijn zelfs teruggedraaid, 
zoals de sollicitatieplicht voor alleen-
staande ouders met jonge kinderen. 

De VVD wil dat het verschil tussen 
uitkering en werk groter wordt, zo-
dat het aantrekkelijker wordt om te 
gaan werken. 

www.tonelias.vvd.nl

c.meeuwis@tweedekamer.nl

Amsterdam

Mark Harbers lid 
van de tweede Kamer
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bijna 1000 
bezoekers op aV
VOOruit – Er moesten stoelen worden 
bijgesleept, maar uiteindelijk kon bijna 
iedereen een zitplaats vinden tijdens de 
127e Algemene Vergadering op 28 novem-
ber jl. op Papendal in Arnhem. Een kleine 
1000 bezoekers konden genieten van een 
goed gevuld programma. In de ochtend 
kon tijdens verschillende workshops van 
gedachten worden gewisseld over diverse 
onderwerpen. Ook werden er campagnes-
logans bedacht en tips en trucs uitgewis-
seld tussen lokale bestuurders en kandida-
ten voor de gemeenteraadsverkiezingen. 

Tijdens het centrale middaggedeelte van 
het programma voegde ook Neelie Kroes 
zich bij de aanwezigen. Ivo Opstelten was 
trots dat onze Eurocommissaris tijd had 
kunnen vrijmaken om in Arnhem aanwe-
zig te zijn. Hij feliciteerde haar met een 
grote bos bloemen met haar tweede ter-
mijn. Samen zagen zij toe hoe de vijf lijst-
trekkers van de herindelingsverkiezingen 
in het zonnetje werden gezet. Daarnaast 
werd er natuurlijk vooruit gekeken naar 
de gemeenteraadsverkiezingen. Lijsttrek-
ker in Den Haag Sander Dekker hield een 
vlammend betoog over de rol van de VVD 
in Den Haag en de veranderingen die de 
partij in de stad wil bewerkstelligen. Klaas 
Dijkhof, lijsttrekker in Breda, was door Ivo 
Opstelten gevraagd voor een luchtiger on-
derwerp. Hij gaf op humoristische wijze 
toelichting op de ledenwerfactie van de 
VVD, waarbij leden die een nieuw lid aan-

dragen een fotoboek cadeau krijgen dat ze 
zelf online kunnen samenstellen. 
Fractievoorzitter van de Eerste Kamer Uri 
Rosenthal en delegatieleider van de VVD-
fractie in het Europees Parlement Hans 
van Baalen gingen met elkaar in gesprek 
onder leiding van presentatrice Paula 
Udondeck. Hans van Baalen sprak over 
zijn eerste maanden in Europa en zijn 
Nicaragua-avontuur. Uri Rosenthal ver-
telde over de Algemene Politieke Beschou-
wingen in de Eerste Kamer en zijn recente 
aanvaring met premier Balkenende.
Mark Rutte sloot de middag in stijl af. Zijn 
toespraak gaf duidelijk aan dat de VVD 
wél bereid is moeilijke keuzes te maken. 
Met de ‘agenda 2015’ heeft de VVD een 
doel voor ogen hoe Nederland er na de 
economische crisis moet uitzien. “Het ka-
binet”, zo stelde Rutte, “doet niets, terwijl 
oppositiepartijen als PVV en D66 vooral 
met elkaar bezig zijn. De VVD houdt de 
ogen op de bal. Maar de VVD is op zich-
zelf geen doel. Ons doel is een beter Ne-
derland.”

De Algemene Vergadering is grotendeels 
terug te zien via het Youtube-kanaal van 
de VVD op internet. Hier kunt u ook de ge-
toonde filmpjes terugkijken: de openings-
film met statements van Kamerleden, het 
campagnefilmpje van de herindelingsver-
kiezingen, de herdenking van erelid mr. 
E.H. Toxopeus en de film van Sander Dek-
ker, lijsttrekker in Den Haag.

18 december  2009
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Kerstpakket  
De komende dagen gaat u als 
actieve VVD-er ongetwijfeld de 
straat op om mensen in uw stad 
of dorp namens de VVD de beste 
wensen voor het nieuwe jaar 
over te brengen. In Den Haag, 
bijvoorbeeld, gaan vrijwilligers 
kaarsen uitdelen aan mensen in 
hun buurt.
Niet alleen op straat, maar ook 
nieuwjaarsrecepties en andere 
bijeenkomsten zijn de komende 
dagen een goede gelegenheid 
om uw netwerk nog eens te wij-
zen op het belang van de komen-
de Gemeenteraadsverkiezingen. 
Omdat het op 3 maart 2010 aan-
komt op de keuze van Nederlan-
ders in steden en dorpen, op het 
platteland en in de stad: vóór een 
sterke economie, met lage belas-
tingen, meer blauw op straat en 
ruimte voor bereikbaarheid. Een 
keuze voor de VVD dus.

Wij zullen de komende dagen 
ook een speciale nieuwjaarswens 
versturen. Een beetje ondeugend 
en via internet. Helpt u mee 
met de verspreiding? Ik laat u 
nog even in spanning, maar ons 
kerstpakket zal u verrassen. 
Doordat we op straat, tijdens 
bijeenkomsten en via internet 
de mensen bereiken met onze 
boodschap, laten we zien dat de 
VVD er vol voor gaat. Met daad-
kracht en duidelijkheid gaan we 
het nieuwe jaar in. Pas na de olie-
bollen en de champagne begint 
de campagne echt, maar u laat 
de feestdagen natuurlijk niet 
liggen als kans om zoveel moge-
lijk mensen alvast te wijzen op 3 
maart. Zeker Nu.

Tot slot een oproep. Bij deze Li-
ber treft u een sticker aan van de 
actie “Kilometerheffing No Way”. 
Steun de Tweedekamerfractie bij 
het verzet tegen de plannen van 
dit kabinet om een onbetaalbaar 
en onuitvoerbaar systeem in te 
voeren. Plak de sticker op uw 
auto of geef hem weg aan een 
andere autobezitter. Uw steunbe-
tuiging op de website www.kilo-
meterheffingnoway.nl is ook van 
harte welkom.

Prettige feestdagen!

ivo Opstelten, partijvoorzitter

                

bEDaNKt! – Internationaal secreta-
ris Mark Dijk en hoofdbestuurslid 
Jorine Janssen hebben eerder te ken-
nen gegeven dat zij vanwege drukke 
andere werkzaamheden hun termijn 
als hoofdbestuurlid voortijdig wilden 
beëindigen. Tijdens de 127e Algemene 
vergadering heeft de VVD afscheid 
van hen genomen. Daarbij heeft par-
tijvoorzitter Ivo Opstelten hen van 
harte bedankt voor hun werk voor de 
VVD. Mark Dijk was sinds 2005 lid van 
het Hoofdbestuur als internationaal 
secretaris. Daarvoor was hij twee jaar 
werkzaam op het internationaal se-
cretariaat van de VVD en twee jaar bij 
het Nederlands Instituut voor Meer-
partijen Democratie. Hij heeft een bij-
zonder groot internationaal netwerk 
opgebouwd. Een netwerk waar de VVD 
ook de vruchten van heeft geplukt. Hij 
heeft met verve de VVD vertegenwoor-
digd bij de Liberale Internationale en 
de ELDR. Het afgelopen jaar heeft hij 
onder moeilijke omstandigheden op 

voortreffelijke wijze de Europese ver-
kiezingscampagne geleid. Sinds kort 
is hij raadslid in Utrecht en wil daar 
graag de komende periode mee door 
gaan. 
Jorine Janssen is sinds 2007 lid van 
het Hoofdbestuur, belast met het doel-
groepenbeleid. Ook is zij enkele jaren 
raadslid geweest in haar woonplaats 
Opsterland. Helaas nopen drukke 
werkzaamheden bij de Universiteit 
van Groningen Jorine om haar be-
stuurslidmaatschap op te zeggen. 

Pieter van de Stadt (40) is benoemd tot 
internationaal secretaris als opvolger 
van Mark Dijk. Hij is wethouder in 
Heemstede. Jorine Janssen wordt opge-
volgd door Wobine Buijs-Glaudemans 
(48) uit Gelddrop. Zij is in het dage-
lijks leven werkzaam bij de provincie 
Noord-Brabant en is ook een periode 
Statenlid geweest aldaar. Haar porte-
feuille zal vooral het jongerenbeleid 
omvatten.

De inschrijving voor de Kadercursus 
2010 is geopend. Het thema van de 
cursus is ‘Vrijheid en verantwoorde-
lijkheid in je gemeente’. Dit thema is 
onderverdeeld in de vier deelonder-
werpen Sociale structuur, Financiën, 
Economie en Ruimtelijke ordening 
en milieu. Tijdens de kadercursus 
delen interessante inleiders vanuit 
de VVD, maar ook daarbuiten, hun 
visie op deze onderwerpen.

De Kadercursus biedt actieve VVD’-
ers vier zaterdagen met training en 
debat. In 2010 vindt de cursus plaats 
op 20 maart, 17 april, 15 mei en 19 
juni. De locatie voor dit evenement 
is de Business Universiteit Nyenrode 
in Breukelen. Het aantal beschikbare 
cursusplaatsen is beperkt, daarom 
hanteert de Haya van Somerenstich-
ting een selectieprocedure. 

Om voor een cursusplaats in aan-
merking te komen dient u: 

• actief te zijn binnen de VVD (lo-
kaal, regionaal of landelijk) of 
JOVD; 

• minimaal één cursus liberalisme 
van de Haya te hebben gevolgd;

• een cursus ‘discussietechnieken’ 
en/ of ‘presentatietechnieken’ van 
de Haya te hebben gevolgd; 

• een motivatie voor deelname aan 
de cursus te schrijven.

De kosten voor de cursus bedragen 
€ 195 (€  115 voor studenten). Koffie/
thee, lunch en een borrel zijn bij de 
prijs inbegrepen.

Kijk op www.vvd.nl/kadercursus voor 
meer informatie en meld u voor 31 
januari 2010 aan. 

Kadercursus 2010: inschrijving mogelijk

Seniorennetwerk werkt!
De Algemene Ledenvergadering van 28 november jl. had de pri-
meur: het Seniorennetwerk presenteerde zich met het aanbieden 
van het Position Paper aan partijleider Mark Rutte, partijvoorzitter 
Ivo Opstelten en voorzitter van de VVD-Bestuurdersvereniging Ma-
rianne Kallen.
Vele belangstellenden kwamen bij de stand langs met vragen over 
het netwerk zelf, wat het beoogt en wat je er aan kan bijdragen.
Het netwerk wil kennis en ervaring van senioren in kaart brengen 
en ten goede laten komen aan de VVD, onderwerpen die voor seni-
oren belangrijk zijn op de politieke agenda zetten en, niet onbelang-
rijk, een belangrijk kiezerspotentieel aanspreken!

Wisselingen in Hoofdbestuur

Webshop open!

caNVassEN – In aanloop naar de 
Gemeenteraadsverkiezingen zijn er 
twee belangrijke campagnedata: zon-
dag 14 februari, de officiële campag-
neaftrap in Almere en zaterdag 27 fe-
bruari, landelijke canvasdag. Noteer 
deze data alvast in uw agenda. 
Canvassen is een modern woord voor 
de één op één werving van stemmers. 

In praktijk betekent dat het langs de 
deur gaan om VVD-stemmers te wer-
ven. Om de landelijke canvasdag zo 
succesvol mogelijk te laten zijn, roe-
pen we op om ook lokaal die dag aan 
canvassing te doen. Meer informatie 
over de campagneaftrap en de lande-
lijke canvasdag volgt in januari via 
de campagnenieuwsbrief en Liber.

belangrijke campagnedata

NiEuW! – Sinds begin december zijn 
alle nieuwe materialen verkrijgbaar 
via de webshop. De artikelen zijn niet 
alleen voorzien van de nieuwe huis-
stijl, maar de online winkel bevat 
ook voor een groot deel een nieuw 
assortiment. Belangrijkste wijziging 
voor u als lid zijn de nieuwe prijzen. 
Door betere onderhandelingen heeft 
het Algemeen Secretariaat de prijzen 

van met name kleding en accessoires 
flink kunnen verlagen. Zo betaalt u 
voor een windjack geen € 35 meer, 
maar € 22,50 en kost een baseball 
cap nu € 4,50 in plaats van € 6,00. 
Begin 2010 wordt de shop aangevuld 
met met nog meer nieuwe materia-
len.
Kijk voor het complete overzicht op 
www.vvdshop.nl.
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stEuN – Tijdens het jaarlijkse debat 
over de Staat van de Unie dat on-
langs in de Tweede Kamer plaats-
vond, heeft VVD-woordvoerder 
Han ten Broeke samen met EU-de-
legatieleider Hans van Baalen een 
tegenbegroting voor de Europese 
Unie gepresenteerd. Resultaat is 
een betere EU voor half geld en een 
miljardenkorting voor Nederland.

De VVD is van mening dat een bete-
re EU voor half geld mogelijk is. Dit 
kan, als wordt gestopt met het zin-
loos spenderen van miljarden aan 
de prioriteiten van de vorige eeuw 
en als enkel nog uitgaven worden 
gedaan die echt nodig zijn voor de 
toekomst van Europa. Het gaat dan 
om zaken als energie, onderzoek 
en ontwikkeling, asiel en migra-
tie, criminaliteit en terrorismebe-
strijding. VVD-woordvoerder Ten 
Broeke: “Europa moet uit de scha-
duw van de vorige eeuw springen 
en niet langer geld uitgeven aan 
het rondpompen van subsidies of 
inkomstensteun aan boeren, maar 

aan de uitdagingen waar Europa in 
de 21e eeuw voor staat. Door slim-
mer met de uitgaven om te gaan, is 
minder geld nodig”.

bELOFtE
Als de VVD begroting voor de EU 
zou worden gevolgd, zal Nederland 
nog slechts 0,55 procent van het 
bruto nationaal inkomen (BNI) af-
dragen. Voor Nederland komt dat 
neer op ongeveer 3,1 miljard euro. 

Nu draagt Nederland per saldo nog 
circa 4,3 miljard euro af aan de EU. 
VVD Eurofractievoorzitter Van 
Baalen: “Met deze tegenbegroting 
lost de VVD een verkiezingsbelofte 
van de Europese Verkiezingen in. 
Ons voorstel betekent dat Neder-
land ruim 2 miljard Euro extra te-
rugkrijgt uit Europa!”

HErOVErWEGEN
Tijdens het debat zegde Staatsecre-
taris Timmermans op instigatie van 
de VVD toe dat gekeken zal worden 
naar een andere manier om de in-
komstenkant van de EU-begroting 
te verzorgen, bijvoorbeeld op basis 
van het BNI, zoals de VVD bepleitte. 
Maar voor de VVD is dat pas het be-
gin. De VVD zal tijdens het debat 
proberen de regering op te roepen 
de uitgaven aan de EU mee te ne-
men in de strategische herover-
wegingen. Zij verwacht daarbij de 
steun van het CDA, dat immers tij-
dens de Europese Verkiezingen de 
verkiezingsbelofte deed dat er fors 
bezuinigd zou worden op de EU.

Hans van baalen bemiddelt 
in Midden-amerika
cOuPPLEGEr – Hans van Baalen, de 
nieuw verkozen voorzitter van de 
Liberale Internationale, heeft als eer-
ste politicus uit de Europese Unie een 
democratiseringsmissie geleid naar 
enkele landen in Midden-Amerika. 
Er werden zowel in Nicaragua als in 
Honduras resultaten geboekt. Het be-
zoek aan Nicaragua zorgde voor veel 
ophef.
 
In Nicaragua heeft Van Baalen met de 
diverse liberale partijen het “Pact van 
Managua” gesloten. De liberale oppo-
sitie beschikt over een parlementaire 
meerderheid, maar was tot nu toe 
sterk verdeeld. De liberale oppositie 
heeft thans afgesproken in 2011 met 
één presidentskandidaat de verkie-
zingen in te gaan. 
Sandinistenleider en huidig pre-
sident Daniel Ortega probeert via 
manipulatie, omkoping en repres-
sie een nieuwe termijn als presi-
dent af te dwingen, die de grondwet 
hem verbiedt. De liberale afspraken 
schoten bij Ortega in het verkeerde 
keelgat. Sandinistische knokploe-
gen belaagden Van Baalen tijdens 
zijn persconferentie. Van Baalen gaf 
geen krimp. Omstanders ontzetten 
hem onder de leus ‘hombre con co-
jones’. Ortega noemde Nederland een 
‘shitland’ en Van Baalen een piraat 
en een couppleger. Van Baalen werd 
het land uitgewezen en tot persona 
non grata verklaard. Na protest van 
Nederland en de Europese Unie trok 
Ortega zijn woorden in en bood excu-

ses aan. Het EP heeft op initiatief van 
de liberale ALDE-fractie, waarin Van 
Baalen buitenlandwoordvoerder is, 
de Europese Commissie opgeroepen 
waarnemers naar de presidentsver-
kiezingen in 2011 te sturen.
 
iLLEGaaL 
Na het bewogen bezoek aan Nicara-
gua, bezocht Van Baalen Costa Rica 
en sloot zijn reis in Honduras af. Al-
daar sprak hij met de afgezette presi-
dent Zelaya en de interim-president 
Micheletti, beide (oud-) voorzitters 
van de Partido Liberal. De onder in-
vloed van Castro en Chavez gekomen 
Zelaya trachtte, net als zijn collega 
Ortega, op illegale wijze herkozen 
te worden als president. Hij werd in 
juni aangeklaagd voor ambtsmis-
bruik, werd door het leger het land 

uitgezet en verblijft momenteel in de 
ambassade van Brazilië in Honduras. 
Na bemiddeling door LI-president 
Van Baalen gaf Zelaya aan af te zien 
van een nieuwe rol in de politiek van 
Honduras. De liberale ALDE-fractie in 
het EP zal aandringen op erkenning 
van de te houden presidentsverkie-
zingen, waaraan Zelaya en Micheletti 
niet zullen deelnemen. De Liberale 
Internationale stuurt officiële waar-
nemers.
Van Baalen zal in de eerste helft van 
2010, op uitnodiging van de parle-
mentaire meerderheid in Nicara-
gua, naar Managua terugkeren om 
de voorbereiding van de presidents-
verkiezingen te monitoren.

Geen europees rookverbod
rOOKPrObLEEM – Een algemeen 
bindend, door de EU op te leggen 
rookverbod is in strijd met het begin-
sel van subsidiariteit. Maatregelen 
in het kader van roken, anders dan 
vrijwillige afstemming, zijn volgens 
VVD-delegatieleider Hans van Baalen 
exclusief voorbehouden aan de natio-
nale lidstaten. De resolutie werd, wel-

iswaar in afgezwakte vorm, door het 
EP aangenomen. Van Baalen roept de 
Nederlandse regering op om zich in 
de Raad tegen een Europees rookver-
bod te keren en daartegen de noodza-
kelijke steun te verwerven. Roken, dat 
lossen we in Nederland zelf wel op.

Zeepiraterij
GOED NiEuWs – Het Europees Parle-
ment heeft de EU-lidstaten opgeroe-
pen om de maritieme operaties te-
gen zeepiraten voort te zetten en uit 
te breiden. Het parlement is verder 
van mening dat er ook op nationaal 
niveau serieus werk moeten worden 
gemaakt van extra beveiligingsmaat-
regelen conform bijvoorbeeld Frans 
model (militairen aan boord). Uiter-
aard dringt het parlement tevens aan 
op het verbeteren van de humani-
taire - en veiligheidsomstandigheden 
in Somalië zelf. VVD-Europarlemen-
tariër Jeanine Hennis-Plasschaert, 
namens de Europese liberalen nauw 
betrokken bij de opstelling van de 
resolutie: “Direct succes, als het gaat 
om het verbeteren van de omstandig-
heden in Somalië, kan op korte ter-

mijn niet worden verwacht. Voortzet-
ting en uitbreiding van de maritieme 
operaties is dan ook van cruciaal 
belang. De nauwe samenwerking 
tussen EU, NAVO en de Coalitie Ma-
ritieme Strijdkrachten o.l.v. de VS is 
succesvol, evenals de samenwerking 
tussen de inlichtingendiensten. Chi-
na en andere maritieme machten 
lijken nu ook te willen participeren. 
Goed nieuws dus. De berechting van 
de piraten blijft een punt van zorg. 
De EU werkt in deze nauw samen 
met Kenia, maar de druk op het Keni-
aanse rechtssysteem is groot. Europa 
heeft op 30 oktober jl. in ieder geval 
eenzelfde samenwerking met de Sey-
schellen geformaliseerd.”

Keuze Kroes enig juiste
KracHt – De VVD-Eurofractie felici-
teert Neelie Kroes en spreekt waarde-
ring uit voor het feit dat het Neder-
landse kabinet deze juiste keuze op 
tijd heeft gemaakt. 
Dit is wat de VVD consequent heeft 
bepleit en waarvoor ook andere par-
tijen de afgelopen tijd in toenemende 
mate pleitten. Haar herbenoeming 

kan op ongelooflijk veel steun en 
enthousiasme rekenen. Van links tot 
rechts, in binnen- en buitenland en 
van directeuren tot de man en vrouw 
in de straat. Kroes geeft de EU een 
betrouwbaar en herkenbaar gezicht 
en het bleke leiderschapsteam dat de 
EU onlangs heeft benoemd, geeft zij 
kleur en kracht.  

betere eu voor half geld

www.hansvanbaalen.eu

Hans van Baalen 
Buitenlandse 
Zaken,Veiligheids- 
en Defensiebeleid, 
Industrie en Energie

Jeanine Hennis-
Plasschaert 
Burgerlijke Vrijheden, 
Justitie en Binnenlandse 
Zaken en Transport

Toine Manders 
Interne Markt, 
Juridische Zaken

 

Europa

www.hansvanbaalen.eu

www.jeanineineuropa.nl
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Minder jongeren met 
een Wajong-uitkering?

Nieuws uit eerste KamerFietsen door de wijk

GEMistE KaNsEN – De groei van het 
aantal jongeren met een Wajong-
uitkering is fors. Als we niets doen, 
zullen het er in 450.000 zijn, ofwel 
ongeveer 5% van de potentiële be-
roepsbevolking. Hier moet dus iets 
aan gedaan worden.
Als je de cijfers bekijkt blijkt het vol-
gende. Eenderde van deze jongeren 
heeft op grond van hun beperking 
of aandoening duurzaam geen per-
spectief op werk. Dit cijfer blijkt 
stabiel in de loop der jaren. De groei 
van de instroom in de Wajong komt 
vooral door jongeren met een lichte 
tot zeer lichte beperking, zoals bij-
voorbeeld ADHD en Aonorexia. Tot 
nu toe krijgen zij een uitkering en 
dat is het dan. 
Naar mening van de VVD-fractie van 
de Eerste Kamer betekent dit een 
stigmatisering van deze jongeren en 
krijgen zij ook geen kans om zich, 
ondanks hun beperking, te ont-
plooien en een bijdrage te leveren 
aan onze samenleving en daarmee 
sociale contacten en zelfrespect op 
te bouwen. Minister Donner wil in 
een wetsvoorstel de instroom gaan 
beperken door voor deze jongeren 
een participatieplan op te stellen, 
dat hen zoveel mogelijk helpt al dan 
niet met duurzame begeleiding een 
reguliere baan te krijgen. In 2050 
zouden er dan ‘maar’ 408.000 jon-
geren een uitkering krijgen. Dit is 
dweilen met de kraan open. 

DENKOMsLaG
Een betere oplossing is om bij de 
eerste beoordeling van jongeren 
met een beperking als uitgangs-
punt te nemen wat een jongere nog 
wel kan en niet zozeer de beperking 
centraal te stellen. Dat betekent een 
cultuuromslag bij betrokkenen, ou-
ders, begeleiders en docenten op de 
bijzondere scholen. Dit betekent dat 
het indicatiebeleid moet worden 
aangepast. De minister voelt niets 
voor een aanscherping van de indi-
catiestelling. Een gemiste kans - 1.  
Ook werkgevers zullen hun steentje 
moeten bijdragen. Inmiddels zijn 
er talloze voorzieningen voor werk-
gevers om werkplaatsen geschikt te 
maken en het risico te verminderen. 
Premiekortingen, loondispensaties, 
aangepaste voorzieningen op de 
werkvloer, no risk polissen en ga 
zomaar door. Een woud aan regelge-

ving, waarin veel werkgevers door de 
bomen het bos niet meer zien. Vol-
gens de VVD-fractie zou daarom alle 
energie besteed moeten worden aan 
de vereenvoudiging van deze regels. 
In plaats daarvan gaat de minister 
regionale servicepunten inrichten, 
die de werkgevers moeten helpen 
deze administratieve lastendruk uit 
handen te nemen. Gemiste kans - 2.
Bovendien wordt je duizelig van alle 
pilots, programma’s, rapporten en 
experimenten die allemaal geëva-
lueerd moeten worden – meest in 
2011 of 2012 – terwijl er nu iets ge-
daan moet worden! 

Er is MEEr
Een deel van de mensen in onze 
samenleving, jong of oud, is niet 
in staat zonder hulp in hun eigen 
levensonderhoud te voorzien. Dit 
vanwege een handicap, een gebrek 
aan voldoende scholing of omdat zij 
te ver van de arbeidsmarkt afstaan. 
Soms is deze hulp en ondersteuning 
tijdelijk, soms 
moeten er blij-
vend voorzie-
ningen getrof-
fen worden, al 
dan niet in de 
vorm van in-
komensonder-
steuning. Voor 
al deze groepen 
creëert het kabinet steeds aparte 
wetgeving: WSW, Wajong, WIJ, (een 
deel van de) WWB om maar eens 
een paar afkortingen te gebruiken. 
Dit betekent voor de uitvoerende 
instanties, bijvoorbeeld gemeenten, 
veel bestuurlijke drukte. Het zou 
het kabinet hebben gesierd als het 
de moed zou hebben gehad om voor 
al deze groepen één samenhangend 
beleid te ontwikkelen en in wetge-
ving vast te leggen, zoals ook al de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer 
heeft bepleit. Minister Donner voelt 
daar niets voor. Gemiste kans - 3. 
Wel realiseren we ons nog te weinig 
dat deze groepen voor het overgrote 
deel werk zullen moeten vinden aan 
de onderkant van de arbeidsmarkt, 
de plaats waar we in het kader van 
arbeidsproductiviteitsverhoging 
veel banen geschrapt hebben. Het 
kabinet wuift dit aspect vooralsnog 
weg, maar als ook dit niet opgelost 
wordt, blijft het probleem bestaan.

taaLacHtErstaND – Regelmatig or-
ganiseert de Haagse VVD-gemeente-
raadsfractie bijeenkomsten om van 
bewoners te horen wat hen bezig-
houdt. Zo fietste de fractie zaterdag 
21 november jl. door Moerwijk om 
met bewoners te spreken over hun 
buurt. 

Fractievoorzitter Anne Mulder en 
raadslid Iris Michels-Spee werden 
door de voorzitter van de bewoners-
organisatie ontvangen in het wijk-
centrum. Daar vertelden Moerwij-
kers dat met name het onderhoud 
van woningen van de woningbouw-

corporaties een groot probleem is in 
de buurt. Een aantal woningen werd 
niet langer onderhouden, omdat ze 
gesloopt zouden worden. Door de 
economische crisis is de sloop van de 
woningen op de lange baan gescho-
ven. De Haagse VVD wil dat er zorg-
vuldig wordt omgegaan met gesubsidi-
eerde woningen. Als de gemeenschap 
investeert in deze woningen, mag van 
woningbouwcorporaties verwacht 
worden dat ze daar zuinig op zijn.
Vanuit het wijkcentrum fietste de 
fractie naar de brede buurtschool ‘de 
Kleine Wereld’. De school heeft 306 
leerlingen van 20 verschillende nati-

onaliteiten. Een grote groep kinderen 
heeft bij het begin van de basisschool 
een taalachterstand. Maar liefst een 
kwart van de leerlingen in groep 1 
spreekt geen Nederlands. Dat is pre-
cies de reden dat onderwijswethouder 
en VVD-lijsttrekker Sander Dekker zich 
de laatste jaren zo heeft ingezet voor 
voor scholen. Deze moeten kinderen 
al vanaf twee jaar extra taalles geven, 
zodat ze niet met een taalachterstand 
aan de basisschool beginnen. 
Mulder: “Je kunt als raadslid heel wat 
over de stad leren van bewoners, daar-
om gaan wij vaak de wijk in met de 
fractie. Zo ontdek je heel wat.” 

Nieuw lid: Marieke 
Peereboom-Hoeben
“We moeten af van dat woud met regels”, aldus Ma-
rieke Peereboom-Hoeben. Marieke is sinds juni dit 
jaar lid van de VVD.  Voor de afdeling Breda is zij ac-
tief in de campagnecommissie. Vanuit deze commissie wordt onder 
meer een kerstbomen kapdag georganiseerd, compleet met koek 
en zopie, om zo de standpunten ludiek te ondersteunen. “Ik heb 
eigenlijk nooit anders gestemd, en was ook al een tijdje vrijwillig 
actief. Dit wilde ik  nu combineren met het lidmaatschap. Direct na 
het lid worden heb ik een afspraak gemaakt  met het bestuur van de 
afdeling. Op deze manier werd ik snel betrokken bij wat er speelde 
binnen de VVD Breda en nam ik plaats in het campagneteam. De 
principes van de VVD hebben me altijd aangetrokken, met name 
de focus op eigen verantwoordelijkheid en kans op persoonlijke 
ontwikkeling.” Wat betreft het lidmaatschap is Marieke duidelijk:  
”Ik ben absoluut tevreden, méér dan tevreden.”

 

eilandelijk sterker de verkiezingen in
Gezamenlijke verkiezingsparagraaf in tour de France-stijl

VirtuELE tOur – Op 15 november jl. 
presenteerden de vijf afdelingen van 
de VVD op Voorne-Putten – Bernisse, 
Brielle, Hellevoetsluis, Spijkenisse en 
Westvoorne – in het sfeervolle cul-
turele centrum ‘Kerk aan de Ring’ 
in Hellevoetsluis de gemeenschap-
pelijke verkiezingsparagraaf voor 
de gemeenteraadsverkiezingen van 
2010. Christel Mourik, wethouder in 
Spijkenisse, overhandigde de geza-
menlijke verkiezingsparagraaf aan 
VVD-voorzitter Ivo Opstelten. Deze 
verkiezingsparagraaf is van groot be-
lang om eilandelijk sterker te staan 
in zaken zoals verkeer & vervoer en 
economie. Ivo Opstelten gaf, naast 
zijn waardering voor dit initiatief, 
nog aan dat het met de VVD weer 
de goede kant op gaat en wenste een 
ieder veel succes met de campagne 
voor de raadsverkiezingen.

De activiteiten rondom deze over-
handiging stonden in het teken van 
de Tour de France, die volgend jaar 

op de tweede dag ook Voorne Put-
ten zal aandoen. Voor de door de PR-
commissie van de VVD-Voorne-Putten 
georganiseerde bijeenkomst bestond 

Zonder dorpen geen gemeente!
DOrPENsitE – In het dorpshuis van 
Oldetrijne presenteerde de VVD-afde-
ling Weststellingwerf het thema van 
haar verkiezingsprogramma voor de 
gemeenteraadsverkiezingen 2010: 
“Zonder dorpen geen gemeente”. On-
der grote belangstelling lichtte lijst-
trekker Jack Jongebloed het thema 
van het verkiezingsprogramma toe. 
“VVD Weststellingwerf maakt zich, 
net als voor de grotere kernen Wol-
vega en Noordwolde, sterk voor de 
leefbaarheid in alle dorpen. 

Dat betekent dat we blijvend ruime 
aandacht hebben voor onderwerpen 
als onder meer veiligheid, scholen, 
dorpshuizen en zorgvoorzieningen. 
Daarom zullen we ons ook sterk ma-
ken voor een structurele jaarlijkse 
bijdrage in het dorpenfonds in het 
vervolg op het voor 2010 gereserveer-
de bedrag van € 300.000. De burger 
centraal, dorpen sturend en gemeen-
te en politiek faciliterend,” aldus 
Jongebloed. Dat betekent dat dorpen 
ook zelf initiatief dienen te nemen 
en hun plannen blijvend duidelijk 
moeten maken aan de politiek. 
Tijdens de bijeenkomst presenteer-

de de afdeling Weststellingwerf de 
website www.zonderdorpengeenge-
meente.nl. Op deze website staan alle 
dorpen van Weststellingwerf gepre-
senteerd met achtergrondinformatie 
en actuele aandachtsgebieden. De 
site moet bijdragen aan de structu-
rele binding tussen de burgers en de 
politiek. Kandidaat-raadslid Roelof 
Theun Hoen gaf aan dat de Plaatse-
lijk Belangverenigingen en de VVD 

samen zullen zorgen voor een actu-
ele site, die zorgt voor blijvende aan-
dacht voor wat er in de dorpen leeft. 
“Dit is wezenlijk voor de politiek, de 
dorpen onderling en natuurlijk de 
inwoners”, aldus Hoen. Na de presen-
tatie was er een gezellig informeel sa-
menzijn en ontvingen de aanwezigen 
als herinnering aan de frisse start 
van de verkiezingscampagne van de 
VVD een ananas mee naar huis.

Waardering voor grensoverschrijdend initiatief.

grote belangstelling. Voorzitter Dick 
Bosgieter kan met zijn commissie 
opnieuw op een geslaagd evenement 
terugzien.

Paula swenker
Eerste Kamerlid
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In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber@vvd.nl of 
met een telefoontje naar 070 
3178887. 

kost het heel veel geld en stelt het de 
burger teleur. Wat mij betreft is de 
ultieme vorm van burgerparticipatie 
eens in de vier jaar in de stemhokjes. 
Dat is het moment dat politici afgere-
kend worden op hun resultaten.”

PErsOONLiJKE biNDiNG
Iedereen weet inmiddels dat het heb-
ben van uitstekende standpunten en 
een goed verkiezingsprogramma on-
voldoende is. Politici – en zeker loka-
le politici – zullen de wijken in moe-
ten en mensen persoonlijk aan zich 
binden. “We zijn als VVD altijd een 
heel goede bestuurspartij geweest”, 
stelt Van Gastel vast. “VVD’ers wisten 
van achter het bureau precies wat 
goed was voor het land of de stad. Die 
aanpak werkt niet meer. Je zult men-
sen er persoonlijk van moeten over-
tuigen dat het goed is om op de VVD 
te stemmen. Of desnoods op jou te 
stemmen, want dergelijke persoons-
gebonden motieven komen ook veel 
voor. Hoe dan ook, je zult het gesprek 
met mensen aan moeten. Tijdens bij-
eenkomsten, op straat, in de wijken; 
daar vinden de discussies plaats en 
daar kun je je keuzes beargumente-
ren en verdedigen.”
“Het is belangrijk om je veel en vaak 
te laten zien”, onderstreept Baljeu. 
“Als lokaal politicus kom je vaak ge-
noeg in de krant, maar toch blijkt uit 
onderzoek dat slechts 10 procent van 
de mensen je kennen. Er moet dus 
actief campagne worden gevoerd en 
daar zijn we inmiddels druk mee be-
zig. Uiteraard worden er folders rond-
gebracht. Maar we bellen aan en pro-
beren een praatje te maken, voordat 
we die folder overhandigen. Die con-
tactmomenten blijken erg nuttig.”

KEiHarD WErKEN
Dat een dergelijke aanpak vruchten 
afwerpt, is inmiddels gebleken uit de 
resultaten van de vervroegde verkie-
zingen in onder meer de gemeenten 
Venlo, Oldambt en Zuidplas. Daar 
is actief en langdurig campagne ge-
voerd en dat heeft zich uitbetaald. 
“Er is echt sprake van een trendbreuk 
met het verleden”, meent Baljeu. “De 
VVD’ers daar zijn  heel lang bezig 
geweest en zijn écht de straten inge-
trokken. Daar hebben ze keihard aan 
gewerkt. Je kunt daar de les uit trek-
ken dat je feitelijk voortdurend cam-
pagne voert en niet alleen gedurende 
een paar weken voor de verkiezingen. 
In die zin hebben we nu geleerd hoe 
het moet.”
“We moeten ons tegelijkertijd niet 
blind staren op de resultaten in die 
gemeenten”, waarschuwt Van Gastel. 
“Die resultaten zijn geen vanzelfspre-
kendheid en een dergelijke vooringe-
nomenheid past ons helemaal niet. 
Er zal voortdurend keihard moeten 
worden gewerkt om de gunst van 
de kiezer te krijgen. Goede verkie-
zingsresultaten zijn niet vanzelfspre-
kend.”

“In Rotterdam spelen de landelijke 
thema’s uiteraard ook en speelt het 
integratievraagstuk wellicht meer 
dan elders”, verklaart Baljeu. “Door 
de opsplitsing in deelgemeenten heb-
ben we natuurlijk goed zicht op de 
kwesties die op wijkniveau spelen en 
daar haken we als overkoepelende ge-
meenteraad op in. Zo is de inefficien-
cy van allerlei welzijnsorganisaties in 
diverse gebouwen ons een doorn in 
het oog. We zullen als gemeente de 
komende jaren fors moeten bezuini-
gen en dergelijke linkse hobby’s zul-
len we zeker onder het vergrootglas 
leggen. Uit onderzoek blijkt dat 96 
procent van de mensen nooit in een 
wijkgebouw komen. Al die aparte ge-
bouwtjes met al die gesubsidieerde 
instellinkjes blijken dus maar voor 
4 procent van de Rotterdammers te 
zijn. Dat moet anders; dat moet ef-
fectiever.”
“In Arnhem hebben we daarom, op 
voorstel van de VVD een voorstel 
aangenomen om prestatiecontracten 
met welzijnsinstellingen af te sluiten. 
Dan kan er bijgestuurd worden. De 
linkse coalitie komt echter niet met 
de resultaten op de proppen. Daar 
gaan we de komende periode zeker 
wat aan doen”, kondigt Van Gastel 
aan. “Bovendien zou ik afwillen van 
de huidige vorm van burgerparticipa-
tie en al helemaal geen referenda of 
preferenda. Zijn de uitkomsten links 
onwelgevallig, dan wordt het niet of 
anders uitgevoerd. Burgerparticipa-
tie kan uitsluitend met duidelijke 
spelregels en voorwaarden vooraf, 
anders schep je valse verwachtingen, 

Margreet van Gastel en Jeannette 
Baljeu zijn tijdens de komende 
gemeenteraadsverkiezingen de 
VVD-lijsttrekkers voor respec-
tievelijk Arnhem en Rotterdam. 
Beiden zijn nieuw in die functie 
en dat mogen we toch zien als 
een symbool van de drang naar 
vernieuwing die binnen de partij 
heerst. De instroom van jonge, 
frisse en vooral deskundige men-
sen moet de VVD een enorme im-
puls geven. 
“Vernieuwing is geen doel op 
zich”, corrigeert Van Gastel. “Het 
blijkt lastig om mensen te vinden. 
Je zult intensief de boer op moe-
ten en ze moeten overtuigen van 
het belang van hun inzet. Aan de 
andere kant moet je wel zorgen 
voor voldoende ervaren mensen 
op de kieslijst. Je moet toch ook de 
nodige deskundigheid op diverse 
beleidsterreinen in huis hebben.” 
“In Rotterdam, met alle deelge-
meenten, vergt het zoeken van 
nieuwe talenten een enorme 
krachtsinspanning”, legt Baljeu 
uit. “Gelukkig slagen we er altijd 
weer in om uiteindelijk een mooie 

mix van ervaring en nieuw talent te 
krijgen. We gaan een tijd vol scherpe 
keuzes tegemoet en daarvoor moet je 
voldoende kwaliteit in huis hebben.”
Twee vrouwen die de lijst aanvoeren 
in prominente steden; dat kan nau-
welijks toeval zijn. “Dat is een uitste-
kende ontwikkeling”, meent Baljeu. 
“Dat gebeurt ook steeds meer en dat 
gebeurt uitsluitend door de kwaliteit 
van de betreffende personen. Geluk-
kig doen we niet aan quota van vrou-
wen en mannen binnen de top van de 
partij. Bij de VVD wordt alleen maar 
gekeken naar kennis en kunde.”

OVEr DE GEMEENtEGrENZEN
Gemeenteraadsverkiezingen zijn al-
tijd een combinatie van landelijke 
en lokale onderwerpen. Landelijk 
gaat het om veiligheid, bereikbaar-
heid, economie en integratie. De 
VVD heeft op die terreinen duidelijke 
standpunten en die worden vanzelf-
sprekend ook lokaal ondersteund. 
“Maar je moet als lokale fractie ook 
lokale speerpunten hebben en dat 
betekent dat je goed moet weten 
wat er in de wijken speelt”, aldus 
Van Gastel. “Tegelijkertijd willen we 

over de gemeentegrenzen kijken. 
Wij pleiten bijvoorbeeld voor de 
Stedelijke Economische Raad om 
het economische niveau van de 
stad te versterken. En dan praat je 
over de bundeling van terreinen 
als onderwijs, innovatie, bereik-
baarheid etc. Aan de andere kant 
pleiten ook voor een Milieuraad. 
Arnhem is altijd een groene stad 
geweest en dat willen we vooral 

ook blijven. En een derde punt is 
dat we meer willen bouwen voor 
de middeninkomens. Die groep 
vormt een bindende factor in een 
stad, waar een tweedeling heerst. 
De linkse partijen pleiten voor so-
ciale woningbouw, maar daarvan 
hebben we er meer dan genoeg.”
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Lijsttrekkers Jeannette Baljeu (Rotterdam) 
en Margreet van Gastel (Arnhem):

“Gesprek met mensen aangaan,
in de wijk en op straat”

afrekenen 
met linkse 
‘welzijns’-
hobbies.

Margreet van Gastel en Jeannette Baljeu zijn gekozen tot lijsttrekkers in hun respectieve-

lijke gemeente arnhem en rotterdam. Beiden maken zich sterk voor een goede uitslag 

tijdens de komende gemeenteraadsverkiezingen. en beiden weten ook dat een goed 

resultaat moet worden bevochten. “Je zult mensen er persoonlijk van moeten overtuigen 

dat het goed is om op de vvd te stemmen.”

Tekst: dick ZOet

belangrijk om 
je veel en vaak 
te laten zien
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Stop die 
onzin

Geachte heer Aptroot, met 
dank voor uw acties tegen 

de kilometerheffing zou ik u willen 
vragen deze ook met TLN en KNVO 
kort te sluiten. Stop de voorgestelde 
kilometerheffing a.u.b.. De opzet kost 
4 miljard (wie betaalt dat; ons land is 
te klein voor deze technologie), veel 
controlerende ambtenaren, enz. De 
regering zegt minder regels te wil-
len. Wel, deze nieuwe voorstellen 
geven een stapel aan nieuwe regels. 
Vrachtwagen kennen al kastjes voor 
in het buitenland. Wederom zou de 
transportsector moeten dienen als 
proefkonijn. Dus weer meer trans-
portkosten. Opnieuw hogere lasten 
voor de bedrijven en hogere prijzen 
voor de consument.

Dan de handhaving. Wie bepaalt 
wanneer een kastje niet zou werken? 
De voorgestelde straffen zijn buiten 
proportioneel. Zelfs gevangenisstraf 
als men binnen 8 uur niet de storing 
verhelpt.
Onze grote buur Duitsland is falie-
kant tegen en lacht Nederland uit! 
Onze andere buren, België en Luxen-
burg, broeden op een ander systeem  
en zien die Nederlanders dagelijks als 
de grote boosdoener in hun verkeer. 
Wij geven hen een handvat om met 
spoed een betaalsysteem in te voeren! 
Weer extra kosten en regelgeving.  

Het huidige systeem genereert 10 mil-
jard aan accijnsen. Wel wil men het 
BPM-systeem reduceren, doch niet 
afschaffen (uit welingelichte interne 
bronnen vernomen). Dat ziet men als 
het goedkoopste incassosysteem en 
draait het zeker niet de nek om (voor-
al met de a.s. bezuinigingsoperatie in 
het verschiet). Het afschaffen van de 

motorrijtuigenbelasting kan tot aan-
koop van veel meer auto’s leiden (wel 
een auto voor de deur, maar niet of 
beperkt rijden) en dus extra parkeer-
problemen. Voor vele kleine handela-
ren een droomwereld. 
En, hoe zit het met een huidige auto 
en de teruggave van de BPM? 
Tenslotte de privacy. Straks weet de 
staat van iedereen waar die rijdt, hoe 
hard men rijdt, en wat het reisdoel 
is. Zelfs de DDR kende zo’n controle-
systeem niet.

VVD, heer Aptroot, stop deze onzin. 
Per direct. 
Wanneer het u lukt dit onzinnige, 
vrijheidsbedreigende systeem te stop-
pen, levert dat de VVD zeker heel 
veel nieuwe stemmers op. Alleen een 
grote VVD kan er voor zorgen dat Ne-
derland geen linkse controle- en geld-
verslindende staat wordt.  
 
Aad Rodenburg, VVD-lid Delft 

Ingezonden brIeven

Wilt u iets kwijt over de VVd, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? 
Uw brief kunt u mailen naar liber@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVd, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2500 gV den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Aan de slag! 
Een verzoek van Ivo Opstelten om voorzitter te worden van de verkie-

zingsprogrammacommissie kun je natuurlijk maar op één manier 
beantwoorden: “Ja, ik ben van de partij!” Samen met de zestien an-

dere leden van de verkiezingsprogrammacommissie zie ik mij  voor de taak  
gesteld om voor de VVD een samenhangend en breed gedragen verkiezings-
programma te schrijven voor de komende Tweede Kamerverkiezingen in 
2011 (of eerder!). Het is een plezier, maar ook een uitdaging, om voorzit-
ter van deze commissie te mogen zijn. De commissie bestaat uit mensen 
met een ruime ervaring in het openbaar bestuur, het bedrijfsleven en het 
maatschappelijk middenveld. Stuk voor stuk toppers die willen meeschrij-
ven aan een programma dat de VVD in staat zal stellen om bij de volgende 
verkiezingen electoraal succes te boeken. 

Een verkiezingsprogramma schrijf je niet zo maar. 
Het is geen blanco blad dat beschreven dient te wor-
den. Er zijn op voor- hand al een aantal inhoudelijke 
aanknopingspunten; neem bijvoorbeeld de vorig 
jaar vastgestelde Beginselverklaring, of de Tegen-
begroting 2010 van de Tweede Kamerfractie. Neem 
daarbij de staat waarin de overheidsfinanciën verke-
ren en het afnemende vertrouwen van burgers in de 
politiek en u ziet voor welke uitdagingen wij staan. 
Maar: in het Chinees betekent het teken voor crisis ook: “kans”. Nederland 
is op zoek naar een programma dat orde op zaken stelt, dat duidelijkheid 
verschaft over de rol van de overheid en dat de overheidsfinanciën weer op 
orde weet te brengen.

Wij schrijven een programma dat ook uw programma moet worden. U 
kunt ons daarbij helpen door uw ideeën en gedachten op papier te zetten 
en  die naar ons toe  te sturen via het e-mailadres verkiezingsprogramma@
vvd.nl. Ook kunt u één van de vier regionale avonden bijwonen, waarop de 
programmacommissie met leden van de VVD in gesprek gaat. Er vindt er 
ook één bij u in de buurt plaats. De datum en plaats zullen via het Thorbec-
keweb en de website van de VVD bekend worden gemaakt.

Ik heb er alle vertrouwen in dat wij samen met u, de leden van onze par-
tij, tot een onderscheidend en krachtig verkiezingsprogramma kunnen 
komen, waarin we de VVD op een heldere wijze kunnen neerzetten. Aan 
de slag!

Jan Anthonie Bruijn, voorzitter Verkiezingsprogrammacommissie
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In de laatste uitgave van de le-
denkrant Liber besteed Mark 

Rutte aandacht aan het meer respect 
hebben voor de politie. Uiteraard 
zijn wij het hier mee eens, sterker 
nog wie kan hier tegen zijn. Wij heb-
ben als samenleving het instrument 
politie ingesteld om wet en regel die 
we afgesproken hebben met elkaar 
te controleren, de veiligheid van de 
samenleving te waarborgen en de 
politie maakt deel uit van de Eerste 
Hulpdiensten.
De laatste jaren hebben wij daar als 
hard werkende kleine zelfstandige 
in de landbouw vanuit de provincie 
Flevoland toch enige andere ervarin-
gen mee.

Het behalen van targets als verleng-
stuk van de Belastingsdienst lijkt 
steeds meer prioriteit te hebben bo-
ven het waarborgen van veiligheid of 
het aanpakken van andere misstan-
den in onze maatschappij.

ENKELE VOOrbEELDEN:
-  prioriteit aan snelheidsovertredin-

gen, met name de 3 km te hard;
-  het bekeuren van vrijwilligers bij 

oud papier ophalen voor de plaat-
selijke sportvereniging, omdat zij 
een verkeerde methodiek hadden 
van papier oppakken;

-  het bekeuren van zwak ter been 
zijnde ouderen, omdat zij een ver-
keerd vervoermiddel gebruikten 
om naar de eetzaal te komen van 
het plaatselijke verzorgingshuis;

-  het bekeuren van onze zoon bij een 
snelheid van 10 km/uur, omdat hij 
met een landbouwvoertuig naar 
het plaatselijke garagebedrijf reed 
voor wat ijzer. Bij het laten zien 
van de benodigde papieren liet de 
macho-agent zich ontvallen dat de 
boodschap wel overgekomen was, 
omdat hij zat te ‘shaken’ op de 
stoel ...;

-  het veelvuldig bekeuren van fout-
parkeerders op de laatste dag van 
de Avond Vierdaagse, omdat zij 
als gevolg van het vol zijn van alle 
parkeerplaatsen de auto op een 
verkeerde plek hadden neergezet;

-  het bij een aanhouding zoeken 
naar iets om in ieder geval een be-
keuring uit te kunnen delen, zodat 
men kan scoren ...

GEEN aaNDacHt WOrDt 
GEscHONKEN aaN:
-  de vele vernielingen (maar wel de 

vele fietsers bekeuren die als ge-
volg van deze vernielingen geen 
licht meer hadden);

-  diefstallen (opmerking van politie: 
had je de zaak maar beter op slot 
moeten doen);

-  bepaalde wijken die worden geme-
den door de jeugd, doordat hang-
groepjongeren van andere afkomst 
de buurt volledig onveilig maken;

-  slachtoffers (iemand die een auto-
dief opgesloten had in afwachting 
van de politie werd langer ver-
hoord dan de autodief zelf). 

Dat uiteindelijk toch met enige terug-
houdenheid naar de politie gekeken 
wordt zal duidelijk zijn. Het bericht 
dat het aantal criminele zaken af-
neemt is volstrekt verkeerd. Mensen 
doen eenvoudig geen aangifte meer, 
omdat de politie er toch niets mee 
doet. Logisch dat de cijfers omlaag 
gaan. In onze optiek is het respect 
voor de politie dan ook tanende….
hetgeen wij ook constateren bij de 
jeugd. De vraag komt hier en daar al 
op hoe ver je als politie de hardwer-
kende klasse van onze maatschappij 
kunt irriteren met het bekeuren van 
kleine zaken, voordat dezelfde hard-

werkende klasse zich keert tegen de 
politie.

Wij hebben enkele persoonlijke er-
varingen neergelegd bij regionale 
beleidsmakers. Hieruit bleek dat 
meerdere mensen hun negatieve er-
varingen daar al hadden neergelegd. 
Resultaat hiervan is dat er gesprekken 
zijn geweest tussen regionale poli-
tieke partijen en de regionale justitie. 
Belangrijk onderdeel van gesprek was 
wanneer handhaaf je en wanneer 
meet je met de menselijk maat ...
Persoonlijk denken wij dat wil justitie 
goed functioneren dit losgekoppeld 
moet worden van de opdracht om een 
financieel doel te halen. Uit enkele 
recente publicaties bleek dat dit ruim 
800 miljoen moest zijn.

Uiteraard is controle van wet en re-
gel een belangrijke taak. Dit vraagt 
goed opgeleide politiemensen met 
de nodige sociale vaardigheden. Poli-
tiemensen die kunnen beoordelen of, 
hoe en wanneer er gehandhaafd moet 
worden of dat er gemeten kan worden 
met de menselijke maat. Soms kan 
een waarschuwing of een ‘kijk er nog 
eens naar’ een veel beter effect heb-
ben dat dan botweg bekeuren.
 
H.H.M. Schlepers, Dronten

 

GastcOLuMN

Jan anthonie bruijn

Politieprioriteiten 

aNtWOOrD:

Geachte heer Schlepers,

De VVD vindt, net 
als u, dat agenten 
geen bekeuringen 
moeten uitdelen 
alleen omdat ze 
hun quota moe-
ten halen. In 2007 

heeft de landelijke politiek besloten 
de politiekorpsen niet meer af te re-
kenen op het aantal boetes en trans-
acties. De bedoeling daarvan was te 
voorkomen dat agenten de burgers 
alleen bekeurden om de afgespro-
ken aantallen te halen. Nu blijkt uit 
onderzoek van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken dat de meeste 
politiekorpsen hun dienders zelf 
een vast aantal bonnen opleggen. Als 
regels worden overtreden moet de 
politie uiteraard optreden. Maar ik 
ben tegen het posten van dienders op 
iedere hoek van de straat, alleen om 
opgelegde cijfers te halen. Het gezag 
van de politie wordt door dit gedrag 
nog verder aangetast. De VVD heeft 
liever dat de agenten die niet door 
deze minister worden wegbezuinigd, 

zich bezighouden met de veiligheid 
op straat en zich richten op zaken die 
daadwerkelijk prioriteit hebben.
De VVD vindt het onbegrijpelijk dat 
minister Ter Horst dit beleid goed-
keurt en aangeeft dat daarmee de 
veiligheid wordt vergroot, terwijl zij 
dat niet cijfermatig kan hardmaken. 
Ik krijg het vermoeden dat de minis-
ter de burger alleen ziet als een in-
komstenbron.
Tijdens het overleg over de politie 
heb ik bij minister Ter Horst dan ook 
bezwaar gemaakt tegen de bonnen-
productie en de minister gevraagd 
hier direct een eind aan te maken.
De minister stond hier niet welwil-
lend tegenover, omdat zij de bonnen-
quota landelijk immers heeft afge-
schaft, en het nu de korpsen zijn die 
henzelf de quota hebben opgelegd. 
Daar wil zij niet in treden. Om die 
reden heb ik een motie ingediend die 
haar vraagt alsnog een einde te ma-
ken aan de praktijk dat agenten wor-
den afgerekend op het aantal bonnen 
dat ze uitschrijven.
Over die motie wordt binnenkort ge-
stemd.
 
Laetitia Griffith, Tweede Kamer-lid

verkiezingsprogramma@vvd.nl
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Politiek is rugby!
ErKENNiNG – Onlangs trad VVD-
Europarlementariër en oud-Tweede 
Kamerlid Hans van Baalen in de Egyp-
tische hoofdstad Cairo aan als nieuwe 
voorzitter van de Liberale Internatio-
nale (LI), de wereldfederatie van libe-
rale politieke partijen en organisaties. 
De LI heeft circa 100 lidpartijen, waar-
onder de VVD en D66 in Nederland, 
de FDP in Duitsland, de Liberal De-
mocrats in Groot-Brittannië en de US 
Democrats in de Verenigde Staten. 
Ook kent de LI regionale netwerken 
in Europa (ELDR), Azië (CALD), Afrika 
(ALN), de Arabische wereld (NAL) en 
Latijns-Amerika (RELIAL). Van Baalen 
is, na Edzo Toxopeus en Frits Bol-
kestein, de derde Nederlander die 
deze organisatie sedert 1947 leidt. 
Zijn directe voorgangers zijn Adolfo 
Suarez (Spanje), Otto Graf Lambs-
dorff (Duitsland), Lord David Steel 
(VK), Frits Bolkestein (Nederland), 
Annemie Neyts (België) en Lord John 
Alderdice (VK).
Van Baalen hield in Cairo voor een 
gehoor van circa 200 liberale afge-
vaardigden uit de gehele wereld zijn 
eerste toespraak als voorzitter. Hij 
riep de liberalen op te stoppen met 
politiek correcte discussies, maar 
ferm stelling te betrekken bij het 
verdedigen van de vrijheid, altijd en 
overal. De onlosmakelijke combinatie 
van burgerrechten en de vrije markt 
vormt, volgens de nieuwe voorzitter, 
de kern van het liberalisme. De vrije 
markt is de uitweg uit de huidige 
economische crisis en niet haar oor-
zaak.

Daarnaast stelde Van Baalen ten 
overstaan van zijn grotendeels Arabi-
sche gehoor dat de Arabische wereld 
verslaafd is aan Israël, dat steeds als 
excuus wordt aangevoerd om de ei-
gen bevolking vrijheid en welvaart te 
ontzeggen. “Laat uw bevolking vrij”, 
riep hij president Mubarak en diens 
collega-regeringsleiders op. “Geef 
hen onafhankelijke rechtspraak, 
parlementaire democratie, burger-
rechten, persvrijheid, bevorder par-
ticulier initiatief en de vrije markt. 
Behandel vrouwen, homoseksuelen, 
andersdenkenden en andersgelovi-
gen als gelijkwaardig. Erken Israël 

jan Mulder, europeaan in hart en nieren

iNVLOEDriJK – Uit handen van par-
tijvoorzitter Ivo Opstelten ontving 
voormalig Europarlementariër Jan 
Mulder tijdens de 127e Algemene ver-
gadering de mr. D.U. Stikkerplaquet-
te. Hij kreeg deze waardering voor al 
zijn werk voor de VVD in Europa. Jan 
Mulder heeft zijn hele werkzame le-
ven te maken gehad met Europa. Als 
landbouwkundig ingenieur is hij in 
de jaren zeventig gaan werken bij de 
Europese Commissie. 

Dat heeft hij gedaan totdat hij in 
1994 voor het eerst in het Europees 
Parlement werd verkozen. Hij was 
een gezaghebbend landbouwwoord-
voerder. Maar hij was vooral het fi-
nanciële geweten van het Europees 
Parlement. Hij is 15 jaar lid geweest 
van de begrotingscommissie en  heeft 
zijn loopbaan afgesloten als quaes-
tor van het Europees Parlement. 
Een invloedrijke functie (achter de 

schermen weliswaar), waarin hij de 
begroting van de Europese Unie en 
de diverse EU-instellingen contro-
leerde. Helaas was de uitslag van de 
Europese Verkiezingen in juni niet 

goed genoeg om Jan Mulder zijn ze-
tel te laten behouden. Maar de leden 
van de VVD hebben hem op passende 
wijze gehuldigd tijdens de Algemene 
vergadering. Nieuw lid: 

Paul Venema
“Sinds oktober dit jaar ben ik lid van de VVD. Ik 
wilde graag actief betrokken raken bij met name de 
lokale politiek in Groningen. Als Groninger in harte 
en nieren vind ik dat je iets terug moet doen voor de stad.” De inkt 
op zijn aanmeldformulier was nog niet droog of hij nam al plaats in 
de commissie Landelijke Politiek. Op zijn eerste vergadering werd 
hij met open armen ontvangen en goed ingeleid in wat de commis-
sie doet. De 127ste AV was de eerste van Paul. Als nieuw lid heeft hij 
deelgenomen aan de deelsessie ‘Nieuw Lid? Introductiecursus AV’. 
“De workshop was leuk en goed opgezet. Ik denk dat zo’n work-
shop handig is voor iedereen, met name voor wat er zich afspeelt 
na de lunch, in de plenaire vergadering.” Op de vraag hoe hij verder 
actief gaat worden in de partij zegt Paul: “Alles op zijn tijd, eerst 
goed bekend raken met de VVD en de lokale politiek”.

 

lokale gezichten in 
Noordwijkse VVd
buDDiEs – De VVD in Noordwijk is er 
goed in geslaagd om de plaatselijke 
VVD een lokaal gezicht te geven. Er 
prijken twee fractievoorzitters van 
lokale partijen op de kieslijst. In hun 
kielzog volgden al meer lokale raads-
leden. Zo zijn er namen van een ho-
telier, een evenementenorganisator, 
vertegenwoordigers uit het MKB, de 
voorzitter van de Jongerenraad en 
de voorzitter van de grootste voetbal-
vereniging in Noordwijk. “De kracht 
van jeugdig enthousiasme in com-
binatie met rijke ervaring levert een 

ideaal team op. Een winnaarsteam”, 
aldus Leendert de Lange, wethouder 
en lijsttrekker in Noordwijk. “Het 
team vormt daarnaast een goede 
afspiegeling van de Noordwijkse be-
volking. ”Het is de bedoeling dat elk 
kandidaat-raadslid zo’n vijf buddies 
om zich heen verzamelt, om zo met 
een waar verkiezingsleger de strijd in 
te gaan.” 

www.vvdnoordwijk.nl

VVd grootste in 
Venlo en Zuidplas
Bij de herindelingsverkiezingen op 
18 november jl. heeft de VVD een 
goed resultaat geboekt. In Venlo 
is een grote overwinning geboekt: 
de VVD is met 28,7 procent van de 
stemmen goed voor 12 zetels. Daar-
mee is de VVD in Venlo de grootste 
liberale gemeenteraadsfractie van 
Nederland. 
Ook in Zuidplas werd de VVD 
grootste partij met 21,8 procent 

van de stemmen (6 zetels). Zowel 
in Oldambt als in Peel en Maas 
behaalde de VVD drie zetels. In 
Venray behield de VVD twee zetels. 
Partijvoorzitter Ivo Opstelten fe-
liciteert de lokale campagnevoer-
ders: “Dit is het resultaat van hard 
werken, een duidelijk lokaal pro-
fiel en een strakke campagne. Alle 
vijf de lijsttrekkers en hun team 
verdienen een compliment.”

niet alleen formeel, maar erken dat 
Israël onvervreemdbaar onderdeel 
van het Midden-Oosten is. Bekommer 
u daadwerkelijk om de Palestijnen, 
bevorder vreedzame betrekkingen 
tussen hen en Israël en bestrijdt het 
terrorisme tegen Israël.”
Volgens Van Baalen hebben de Ara-
bieren de wereld veel te bieden, wan-
neer zij de 21e eeuw binnenstappen 
en onvoorwaardelijk de vrijheid om-
armen in plaats van zich steeds als 
slachtoffer op te stellen. Afgevaardi-
genden van het liberale Democrati-
sche Front, El Ghad Partij en de Wafd 
Partij beantwoorden deze speech 
met applaus. Van Baalen sprak ook 
met leden van de Egyptische rege-
ring, waaronder minister van staat 
Mofid Shehab, die het congres van 
de Liberale Internationale namens 
president Hosni Mubarak toesprak 
toesprak.

Van Baalen sprak zich uit voor een 
sterke band tussen liberalen en de-
mocraten in de VS, Europa en de rest 
van de wereld. In Latijns-Amerika is 
het populistische, linkse Chavisme 
in opkomst. In Azië neemt de macht 
van het autoritaire China toe en ligt 
het democratische Taiwan onder 

vuur. Verkiezingen in Rusland wor-
den gemanipuleerd. Afrika balan-
ceert tussen vooruitgang en Chinees 
economisch en politiek kolonialis-
me, terwijl Europa en de VS terugval-
len in protectionisme en lethargie 
in plaats van de verdediging van 
vrijhandel en de vrije markt met ver-
enigde krachten ter hand te nemen. 
Liberalen moeten het offensief voe-
ren om de 21ste eeuw te veroveren. 
Veel zal van de Duitse FDP afhangen, 
die zich nu in het centrum van de 
Duitse regering bevindt, en de Ame-
rikaanse Democraten, die de fraaie 
woorden van president Obama nu 
moeten waarmaken. 

“Politiek is geen beschaafd maat-
schappelijk tennisspel, maar poli-
tieke rugby”, aldus Van Baalen. “Wie 
rugby speelt krijgt krassen op zijn 
gezicht en modder en bloed aan zijn 
handen. Liberalen moeten niet stre-
ven naar acceptatie door socialisten, 
groenen of conservatieven, maar 
moeten respect afdwingen door het 
voeren van een keiharde, maar faire 
verdediging van burgerrechten en de 
vrije markt. Machtspolitiek in plaats 
van politiek correcte academische 
bespiegelingen.”
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Met uw bedrijf in liber?
Bent u ondernemer en heeft u een product of dienst dat waardevol is voor uw mede VVD-leden? Wilt u in één 
keer 40.000 potentiële klanten bereiken tegen lage advertentiekosten? Denk dan eens aan een advertentie in Liber. 
Adverteren kan al vanaf € 350,-. De volledige tariefkaart is opvraagbaar bij het algemene secretariaat, Jelleke van 
Rantwijk, 070 – 361 3013 of via j.van.rantwijk@vvd.nl.

In Liber 7 heeft u al kunnen lezen 
over de nieuwe huisstijl van de VVD. 
Vanaf nu communiceert de VVD al-
leen nog met deze nieuwe huisstijl. 
Dit bestaat uit het nieuwe logo, hel-
dere, frisse kleuren en een stoer let-
tertype. 
Het huisstijlhandboek is te vinden op 
www.vvd.nl/huisstijl. In dit handboek 
kunt u zien hoe de nieuwe huisstijl 
moet worden toegepast. Drukkers en 
opmaakbureaus weten met deze ge-
gevens precies hoe ze posters, flyers 

en kantoorartikelen kunnen produ-
ceren. Voor de kantoorartikelen zijn 
vaste sjablonen voor Word gemaakt. 
Met dit sjabloon kunnen afdelingen 
zelf eenvoudig hun brieven, faxen en 
andere kantoormiddelen aanpassen. 
Deze sjablonen zijn voor secretaris-
sen beschikbaar via Mijn VVD.

Voor vragen over de huisstijl of de 
sjablonen kunt u contact opnemen 
met het permanent campagneteam: 
070 – 361 30 33 of campagne@vvd.nl. 

Ja, ik word VVD-lid. Zeker nu! 
 
Ik ontvang een digitaal fotoboek als welkomstgeschenk.
Naam 

Voorletters 

Adres 

Postcode 

Woonplaats 

Geboortedatum 

Telefoon 

Emailadres 

 
Verleent hierbij tot wederopzegging machtiging aan de Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie om van onderstaande bank- of girore-
kening de contributie* per maand te innen. (*kijk op www.vvd.nl/
word-lid voor de contributiebedragen)

Datum 
Handtekening

Ik ben lid gemaakt door:
Naam VVD-lid 
Voorletters VVD-lid 
Woonplaats 
Emailadres 
 

U kunt deze aanmeldbon (zonder postzegel) sturen naar: 
VVD 
Antwoordnummer 1877 
2501 WB  Den Haag

Nieuwe ledenwerfactie verlengd

Wegens succes is de ledenwerfac-
tie uit Liber 7 met een maand ver-
lengd. Tot 31 januari ontvangen 
zowel u als het nieuw aangebrachte 
lid een gratis gedrukt fotoalbum ter 
waarde van € 51. U maakt uw gezins-
leden al lid voor € 2,17 per maand.  
U kunt het nieuwe lid onderstaande 

aanmeldbon laten invullen. U vult 
uw gegevens in en stuurt de bon 
naar: VVD, Antwoordnummer 1877, 
2501 WB Den Haag. 
Nadat de aanmelding is verwerkt ont-
vangt u beiden via email de gegevens 
en betalingscode van het digitale fo-
toboek.

Wie ben je en wat doe 
je? 
“Ik ben Jelleke van 
Rantwijk, 30 jaar, ge-
boren in Leiden, ge-
togen in Roermond, 
voorlichting gestu-

deerd in Tilburg en aansluitend com-
municatiewetenschap in Nijmegen. 
Sinds 1 september ben ik verantwoor-
delijk voor de fondsenwerving van 
de VVD. Een relatief nieuwe functie 
voor onze partij. Een geweldige uit-
daging die ik graag aangrijp.” 

Waarom is de functie in het leven geroe-
pen?
De VVD heeft geld nodig om de 
permanente campagne mogelijk te 
maken. De kiezer moet in maart, 
maar ook bij de Tweede Kamerver-
kiezingen, overtuigd zijn dat de VVD 
het enige alternatief is voor echte 

oplossingen. We hebben geld nodig 
om zichtbaar te zijn bij de kiezer: 
voor advertenties, stickers, posters, 
reclame op tv en radio, banners op 
internet en nog veel meer. Fondsen-
werving (of fundraising) is in Ame-
rika veel gebruikelijker, daar spreekt 
iedereen zich openlijk uit voor zijn 
politieke voorkeur. In Nederland is 
dat nog niet het geval, maar er is wel 
een verschuiving merkbaar. Het ta-
boe wordt langzaam doorbroken. Po-
litieke partijen moeten harder met 
elkaar concurreren om de gunsten 
van de kiezer en campagne voeren 
kost geld.

Waar ben je nu mee bezig?
Op dit moment werk ik aan verschil-
lende initiatieven; zoals de Ivo Op-
stelten Foundation, een stichting 
die zich tot doel stelt om donateurs 
te werven om campagneactiviteiten 

mogelijk te maken. Ook ben ik bezig 
met het organiseren van seminars 
en diners. Ik ben erg optimistisch, 
bij de vorige Tweede Kamerverkie-
zingen hebben er ruim 1,4 miljoen 
mensen op de VVD gestemd. Als al 
deze mensen één euro zouden do-
neren dan zouden we een héél eind 
zijn. Want uiteindelijk zijn het alle 
kleine beetje die helpen. 
Graag doe ik bij deze een oproep aan 
iedereen die mee wil denken over de 
fondsenwerving van de VVD. Begin 
januari wil ik een denktank opstar-
ten met enthousiaste VVD leden uit 
het hele land. Verschillende afdelin-
gen hebben goede initiatieven lo-
pen, ik hoop dat we elkaar kunnen 
versterken en ondersteunen.

Huisstijlhandboek 
beschikbaar op internet

Onderscheidingen
GEZicHt – Tweede Kamerlid Wil-
librord van Beek heeft onlangs de 
Thorbeckepenning uitgereikt aan 
scheidend voorzitter van de afdeling 
Valkenswaard Jan Pieper. Aftredend 
bestuurslid Alex van Hedel van de-
zelfde afdeling ontving de mr D.U. 
Stikkerplaquette. Beide heren ont-
vingen de onderscheiding wegens 
buitengewone verdiensten voor de 
VVD in het algemeen en de Valkens-
waardse VVD in het bijzonder.
Jan Pieper was, naast voorzitter van de 
afdeling, actief als bestuurslid van de 
KC, lid van de partijraad en gemeente-
raadslid. Alex van Hedel heeft zich de 
afgelopen 25 jaar als gemeenteraads-
lid en wethouder, voorzitter en be-
stuurslid sterk gemaakt voor de libe-
rale zaak en is jarenlang het gezicht 
geweest van de Valkenswaardse VVD. 
Daarnaast is Riet van Gool benoemd 
tot erevrijwilligster van de afde-
ling. Zij is jarenlang actief geweest in 
diverse commissies en binnen het be-

stuur. Riet van Gool ontving de bijbe-
horende oorkonde uit handen van wet-
houder en lijsttrekker Gerard Adams. 
Tijdens de ALV van 30 september is 
een nieuw bestuur van de afdeling 
Valkenswaard aangetreden, bestaand 

even voorstellen: de fundraiser

‘Stem 
op mij!’
WiNNENDE LiJst – In de laatste fase 
tot de gemeenteraadsverkiezingen 
van 3 maart 2010 is het alle hens 
aan dek. Met name de kandidaten 
op de verschillende lijsten richten 
nu al hun inspanningen op het for-
muleren van een kernboodschap, 
de thematiek van de campagne 
en het campagnevoeren zelf. Een 
speciaal voor dit doel ontwikkelde 
workshop ondersteunt de kandi-
daten bij deze ambitie: het project 

‘Stem op mij!’. Dit project is een 
vervolg op het project ‘De winnen-
de lijst 2010’. In de workshop staan 
drie punten centraal: de campagne 
checklist, het uitwisselen van ‘best 
practices’ en het beantwoorden 
van de moeilijkste vraag in iedere 
campagne: ‘Waarom moet je op mij 
stemmen?’. Dit laatste gebeurt via 
een interactieve sessie om kandida-
ten klaar voor de strijd te maken en 
te trainen om het gesprek met de 
kiezer aan te gaan. 
De workshops worden gehouden 
in opdracht van alle zeventien 
Kamercentrales en kunnen reke-
nen op steun van onder meer de 
campagneleiding, Ivo Opstelten 
en het gehele VVD-hoofdbestuur.  
De kick-off van de workshops vond 

plaats op 12 december bij de KC 
Rotterdam. Alle workshops vinden 
plaats tussen december en begin 
februari. Genodigden zijn lokale 
campagneleiders, afdelingsvoorzit-
ters, KC-bestuursleden en alle kan-
didaten op de kieslijsten binnen de 
KC. Een groep enthousiaste trainers 
staat klaar om het land in te trek-
ken.

Het projectteam “Stem op mij” be-
staat uit Marco van Kalleveen, Hans 
van den Broek, Ferdi de Lange en 
Caroline van Thessen. Voor meer in-
formatie kunt u contact opnemen 
met Ferdi de Lange: 06-53926497, 
ferdidelange@planet.nl, of met Ca-
roline van Thessen: 06-41468658, 
c.vanthessen@vvd.nl. 

j.van.rantwijk@vvd.nl

uit voorzitter Rikkert Visser en pen-
ningmeester Gerard van Wijk. Caro-
lus van de Ven, Arja Phillippart en 
Alex van Hedel traden tijdens deze 
ALV af. Eerder traden al Jan Pieper en 
Riet van Gool terug.
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